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فرشته فريادرس |
كلاف سردرگم طرح ش��كل گيري »وزارت تجارت 
و خدمات بازرگاني« يك بار ديگر راهي كميسيون 
اجتماعي مجلس شد. روز يك ش��نبه ۱۹ مهر ماه 
۹۸ خان��ه ملت به ارج��اع طرح تش��كيل »وزارت 
تجارت و خدمات بازرگاني« به كميسيون اجتماعي 
براي اصلاح بيش��تر راي دادند. ارجاعي كه بيشتر 
رنگ و ب��وي مخالفت و لجبازي با دولت را داش��ت 
تا كار كارشناس��ي. هرچند كميس��يون اجتماعي 
مجلس اقدام به رف��ع ايراد ش��وراي نگهبان كرده 
بود؛ اما نتوانس��ت نظر اكثريت مجل��س را با خود 
همراه كند و اين طرح دوباره براي اصلاح بيشتر به 
كميسيون بازگردانده شد. ناگفته نماند كه ۵۶ نفر 
از نمايندگان با استناد به ماده ۱۹3 آيين نامه داخلي 
مجلس درخواست مسكوت ماندن اين طرح را براي 
مدت ۶ ماه به هيات رييس��ه اراي��ه كردند كه مورد 
موافقت قرار نگرفت. مخالفان در ادامه تلاش كردند 
تا هر طور ش��ده، اين طرح را به مجمع تش��خيص 
بفرستند، كه در اين زمينه هم كاري از پيش نبردند؛ 
چراكه ارجاع اين طرح به مجمع تشخيص از سوي 
رييس مجلس به راي نمايندگان گذاش��ته نش��د. 
اما دليل مخالفت بهارس��تاني ها چه بود؟ از منظر 
دو عضو كميس��يون اجتماعي مجلس، دليل عدم 
راي نمايندگان به اصلاح��ات اين طرح، مخالفت و 
لجبازي با دولت است. در چنين وضعيتي، دو مسير 
براي ط��رح تفكيك مي توان متصور بود؛ نخس��ت 
اينكه نمايندگان به اصلاحات كميسيون اجتماعي 
راي مثبت دهند، كه اگر اي��ن اتفاق رخ دهد، عملا 
طرح احي��اي وزارت بازرگاني ش��كل عميلاتي به 
خود مي گيرد و رييس جمهور سه ماه فرصت دارد 
كه وزير جديد به مجلس معرفي كند. اما نكته اي كه 
در اينجا وجود دارد اينكه اگر رييس جمهور قايل به 
بحث تفكيك باشد بايد دو وزير براي وزارتخانه هاي 
»صنايع و معادن« و »تجارت و خدمات بازرگاني« 
به مجلس معرفي كند. اما از آنجا كه نظر خانه ملت 
بر شكل گيري وزارت بازرگاني است، رييس جمهور 
بايد تنها وزير بازرگاني را ب��ه مجلس معرفي كند. 
اما مس��ير ديگري كه در برابر اين طرح وجود دارد، 
چيس��ت؟ حال اگر نمايندگان مجل��س دوباره به 
اصلاح طرح راي مثبت ندهند، اين احتمال وجود 
دارد، كه اين طرح جنجالي ب��ه مجمع برود و براي 
هميش��ه مس��كوت باقي ماند. از اين رو، نمي توان 

آينده روشني براي آن متصور بود. 

   پنج بار مخالفت با يك اصلاح!
س��وم مهرماه ۹۸؛ نمايندگان بهارستان در صحن 
به كليات طرح »تش��كيل وزارت تجارت و خدمات 

بازرگاني« راي مثبت دادند. ام��ا اتفاقي كه رخ داد 
اين بود كه ش��وراي نگهبان، طرح تشكيل »وزارت 
تجارت و خدمات بازرگاني« را تاييد نكرد. عباسعلي 
كدخداي��ي، س��خنگوي ش��وراي نگهب��ان دليل 
نزدن مهر تاييد ش��وراي نگهبان بر اين طرح را در 
توييتي اينگونه ذكر كرد: »در تبص��ره يك انتقال 
وظايف مذكور در ماده ي��ك »قانون تمركز وظايف 
و اختيارات مربوط به بخش كش��اورزي در وزارت 
جهاد كش��اورزي« به وزارتخانه هاي ذي ربط بدون 
تعيين دقيق وظايف هر كدام از وزارتخانه ها مغاير 
اصول ۸۵ و ۱33 قانون اساسي شناخته شد.« طبق 
نظر ش��وراي نگهبان، تبصره ي��ك مصوبه مجلس 
درب��اره طرح وزارت تج��ارت و خدم��ات بازرگاني 
خلاف قانون اساسي است و به همين دليل اين شورا 
مصوبه طرح تجزيه صمت را به مجلس عودت داد. 
البته ش��وراي نگهبان اعلام كرده بود كه در صورت 
رفع اين مش��كل در مجلس و تعيين دقيق حيطه 
اختي��ارات وزارتخانه هاي جدي��د، مصوبه مجلس 
تاييد خواهد ش��د. زيرا دولت بار مال��ي اين طرح را 
پذيرفته اس��ت و ايراد مغايرت با برنامه هاي توسعه 
نيز وارد دانس��ته نش��د. اينجا بود ك��ه نمايندگان 
مجلس بع��د از بحث و بررس��ي طولان��ي، ايرادات 
شوراي نگهبان به طرح تشكيل وزارت بازرگاني را 
براي بررسي مجدد به كميسيون اجتماعي ارجاع 
دادند. در همين راستا، كميسيون اجتماعي تبصره 
يك اين ماده واحده را به ش��رح زير اصلاح كرد: »از 
تاريخ ابلاغ اين قان��ون كليه وظاي��ف، اختيارات و 
دستگاه هاي تابعه هر يك از وزارتخانه هاي صنايع 
و معادن و بازرگان��ي مطابق وظاي��ف، اختيارات و 
دس��تگاه هاي تابعه آنها در قبل از قانون تشكيل دو 
وزارتخانه تع��اون، كار و رف��اه اجتماعي و صنعت، 
معدن و جارت مصوب سال ۱3۹۰ مجلس شوراي 
اس��لامي اس��ت.« اصلاح صورت گرفته از س��وي 
كميس��يون اجتماعي روز يك ش��نبه )۱۹ مهرماه 
۹۸( در صحن علني مجلس به راي گذاش��ته شد. 
بر همين اساس، رييس مجلس شوراي اسلامي به 
دليل مخالفت خانه ملت با اصلاح طرح، ۵ بار تلاش 
كرد تا ايراد شوراي نگهبان به طرح تشكيل وزارت 
بازرگان��ي را در صح��ن مجلس رفع كن��د و ارجاع 
اين طرح به مجمع تشخيص را به راي نمايندگان 
نگذاش��ت. تعدادي از نمايندگان با استناد به ماده 
۱۹3 آيين نامه داخلي مجلس ش��وراي اس��لامي 
درخواست مسكوت ماندن اين طرح را براي مدت 
۶ ماه به هيات رييسه ارايه كرده اند تا اين تقاضا در 
نشست روز يك ش��نبه خانه ملت به راي گذاشته 

شود، كه مورد موافقت علي لاريجاني قرار نگرفت. 
ادامه در صفحه 14

 »تعادل« از پشت صحنه مخالفت خانه ملت
 با طرح شكل گيري وزارت بازرگاني گزارش مي دهد

پافشاري بر مسكوت ماندن تفكيك رييس شعبه اول ويژه رسيدگي به جرايم اخلالگران 
و مفسدان اقتصادي از متواري بودن ۱۰ متهم از ۱۷ 

متهم پرونده اخلالگران ارزي خبر داد.
به گزارش ايرنا حجت الاس��لام محمد موحدي آزاد 
روز دوش��نبه در اولين جلسه رس��يدگي به اتهامات 
۱۷ متهم ارزي گفت: اين متهم��ان متواري به يكي 
از كش��ورهاي همس��ايه گريخته ان��د. البته وكلاي 

تسخيري اين متهمان در دادگاه حضور دارند.
وي از محمد خرمي پور، مهدي خرمي پور، ش��هرام 
تيموري، محمدرضا مصطف��ي، معصومه خرمي پور، 
منيره خرمي پ��ور، عليرضا عامري، بابك حس��يني، 
محمد زندي��ه و محم��د وكيلي به عن��وان متهمان 

متواري ياد كرد. 
ديگر متهمان حقيقي اين پرونده به گفته مس��عود 
شاه محمدي نماينده دادس��تان تهران شامل تيمور 
عامري بركي، عليرضا عامري بركي، مكيه س��لطاني، 
زندي��ه،  محمدحس��ين  نجفي فراهان��ي،  كاظ��م 
محمد حس��ين وكيلي، امي��د صابرخياباني، محمد 

زنديه و سيدحميدرضا مصطفي هستند.
نماينده دادستان افزود: ش��ركت هاي دولفين آبي، 
دكاتجارت آتي و كش��ت و صنعت سبز سبحان سه 
متهم حقوقي اين پرونده هستند كه به همراه بابك 
حسيني متهم به اخلال در نظام ارزي و پولي كشور 
از طريق قاچ��اق عم��ده ارز به ميزان ي��ك ميليون 
دلار هس��تند. ش��اه محمدي ادامه داد: ب��ا توجه به 
بح��ران ارزي در س��ال هاي ۹۶ و ۹۷ و همچني��ن 
سياس��ت گذاري هاي نادرس��ت دول��ت در عرص��ه 
مديريت بحران و تداوم رويه نادرس��ت، فرصت براي 
سوءاس��تفاده س��ودجويان از منابع مالي عمومي و 
جيب مردم فراهم ش��د و پرونده حاضر در خصوص 
سوء جريان يكي از شبكه هاي دريافت ارز دولتي كه 
موجب تلاطم بازار ارز و خروج منابع ارزي از كش��ور 
شده، است. وي اضافه كرد: همه متهمان اين پرونده 
به مشاركت يا معاونت در اخلال در نظام ارزي و پولي 
كش��ور از طريق قاچاق عمده ارز به صورت شبكه اي 
و س��ازمان يافته در حد كلان به ميزان ۱۵۰ ميليون 

دلار متهم هستند.
نماينده دادستان اظهار داش��ت: خانواده خرمي پور 
شامل مهدي خرمي پور، محمد خرمي پور، معصومه 
خرمي پور، منيره خرمي پور و محمدحس��ين زنديه، 
محمد زنديه، شهرام تيموري و حميدرضا مصطفي 
تح��ت مديريت محم��د خرمي پ��ور ب��راي واردات 
كالاهاي اساسي سه ش��ركت فوق را تاسيس كرده و 
با اس��تفاده از بحران ارزي در سال ۹۶ و اختلاف نرخ 
ارز دولتي با آزاد ۱۵۰ ميليون دلار ارز دولتي دريافت 
كرده و ريال اولي��ه براي اين ارزه��ا از طريق صرافي 
عامري تهيه مي شود كه از طريق محمد وكيلي يكي 
از كارگزاران بان��ك مركزي كه مقيم امارات اس��ت 
اقدام به ف��روش ارز دولتي مي كند و پس از افش��اي 

جري��ان همگي از كش��ور متواري مي ش��وند و فقط 
محمدحسين زنديه هنگام خروج از كشور دستگير 
مي شود. ش��اه محمدي افزود: بستگان محمد زنديه 
ش��امل پدر، مادر، برادر، خواهر، خاله و شوهرخاله از 
كشور فرار مي كنند و فرزند خود را تنها مي گذارند و 
محمدحسين زنديه نيز هنگام فرار دستگير مي شود.

وي با اش��اره به كيفرخواس��تي كه در پرونده س��ال 
گذش��ته مربوط به قربانعلي فرخزاد بود، اعلام كرد: 
اين افراد با تهيه اسناد مجعول اقدام به ثبت سفارش 
واردات كالاهاي اساسي مانند روغن خام كرده و تمام 
شماره حس��اب ها متعلق به خود افراد و شخصي به 
نام محمد وكيلي اس��ت. نماينده دادستان به عنصر 
مادي جرم اشاره كرد و گفت: كاظم فراهاني به عنوان 
دلال وزارت صمت در ثبت سفارش ارز بوده و چون با 
شفيعي و خرمي ها آش��نايي داشته به عاملي متصل 
مي ش��ود و لذا محمد و مهدي خرمي ها به واس��طه 
فراهاني به عامري مراجعه ك��رده و در صرافي ثامن 
مربوط به عامري جع��ل پروفرم ص��ورت مي گيرد. 
وي به تفاهم نامه متهمان اش��اره ك��رد و گفت: اين 
تفاهم نامه در اواخر س��ال ۹3 تهيه شده و عامري به 
عنوان داور طرفين معرفي مي ش��ود ولي اين سوال 
مطرح است كه اگر متهمان قصد فروش دلار در بازار 
آزاد را نداشتند چرا سهم خرمي پور 3۵۰ تومان از هر 
دلار بود؟ ش��اه محمدي افزود: سفته هايي به عامري 
تحويل داده شد كه اين س��فته ها بالغ بر ۱۰ ميليارد 
تومان و براي تضمين پرداخت اوليه توسط خرمي پور 
بود كه در مجم��وع اين دلارها به خ��ارج انتقال داده 
ش��ده و محمد حس��ين زندي اقرار مي كند كه قصد 

ورود كالا به كشور را نداشته است.
وي افزود: شركت هاي ديگري غير از اين سه شركت 
كه رقيب آن بودن��د در واردات روغ��ن خام فعاليت 
داشتند اما نتوانس��تند تا اين حد دلار دريافت كنند 
و اين س��وال مطرح اس��ت كه ۱۵۰ ميليون دلار به 

واسطه چه زد  و  بندي اخذ شده است؟
 نماينده دادس��تان ادام��ه داد: متهمان با اس��تفاده 
از اس��ناد مجعول از طريق ش��فيعي ك��ه در صمت 
بوده اس��ناد را بارگذاري ك��رده و ارز متقاضي به اين 

شركت ها تخصيص پيدا كرده است.
 وي اف��زود: در اين فراين��د روغن خام ب��ه جاي دام 
تعويض ش��ده و درخواس��ت تبديل تعهد از س��وي 

متهمان صورت مي گيرد و بانك نيز آن را مي پذيرد.
شاه محمدي ۱۲۰۰ ميليارد تومان را حاصل تبديل 
دلار به ري��ال از س��وي متهمان برش��مرد كه ۶۰۰ 
ميليارد تومان آن را بين خود تقس��يم ك��رده و اين 

مساله منجر به اخلال در نظام اقتصادي كشور شد.
براساس اين گزارش پس از اظهارات متهمان، كه يكي 
از آنها مدير حراست بانك مركزي بود، قاضي موحد با 
اعلام ختم جلسه گفت: ادامه رسيدگي به اين پرونده 

روز شنبه ۲۵ آبان از ساعت ۱3 خواهد بود.

۱۰ متهم اخلال در نظام ارزي كشور متواري هستند

گزارشقضايي

 صفحه 3  

يادداشت

 جايزه نوبل 
و توسعه پايدار مالياتي

غلامحسين دواني| 
عضو جامعه حسابداران رسمي ايران و

پژوهشگر مالي- اقتصادي|
جايزه نوبل اقتصاد س��ال ۲۰۱۹ مش��تركا به سه 
نفر پروفسور »استر دافلو فرانسوي-امريكايي«و 
آقاي��ان پروفس��ور »ابهيجيت بانرج��ي هندي-
امريكايي« و پروفس��ور» مايكل كرمر امريكايي« 
اعط��ا ش��د. آكادم��ي نوب��ل مدعي اس��ت اين 
پژوهش ها »توانايي ما ب��راي مبازره با فقر جهاني 
را به شكل چش��م گيري ارتقا مي دهند«.  بانرجي 
و دافلو استادان دانش��گاه ام. آي.تي امريكا و زن و 
شوهر هستند. اين دو نفر در سال ۲۰۰3 »مركز 
تحقيقاتي عبداللطيف« را براي يافتن راهكارهايي 
براي مقابله با فقر جهاني در دانش��گاه  ام.آي.تي 
بنيان نهادند. نفر س��وم مايكل كرمر نيز اس��تاد 
اقتصاد در دانش��گاه هاروارد اس��ت كه مانند دو 

اقتصاد دان ديگر روي اقتصاد توسعه و ...

 صفحه 9 

راه و شهرسازي

 راز رشد 
تعداد اجاره نامه ها در مهر 

شهلا روش�ني| بر اس��اس آمارهاي موجود از 
ابتداي سال جاري همگام با افزايش قيمت مسكن 
بازار اجاره نيز دچار ركود تورمي شده و هزينه اجاره 
يك واحد مسكوني از ابتداي امسال نسبت به سال 
گذشته ۱۵ تا 3۰ درصد افزايش يافته است؛ البته 
نكته قابل توجه، تغيير وزنه وديعه نسبت به اجاره 
است. بر اساس آمارهاي مركز آمار ايران موجود در 
سال ۹۷ ميزان رشد ميانگين اجاره بهاي سالانه هر 

مترمربع آپارتمان مسكوني در تهران...

بازار سرمايه

دوران سود آوري سهام 
ادامه دارد

سميرا ابراهيمي| 
اين روزها در بازار س��رمايه آرامشي حكفرماست 
كه البته پس از هر توفان، بايد انتظار آن را داش��ته 
باش��يم. برخي معتقدند كه ب��ازار در حال اصلاح 
است، برخي مي گويند كه بازار به تعادل رسيده و 
به همين روال ادامه خواهد داشت، برخي ديگر نيز 
كه نظري بدبينانه تر از دو گروه قبلي دارند، احتمال 
مي دهند كه آينده ريزش��ي نيز در انتظار اين بازار 
باشد.  با اين حال، برخي از تحليلگران معتقدند كه 
چندين س��هم و گروه در بازار، ب��ا وجود هيجانات 
شارپي ۶ ماهه ابتدايي س��ال جاري،  هنوز تا ارزش 
ذاتي خود فاصله زيادي دارن��د و در واقع زير ارزش 
معامله مي ش��وند. در ادامه به 3 گروهي كه عمدتا 
تحت عنوان گروه هاي متوسط بازار به لحاظ حجم 
و ارزش شناخته مي شوند و بسياري ازسهم هاي زير 
ارزش نيز در آنها هستند، پرداخته ايم.  گروه دارو، از 
متاخرين صنعتي است كه هنوز ارز 4۲۰۰ توماني 

5براي واردات دريافت مي كند. 

جهان

خلاء قدرت در بوليوي

15

 رييس سازمان بازرسي كل كش��ور، شرايط فعلي كشور 
را ي��ك فرصت خصوصاً ب��راي دول��ت و حاكميت عنوان 
كرد تا نس��بت به درآمدهاي پايدار غيرنفتي كه عمده آن 
ماليات است، بازنگري انجام دهد. به گزارش ايسنا، حسن 
درويشيان در ديدار با رييس كل سازمان امور مالياتي كشور 
بر شناسايي منابع جديد مالياتي تأكيد كرد و گفت: بسياري 
از درآمدها هيچ كجا ثبت و ضبط نمي شوند و سازمان امور 
مالياتي از آن اطلاع ندارد كه اين نقيصه بايد برطرف شود. 
موضوع مهم ديگر، افزايش پايه هاي مالياتي است. متأسفانه 
پايه هاي مالياتي در كشور ما به خصوص در برخي صنوف 
كم اس��ت. معتقدم اگر طرح جامع ماليات��ي جدي دنبال 
ش��ود و بتوانيم آن را اجرايي كنيم در اين مسير به عدالت 
نزديك تر خواهيم شد. درويشيان با اش��اره به درخواست 
رييس سازمان امور مالياتي كشور مبني بر در اختيار قرار 
دادن داده هاي مالي به اين س��ازمان تصريح كرد: بسياري 
از داده هاي موردنياز شما در حوزه وزارت اقتصاد است. به 
عبارتي اين داده ها مربوط به بانك، بيمه، بورس، گمرك و 
شركت هاي زيرمجموعه اينها است؛ بنابراين عدم دسترسي 
سازمان امور مالياتي به اين داده ها قابل توجيه نيست. حتماً 
اين موضوع را پيگيري خواهيم كرد. بايد همه دستگاه ها 

مكلف شوند همه داده هاي مالي خود را در اختيار سازمان 
امور مالياتي كشور قرار دهند. وي با اشاره به وجود ۲۱۰هزار 
ميليارد تومان معوقات مالياتي در كشور خاطرنشان كرد: 
اين مبلغ يعني نصف بودجه كل كشور و بايد پرسيد كه چرا 
اين مقدار از ماليات كشور معوق ش��ده است و چرا وصول 
نمي ش��ود؟! دخالت هايي كه بعضاً در بح��ث عدم وصول 
يا امهال ماليات مي شود از ناحيه چه كساني است و علت 
آن چيست؟! يا علت وجود قرارهاي كارشناسي اجرانشده 
چيست؟! در بازرسي هايي كه س��ازمان داشته، مطالبات 
قطعي داشتيم كه به واحد اجراييات رفته ولي اجرا نشده 
است. سازمان امور مالياتي بايد با اين موارد برخورد جدي 
كند. بايد بررسي كرد به چه علتي اين پرونده ها چند سال 
معطل مي شوند. رييس سازمان بازرسي كل كشور با انتقاد 
از عدم اجرايي ش��دن طرح جامع امور مالياتي تأكيد كرد: 
هدف از نشست حاضر بررسي علل اجرا نشدن طرح جامع 
امور مالياتي بود و اينكه الآن در چه مرحله اي از اجراي طرح 
جامع مالياتي هستيم و چه موانعي بر سر راه اجرا و تحقق 
اين طرح است. لذا از شما مي خواهم يك جدول زماني به 
سازمان بازرسي كل كشور ارايه كنيد تا ببينيم چقدر زمان 

لازم است كه اين طرح اجرايي شود.

انتقاد از عدم اجراي طرح جامع امور مالياتي

كلان

معاون سازمان ملي استاندارد با بيان اينكه ذرت هاي آلوده 
در اختيار س��ازمان اموال تمليكي اس��ت، گفت: با وجود 
شكايت بخش خصوصي به ديوان عدالت اداري، در بحث 
ذرت هاي آلوده كوتاه نيامديم و ذره اي از اين ذرت ها وارد 
كشور نشده است. مسلم بيات در پاسخ به سوال فارس در 
مورد وضعيت محموله هاي ذرت آل��وده اظهار كرد: يك 
محموله ۲۰ هزار تني ذرت در س��ال ۹۲ از هندوس��تان 
وارد كشور ش��د كه ما آن را آزمايش كرديم و همان زمان 
به گمرك اعلام كرديم كه با استاندارد ملي مطابقت ندارد. 
او با بيان اينكه تمام محموله هاي وارداتي به عنوان خوراك 
دام به كشور وارد شده اند، افزود: ما تمام اين محموله ها را بر 
اساس خوراك انساني مورد ارزيابي قرار داديم و حساسيت 
بيش��تري را اعمال كرديم. بيات ادامه داد: در سال ۹۵ نيز 
يك شركت ۷۲ هزار تن ذرت به كش��ور وارد كرد كه آن 
محموله نيز به صورت كلي از طرف س��ازمان اس��تاندارد 
مردود اعلام ش��د و اين موضوع را به گمرك اطلاع داديم 
تا كالا مرجوع شود. به اين ترتيب وزن محموله هاي ذرت 
غيراستاندارد تا آن زمان به ۹۲ هزار تن رسيد. او ادامه داد: 
بعد از اين اتفاق نيز محموله هايي به كشور وارد شدند كه 
گواهي آزمون قبولي داش��تند ولي ما به عنوان س��ازمان 

استاندارد نگراني هايي در مورد مواد غذايي فله داريم.
معاون سازمان ملي اس��تاندارد توضيح داد: برخي تصور 
مي كنند محموله هاي ذرت وارداتي به ش��كل ميوه ذرت 
)بلال( است در حالي كه به ش��كل دانه شده هستند. در 
نمونه برداري هاي انجام شده بخشي از ذرتها مورد قبول 

قرار گرفت و بخش��ي نيز در آزمون رد ش��دند اما وقتي ما 
مي خواهيم ذرت به شكل دانه شده را مورد آزمايش قرار 
دهيم محموله را به بخش هاي ۵۰۰ تني تقسيم مي كنيم 
كه از هر بخش ۱۰۰ تا ۱۵۰ نمونه برداري به ش��كل دوار 
صورت مي گيرد كه حدود ۱۰ تا ۱۵ كيلو مي ش��ود، آن را 
آسياب مي كنيم و نمونه سازي و تست مي شود. او افزود: در 
اين آزمون برخي موارد قبول و برخي نيز رد مي شوند، آنچه 
كه رد مي شود در واقع حد فاصل ۹۲ هزار تن تا ۱4۶ هزار 
تن ذرتي است كه به عنوان آلوده شناخته مي شود يعني 
اين ذرت هاي آلوده به تدريج به كش��ور وارد ش��ده است. 
بيات با بيان اينكه بخش خصوصي واردكننده ذرت هاي 
آلوده به ديوان عدالت اداري شكايت كرده اند كه سازمان 
استاندارد جلوي واردات كالاي ما را گرفته است، افزود: اين 
در حالي است كه ما در اين بخش مدعي هستيم كه چرا 
وقتي سازمان استاندارد كالايي را غيراستاندارد اعلام كرده، 
باز هم آن كالا در گمرك نگه داشته شده است. او تصريح 
كرد: برخي اعلام كردند كه قصد داريم اين ذرت ها را بابت 
توليد چسب، الكل يا ساير موارد استفاده كنيم اما به دليل 
اينكه بعد از خروج ذرت ها از گمرك ام��كان رديابي آنها 
وجود نداشت، سازمان استاندارد هيچ كدام از اين توصيه ها 
را نپذيرفت. اين مقام مس��وول ادامه داد: به دستور برخي 
مقامات، آزمون هاي مجددي روي اين محموله ها صورت 
گرفت و بيش از چندين هزار آزم��ون روي نمونه ها انجام 
شد ولي حرف ما همان حرف سال ۹۲ و ۹۵ بود و معتقديم 

كه اين كالاها مردود هستند. 

شكايت واردكنندگان »ذرت  آلوده« از سازمان استاندارد

خبر

اعلام جزييات ميدان نفتي نام آوران 
»تعادل« 9 تفاوت اصلي طرح ملي مسكن 

با مسكن مهر را بررسي مي كند
در سال 2019 بيش از يك سوم 

 كشفيات نفت و گاز دنيا 
در ايران انجام شد

آغاز ثبت نام 
 مسكن دولتي 

از امروز
گروه راه و شهرسازي| سامانه طرح ملي مسكن در 
ش��رايطي از امروز براي ثبت نام متقاضيان ۱۰ اس��تان 
كشور باز مي شود كه پروژه مسكن مهر پس از گذشت 
۱۲ س��ال، همچنان در پيچ و خم وعده هاي مسوولان 
وزارت راه و شهرس��ازي مانده و تكميل آن به سال ۹۹ 
موكول ش��ده اس��ت. متقاضيان تهراني مسكن دولتي 
نيز از هفته آينده مي توانند در سامانه يادشده ثبت نام 

كنند. طرح ملي مسكن با هدف خانه دار كردن ۶ دهك 
نخست درآمدي و ساخت 4۰۰ هزار واحد مسكوني در 
كشور از زمستان سال گذشته مطرح شد و طي يكي، دو 
ماه اخير به صورت رس��مي وارد فاز اجرايي شده و قرار 
اس��ت تا پايان دولت دوازدهم اين واحدهاي مسكوني 
به متقاضي��ان واگذار ش��ود. اين طرح از هم��ان ابتدا با 

واكنش هاي متفاوتي مواجه شد...
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 اپراتورهاي رسمي، واگذاري »وي پي ان« هاي قانوني را 
در اختيار خواهند گرفت

فيلترشكن ها در دوراهي 
انسداد و ساماندهي

 صفحه 10  

 صفحه 13  
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روي موج خبر

   براي نيل به وحدت راهي نزديك تر از اصلاح 
نگرش هاي تفرقه محور نيست؛تعادل|

مع��اون اول رييس جمه��وري معتقد اس��ت، 
ب��راي نيل به وحدت راه��ي نزديك تر از اصلاح 
نگرش هاي تفرقه محور و واگرا و شستن ذهن و 

زبان ازخشونت و افراطي گري نيست.
اسحاق جهانگيري در اكانت رسمي توئيتر خود 
نوشت: »با نام آرام بخش پيامبر اكرم)ص( هفته 
وحدت را آغاز كرديم؛ هفته اي براي كاستن از 
تفرقه ها، گسستگي ها و سوءظن ها و هفته اي 
براي افزودن بر نزديكي مذاهب، همبس��تگي 
اقوام و تفاهم ملي. ب��راي نيل به وحدت راهي 
نزديك ت��ر از اصلاح نگرش ه��اي تفرقه محور 
و واگرا و شس��تن ذه��ن و زبان ازخش��ونت و 

افراطي گري نيست.«

 آغاز فرآيند ثبت دارايي مسوولان در مجمع 
تشخيص مصلحت نظام؛خبرآنلاين|

فرآيند ثبت دارايي با حضور كارشناسان مركز 
آمار و فناوري اطلاع��ات قوه قضاييه در مجمع 
تشخيص مصلحت نظام آغاز شد. پيش از اين و 
به منظور تسهيل فرآيند ثبت دارايي مسوولان 
ايران، مركز آمار و فناوري اطلاعات قوه قضاييه 
براي ايجاد دفاتر موقت در نقاط مهم حاكميتي 

اعلام آمادگي كرده بود.
ايجاد اين دفاتر در راستاي ثبت نام »ثنا« توسط 
مسوولان بوده است، مسوولان مذكور مي توانند 
در اين سامانه اموالشان را ثبت كنند. با توجه به 
قرار گرفتن سامانه ثبت دارايي در بستر شبكه 
ملي اطلاعات، بسياري از مسوولان پس از اخذ 
حساب كاربري شخصي »ثنا« اطلاعات اموال 
و دارايي خود را در س��امانه ثب��ت دارايي اظهار 

كرده اند.

 وزي�ر خارج�ه آلم�ان خواس�تار ادامه 
پايبندي ايران به برجام شد؛مهر|

وزير خارجه آلمان روز دوش��نبه خواستار ادامه 
پايبن��دي ايران به برجام ش��ده و هش��دار داد 
كه در غي��ر اينصورت طرف ه��اي امضاكننده 
از س��ازوكارهاي موجود در برج��ام عليه تهران 

استفاده مي كنند.
به گزارش اس��پوتنيك، »هايكو م��اس« وزير 
خارجه آلمان، در حاشيه نشست شوراي سياست 
خارجي اتحاديه اروپا گف��ت: ما به حفظ توافق 
هسته اي با ايران تمايل داريم. براي اين منظور، 
ايران بايد پايبندي خود را به توافق ادامه دهد. در 
غير اين صورت، ما تمام سازوكارهايي را كه در 

توافق وجود دارد در دسترس خواهيم داشت.
به نظر مي رس��د منظور ماس از ساز و كارهاي 
موجود، »مكانيس��م ماش��ه« براي بازگرداندن 
تحريم ها عليه ايران باش��د. پيشتر معاون وزير 
خارجه ايران، عباس عراقچي، هشدار داده بود كه 
مكانيزم ماشه يا اسنپ بك، خط قرمز ايران است.

.
 نيروي زميني س�پاه به تجهيزات نظامي 

مدرن مجهز شده است؛سپاه نيوز|
فرمانده نيروي زميني س��پاه با اش��اره به توان 
دفاعي اي��ن نيرو ب��راي مقابله ب��ا تهديدات و 
توطئه هاي دشمنان گفت: امروز نيروي زميني 
سپاه به تجهيزات نظامي مدرن مجهز شده است.

سردار سرتيپ پاسدار محمد پاكپور در مراسم 
اختتاميه دوره رس��ته اي مجتمع دانش��گاهي 
اميرالمومني��ن)ع( گف��ت: ب��راي به كارگيري 
تجهيزات اگر ني��روي كارآمد و توانمند حضور 
نداشته باشد، تجهيزات نظامي كاربري نخواهد 
داشت؛ از اين رو مهارت در صحنه نبرد اهميت 
بسياري دارد. نيروي نظامي ماهر با تجربه موجب 
مي شود كه بتوان از تجهيزات نظامي به بهترين 

شكل بهره برد.

  مب�ارزه با فس�اد به م�ذاق برخي  خوش 
نيامده است؛فارس|

رييس ستادكل نيروهاي مس��لح با بيان اينكه 
مبارزه با فس��اد در ايام اخي��ر، هر چند به مذاق 
برخي  خ��وش نيامده اما در پيش گرفته ش��ده 
اس��ت، گفت: نس��ل هاي جديد بايد ب��ا فراز و  
نشيب ها كه با زحمت فراوان حاصل شده است، 

آشنا شوند.
سرلش��كر محم��د باق��ري در اولي��ن همايش 
حكمراني اس��لامي با تاكيد بر اينكه با پيروزي 
انقلاب انبوهي از تهديدات و توطئه ها عليه آن به 
كار گرفته شد، عنوان كرد: با همه اين تهديدات، 
نيروهاي مسلح كه از روز اول تحت شديدترين 
تحريم ها بودند، اين تهديدات را با پيروزي رفع 
كردند. صنع��ت دفاعي پيش��رفت هايي را كه 
قبل از پيروزي انقلاب تقريب��ا در حد صفر بود 
س��ازماندهي كرد كه امروز در موشكي، پهپاد، 
رادار، مخابرات و... حرف هاي اساسي در سطح 

جهاني براي گفتن دارند.

 صداوس�يما زيربار حق پخش نمي رود؛ 
برنا|

مع��اون توس��عه مديري��ت و مناب��ع در وزارت 
ورزش و جوانان گفت: بر اس��اس تكليف قانوني 
وزارت ورزش در جه��ت احي��اي حق پخش با 
درخواست ما از سازمان برنامه و بودجه به ميزان 
كارشناس��ي ش��ده حق پخش ورزش كشور از 
سرفصل اعتبارات سازمان صدا وسيما كاسته و به 
 سرفصل اعتبارات وزارت ورزش و جوانان اضافه 

خواهد شد.
ژال��ه فرامرزي��ان با اش��اره به مثمرثم��ر بودن 
جلس��ه هاي متعدد با مديران صداوسيما در دو 
س��ال گذش��ته براي تعيين تكليف حق پخش 
ورزش كشور گفت: مذاكرات ما با صداوسيما در 
حد به رسميت شناختن حق پخش ورزش هم 
نتيجه نداشته و در آن سازمان اراده و تمايلي براي 
حل اين مشكل وجود ندارد و زير بار آن نمي روند.

ايران2

رييس جمهوري در جريان سفر به كرمان در جمع مردم رفسنجان مطرح كرد

روزهاي آينده طرحي براي خانواده هاي تحت فشار اقتصادي اعلام مي كنيم

طرح حمايت اقتصادي از 18ميليون ايراني
گروه ايران| 

رييس جمهوري ديروز بعد از پايان س��فر به استان يزد به 
منظور سفري ۲ روزه وارد استان كرمان شد. روحاني در بدو 
ورود در جمع مردم شهرستان رفسنجان سخنراني كرد. او در 
نخستين روز از سفر خود به استان كرمان به شهرستان هاي 
رفسنجان، بافت، س��يرجان و كرمان هم سفر و از چندين 
طرح بهره برداري كرد.  رييس جمهور در رفسنجان با اشاره 
به برنامه هاي حمايتي دولت دوازدهم از اقشار آسيب پذير 

جامعه از پرداخت كمك جديد به خانوارها خبر داد.
روحاني در همين خصوص گفت: »طبق محاسبات ما تقريباً 
در كشور ما حدود ۷ ميليون خانوار وضع زندگي شان خوب 
است و ۱۸ ميليون خانوار نياز به مساعدت و كمك دارند. ما 
ان شاء الله به هر خانوار يك حمايتي را ماهانه مي كنيم كه 
ان شاء الله از ماه آينده آغاز كنيم و بتوانيم به اين ۱۸ ميليون 
خانوار كمك كنيم و به هر خانواده مساعدتي پرداخت شود.«
روحاني در ادامه توضيح داده است: »اين طرح مهم دولت 
در سال ۹۸ اس��ت كه در روزهاي آينده و هفته هاي آينده 
مشخصات آن براي مردم اعلام مي شود به عنوان يك قدم 

دولت براي حمايت مردم در زندگي روزمره آنها است.«
بعد از حضور در جمع مردم رفسنجان، روحاني در سيرجان 
از پروژه هاي صنعتي، معدني بازديد كرد و در شهرس��تان 
بافت هم طرح فولاد اين شهرستان را به بهره برداري رسمي 
رساند. رييس جمهوري در حاشيه افتتاح كارخانه فولاد در 
شهرستان بافت با اشاره به اينكه دولت به دنبال تنش زدايي 
است، گفت: »تعامل نكردن با دنيا به منزله منزوي شدن ايران 
است لذا با تمامي دنيا سخن مي گوييم و با افتخار پاي ميز 

مذاكره اي كه به نفع مان است، مي نشينيم.«

 تندروهامشكلايجادميكنند
رييس جمهور با بيان اينكه در يك جمعيت هشتاد و خرده اي 
ميليوني اختلاف نظر وجود دارد، تصريح كرد: در اين ميان 

تندروها ما را با مشكل رو به رو مي كنند.
روحاني در جمع مردم رفس��نجان با بي��ان اينكه آيت الله 
هاش��مي يك مدير بزرگ ب��ود، گفت: مرح��وم آيت الله 
هاشمي رفسنجاني يك درس مهمي را در مسير سياسي 
كشور به همه ياد داد و آن ميانه روي و اعتدال بود. در جامعه 
ما افكار و سليقه هاي مختلف وجود دارد، اين طور نيست كه 
همه مثل هم بينديشيم. در اينكه چه راهي را انتخاب كنيم 
و كدام راه ما را به مقصد مي رساند اختلاف نظر هست. در 
يك جمعيت هشتاد و خرده اي ميليوني اختلاف نظر وجود 
دارد. در اين ميان تندروها ما را با مشكل رو به رو مي كنند. 
آن راه ميانه اي كه قرآن به ما دستور مي دهد اين است كه ما 
شما را امت ميانه رو قرار داده ايم. اعتدال گرايي معتدل بودن 

در عين اهميت به آرمان ها بايد در نظر گرفته شود.روحاني 
با اشاره به خروج امريكا از برجام اظهار كرد: در اين شرايط 
عده اي گفتند شما هم بلافاصله از برجام خارج شويد عده اي 
گفتند در هر شرايطي در توافق بمانيد و عده اي هم گفتند 
راه بينابين انتخاب كنيد كه ما همين راه بينابين را انتخاب 
كرديم. ما با ادامه برجام سال آينده به يك هدف بسيار بزرگ 
سياسي، امنيتي ودفاعي مي رسيم. سال هاست خريد سلاح 
از طرف ايران طبق قطعنامه سازمان ملل ممنوع است و ما 
نمي توانيم سلاح خود را بفروشيم اما اگر برجام را نگه داريم 
سال آينده تحريم تسليحاتي ايران برداشته مي شود و ما 
مي توانيم به راحتي هم سلاح بخريم و هم بفروشيم.وي ادامه 
داد: امروز مي توانيم از توافق خارج شويم اما قطعنامه هاي 
شوراي امنيت عليه ايران باز مي گردد، منافع ما در ماندن 
 در برجام است. ما برجام را حفظ مي كنيم اما در عين حال 
پله پله تعهدات خود را كاهش مي دهيم. نمي شود ما ۱00 
درصد تعهدات خود را اجرا كنيم ولي طرف مقابل آن را اجرا 
نكند.وي با بيان اينكه امروز ش��رايط ما در توان هسته اي 
نس��بت به هر زماني بهتر اس��ت گفت: ما در اين س��ال ها 
تحقيقات خود را ادامه داديم و تعداد سانتريفيوژهاي كشور 
از 5 نوع به ۱5 نوع رسيده است. ما توافق را حفظ مي كنيم و 
حقوق مردم را پاس داشته و تسليم فشار دشمن نمي شويم 

اين مسير يك مسير تعامل است.

 طرحهايجديدحمايتي
رييس جمهوري ادامه داد: امريكا بداند با تحريم ها اين 
ملت بزرگ را نمي تواند به زانو در بياورد. ما با همه توان 
در برابر دشمنان مان مي ايستيم. ما كار خلافي نكرديم. 
حاضر نيستيم در برابر دستورات شما سر فرود بياوريم. 
به ما اعتراض مي كنيد چرا فوردو را افتتاح كرديم؟ چرا 
آب س��نگين اراك را راه انداخيتم؟ هر روزي كه شما به 
همه تعهدات تان عمل كرديد، ما هم به تعهدات مان عمل 
مي كنيم، تعهد يك جانبه كه نمي شود.رييس جمهور 
گفت: آن آقا در كاخ سفيد مي گويد در برجام سر ما كلاه 
رفت مگر دولت نداشتيد؟ مگر وزير خارجه و حقوقدان 
نداشتيد؟ اين چه جور سري است؟ يك فكري به حال 
سرتان بكنيد. تقصير ما چيست؟ دو سال مذاكره كرديم، 
چان��ه زديم، حالا مي گوييد س��ر ما كلاه رفته اس��ت؟ 
خوشبختانه همه، اروپايي ها، حتي دوستان شان، ژاپني ها، 
كشورهاي همسايه ش��ان از ما حمايت كردند.روحاني 
گفت: ما شكست نخورديم و نخواهيم خورد؛ راه مان را 
ادامه مي دهيم. ما مي دانيم كه مردم از لحاظ زندگي در 
سال ۱۳۹۷ و امسال در فشار هستند، ما مي دانيم درآمد و 
مخارج مردم مخصوصا درآمدهاي ثابت سخت شده است.

رييس جمهور اعلام كرد: ما در روزهاي آينده طرحي اعلام 
مي كنيم براي خانواده هايي كه درفشار اقتصادي هستند. 
حدود ۲۴ ميليون و ۶00 هزار خانوار در ايران داريم. وضع 
زندگي عده اي مناسب است كه مي توانند روي پاي خود 
بايستند. اكثريتي هس��تند كه بايد به آنها كمك كرد. 
در كش��ور ما حدود ۷ ميليون خانوار وضع ش��ان خوب 
است. حدود ۱۸ ميليون خانوار وضع شان طوري است 
كه نيازمند كمك هستند. به هر خانواري يك حمايتي 
خواهيم كرد. تلاش مي كنيم از ماه آينده بتوانيم به اين 
۱۸ ميليون كمك كنيم. اين طرح مهم دولت در سال 
۱۳۹۸ است كه طي روزهاي آينده مشخصات آن براي 
مردم روشن خواهد شد. طرح حمايتي دولت براي كمك 
به زندگي مردم است تا باهم از تحريم عبور كنيم تا راه 
بزرگان خود مثل مقام معظم رهبري، آيت الله هاشمي و 

شهيدان باهنر و بهشتي را ادامه دهيم.
وي در پايان گفت: هاشمي نمرده است، هاشمي براي 
هميشه زنده است. نام و راه و سياست و خدماتش براي 

هميشه در تاريخ كشورمان جاودان خواهد ماند.

 پايهرمذاكرهايكهبهنفعمانباشد،مينشينيم
رييس جمهوري گفت: تعامل نكردن با دنيا به منزله منزوي 
شدن ايران است لذا با تمامي دنيا سخن مي گوييم و با افتخار 
پاي ميز مذاكره اي كه به نفع مان است باافتخار مي نشينيم.

روحاني در حاشيه افتتاح كارخانه فولاد در شهرستان بافت با 
بيان اينكه ايستادگي، مقاومت، صبر و تحمل و سخت كوشي 
منافاتي با تعامل با دنيا ندارد، خاطرنشان كرد: برخي ها فكر 
مي كنند اگر با دنيا حرف بزنيم دست هاي ما از توان مي افتد؛ 
مگر مي شود يك كشوري در مسير پيشرفت قرار بگيرد و 

منزوي باشد؟ اگر تعامل نكنيم يعني منزوي شويم.
رييس جمهوري با اشاره به اينكه شعار ما را به جايي نخواهد 
رساند، گفت: حفظ عزت و اقتدار ملي ما تنها در گرو كار و 
تلاش عملي امكانپذير است.وي با اشاره به اينكه زماني تلاش 
صنعتگران نمود پيدا مي كند خوش��حالي ما هم مضاعف 
مي ش��ود، افزود: اين كارخانه س��الانه ۸00 هزار تن فولاد 
اسفنجي توليد مي كند و هر يك از اين طرح هاي بزرگ يك 
ضربه كاري به بدخواهان نظام است.وي تصريح كرد: ايران 
مقتدر، توانمند و جوانان غيور، دانشمند و پرتلاش هر روز قدم 

جديدي را بر مي دارد و اينكه يك هزار و 500 ميليارد تومان 
ارزش كار و مجموعه سرمايه گذاري در فاز اول اين كارخانه 
بوده است و اجراي فاز دوم آغاز شده، به معناي آن است ما 
با همه تلاش و توان مان راه توسعه و پيشرفت كشور را ادامه 
مي دهيم.روحاني با بيان اينكه ما مي توانيم نيازمندي هاي 
كشور را در بس��ياري از زمينه هاي مختلف تامين و صادر 
كنيم گفت: بايد اشتغال در خور فارغ التحصيلان دانشگاهي 
را ايجاد كنيم زيرا امنيت در سايه اشتغال نسل جوان ايجاد 
مي ش��ود.او تصريح كرد: صدها جوان در ساخت قطعات 
توربين ها كمك مي كنند كه كار بسيار ارزشمندي است.

رييس جمهوري ايران با اشاره به اينكه ما خطوط قرمزي 
داريم گفت: خط قرمز ما اين است حقوق و عزت ملي ما در 
مسيري كه حركت مي كنيم؛ محفوظ بماند و اينكه بنشينيم 
و براي منافع ملي در چارچوب عزت ملي حرف بزنيم، چيزي 
است كه خداوند به ما امر كرده و راه ما بوده و پيامبر ما با همه 
حرف مي زد و پيمان مي بس��ت و با كفار پيمان مي بست و 
پيمان را مي شكستند، دوباره پيمان مي بست؛ راه اين است 

و كسي كه پيمان مي شكند، ضرر مي كند.

رييس قوه قضاييه:

درروندمبارزهبافساد،گرفتارحاشيهسازينميشويم
 رييس قوه قضاييه با تاكيد بر ادامه قاطعانه و مصمم روند 
مبارزه با فس��اد، گفت: هيچگونه حاشيه سازي نمي تواند 
روند مبارزه دستگاه قضايي با فساد را كند يا متوقف كند و ما 

مصمم تر از گذشته، اين مسير را ادامه مي دهيم.
به گ��زارش اداره كل روابط عمومي ق��وه قضاييه، آيت الله 
سيدابراهيم رييسي در جلسه شوراي عالي قوه قضاييه با 
تبريك ايام ولادت با سعادت پيامبر اكرم)ص( و امام جعفر 
صادق)ع(، وحدت در پرتو وجود مقدس نبي مكرم اسلام 
)ص( را وحدتي راهبردي دانست كه جمهوري اسلامي از 
ابتدا بر آن تاكيد كرده است و تصريح كرد: اين وحدت نه تنها 
بين شيعه و سني بلكه بين همه اقوام، گويش ها، فرهنگ ها 
و... مطرح اس��ت و امروز وحدت بين همه اقش��ار را امري 
ضروري مي دانيم.رييس قوه قضاييه با بيان اينكه دشمنان 
و اس��تعمارگران همواره در طول تاريخ از تفرقه ميان امت 
اسلامي سوءاستفاده كرده اند، ادامه داد: از جمله تلاش هاي 
دشمنان در سال هاي اخير، ايجاد تفرقه در امت اسلامي و 
سوءاستفاده از آن بوده است؛ لذا امروز بيش و پيش از گذشته، 
امت اسلامي ضرورت وحدت را متوجه است.حجت الاسلام 
رييسي با اشاره به تاكيدات مقام معظم رهبري در خصوص 
تقريب و نزديكي بين دولت ها و ملت هاي مسلمان، اين امر را 

ضرورتي اجتناب ناپذير دانست و افزود: امروز هر كس دانسته 
يا نادانسته، خواسته يا ناخواسته، وحدت را مخدوش كند، در 
جهت راهبرد دشمن حركت كرده است.رييس قوه قضاييه 
با بيان اينكه پرچمداري وحدت توسط جمهوري اسلامي 

باعث عصبانيت دش��منان شده اس��ت، اظهار كرد: امروز 
بسياري از ملت ها و مردم مسلمان متوجه ضرورت وحدت 
و شناخت دشمن شده اند. اميدواريم اين انسجام و وحدت، 
روز به روز افزايش يابد و ايجاد فرقه هاي دست ساخته دشمن 

در جامعه اسلامي به حاشيه برود تا امت اسلامي با وحدت و 
يكپارچگي در جهت اهداف بلند و آرمان هاي خود گام بردارد. 
حجت الاسلام رييس��ي در بخش ديگري از سخنان خود، 
مبارزه با فساد را نكته اي اساسي براي نظام اسلامي دانست 
و خاطرنشان كرد: مبارزه با فساد در ذات نظام وجود دارد و 
هيچ كس نمي تواند دغدغه مردم، نظام و كشور را داشته باشد 
اما دغدغه مبارزه با فساد نداشته باشد.رييس قوه قضاييه با 
بيان اينكه مبارزه با فساد يك اصل و ضرورت است، تصريح 
كرد: امروز به بركت خون شهيدان و هدايتهاي مقام معظم 
رهبري، پرچم مبارزه با فساد برافراشته شده و يك موضوع 
كاملا همگاني است كه مربوط به همه بخش ها و آحاد مردم 
است. هر كس امروز به نام مدير به مردم خدمتگزاري مي كند 
بايد بداند توقع مردم از همه دستگاه ها، ادارات و سازمان ها، 
سلامت نظام اداري و خدمت بدون شائبه و مبارزه با فساد 
است.حجت الاسلام رييسي با بيان اينكه مساله فساد براي 
همه رنج آور شده است، تاكيد كرد: دستگاه قضا مصمم است 
اين روند را دنبال كند و هيچ گونه حاشيه سازي، ما را گرفتار 
نخواهد كرد، از مبارزه با فساد باز نخواهد داشت و روند كار 
دستگاه قضايي را كند نخواهد كرد. ما مصمم تر از هميشه 
به صورت قاطعانه با فساد مبارزه مي كنيم و مردم را نيز در 

جريان اقدامات خود قرار خواهيم داد زيرا معتقديم مشاركت 
و احساس مسووليت مردم در اين زمينه بسيار مهم است.

رييس قوه قضاييه در بخش ديگري از سخنان خود، ضمن 
قدرداني از برگزاركنندگان همايش دادستان هاي سراسر 
كش��ور، اثر اين همايش را در اجراي مباحث آن دانس��ت.

حجت الاسلام رييسي همچنين دستور داد كه تغييرات 
مورد نياز در قانون مجازات اسلامي يا آيين دادرسي كيفري، 
هر چه سريع تر و با يك كار انقلابي، به مجلس شوراي اسلامي 
اعلام شود.براساس اين گزارش، حجت الاسلام والمسلمين 
صادقي معاون فرهنگي قوه قضايي��ه از اجراي طرح »هر 
مسجد، يك حقوقدان« با محوريت بسيج حقوقدانان و اعلام 
آمادگي هزار مسجد در كرج براي اجراي اين طرح خبر داد.

همچنين محمدجواد لاريجاني رييس ستاد حقوق بشر 
نيز گزارشي از حضور جمهوري اسلامي در مجمع عمومي 
شوراي حقوق بشر س��ازمان ملل ارايه داد و گفت: فضا در 
اين نشست در مجموع مثبت بود و گزارش منقح و كاملي از 
وضعيت حقوق بشر در كشور ارايه شد.براساس اين گزارش، 
ادامه بحث و بررسي در خصوص اصلاح موادي از قانون آيين 
دادرسي كيفري در دستور كار امروز مسوولان قضايي قرار 

داشت كه مواردي از آن به تصويب رسيد.
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معزي: فراموشي هميشه 
بهترين راه حل نيست

و  رتباط��ات  ا مع��اون 
فت��ر  د ني  طلاع رس��ا ا
رييس جمهوري با اشاره به 
اهمال كاري هاي مسوولان 
دولت قبل در پرونده بلوكه 
ش��دن دارايي هاي ايران از 
سوي امريكا يادآور شد: بعد 
از سال ها سكوت، به جاي اينكه از ديگران بپرسيد كه چرا 
يادآوري مي كنند بايد از خود بپرسيد كه چگونه اينقدر 
بي دغدغه و بي هراس فراموش مي كنيد؟ فراموش��ي 
هميشه بهترين راه نيست.  شفافيت مبارزه با فراموشي 
اس��ت.عليرضا معزي ديروز در حساب توييتري خود 
نوش��ت: »ماجراي تخلف ۲ميليارد دلاري به اهمال پر 
ابهام مسوولان وقت، از پاييز ۸۶ تا خرداد ۸۷ باز مي گردد؛ 
با تعللي بسيار عجيب و شك  برانگيز، اموال ايران با وجود 
هشدار و مكاتبات نهادهاي داخلي و منابع خارجي، در 
دسترس نظام مالي و قضايي امريكا قرار گرفت و به ناحق 

و غيرقانوني مصادره شد.«
 وي ادامه داد: »بيش از سه سال پيش روحاني كارگروهي 
ويژه، متش��كل از وزرا و مس��وولان ذي ربط را مامور به 
بررسي موضوع كرد و ارديبهشت ۹5 نيز كارگروه ويژه با 

صدور بيانيه اي به ملت ايران گزارش داد.«

كاهش تعهدات به معني 
بازگرداندن امريكا نيست

يك عضو كميسيون امنيت 
ملي و سياس��ت خارجي 
مجلس دهم معتقد است: 
اقدام��ات ص��ورت گرفته 
در نيروگاه بوش��هر تحت 
نظارت آژانس انرژي اتمي 
است و هيچ مشكلي ندارد 
و نش��ان مي دهد ايران به دنبال بهره مندي از انرژي 
هسته اي است و تهديد و تحريم مانع ايران نمي شود.

سيد حسين نقوي حسيني در گفت وگو با ايلنا، درباره 
اينكه سخنگوي سازمان انرژي اتمي اعلام كرد قصد 
ايران از برداشتن گام هاي كاهش تعهد برجامي براي 
بازگرداندن امريكا به برجام است، آيا اين اتفاق خواهد 
افتاد يا خير، گفت: البته هدف ايران از برداش��تن اين 
گام ها فقط برگشتن امريكا به برجام نيست بلكه ملزم 
كردن طرف هاي مقابل به تعهداتي اس��ت كه به آنها 
متعهد شده اند.اين عضو كميس��يون امنيت ملي و 
سياست خارجي مجلس يادآور شد: اروپايي ها اعلام 
كردند بدون امريكا ه��م به تعهدات خودمان متعهد 
هستيم و عملي خواهيم كرد؛ اگر آنها به اين گفته خود 
جامه عمل بپوشانند ايران براي چه بايد به دنبال اين 

باشد كه ايالات متحده به برجام بازگردد.

اگر بخواهيم كسي به ما حمله 
نكند، بايد قدرتمند باشيم

وزير دف��اع مي گوي��د: اگر 
بخواهيم موضع امروز ايران 
كه حف��ظ امني��ت و ثبات 
اس��ت، برقرار بمان��د و اگر 
بخواهيم كسي به ما حمله 

نكند، بايد قدرتمند باشيم.
به گ��زارش روابط عمومي 
وزارت دفاع، امير س��رتيپ امير حاتم��ي، با حضور در 
دانشگاه فرماندهي و ستاد ارتش )دافوس( با اشاره به اينكه 
كشور ما داراي موقعيت راهبري است، افزود: در جنگ 
جهاني اول ما اعلام بي طرفي كرديم و موضع خودمان را 
اعلام كرديم، اما به دليل نداشتن قدرت مورد تهاجم قرار 
گرفتيم؛امير حاتمي  بيان كرد: ما از لحاظ برد مشكلي 
نداشتيم و در دو س��ال گذشته در حوزه دقت، سرعت، 
مانور و قدرت انفجاري كار هاي زيادي انجام شد. امروز 
تمامي موشك هاي ما نقطه زن هستند و با توجه به قدرت 
انفجاري موشك ها، اثربخشي آنها افزايش يافته است.وزير 
دفاع با طرح اين سوال كه اگر قدرت نداشته باشيم، چه 
اتفاق رخ مي دهد گفت: ما داراي موقعيت راهبري هستيم 
و همچنين دشمنان قسم خورده اي داريم؛ همچنين ما 
در انقلاب اس��لامي به دنبال استقلال بوديم، پس بايد 

قدرت داشته باشيم.

با خريد نفت ايران »اينستكس« 
به موفقيت مي رسد

معاون سياس��ي وزير امور 
خارج��ه مي گوي��د: از آنجا 
ك��ه اصلي ترين ص��ادرات 
اي��ران به اروپا نفت اس��ت، 
در صورتي ك��ه اروپايي ها از 
ايران نفت بخرند اينستكس 
موفقيت آمي��ز خواهد بود، 
چراكه صادرات اصلي ايران به اروپا نفت اس��ت و در اين 
صورت، مبلغ زيادي براي تجارت مطابق با اين ابزار باقي 
نمي ماند.به گزارش مهر، س��يدعباس عراقچي معاون 
سياسي وزير امور خارجه در گفت وگو با اسپوتنيك در 
رابطه با ط��رح ابتكار صلح هرمز، گفت:ما به تماس ها و 
مشورت هاي خود با كشورهاي همسايه و تمام طرف هاي 
مربوطه ادامه خواهيم داد تا تمام پايه هاي اين طرح را به 
آنها توضيح دهيم و بتوانيم اين ابتكار عمل را اجرايي و در 

منطقه خليج فارس صلح و ثبات و امنيت ايجاد كنيم.
عراقچي تاكيد كرد: بي ش��ك ميان دو كش��ور ايران و 
عربستان اختلاف نظرهايي وجود دارد و بي شك راه حل 
اين اختلافات گفت وگوي س��ازنده و مثبت اس��ت؛ اما 
متاسفانه عربستان تا به اين لحظه ديدگاه و نظري همانند 
ديدگاه ما نشان نداده و پاس��خ مثبتي به اين تلاش ها 

نداشته است.

تمامي تحولات خاورميانه از جمله 
ايران و برجام را بررسي مي كنيم

مس��وول سياست خارجي 
اتحاديه اروپ��ا، محورهاي 
اصلي مذاكرات امروز وزيران 
خارجه عضو اتحاديه اروپا را 
تشريح كرد.به گزارش مهر، 
فدريكا موگريني مس��وول 
سياس��ت خارجي اتحاديه 
اروپا كه در بروكسل در جمع خبرنگاران و پيش از آغاز 
نشست وزيران خارجه كش��ورهاي عضو اين اتحاديه 
سخن مي گفت، در خصوص محورهاي مورد بحث در 
اين نشست گفت: در نشست وزيران خارجه در خصوص 
وضعيت موجود در عراق و نگراني هاي خود در اين رابطه 
صحبت مي كنيم، عراق محور اصل��ي مذاكرات امروز 
نيست اما ما نگراني جدي خود را در خصوص تحولات 
اين كشور اعلام مي كنيم. به گفته موگريني، تحولات 
افغانستان به ويژه موضوع انتخابات رياست جمهوري اين 
كشور و همچنين تحولات بوليوي از ديگر محورهاي مورد 
بحث در نشست وزيران خارجه كشورهاي عضو اتحاديه 
اروپا خواهد ب��ود. موگريني همچنين اعلام كرد كه در 
نشست اخير، در خصوص وضعيت امنيتي منطقه خليج 
فارس و نحوه حضور و برخورد اتحاديه اروپا با تحولات اين 

منطقه بحث جدي انجام مي شود. 

چهره ها
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كاوشي در جايزه نوبل اقتصادي 2019

جايزه نوبل و توسعه پايدار مالياتي
غلامحسين دواني| 

عضو جامعه حسابداران رسمي ايران و
پژوهشگر مالي- اقتصادي|

جايزه نوبل اقتصاد س��ال 2019 مش��تركا به س��ه نفر 
پروفس��ور »استر دافلو فرانس��وي-امريكايي«و آقايان 
پروفس��ور »ابهيجيت بانرج��ي هندي-امريكايي« و 
پروفس��ور» مايكل كرمر امريكايي« اعطا شد. آكادمي 
نوبل مدعي است اين پژوهش ها »توانايي ما براي مبازره 

با فقر جهاني را به شكل چشم گيري ارتقا مي دهند«. 
بانرجي و دافلو اس��تادان دانش��گاه ام. آي.تي امريكا و 
زن و شوهر هس��تند. اين دو نفر در سال 200۳ »مركز 
تحقيقاتي عبداللطيف« را براي يافتن راهكارهايي براي 
مقابله با فقر جهاني در دانشگاه  ام.آي.تي بنيان نهادند. 
نفر سوم مايكل كرمر نيز استاد اقتصاد در دانشگاه هاروارد 
است كه مانند دو اقتصاد دان ديگر روي اقتصاد توسعه 
و يافتن راهكاره��اي تجربي براي كاهش فقر كار كرده 
است. مطالعات آنها تحت تاثير دستاوردهاي آمارتياسِن، 
فيلس��وف و اقتصاددان ش��هير هندي بوده كه در سال 
199۸ جايزه نوبل اقتصاد را از آن خود كرده بود. خانم 
استر دوفلو، اقتصاددان فرانسوي الاصل ساكن امريكا 
كه جوان ترين برنده جايزه نوبل اقتصاد لقب گرفته، در 
عين حال نخستين زن فرانسوي است كه به جمع ۸۴ 
برنده جايزه نوبل اقتصاد پيوسته است. خانم دوفلو متولد 
19۷2 است و در حال حاضر ۴۶ سال سن دارد.هر چند 
پيش از او، الينور اوستروم به عنوان اولين زن جايزه نوبل 
اقتصاد س��ال 2009 را كسب كرد ولي خانم دوفلو تنها 
زن دارنده اين جايزه محسوب مي شود كه در قيد حيات 
است.با اين وجود او در گفت وگويي كه با سايت رسمي 
آكادمي نوبل داش��ته، پررنگ شدن حضور او به عنوان 
يك زن را در جمع ۸2 برنده مرد اين جايزه نشان دهنده 
مشكل ساختاري در حوزه اقتصاد دانسته كه زنان را از 

آغاز دفع مي كند. 
دوفلو همچنين تغيير محيط هاي اقتصادي و مناسبات 
و رفتارهاي راي��ج در آن را عاملي مهم براي جذب زنان 
عنوان كرده است.استاد دانشگاه ام آي تي امريكا در ادامه 
اين گفت وگو ابراز اميدواري كرده كه با ورود نسل جوان 
اقتصادددانان زن آرام آرام تركيب جنسيتي در اين رشته 
تغيير كند.خانم دوفلو متولد پايتخت فرانس��ه است و 
تحصيلات دانشگاهي خود در رشته اقتصاد را در مدرسه 
اقتصادي پاريس آغاز كرد. او بورس تحصيلي مك آرتور 
را كه ويژه نخبگان است در سال 2009 كسب و در سال 
201۵ با آبيجيت بانرجي، ديگر برنده جايزه نوبل اقتصاد 
سال 2019 ازدواج كرد. آقاي بانرجي كه هندي الاصل 
است، در دوران نگارش پايان نامه دكتراي خانم دوفلو در 
سال 1999 يكي از استادان راهنماي او بود .اما معماي 
موضوع آن است كه رسانه هاي ايراني به ويژه روزنامه اي 
كه ادعاي فايننشال ايران را دارد عامدانه از فحواي نطري 
پروفس��ور »آبيجت« گذر كرده و اقتصاد خوانده هاي 
وطني كه در اين يا آن» دانشگاي وطني به ياري سهميه 
و يارانه دولتي مدرك گرفته اند صدايش را در نياوردند كه 
نظريه اصلي » ابانرجي « چه بوده است . آبيجيت بانرجي، 
اقتصاددان هندي-فرانسوي كه جايزه نوبل اقتصاد سال 
2019 را )به همراه همس��رش استر دوفلو( از موسسه 
فناوري ماساچوست »MIT « و پروفسور ميشل كرمراز 
دانشگاه هاروارد به دست آورد، به بهانه كتاب جديدش 
»اقتصاد خوب براي روزهاي سخت« مصاحبه اي انجام 
داده كه در بلومبرگ هم منتشر شده است. آقاي بانرجي 
در اين مصاحب��ه حرف هايي زده ك��ه مطابق انتظار با 
استقبال و پوشش رسانه هاي اقتصادي فارسي زبان همراه 

نشدزيرا برخلاف ادعاي آنان كه معتقدند »صادرات را 
آزاد كنيد، ماليات كارآفرينان صادراتي را معاف كنيد و 
اجازه بدهيد سرمايه داران با خيال راحت سرمايه گذاري 
كنند- بخوانيد راحت بار كنند و ببرند- «آقاي بانرجي 
در اين مصاحبه گفته »مي خواهيد تقاضا را در اقتصاد 
تحريك كنيد؟ راهش افزايش ماليات ثروتمندان است 
نه كاهش آن.« او حتي پا را فراتر گذاشته و اضافه كرده: 
»اين ادعا ك��ه كاهش ماليات ها باعث تقويت و رش��د 
سرمايه گذاري مي شود افسانه اي است كه بيزينس من ها 
س��اخته اند.« او در ادامه گفته اين افسانه در واقع فقط 
منافع افرادي را تامين مي كند كه همين حالا روي كوهي 
از اسكناس نشسته اند درحالي كه اگر ماليات بيشتري از 
اين افراد بگيريد و ميان مردم تقسيم كنيد افزايش قدرت 
خريد و در نتيجه تقاضا در بازار باعث رشد سرمايه گذاري 
)و در بلندمدت توسعه( خواهد شد. برنده نوبل اقتصاد 
2019 همچنين گفته: »شگفت انگيز است كه به بهانه 
رشد اقتصادي چنان به نابرابري در جهان دامن زده شده 
كه وضعيت در بعضي از كشورها به مرز انفجار رسيده« . 
جالب اينكه در سال هايي كه اقتصاد جهان دچار مشكل 
و نرخ رشد منفي هم بوده تعداد ميليونرها و ميلياردرها 
افزايش يافته كه حاكي از تشديد نابرابري و سهم بري غير 
عادلانه اين يك درصدي ها در جهان اقتصاد بوده است ؟!

»آبيجيت بانرجي« معتقد اس��ت نسخه اي كه تاكنون 
رايج بوده ]كاهش ماليات[ در عمل تنها ثروتمنداني را 
هدف مي گرفته كه در پول غلت مي زدند ولي رويكرد بهتر 
اين است كه با افزايش ماليات ها توزيع پول در ميان مردم 
بيشتر شود. رشد اقتصادي با كاهش ماليات افزايش پيدا 
نمي كند بلكه با افزودن بر قدرت خريد مردم بالا مي رود 
چون كه س��رمايه گذاري به رشد تقاضا حساس است و 

واكنش نشان مي دهد.
پروفس��ور »آبيجيت بانرجي« اقتص��اددان امريكايي 
هندي الاصل، متولد س��ال 19۶1 در شهر كلكته هند 
اس��ت. او تحصيلات خود را در دو دانشگاه »جواهر لعل 
نهرو و ه��اروارد « انج��ام داده و در حال حاضر اس��تاد 
موسسه فناوري ماساچوست )ام آي تي( است. تخصص 
اصلي وي اقتصاد توسعه است.او و همسرش در كتاب » 
اقتصاد فقير« راهكار برون رفت از فقر را توسعه سياسي- 
اقتصادي همزمان مي دانند يعني برخلاف كارگزاران 
ايراني كه هميشه اولويت را بر توسعه اقتصادي مي دانند 
و حتي اعتقاد به »توسعه اقتصادي اقتدارگرا« هم دارند 
ولي رويش��ان نمي ش��ود به صراحت آن را بازگو كنند. 
كتاب »اقتصاد فقير: بازانديشي بنيادين در شيوه مبارزه 
با فقر جهاني« اثر مشترك »بانرجي« و همسرش »استر 
دوفلو« است كه از سوي نشريه فايننشال تايمز و شركت 
گلدمن ساكس برنده عنوان بهترين كتاب سال در زمينه 
كسب وكار در 2011 شد و توانست از سوي اقتصاددان 
برجسته جهان مورد ستايش قرار گيرد. اين كتاب حاصل 
س��ال ها پژوهش ميداني براي بررسي جزييات زندگي  
بس��يار پيچيده فقرا و مس��ائل درهم تنيده با آن مانند 
سطح پايين بهداشت و تحصيلات در مناطق فقيرنشين 
كشورهاي در حال توسعه است.اين دو برنده جايزه نوبل 
معتقدند توسعه سياس��ي- اقتصادي لازمه يكديگرند 
زيرا توسعه سياسي، توسعه قتصادي را به همراه خواهد 
داش��ت و بالعكس. انرجي تصريح كرد كه تمركز من و 
همس��رم در كتاب » اقتصادفقر« بر توسعه سياسي و 
توس��عه اقتصادي بوده زيرا ان دو مقوله ظرفيت تغذيه 
كردن يكديگر را دارند و مي توانند باعث غناي يكديگر 
شوند. يك سياس��ت خوب و قوي مي تواند باعث ايجاد 
اقتصادي قوي ش��ود، همانطوريكه يك اقتصاد قوي و 

خوب مي تواند منجر به سياست خوب و قوي شود.تاكيد 
برندگان جايزه نوبل اقتصادي كه در رسانه هاي فارسي 
زبان كمتر بدان توجه شد يا اهميت لازم بدان داده نشد، 
آن بود كه توسعه سياسي-  اقتصادي مشاركتي است و 
با حضور همه شهروندان صورت خواهد گرفت و نه فقط 
نخبه گان يا كارآفرين��ان ؟! آنرجي و دوفلو تئوري هاي 
نئوليبرالي را ريش��خند كرده و آن را از اس��اس موجد 

تشديد فقر و نابرابري مي دانند.
گزارش ثروت حهاني كه در س��ال 2019 منتشر شده 
»Global Wealth report-2019 « تاكيد دارد 
كه ۸2 درصد ثروت جه��ان در اختيار فقط 10 درصد 
مردم جهان و يك درصدي ه��اي جهان نيز مالك ۴۵ 
درصد ثروت جهان هستند. امريكه تشديد فوق العاده 
نابرابري را به وجودآورده و مضحك تر از همه آنكه برخي 
از اين يك درصدي ها كه ثروت فقط دونفر اول آنها بالغ 
بر 220 ميليارددلار است، با اختصاص پشيزي از ثروت 

خود در جرگه خيرخواهان بشريت نيز درآمده اند؟! 
براي پي بردن به عم��ق نابرابري جهان كه علت اصلي 
بحران هاي اخير و تناقصات اجتماعي در جهان ش��ده 
بايد يادآور شدكه در س��ال 2009 ثروت ۳۸0 نفر اول 
ثروتمندان بيش از نضف جمعيت جهان بوده در حالي 
كه در سال 2019 ثروت 2۶ نفر از ثروتمندترين مردان 
جهان بيش از مجموع ثروت نصف جمعيت فقير جهان 
شده است. نمايه زير تعداد ثروتمنداني كه حجم ثروت 
آنان طي سنوات 2019-2009 بيش از مجموع ثروت 

نصف فقير جمعيت جهان شده را نمايش مي دهد.
بررس��ي ديگري نش��ان داده كه مجم��وع ثروت يك 
درصدي ه��ا كه درس��ال 2000 مع��ادل ۴۵.۸ درصد 
كل ثروت جهان بوده در س��ال 201۸ به ۵0.۳ درصد 
ثروت جهان بالغ شده اس��ت.اين بدان معني است كه 
بحران هاي س��رمايه داري نظير بحران س��ال 2001 و 
200۸ كه مردم امريكا را خانمان سوز و بي مسكن كرد 
هيچ تاثيري در روند انباشت ثروت ثروتمندان ايجاد نكرد 
و آثار بحران اساسا متوجه مردم و صندوق هاي پس انداز 

و بازنشستگي مردم امريكا و ساير جهان شد؟! نگاهي به 
آمارهاي »مجله فوربس و بيزنس اينسايدر«بيانگر  اين 
است كه ثروت پول دارهاي درشت از سال 2010 به طور 
متوسط معادل 1۳ درصد رشد داشته در حالي كه طي 
همين مدت متوسط افزايش حقوق مزدبگيران 2 درصد 
بوده اس��ت ! مضافا آمار شبكه عدالت مالياتي مويد آن 
است كه در سال 201۷ بزرگ ثروتمندان جهان معادل 
۷۶00 ميليارددلار از ثروت خودرادرمناطق موس��وم 
به بهش��ت مالياتي » Off Shore« انتق��ال داده اند؟ 
گزارش ديگري اعلام داش��ته كه حج��م ثروت جهان 
در س��ال 201۷ معادل 2۸0 تريلي��ون بوده كه حدود 
1۴0 تريليون آن متعلق به ي��ك درصدي هاي جهان 
اس��ت. مضاف��ا از 20۴۳ ميلياردر س��ال 201۷ جهان 
تع��داد1۸1۶ نفرمرد ب��ا ثروت ۶۸1۷ ميلي��ارددلار و 
21۷ نفر زن با ثروتي معادل ۷۸۷ ميليارددلاربوده اند. 
 جالب آنك��ه بر اس��اس اطلاعات من��درج در تارنماي
»Business Insider « مجم��وع حداكثرن��رخ 
مالياتي پرداختي » فدرال - كشوري و محلي« توسط 
ميلياردره��اي امريكايي» 2۳ درصد «در مقايس��ه با 
متوسط نرخ ماليات پرداختي حقوق بگيران كه 2۸ درصد 
بوده، در حالي كه طي سنوات 19۸0-19۵0 كه موسوم 
به دوران »رفاه اجتماعي« بوده نرخ متوس��ط مالياتي 
ثروتمندان معادل ۵0 درصد درآمدش��ان بوده اس��ت. 
مضحك آنجاست كه آقاي وارن بافت سومين ثروتمند 
جهان در س��ال 2011 رس��ما اظهار داشت كه ماليات 
پرداختي وي از ماليات كارمندانشان كمتر بوده است ؟!

 Institute On «موسسه ماليات و سياست اقتصادي
taxation and Economic Policy=ITEP « در 
يك گزارش تحقيقاتي اخيرا اعلام نموده كه طي سنوات 
201۵-200۸ تعداد 2۵۸ شركت از ليست شركت هاي 
» Forune۵00 « به ط��ور متوس��ط ماليات بردرآمد 
فدرال خودرا به ج��اي ۳۵ درصد حداكثر 21.2 درصد 
پرداخت و طي همين مدت 1۸ شركت معروف جهاني 
 General Electric. International ازجمل��ه
 .Paper. Priceline.com and PG&E Corp

حتي يك سنت ماليات هم پرداخت نكرده اند.
از طرف ديگر طي ۸ س��ال يادش��ده بي��ش از نيمي از 

يارانه ه��اي مالياتي كه بالغ بر 2۸۶ ميلي��ارددلار بوده 
 نصيب فقط 2۵ شركت شامل AT&T»۳۸ ميليارد«،

 JP Morgan ،»۳1.۴ ميليارددلار« Well Fargo
»22.2 ميليارددلار« ، Verizon»21.2 ميليارددلار«، 
 Exxon Mobile1۷.۸ ميلي��ارددلار« و« IBM
»12.9 ميليارددلار« شده است؟مضافا يكصد شركت 
برتر امريكا طي همين دوره حداقل يك س��ال ماليات 
خودرا پرداخ��ت نكرده اند.اين در حالي اس��ت كه كل 
ماليات پرداختي آنان طي مدت هشت سال مذكور ۳۳۶ 
ميليارددلار يا به تعبيري سالي ۴2 ميليارددلار بوده است 
. اگر بدانيم كه درآمد فقط سال 201۵ اين پانصد شركت
» Fortune۵00« براب��ر2۷.۶00 و س��ود آنه��ا 
نيز1۵.000 ميليارد دلارب��وده، ان وقت به رقم ناچيز 
ماليات آنها پي مي بريم كه كل ماليات هشت ساله آنها 
كمتر از 2 درصد فروش يك س��ال آنه��ا يا كل ماليات 
هشت سال آنها فقط 2.2 درصد سودآنان بوده است ؟! 
از همه مهم تر آنكه دانه درشت هاي آنها يارانه مالياتي 
نيز از كيسه خليفه » ماليات پرداختي حقوق بگيران و 
كسب و كارهاي كوچك «دريافت داشته اند. گزارش 
موسسه ماليات و سياس��ت اقتصادي مدعي است در 
سال 201۸ بر اس��اس اظهارنامه هاي مالياتي تسليم 
شده به سازمان مالياتي امريكا نرخ موثر مالياتي تعداد 
 Fortune« ۶0 شركت بزرگ س��ودده عضو ليست
 Amazon. - Chevron ۵00« شامل شركت هاي
 –General Motors Delta. Halliburton.
IBM برابرمنف��ي ۵ بوده اس��ت ؟!  اين ش��ركت ها با 
استفاده از خلأ قانون ماليات يا آزادي عمل شركت ها در 
انتخاب روش هاي محاسباتي و حسابداري اولا بخش 
قابل ملاحظه اي از سودخودرا به صورت قانوني به يكي 
از شركت هاي وابسته خود كه در مناطق بهشت مالياتي 
يا كشورهاي با نرخ ماليات كمتر ثبت شده اند منتقل » 
Transfer Pricing «و از پرداخت ماليات در امريكا 
اجتناب مي كنند يا با اعمال روش استهلاك سريع » 
كه در قانون ماليات نير مجاز شناخته شده« هزينه هاي 
سرمايه اي خودرا در سريع ترين زمان مستهلك و از گير 

مالياتي استفاده مي كنند. 
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منظور از بودجه دوسالانه 
چيست؟

رييس س��ازمان برنامه و بودجه با بيان اينكه بودجه 
ما 2ساله نيست بلكه نگاه ما به بودجه 2 ساله است، 
گفت: در واقع همه مصوبات ما يك ساله خواهد بود، 
اما در كنار آن پيش بيني از سال بعد صورت مي گيرد. 
محمدباقر نوبخت اظهار كرد: منظور از بودجه 2 ساله 
اين است كه پيش بيني ها براي 2 سال انجام مي شود؛ 
آنچه به عنوان لايحه بودجه سال 99 به مجلس داده 
مي شود صرفاً مصوبات آن براي سال 99 و يك ساله 
است. رييس س��ازمان برنامه و بودجه كشور افزود: 
با اين حال در لايح��ه بودجه ارقام و پيش بيني هاي 
س��ال 1۴00 را هم به مجلس ارايه مي كنيم يعني 
نوع نگاهمان به درآمدها و مصارف 2 س��اله اس��ت، 
اما مصوبه اي كه از مجلس مي گيريم مانند سنوات 
گذشته بودجه سالانه اس��ت و بودجه يك سال را از 
مجلس مصوبه مي گيريم. وي تاكي��د كرد: در واقع 
بودجه ما 2 ساله نيست بلكه نگاه ما به بودجه 2 ساله 
است كه آن هم در جهت ابلاغيه مقام معظم رهبري 
بود كه فرمودند ش��ما نگاهتان را به جاي يك ساله 
2 س��اله بگيريد كه با توجه به شرايط خاص كشور و 
تحريم هاي غيرمنطقي بتوانيم از اين شرايط عبور 
كنيم. نوبخت گفت: امسال نيز در هشتمين ماه سال 
پرداخت هاي دولت طبق سال هاي گذشته در حال 
انجام است و پرداخت هايي مثل پاداش بازنشستگي ها، 
خريد تضميني گندم و پرداخت يارانه ها مانند شرايط 
سال هاي گذشته طبق روال عادي ادامه دارد، اما بايد 
نگاه خود را بلندمدت در نظر بگيريم و اگر منابعي به 
عنوان ذخاير داريم فقط نخواهيم براي س��ال آينده 
استفاده كنيم. وي افزود: موضوع 2 سالانه بودن بودجه 
به اين معنا نيست كه براي 2 سال از مجلس مصوبه 
بگيريم بلكه همه مصوبات ما يك ساله خواهد بود، اما 
در كنار آن پيش بيني از س��ال بعد صورت مي گيرد 
به اين ترتيب كه وقتي قان��ون گذار مي خواهد نظر 
ما را تاييد كند بداند كه س��ال بعد را هم در نگاهمان 
داشته ايم و ممكن است سال آينده هم نياز به برخي 
منابع داشته باشيم كه اعداد و ارقام را پيشنهاد كرده ايم. 
رييس سازمان برنامه و بودجه كشور گفت: پيش بيني 
از آينده نيز بر اس��اس سناريوهاي مختلف است كه 
مي تواند وضعيت بدبينانه يا ادامه وضع موجود يا حالت 

خوشبينانه باشد.

  اضافه كردن تبصره هاي جديد در بودجه 
نوبخت در ادامه با اش��اره به برگزاري ش��انزدهمين 
جلسه ستاد بودجه 99 با موضوع اصلاح تبصره ها و 
مجوزهاي لازم براي اصلاح ساختاري، اظهار داشت: 
با توجه به اينكه منابع و مصارف در بودجه سال آينده 
متفاوت است و نياز به احكام جديد داريم سعي كرديم 
تبصره هاي جديدي را در بودجه بگنجانيم كه منابع 
جديدي را از سال آينده داشته باشيم تا بتوانيم براي 
جايگزيني نفت در محاسبات منظور كنيم. وي گفت: 
در س��ال آينده قطعا تبصره هاي جديدي خواهيم 
داش��ت و برخي تبصره هاي قديمي حذف خواهد 
شد و اصلاحات اساسي در بودجه ها صورت خواهد 
گرفت. رييس سازمان برنامه و بودجه افزود: گزارش 
بودجه شركت هاي دولتي طبق قانون، چهاردهم آبان 
به مجلس ارايه شد. وي گفت: در شانزدهمين جلسه 
ستاد بودجه همچنين مخالفت برخي دستگاه ها با 
تغييرات جديد مطرح شد چرا كه در تغييرات جديد، 
دستگاه ها به دو دسته سياست گذار و مجري تقسيم 
مي شوند. نوبخت افزود: درباره اينكه چه دستگاهي 
سياست گذار باش��د اختلاف نظر بين كارشناسان 
برنامه و بودجه و دس��تگاه ها وجود دارد كه امروز در 
جلسه تصويب شد كه كارگروهي با مسووليت رييس 
سازمان برنامه و بودجه شكل بگيرد و درباره اختلاف 
بين دستگاه ها و كارشناسان از نظر تعيين دستگاه هاي 
سياست گذار و مجري داوري كند تا با يك همدلي و 
اقناع جمعي بتوانيم اصلاحات ساختاري كه لازم است 
به وجود آوريم. هر نوع تغييري مقاومت هايي را خواهد 

داشت و ما بايد بتوانيم منطقي عمل كنيم.

نمايه تعداد ميليونرهاي جهان به تفكيك كشور- منطقه 2010-2019-2024

201020192024نام كشور )منطقه( 201020192024نام كشور )متطقه( 

1081.1801.527استراليا7.44018.11422.930امريكا 

7502.4603.179انگلستان384.4476.874چين

78313425اتريش1.9903.0255.161ژاپن

4241.4961.992ايتاليا6182.1873.018آلمان

72279377بلژيك1858321.092هلند

104516700هنگ كنگ36259319برزيل

4282.0712.826فرانسه347591.186هندوستان

164528760تايوان1729791.394اسپانيا

78741965كره جنوبي2741.3221.874كانادا

55374519سوئد1778101.032سوييس

6643.6004.758ساير نقاط جهان13.29017.892اروپا

13.88946.79262.908جمع كل ميليونرهاي جهان

نمايه تعداد ميلياردرهايي كه ثروت آنان بيش از ثروت 50 درصد جمعيت فقير جهان است سنوات 2009-2019

2019201820172016201520142013201220120102009سال

26434261558283135135211380تعداد 

نمايه زير كه از گزارش» Global Wealth report2019 « استخراج شده، تقسيم بندي تروت جهان در رده هاي مختلف در سال 2019 را نمايش مي دهد:

حجم ثروتتعداد افراد بالغ )نفر( شرح
درصد ثروت جهان )ميليارد دلار امريكا( 

2.883.000.00063001.8تا ده هزار دلار ثروت

1.661.000.00055.70015.5از 10 هزاردلار تا 100 هزاردلار

499.000.000140.20038.8از 100 هزاردلار تا 1 ميليون دلار

47.000.000158.30043.9بالاتراز 1 ميليون دلار

5.090.000.000360.500100جمع
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»تعادل«ازتحولاتبازارارزوطلاگزارشميدهد

افزايش قيمت طلا و سكه در بازار

فيشينگبااجرايرمزدوميكبارمصرفبهصفرميرسد

گروه بانك و بيمه|
روز دوش��نبه 20 آب��ان 98، در بازاره��اي جهاني نرخ 
اونس طلا ب��ا 6 دلار افزايش 1466 دلار قيمت گذاري 
شد. همچنين با اعلام نرخ دلار در بازار آزاد و معاملات 
نقدي به قيمت 11490 تومان، نرخ طلا و سكه به روند 
افزايش قيمت خود ادامه داد. مظنه يك مثقال طلاي 
آب شده 17 عيار با 11 هزار تومان افزايش يك ميليون 
و 775 هزار تومان، هر گرم طلا 18 عيار 409 هزار و 800 
تومان، سكه طرح جديد با ورود به كانال چهار ميليوني 
4 ميليون و 27 هزار تومان، طرح قديم 3 ميليون و 996 
هزار تومان، نيم 2 ميليون و 80 هزار تومان، ربع س��كه 
يك ميليون و 280 هزار تومان و سكه يك گرمي 830 

هزار تومان معامله شد.
به گزارش »تع��ادل«، صرافي هاي مجاز بانك مركزي 
قيمت خري��د دلار را 11 ه��زار و 300 تومان و قيمت 
ف��روش آن را 11 ه��زار و 400 تومان اع��لام كرده اند. 
اي��ن صرافي ها هر ي��ورو را به قيمت 12 ه��زار و 550 
تومان مي خرند و 12 هزار و 650 تومان مي فروش��ند. 
در س��امانه س��نا نيز ن��رخ لحظ��ه اي دلار 11400 و 
نرخ يورو 12650 تومان اعلام ش��د. س��امانه سنا نرخ 
 ميانگين ارز براي يك ش��نبه 19 آبان 98 را براي دلار

11 ه��زار و 278 تومان، يورو 12 ه��زار و 532 تومان، 
پوند انگليس 14 ه��زار و 153 توم��ان، درهم امارات 
3 ه��زار و 95 تومان، لي��ر تركيه 2 ه��زار و 37 تومان 
و ي��وآن چين يك ه��زار و 680 تومان اع��لام كرد. در 
بازار ارز رس��مي نيز بانك مركزي ن��رخ 47 ارز را براي 
روز دوش��نبه اعلام كرد كه بر اس��اس آن ن��رخ 10 ارز 
مانند يورو و پوند نس��بت به روز يك ش��نبه افزايش و 
 قيمت 22 واح��د پولي ديگر كاهش ياف��ت؛ نرخ دلار 
و 14 ارز ديگ��ر نيز ثاب��ت ماند.بر اس��اس اعلام بانك 
مركزي ه��ر دلار امريكا براي روز دوش��نبه بيس��تم 
آب��ان م��اه 98 بدون تغيير نس��بت به روز يك ش��نبه 
42 هزار ريال قيم��ت خورد. هر پون��د انگليس با 70 
ري��ال افزاي��ش 53 ه��زار و 728 ريال و هر ي��ورو نيز 
 با 19 ريال رش��د نس��بت به روز يك ش��نبه 46 هزار 

و 300 ريال ارزش گذاري شد.

طلاهايخزانه
دراختيارتوليدكنندگانقرارگيرد

همچني��ن نايب ريي��س اول اتحاديه فروش��ندگان و 
سازندگان طلا، جواهر، نقره و سكه تهران گفت: موضوع 
ماليات بر ارزش افزوده به صنعت طلاي كشور تحميل 
شده و رقابت در اين صنعت را مشكل كرده است؛ اين 
در حالي اس��ت كه در دنيا ايران جزو پنج كش��ور اول 
توليدكنندگان مصنوعات طلا است، اما در ايران موانع 
و مش��كلات، مانع از عرض ان��دام در بازارهاي جهاني 
مي شود.به گزارش ايسنا، مسعود يزداني روز دوشنبه در 
نشست خبري اظهار كرد: اگر اجازه دهند ماشين آلات 
جديد وارد كشور شده و مواد اوليه به سهولت وارد شود، 
صنعت طلا و ارزآوري حاصل از آن، مي تواند جايگزين 
درآمد نفتي ش��ود؛ به خصوص اينكه قرار اس��ت نفت 
در بودجه س��ال ٩٩ كشور جايگاهي نداشته باشد.وي 

با بيان اينكه طلاه��اي موجود در خزانه بايد در اختيار 
توليدكنندگان قرار گيرد، گفت: بانك مركزي و دولت 
مي تواند با دريافت وثايق لازم از توليدكنندگان، طلاهاي 
موجود در خزانه را به صورت امانت با لحاظ كردن شرايط 
به آنها بس��پارد و سر يك س��ال همان طلا را به خزانه 
برگرداند. اين در حالي است كه يك كيلو طلا ١٥ درصد 

ارزش افزوده براي كشور دارد.
همچني��ن ابراهي��م محمدول��ي - ريي��س اتحاديه 
فروش��ندگان و س��ازندگان طلا، جواهر، نقره و سكه 
ته��ران - اظهار ك��رد: صنعت طلا و جواه��ر كه داراي 
توانايي هاي بس��ياري همچون اشتغال زايي، ارزآوري، 
توليد، واردات مواد اوليه و صادرات مصنوعات طلاست، 
چند سالي اس��ت كه دچار موانع و ايرادهايي همچون 
ماده ها و آيين نامه ها شده كه نبودشان بهتر از بودنشان 
است و اين موانع باعث شده ركود عجيب در بخش توليد 
ايجاد شود؛ به خصوص اينكه صادركنندگان مصنوعات 
طلا كه قصد حضور در بازاره��اي صادراتي را دارند، به 
دليل كاغذبازي هاي ناشي از اين موانع، از صادرات باز 
مي مانند.وي با بيان اينكه بح��ث ارزش افزوده، عمده 
مانعي اس��ت كه گريبانگير صنعت طلا و جواهر شده، 
گفت: ماليات ط��لا و جواهر از زمان مجلس قبل ايجاد 
شده و با وجود رايزني هاي صورت گرفته با سازمان هاي 
مختلف همچنان اندرخم كوچه هاي مجلس است. سوال 
اينجاست كه بعد از اين همه سال، چرا نتوانسته اند ارزش 
اف��زوده را از طلا و جواهر بردارند.رييس اتحاديه صنف 
فروشندگان و سازندگان طلا، جواهر، نقره و سكه تهران 
تصريح ك��رد: اين گونه رفتارها در صنعت طلا و جواهر 
مشكل زا است و امروز در بازار داخلي، توليدكنندگان و 
خريداران را دچار مشكل كرده است؛ چرا كه اين صنعت 
نيازمند توليد و فروش لحظه اي است. نگه داشتن كالاها 
در انبار گمركات مانع از ارزآوري مي ش��ود.محمدولي 
گفت: پيش��نهاد ما براي فعالي��ت آنلاين معامله طلا، 
دستورالعمل مشخصي است، چرا كه بايد اماكن، اتحاديه 
و سازمان صنعت، معدن و تجارت بر عملكرد آن نظارت 
داشته باشند. البته از سوي واحدهاي بازرسي هم بايد هر 
10 روز يك بار از آن بازرسي شود. اين در حالي است كه 
ظرفيت يك واحد فروش سكه ٥٠ سكه است ولي ٢٠٠٠ 

سكه مي فروشد؛ پس بايد بر عملكرد آن نظارت كرد.

طلابهخريدارانرويخوشنشانداد
از س��وي ديگر قيمت طلا كه آخرين بار به پايين ترين 
حد در س��ه ماه اخير سقوط كرده بود، در معاملات روز 
دوشنبه بازار جهاني تحت تاثير نگراني ها نسبت به ادامه 
جنگ تجاري امريكا و چين، بالا رفت.به گزارش ايسنا، 
هر اونس طلا براي تحويل فوري در معاملات روز جاري 
بازار سنگاپور 0.2 درصد رشد كرد و به 1461 دلار و 41 
سنت رسيد. در بازار معاملات آتي امريكا، هر اونس طلا 
ثابت بود و در 1462 دلار و 60 سنت ايستاد.برايان لان 
از شركت بازرگاني “گلد سيلور سنترال “ گفت: قيمت 
طلا اكنون كاملا پايين است و س��رمايه گذاران از اين 
فرصت براي خريد اين فلز ارزشمند استفاده مي كنند 
زيرا با توجه به نگراني ها نسبت به جنگ تجاري و اقتصاد 

جهاني، همچنان طلا فضا براي در پيش گرفتن روند 
صعودي دارد. خريد طلا توس��ط بانك هاي مركزي به 
خصوص چين نيز از قيمت طلا پشتيباني كرده است.

دونالد ترامپ، رييس جمهور امريكا روز شنبه اعلام كرد 
كه مذاكرات با چين ب��ه خوبي پيش مي رود اما امريكا 
تنها در صورتي با چين توافق امضا خواهد كرد كه براي 
كشورش مناسب باشد. واش��نگتن و پكن در راستاي 
امضاي فاز اول توافق تجاري با حذف تعرفه ها موافقت 
كرده بودند اما ترامپ بعدا چنين توافقي را تكذيب كرد.
مناقشه تجاري 16 ماهه امريكا و چين، بازارهاي مالي 
را ملتهب كرده و نگراني ها نسبت به كندي رشد اقتصاد 
جهاني را برانگيخته و قيمت طلا را از ابتداي سال 2019 
تاكنون حدود 14 درصد بالا برده است.شاخص قيمت 
توليدكننده چين كه معيار سودآوري شركتها است، 
در اكتبر نسبت به مدت مشابه سال گذشته 1.6 درصد 
كاهش داش��ت كه بزرگ ترين كاهش از ژوييه س��ال 
2016 و فراتر از انتظارات تحليلگران بود. انتشار اين آمار 
به نگراني هاي اقتصادي دامن زد.جفري هالي، تحليلگر 
شركت OANDA در يادداشتي نوشت: حمايت فني 
بعدي طلا در 1450 دلار است و سطح حمايت بعدي 
در 1400 دلار ق��رار دارد. بر اس��اس گ��زارش رويترز، 
بازارهاي سهام آسيايي روز دوشنبه تحت تاثير تداوم 
ابهامات پيرامون توافق امريكا و چين براي پايان دادن به 
جنگ تجاري، از صعودي كه ابتداي معاملات داشتند 
بازماندند.موجودي طلاي »اس پي دي آر گلد تراست« 
كه بزرگ ترين صندوق سرمايه گذاري تحت پشتوانه 
طلا در جهان است روز جمعه 1.44 درصد كاهش پيدا 

كرد و به 901.19 تن رسيد كه منعكس كننده كاهش 
تمايل س��رمايه گذاران بود.خريد فيزيكي طلا در هند 
كه دومين مصرف كننده بزرگ جهان است با كاهش 
قيمتها، افزايش پيدا كرده اس��ت در حالي كه تقاضاي 
خريد در بخش هاي ديگر آسيا ضعيف مانده است. در 
بازار ساير فلزات ارزشمند، هر اونس نقره براي تحويل 
فوري با 0.3 درصد افزايش، 16 دلار و 84 سنت معامله 
شد. هر اونس پلاتين براي تحويل فوري با 0.1 درصد 
كاهش، به 885 دلار و 36 سنت رسيد. هر اونس پالاديم 
براي تحويل فوري 0.4 درصد افزايش يافت و به 1749 
دلار و 46 سنت رسيد.در خبري ديگر بانك »يوبي اس« 
سوييس اعلام كرد شمار ميلياردرهاي جهان نسبت به 
سال قبل 40 درصد افزايش يافته است.به گزارش ايسنا، 
بانك »يوبي اس« سويس در گزارشي اعلام كرد كه در 
سال 2019 شمار افرادي كه يك ميليارد دلار يا بيشتر 
ثروت دارند نس��بت به پنج سال پيش 589 نفر بيشتر 
شده و به 2101 نفر رسيده است. طي اين مدت ثروت 
اين افراد نيز 34.5 درصد بيش��تر از سال 2014 شده و 

اكنون به 38.5 تريليون دلار رسيده است.
در بين ثروتمندان جهان، ميلياردرهاي امريكايي كه 
اكنون تعدادش��ان به 749 نفر رسيده است حدود 3.6 
تريليون دلار ثروت در اختيار دارند. در منطقه آس��يا 
اقيانوسيه نيز شمار افراد ميلياردر به 754 نفر رسيده 
ك��ه 36 درصد كل جمعيت ثروتمند جهان را ش��امل 
مي ش��ود.اين افراد اكنون 2.5 تريليون دلار ثروت در 
اختيار دارند. چين 43 درص��د كل ميلياردرهاي اين 
منطقه، هند 14 درصد، هنگ كنگ 9 درصد و ژاپن نيز 

چهار درصد كل ميلياردرهاي منطقه آسيا - اقيانوسيه را 
در اختيار دارند.در ديگر مناطق جهان، شمار ثروتمندان 
در هر سه منطقه اروپا، خاورميانه و آفريقا باپنج درصد 
كاهش نسبت به سال گذشته به 589 نفر رسيده است. 
اين افراد در مجموع ثروتي مع��ادل 2.4 تريليون دلار 
در اختيار دارند.زنان در گزارش امس��ال موفق شده اند 
عملكرد درخشاني داشته باشند به گونه اي كه اكنون 
233 زن ميلياردر در س��طح جهان وجود دارد كه 46 
درصد بيشتر از شمار زنان ميلياردر در سال 2013 بوده 
است. بيشترين افزايش در شمار زنان ميلياردر مربوط 
به منطقه اس��يا- اقيانوسيه بوده است.در سطح جهان 
اكنون جف ب��زوس- مديرعامل و بنيان گذار آمازون- 
ثروتمندترين فرد امريكا و جهان است و پس از وي نيز 
بيل گيتس - بنيان گذار و مديرعامل مايكروسافت - قرار 
دارد.برن��ارد آرنو - مديرعامل برند لوئ��ي ويتون - نيز 
ثروتمندترين فرد فرانسه و اروپا و سومين فرد ثروتمند 
جهان است.در حال حاضر آليس والتون - دختر بنيان 
گذار فروشگاه زنجيره اي والمارت - با 51.4 ميليارد دلار 
ثروتق ثروتمندترين زن امريكا و جهان است و پس از وي 
نيز جوليا كوخ - از سهامداران اصلي گروه كوخ - و مك 
كينزي بزوس- همسر سابق جف بزوس- در رده هاي 

بعدي قرار دارند.
جوليا لئونگ- كارش��ناس بانكي در يوبي اس- گفت: 
در حالي كه به نظر مي رسد هنوز مردان سلطه زيادي 
بر كس��ب و كارها در آسيا دارند، شاهد تغيير تدريجي 
اين روند و ظهور زنان كارآفرين و ثروتمند در س��طح 

كشورهاي اين منطقه طي پنج سال اخير بوده ايم.

رييس پليس فتاي تهران با بيان اينكه بيش از 60 درصد 
پرونده هاي پليس فتا مربوط به فيشينگ است، گفت: اجراي 
رمز دوم يك بار مصرف از سوي بانك مركزي تعداد اين جرايم 

را به صفر مي رساند و امنيت را افزايش مي دهد.
به گزارش ايبِنا، بر اس��اس آمار اعلام ش��ده از سوي پليس 
فتا، كلاهبرداري فيشينگ و سرقت اطلاعات كارت بانكي 
براي برداشت غيرمجاز بخش مهمي از كلاهبرداري هاي 
سايبري در ايران را به خود اختصاص داده تا جايي كه موضوع 
فيشينگ به يكي از مشكلات بزرگ و بحراني براي صنعت 
پرداخت و بانكي ايران تبديل ش��ده و هر روز اين دسته از 
كلاهبرداري ها در حال افزايش است. بانك مركزي به عنوان 
رگولاتور شبكه بانكي و پرداخت در راستاي افزايش امنيت 
تراكنش هاي بانكي و پيش��گيري از وقوع جرايم سايبري 
رمز دوم يك بار مصرف را در دس��تور كار قرار داد و بانك ها 
اين زيرساخت را ايجاد كردند تا امنيت تراكنش هاي بدون 
حضور كارت در كشور افزايش و ميزان جرايم كاهش پيدا 
كند؛ بر اساس اعلام معاون فناوري هاي نوين بانك مركزي 
كلاهبرداري فيشينگ به مشكلي بزرگ براي نظام بانكي 
تبديل شده و رمز دوم يك بار مصرف از ابتداي دي ماه براي 
تمامي تراكنش هاي بدون حضور كارت به صورت اجباري 

اجرايي مي شود تا اين مشكل كاهش پيدا كند
سرهنگ تورج كاظمي، رييس پليس فتاي استان تهران در 
مورد موضوع رمز يك بار مصرف و كلاهبرداري هاي سايبري 
در گفت وگو با ايبنا اظهار داش��ت: كلاهبرداري فيشينگ 
بيش از 60 درصد پرونده هاي پليس فتا را به خود اختصاص 
داده است و مبالغ اين كلاهبرداري ها به طور معمول يك الي 
100 ميليون تومان است، اما همواره كلاهبرداران تا ميزان 
سقف قابل برداشت نسبت به برداشت از حساب مالباختگان 
اقدام كرده اند؛ همين آمار و ارقام نشان مي دهد كه فيشينگ و 
همچنين كلاهبرداري هايي با موضوع برداشت غيرمجاز به 
چه ميزان براي مقام انتظامي اهميت دارند و تاكيد مي شود 
كه بايد از امنيت مردم صيانت شود؛ نظام بانكي و بانك ها بايد 
امنيت را افزايش دهند تا مشتريان دچار خسارت نشوند چرا 
كه با پيشگيري و افزايش امنيت تراكنش ها ديگر ميزان 

پرونده ها بسيار محدود خواهد بود.
تاكيد داريم كه بانك ها بايد براي افزايش امنيت مشتريان 
و اطلاع رس��اني و آموزش هزينه كنند و اين موضوع را در 
اولويت قرار دهند؛ رمز يك بار مصرف اقدامي براي افزايش 
امنيت تراكنش هاي بانكي است و مردم بدانند كه فعالسازي 
و استفاده از آن شايد مقداري در كوتاه مدت دشوار باشد اما 

اين افزايش امنيت به طور قطع ارزشش را دارد.
بانك مركزي در راس��تاي افزاي��ش امنيت تراكنش هاي 
اينترنتي به اين نتيجه رسيده كه رمز دوم يك بار مصرف 

براي تمامي تراكنش هاي بدون حضور كارت از ابتداي دي 
ماه اجرايي شود و برآورد پليس فتا از كاهش جرايم سايبري 
با اجراي رمز دوم پويا اين است كه كلاهبرداري هاي برداشت 
غيرمجاز از جمله فيشينگ به صفر برسد يا حداقل به صفر 

نزديك شود.
وي افزود: بانك مركزي و پليس فتا روي رمز يك بار مصرف 
تاكيد دارند؛ شبكه بانكي با پياده سازي و ارايه رمز دوم پويا 
به مشتريان يك قدم به جلو گام برداشته و حالا نياز است تا 
كاربران يك قدم به جلو بيايند و آموزش ببينند و در زمان 
انجام عمليات هاي بانكي دقت بيشتري بكنند تا در نهايت 
ميزان جرايم همواره كاهش پيدا كند و روزي را شاهد باشيم 
كه صرفا تعداد محدودي جرم در كش��ور رخ دهد، اما اگر 
كاربران سهل انگاري كنند متاسفانه مي توان گفت كه ميزان 

جرايم شايد كاهش پيدا نكند و حتي افزايش يابد.
متاسفانه با وجود تاكيدات فراوان و آموزش بانك ها و پليس 
فتا، هم اكنون نيز تعداد زيادي از افراد رمز كارت را در كنار 
كارت بانكي يادداش��ت و نگهداري مي كنند كه سرقت يا 
گم شدن كارت باعث خالي شدن حساب بانكي مي شود؛ 
آموزش شهروندان موضوعي بسيار جدي است كه در پروژه 
رمز دوم يك بار مصرف نيز بايد به آن دقت بسيار زيادي شود 
و بانك مركزي و بانك ها آموزش هاي لازم را به مش��تريان 
ارايه دهند.مردم بايد بدانند كه رمز كارت بانكي مانند كليد 
خانه است؛ رمز را نبايد به هيچ كسي بدهند و رمز دوم پويا 
را نيز نبايد به كسي اعلام كنند و فرآيند فعالسازي را صرفا از 
طريق بانك و خودپرداز بانك خودشان انجام دهند چرا كه 
كلاهبرداران ممكن است در اين روزها با ترفند فعالسازي 
رمز يك بار مصرف به دنبال سرقت اطلاعات كارت بانكي 

آنها باشند.وي ادامه داد: ميزان فيشينگ در روزهاي اخير 
نسبت به گذشته تفاوت چنداني نداشته و رشد خاصي را 
تجربه نكرده، اما ميزان فيشينگ در اين روزها نسبت به مدت 
مشابه سال گذشته با رشد مواجه بوده است. خبري كه تحت 
عنوان خالي شدن حساب هاي بانكي و حمله هكري بود 
 صرفا فيشينگ از تعدادي كارت بانكي بود كه اطلاعات آنها 
با سهل انگاري كاربران در نرم افزارها و درگاه هاي پرداخت 
جعلي سرقت شده بود و در يك زمان برداشت غيرمجاز انجام 

شد كه پيگير موضوع هستيم.
وي اظهار داش��ت: از نظر قانوني پلي��س به دنبال گرفتن 
خسارت مشتريان به دليل عدم فعالسازي رمز يك بار مصرف، 
برداشت غيرمجاز از مشتري و عدم تحقق مبلغ از دست رفته 
با پيگيري است اما تا به امروز هيچ بانكي چنين مسووليتي 
را نپذيرفته اس��ت؛ متاس��فانه تا به امروز هيچ بانكي هيچ 
پولي براي خسارت كاربران پرداخت نكرده و ادعاي مطرح 
شده از سوي برخي بانك ها دست نيست؛ بانك مي تواند با 
نظارت بيشتر و افزايش امنيت باعث شود تا مشتري دچار 
فيشينگ نشود بر همين اساس نيز تاكيد ما اين است كه 
حتي اگر مشتري اقدامي اشتباه و سادگي انجام داد و دچار 
فيشينگ شد از آنجايي كه بانك اقدامات لازم را انجام نداده 

بايد خسارت وارده به مشتري را جبران كند.
صحبت ه��اي بنده به عنوان رييس پليس فتا به اس��تناد 
پرونده هاي موجود در پليس فتا و مراجع قضايي اس��ت و 
دوستاني كه گفت وگو مي كنند را نمي دانم به چه استنادي 
اين موضوعات را مطرح مي كنند و تاكيد دارند كه پولي را 

تحت عنوان خسارت به مشتريان پرداخت كرده اند.
وي تصريح كرد: پليس فتا با مسوولان بانك مركزي و نظام 

بانكي جلساتي را به صورت مرتب داشت و تمامي دغدغه ها 
مطرح شد، اما نكته مهم اين است كه پليس فتا به عنوان 
مقام انتظامي پيشنهاد دهنده بود و راهكارهايي نيز مطرح 
شد؛ تاكيد داشتيم كه بايد دست كلاهبرداران از جيب مردم 
كوتاه ش��ود و بانك مركزي نيز درخواست افزايش امنيت 
تراكنش هاي بانكي را داشت، بر همين اساس نيز پروژه رمز 
دوم يك بار مص��رف و ايجاد رمزهاي پويا در نظام بانكي به 
صورت جدي دنبال شد كه به اميد خدا دستاوردهايي بزرگ 

در زمينه امنيت بانكي شهروندان داشته باشد.

افزايشامنيتتراكنشهاياينترنتي
بارمزدوميكبارمصرف

معاون فناوري هاي نوين بانك مركزي در خصوص كاركرد 
رمز دوم پويا گف��ت: رمز دوم يك بار مصرف فقط 60 ثانيه 
اعتب��ار دارد و مي تواند امنيت تراكنش ه��اي اينترنتي را 
افزايش دهد.به گزارش ايبِنا، مهران محرميان با اش��اره به 
موضوع فيشينگ و كلاهبرداري هاي اينترنتي گفت: فعال 
كردن رمز دوم يك بار مصرف مي تواند امنيت تراكنش هاي 
اينترنتي را افزايش دهد. اين رمزها فقط 60 ثانيه اعتبار دارد 
و امنيت تراكنش ها را افزايش مي دهد.معاون فناوري هاي 
نوين بانك مركزي افزود: رمز دوم يك بار مصرف يا رمز پويا 
را قسمت عمده شبكه بانكي پياده سازي كرده اند و از ابتداي 
دي امسال براي كاربران شبكه بانكي و تراكنش هاي بدون 
كارت اجباري خواهد بود و رمز دوم ايستا )ثابت( غير فعال 
خواهد شد.محرميان با بيان اينكه روش هاي مختلفي براي 
ارايه رمز دوم يك بار مصرف به مشتريان در نظر گرفته شده 
است، گفت: دارندگان تلفن هاي همراه هوشمند مي توانند 
از اپليكيشن هاي بانكي طراحي شده استفاده كنند و براي 
شهرونداني كه تلفن همراه غيرهوشمند دارند، سامانه اي 
مبتني بر پيامك برنامه ريزي ش��ده كه براي فعال سازي 
يا نحوه اس��تفاده از آن در وب سايت بانك ها اطلاع رساني 

شده است.

روشجديدكلاهبرداري
ازطريقحساببانكي

اين روزها شاهد انواع كلاهبرداري در فضاي مجازي هستيم 
اما يك نمونه از اين كلاهبرداري ها كه متاسفانه قربانيان 
زيادي هم داش��ته، از طريق انتقال وجه به حساب بانكي 
شماست؛ مثلًا ناخواسته و بدون اينكه اطلاع داشته باشيد، 
مبلغي به حساب بانكي شما واريز مي شود و بعد شخصي 
با شما تماس مي گيرد و ادعا مي كند به اشتباه، مبلغ را به 
حساب بانكي شما واريز كرده و از شما مي خواهد پول را به 
حساب ديگري واريز كنيد و به اين ترتيب شما به كلاهبردار 

كمك كرده ايد.به گزارش ايسنا، اخبار و هشدارهايي كه اين 
روزها مي شنويم باعث شده تا كاربران به اين فكر كنند كه 
بايد بيش از پيش مراقب كلاهبرداري با سوءاستفاده از شماره 
كارت يا شماره حساب بانكي خود باشند! در نمونه اي از اين 
كلاهبرداري ها، به صورت ناخواسته و ناگهاني مبلغي پول به 
حساب شما واريز مي شود. مدتي بعد كلاهبردار با شما تماس 
مي گيرد و ادعا مي كند كه وجه را اشتباهي برايتان واريز كرده 
و از شما درخواس��ت مي كند كه وجه را برايش برگردانيد. 
شما هم ممكن است تحت تاثير سخنان او و اينكه در شرايط 
بدي قرار گرفته، درنهايت وجه را به شماره كارتي كه او ذكر 

مي كند بازگشت بدهيد.
اما جريان از چه قرار است؟ در سناريوي ذكر شده، در واقع 
كلاهبردار از فرد ديگري يك پيش پرداخت گرفته است و 
قرار نيست كالايي به سوژه خود تحويل بدهد. او براي اينكه 
دنبال نشود، شماره كارت شما را به سوژه خود داده است. 
سوژه وجه پيش پرداخت را به كارت شما واريز مي كند و شما 
به كلاهبردار برمي گردانيد. در برخي موارد حتي شما وجه را 
به يك مغازه كه كلاهبردار در آن منتظر خريد طلاست واريز 
مي كنيد. بنابراين هيچ اثري از او باقي نخواهد ماند و شما و 

طلا فروش مسووليت جرم را خواهيد داشت.
يعني شما غافل از اين  هستيد كه اين فرد كلاهبردار قبلًا 
جنس��ي را فروخته و از خريدار هم پولش را دريافت كرده، 
تا آن جنس را برايش بفرستد. در حالي كه شماره حساب 
يا شماره كارت شما را به خريدار داده و پول هم به حساب 
شما واريز شده است و قصد تحويل جنس را ندارد يا واضح تر 

بگوييم اصلًا جنسي وجود ندارد.
يك كارشناس حوزه ارتباطات و فناوري اطلاعات درباره اين 
شيوه از كلاهبرداري به ايسنا گفت: درواقع كلاهبردار فقط 
مي خواهد بدون اينكه شناسايي بشود، پول را به جيب بزند 
و جنس مورد نظر را هم تحويل خريدار ندهد؛ اكنون از شما 
مي خواهد آن وجه را برايش واريز كنيد اما در يك فروشگاه 
ديگر مثلًا در يك طلا فروشي در حال خريد جنس ديگر و 
منتظر واريز پول مورد نظر از طرف شماست. در اين شرايط او 
شماره حساب يا شماره كارت طلا فروشي را به شما مي دهد 
و در قبال مبلغي كه براي فروشنده مثلًا همان طلافروشي 
واريز مي كنيد، جنسي را مي خرد و در اين ميان، هيچ ردپايي 

از فرد كلاهبردار باقي نمي ماند.
علي اصغر زارعي به مشتركان توصيه كرد كه شماره كارت 
يا شماره حساب خودش��ان را در هر آدرس و سايتي كه به 
صورت عمومي منتشر نكنند و بعد هم اگر چنين اتفاقي 
برايشان افتاد، سعي كنند از طريق پيگيري بانكي آن مبلغ 
مورد نظر را به حس��اب مبداء برگردانند نه اينكه به شماره 

حساب يا شماره كارت فرد مدعي كه به آنها مي دهد .
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شفافسازيبانكمركزي
از18ميليارددلار

گروه بانك و بيمه |بانك مركزي درپي دستور 
روز گذش��ته رييس جمهوري، ميزان ارز تامين 
شده براي واردات در پنج ماهه اول سال گذشته و 
ليست كالاها و ميزان اختصاص ارز 4200 توماني 

براي آنها را اعلام كرد.
به گزارش روابط عمومي بانك مركزي، ميزان ارز 
تأمين شده براي واردكنندگان توسط بانك هاي 
عامل بنا به ثبت س��فارش هاي ص��ورت گرفته 
توسط وزارتخانه هاي »صنعت، معدن و تجارت«، 
»جهاد كشاورزي« و »بهداشت درمان و آموزش 
پزشكي« در دوره يادشده معادل 19.3ميليارد 
دلار با نرخ بانكي )به ازاي هر دلار 42000 ريال( 
بوده است. از اين مبلغ معادل 17.3ميليارد دلار 
از منابع بانك مركزي به بانك هاي عامل فروخته 
شده و معادل 2 ميليارد دلار از محل ارز حاصل از 

صادرات غيرنفتي تأمين شده است.
لازم به ذكر است معادل 7.3 ميليارد دلار از تأمين 
ارز صورت گرفته توس��ط اين بانك بابت واردات 
كالاه��اي اساس��ي، ض��روري، دارو و تجهيزات 
پزشكي بوده است. كالاهاي اساسي 7.3 ميليارد 
دلار شامل دارو 1 ميليارد دلار، برنج 889 ميليون 
دلار، ذرت772، دام 584، گوشت گاو و گوسفند 
411، دانه هاي روغني 543، تجهيزات پزشكي 
463، روغن 387، كاغذ 313، س��م و كود 246، 
كنجاله 230، جو 215، غ��لات 161، حبوبات 
135، كره 136، چاي 108، لاستيك 139، ساير 

542 ميليون دلار بوده است. 
م��واد اوليه صنعتي ش��امل چه��ار قلم قطعات 
خودرو 1.6 ميليارد، ماش��ين آلات 1.5 ميليارد، 
دس��تگاه هاي برقي 1.3 ميليارد، ساير كدهاي 
تعرفه اي 4.9 ميلي��ارد دلار، آهن و چدن 805 
ميليون دلار بوده اس��ت.  ضمن��ا بابت مصارف 
درماني، دانشجويي، مس��افرتي و ساير مصارف 
خدماتي مع��ادل 1.850 ميليارد دلار تأمين ارز 

صورت گرفته است.
وضعيت رفع تعهد ارزي واردكنندگان بر مبناي 
اسناد ارايه شده حاكي از ترخيص كالا از گمرك 
جمهوري اس��لامي ايران يا ساير اسناد مربوطه 
در سامانه رفع تعهد ارزي بانك مركزي به شرح 
زير بوده اس��ت: معادل 17.8 ميلي��ارد دلار رفع 
تعهد ص��ورت گرفته كه بر مبناي اس��ناد ثبت 
شده در س��امانه يادشده به معناي واردات كالا و 
انجام خدمات مربوط است. معادل 1.2 ميليارد 
دلار پروندهاي مربوط به واردكنندگان توس��ط 
بانك هاي عامل براس��اس ضوابط و مقررات، به 
سازمان تعزيرات حكومتي ارجاع شده كه تحت 

رسيدگي آن سازمان قرار دارند.
مابقي نيز توس��ط بانك هاي عامل بنابر ضوابط، 
تحت پيگيري ق��رار دارند كه درص��ورت احراز 
تخل��ف واردكنندگان، بنابر ضواب��ط و مقررات، 
بانك هاي عام��ل مكلفند مراتب را به س��ازمان 
تعزيرات حكومتي و درصورت نياز به ساير مراجع 
ذي صلاح ارجاع دهند.بانك مركزي با عملياتي 
نمودن ويرايش جديد س��امانه رفع تعهد ارزي 
كشور در نيمه دوم سال 1397 در شبكه بانكي 
كشور، وضعيت رفع تعهد ارزي كليه واردكنندگان 
را به صورت سيس��تمي كنترل و در صورتي كه 
واردكنن��ده اي در مهلت مقرر نس��بت به ايفاي 
تعهدات خود اقدام نكنند، تا زمان رفع تعهد ارزي 
خود، امكان اخذ مجوز تخصيص جهت واردات 

را نخواهد داشت.
به گزارش »تعادل«، اين آمارها نشان مي دهد كه 
با رشد جمعيت به 80 ميليون نفر در چهاردهه 
گذش��ته، اكنون تنها براي 5 ماه ني��از به واردات 
بيش از 7 ميليارد دلار كالاهاي اساس��ي برنج، 
دارو، روغن، گوش��ت و دام، غلات و حبوبات و... 
داشته ايم و تامين غذا و معيشت كشور به واردات 

وابستگي زيادي دارد. 

افزايشضريبنفوذبيمه
دركشور

رييس كل بيمه مركزي گفت: با تداوم برنامه هاي 
آموزشي و فرهنگي، ضريب نفوذ بيمه در كشور به 

سطح استاندارد جهاني نزديك مي شود.
به گ��زارش ايرنا، رييس كل بيمه مركزي با بيان 
اينكه آينده روشن كودكان در گرو سرمايه گذاري 
والدين در عرصه بيمه است، ادامه داد: ضريب نفود 
بيمه در ايران حدود 2.4 درصد برآورد مي شود كه 
با استفاده از فرهنگ سازي مي توان آن را ارتقا داد.

وي به آمار بالاي تلفات و خسارت هاي تصادفات 
رانندگي اشاره كرد و توجه به توسعه صنعت بيمه 
براي جبران اين خس��ارت ها را مورد تاكيد قرار 
 داد. ايران از نظر ضريب نفوذ بيمه، در دنيا جايگاه

53 و در منطقه در رتبه سوم قرار دارد.
به گفته سليماني، مطابق آخرين آمارها، كشور 
ما بر مبناي حق بيمه توليدي رشته زندگي، در 
منطقه جايگاه چهارم را در س��ال 1397 كسب 
ك��رده كه به معناي 2 پله صعود طي پنج س��ال 

اخير است.
وي اضافه كرد: به علاوه، در رده بندي كشورهاي 
دنيا از نظر توليد حق بيمه عمر، جمهوري اسلامي 
ايران در مكان پنجاه و يكم قرار گرفته كه نسبت به 
سال هاي گذشته جايگاه قابل قبول تري به حساب 
مي آيد.به گزارش ايرنا، ضريب نفوذ بيمه در كشور 
در دو سال اخير )97- 96( روندي افزايشي داشته، 
اين درحالي است كه ميانگين ضريب نفوذ بيمه 
در جهان در دوره مورد بررس��ي ثابت مانده و در 
منطقه )شامل خاورميانه، قفقاز و آسياي ميانه( 

روندي كاهشي داشته است.
 بر اين اس��اس، ضري��ب نفوذ بيمه در كش��ور از

2.3 درصد در سال 96 به 2.4درصد در سال 97 
افزايش داشته است كه برآوردها از تداوم افزايش 

در سال 98 حكايت دارد.



رويخطشركتها 5 بازار سرمايه

»تعادل«متوسطهايبازارسرمايهرابررسيميكند

دوران سود آوري سهام ادامه دارد
گروه بورس|سميرا ابراهيمي| 

اين روزها در بازار س��رمايه آرامش��ي حكفرماس��ت 
كه البته پ��س از هر توفان، بايد انتظار آن را داش��ته 
باشيم. برخي معتقدند كه بازار در حال اصلاح است، 
برخي مي گويند كه بازار به تعادل رسيده و به همين 
روال ادامه خواهد داش��ت، برخي ديگر نيز كه نظري 
بدبينانه تر از دو گروه قبلي دارند، احتمال مي دهند كه 

آينده ريزشي نيز در انتظار اين بازار باشد. 
با اين حال، برخي از تحليلگران معتقدند كه چندين 
سهم و گروه در بازار، با وجود هيجانات شارپي 6 ماهه 
ابتدايي س��ال جاري،  هنوز تا ارزش ذاتي خود فاصله 
زيادي دارند و در واقع زير ارزش معامله مي شوند. در 
ادامه به 3 گروهي ك��ه عمدتا تحت عنوان گروه هاي 
متوسط بازار به لحاظ حجم و ارزش شناخته مي شوند 
و بسياري ازسهم هاي زير ارزش نيز در آنها هستند، 

پرداخته ايم. 

    گروه دارو در آستانه جهش بزرگ
گ��روه دارو، از متاخرين صنعتي اس��ت كه هنوز ارز 
4200 توماني براي واردات دريافت مي كند. هم اكنون 
37 شركت دارويي در بورس تهران ثبت شده اند كه 
در حوزه ه��اي توليدي، س��رمايه گذاري بخش دارو 
همچنين پخش دارو فعاليت دارند. اين شركت ها، در 
روزهاي اخير كه بحث حذف ارز دولتي براي صنعت 
دارو مطرح شده است، به يكي از صنايع جذاب براي 
سرمايه گذاران بدل شده اند.  در واقع حذف ارز دولتي 
دارو، اتفاق خوش��ايندي براي صنعت داروي كشور 
خواهد بود؛ چرا كه با حذف ارز دولتي دارو، محصولات 
داروي��ي مجوز افزايش نرخ گرفت��ه و هم قيمت دارو 
واقعي تر مي ش��ود و هم ش��ركت هاي دارويي، سود 
بالات��ري محقق خواهند كرد. ضم��ن اينكه با حذف 
ارز دولتي دارو، محدوديت هاي ناشي از تخصيص ارز 

دولتي هم برطرف خواهد شد.
همچنين يكي از مهم ترين مزاياي حذف ارز دولتي 
دارو براي شركت هاي دارويي، امكان توسعه صادرات 
است. شركت هاي دارويي در حال حاضر براي تامين 

مواد موث��ره دارويي، ارز دولت��ي دريافت مي كنند و 
به همي��ن دليل ص��ادرات دارو ب��ا محدوديت هايي 
مواجه اس��ت. اما در صورت ح��ذف ارز دولتي دارو، 
محدوديت هاي ص��ادرات دارو هم كاه��ش يافته و 
ش��ركت هاي داروي��ي مي توانند جه��ت حضور در 

بازارهاي صادراتي، برنامه ريزي كنند. 
حال عده اي مي گويند كه ح��ذف ارز دولتي 4200 
در صنع��ت دارو اگرچه در كوتاه م��دت اثر تورمي بر 
صورت هاي مالي گروه دارويي خواهد داش��ت، اما در 
نهايت سبب افزايش سود صنعت مي شود كه علت اين 
امر، اين است كه به دليل ثابت بودن حاشيه سود اين 
صنعت با حذف ارز دولتي به دليل افزايش بهاي تمام 
شده، شركت ها، مجوز افزايش نرخ محصولاتشان را 
اخذ مي كنند و درنهايت ضمن ثابت ماندن حاش��يه 
سود ناخالص، ميزان سود ناخالص آنها با رشد همراه 
مي شود كه در مجموع اين امر به نفع اين صنعت است.

    سيمان، پيشرو بازده در سال 98 
سهام گروه سيمان، پيشروترين گروه سهامي در سال 
98 بودند. سيلابي كه در مناظق شمالي، مركزي و غربي 
كشور در نيمه اول فروردين ماه رخ داد، اگر چه دردناك 
بود اما به دليل نياز به سازندگي پس از سيل، باعث شد 
كه سهام گروه سيماني به سرعت رشد خود را آغاز كند. 
ماهيت كالاي سيمان به دليل ارزش اندكي كه دارد، 
به اين صورت است كه استفاده كنندگان براي صرفه 
جويي در هزين��ه حمل و نقل، ترجي��ح مي دهند از 
نزديك ترين توليدكننده به محل م��ورد نياز خريد 
كنند. به همين دليل، در ابتداي س��ال سيماني هاي 
نزدي��ك به مناط��ق زلزل��ه زده، از انتفاع بيش��تري 

برخوردار شدند. 
آمارها، گوياي اين اس��ت كه اي��ن صنعت هم اكنون 
با ظرفيت 60 تا 65 درصدي در حال فعاليت اس��ت. 
اين در حالي است كه در سال هاي 93 و 94،  ظرفيت 
كاركردي توليدكنندگان صنعت سيمان به زير 50 
درصد هم رسيده بود و در برخي از كارخانجات، گفته 
مي شد كه تنها 30 درصد از ظرفيت توليد فعال است. 

موضوع بس��يار مهمي كه حتي فراتر از ميزان تقاضا، 
همواره صنعت س��يمان را تحت تاثير قرار مي دهد، 
موضوع افزايش قيمت ها و تخفيف هاست. درسال هاي 
قبل كه ركود زيادي در بخش ساخت و ساز داشتيم، 
بسياري از واحدهاي توليدي براي حفظ قدرت فروش 
خود، تخفيف بس��يار بالايي به خري��داران مي دادند 
كه اين موضوع در بلندمدت به تمامي صنعت ضربه 
مي زند. اما اكنون از اراي��ه اين تخفيف ها ممانعت به 
عمل آم��ده و ضمن ارايه س��قف قيمت، كف قيمت 
نيز در قيمت گذاري لحاظ مي ش��ود. در تيرماه سال 
جاري، قيمت سيمان با افزايش مواجه شد و تاثير آن 

در صورت هاي مالي 3 ماهه و 6 ماهه شركت ها قابل 
مشاهده است. اما سيماني هاي مرزي به خصوص در 
مرز عراق و استان هاي مجاور، به دليل تفاهم نامه هاي 
اقتصادي بين دو كشور، به جز فروش داخلي، صادرات 

چشم گيري را نيز تجربه كردند. 

    كاني غيرفلزي،  خرق عادت سرمايه گذاري
صنعت كاني هاي غيرفلزي ب��ه چهار طبقه عايق ها، 
فرآورده هاي نسوز، انواع شيشه و بطري و فرآورده هاي 
چيني تقسيم مي ش��ود. از اين رو بازدهي  هر كدام با 

توجه به نوع فعاليتشان متفاوت است. 

محصولات نسوز و توليدكنندگان شيشه، يكي ديگر 
از صنايعي هستند كه وابستگي مستقيم با پروژه هاي 
عمران��ي دارند. بررس��ي وضعيت اين ش��ركت ها با 
توجه به افزايش فروشي كه در سال جاري داشتند، 
از س��رمايه ثبتي اين شركت در سال جاري افزايش 
يافته و همي��ن موضوع كه بهبود عملكرد در فروش 
و بهبود روند سودس��ازي در اين شركت ها را ايجاد 
كرده، باعث اقبال س��رمايه گذاران ب��ه اين صنعت 
ش��ده اس��ت. به طوري كه خرق عادت ب��ورس، در 
بسياري از روزهاي معاملاتي حجم عمده معاملات 

در گروه هاي اين صنعت وارد شده است. 

سهام،سپرتورميداردعرضه۶ميليونبشكهنفتوميعاناتهفتهآيندهدربورس
نماينده شركت ملي نفت ايران در بورس انرژي از عرضه 
6 ميليون بشكه نفت و ميعانات گازي طي هفته آينده 
در بورس انرژي خبر داد و گفت: تاكنون تخفيف هاي 

خوبي به مشتريان ارايه شده است.
به گزارش مهر، اميرحسين تبيانيان، نماينده شركت 
ملي نفت ايران در بورس انرژي با بيان اينكه اطلاعيه 
عرضه نفت خام و ميعانات گازي امروز يا فردا منتش��ر 
مي شود، گفت: بر اساس پيش بيني و برنامه ريزي هاي 
انجام ش��ده، هفته آينده نفت خام س��بك، سنگين و 
ميعانات گازي هر يك به ميزان دو ميليون بشكه روانه 

رينگ بين المللي بورس انرژي مي شوند.
وي درباره علت وقف��ه در عرضه نفت و ميعانات گازي 
در بورس انرژي توضيح داد: شركت ملي نفت ايران در 
حال ايجاد تغييرات و به روز رساني هايي در رويه عرضه 
نفت و ميعانات گازي در بورس انرژي بوده است و قصد 
داشتيم از تعطيلات متعددي كه در ماه گذشته شاهد 
آن بوديم اس��تفاده كرده و اين به روزرس��اني را اعمال 
كنيم. البته پيش بيني مي كرديم اين به روزرساني ها 

شامل عرضه هاي آبان ماه نيز بشود.

اين مقام مسوول ادامه داد: بر اساس قانون، شركت ملي 
نفت ايران محدوديت و الزامي در »زمان« عرضه نفت 
و ميعانات گازي در بورس انرژي ندارد و تنها موظف به 
عرضه نفت و ميعانات در هر ماه است؛ اما خود شركت 
ملي نفت اي��ران به دليل رعايت نظ��م و پايداري اين 
عرض��ه را به طور منظم انجام م��ي داد. ضمن اينكه ما 
عرضه را متوقف نكرديم چرا كه بر اساس قانون چنين 

اختياري نداريم.
تبيانيان درباره چالش هايي ك��ه در زمينه صادرات 
نفت زميني وجود داشت، تصريح كرد: اين مشكل با 
گمركات حل شد. از آنجايي كه چنين روند صادراتي 
از طريق راه هاي زميني تازه بود و از طرفي اظهارنامه ها 
بايد به اس��م اشخاص يا شركت ملي نفت ايران صادر 
مي شد، با مشكلي دس��ت و پنجه نرم مي كرديم كه 

حل و فصل شد.
نماينده شركت ملي نفت ايران در بورس انرژي در پاسخ 
به اينكه نظر ش��ركت ملي نفت ايران درباره پيشنهاد 
مطرح شده مبني بر كاهش قيمت پايه نفت عرضه شده 
در بورس انرژي چيس��ت، گفت: با تعيين قيمت نفت 

صادراتي به مقصد مديترانه به عنوان قيمت پايه نفت 
عرضه شده در بورس، كه پايين ترين قيمت صادراتي 
نفت ايران اس��ت، در حقيقت بيشترين تخفيف را در 
قيمت پايه نفت عرضه شده لحاظ كرديم. از طرفي زماني 
كه تقاضايي روي تابلو عرضه قرار گرفته است، تخفيفاتي 
نيز در نظر گرفتيم؛ گواه چنين گزاره اي اين است كه هر 
تقاضايي كه روي تابلو قرار گرفت، معامله آن انجام شد.

وي تاكيد كرد: اينكه گفته مي شود تخفيف نمي دهيم 
كاملا غلط است، اما در نظر داشته باشيد كه عرضه نفت 
و ميعانات گازي در بورس تنها يك روش فروش است و 
بايد بين تخفيف هاي ارايه شده در بورس و روش هاي 

ديگر فروش تعادل وجود داشته باشد.
تبيانيان با تاكيد بر اينكه نفت يك ثروت ملي است، 
تصريح كرد: دليلي وجود ندارد ثروت ملي را كه بايد 
با بهترين قيمت و بيش��ترين كسب ثروت به فروش 
برس��انيم، به هر قيم��ت ممكني بفروش��يم. درباره 
قيمت فرآورده هاي نفتي نيز بايد توجه داشت كه نرخ 
صادرات فرآورده هاي نفتي به صورت دريايي بالاتر از 

صادرات زميني است.

حسن قاليباف، مديرعامل سابق شركت بورس و رييس 
دانش��كده علوم اقتصادي دانشگاه الزهرا در خصوص 
ويژگي ها و قابليت هاي سرمايه گذاري در بورس مسائلي 
را مطرح كردند. به گزارش سنا، قاليباف اصل با اشاره 
به توسعه مناسب بازار سرمايه در سال هاي اخير گفت: 
مطرح بودن بازار س��رمايه حتي در شهرهاي كوچك 
نش��ان از اين واقعيت دارد، هرچند ك��ه بايد در حوزه 
افزايش آگاهي در اين زمينه تلاش بيشتري انجام شود.

وي تصريح كرد: بازار س��رمايه محل مناس��بي براي 
جمع آوري نقدينگي س��رگردان اس��ت و در مجموع 

عملكرد اين بازار در كاهش تورم نقش بسزايي دارد.
قاليباف در اين سمينار به توضيح سرمايه گذاري مولد 
و غي��ر مول��د )كاذب( پرداخت و در ادام��ه به مزاياي 
سرمايه گذاري در بورس اشاره كرد. مشاركت در سود 
شركت ها، مش��اركت در اداره شركت ها، برخورداري 
از حمايت قانوني س��ازمان بورس و اوراق بهادار جهت 
س��رمايه گذاري مطمئ��ن، امكان س��رمايه گذاري با 
هر مبل��غ هرچند اندك، قابليت نقدش��وندگي بالاي 
دارايي، برخورداري از ش��فافيت بالاي بازار س��رمايه، 

دريافت بازدهي بالاتر نسبت به ساير بازارهاي موازي 
در بازه زماني بلندمدت و سرمايه گذاري در بازار مولد 
و مشاركت در اقتصاد پويا برخي از اين مزايا هستند كه 
وي در ادامه به توضيح اين موارد پرداخت.  مديرعامل 
سابق ش��ركت بورس، همچنين جايگاه بازار سرمايه 
در بين بازاره��اي موازي در ب��ازه زماني ميان مدت و 
بلندمدت را بررس��ي و تصريح كرد: در بازه زماني ۱0 
ساله )از ابتداي آبان 88 تا ابتداي آبان 98( بازار سرمايه 
بيش��ترين بازدهي )حدود 2382 درصد( را نسبت به 
بازارهاي موازي از آن خود كرده و البته اين بازدهي بيش 

از ميزان تورم است.
وي همچنين عملكرد بازار س��رمايه را گزارش كرد و 
گفت: براساس آمار موجود، ميزان كدهاي سهامداري 

كشور ۱3.3 ميليون نفر است.
اين كارش��ناس بازار س��رمايه خبر داد: در سه سال 
گذشته رش��د ارزش معاملات و رشد شاخص بورس 
به ترتيب ح��دود 925 درص��د و 290درصد بوده و 
همچنين ارزش بازاري بازارسرمايه حدود ۱522 هزار 

ميليارد تومان است.

افزايش سرمايه از محل تجديد ارزيابي دارايي ها به كميسيون اقتصاد دولت رسيد
وزارت امور اقتصادي و دارايي با هدف اصلاح ساختار 
مالي بنگاه هاي توليدي و تقويت بازار سرمايه، پيشنهاد 
اصلاح آيين نامه اصلاحي قانون ماليات هاي مستقيم 
را به منظور معافيت مالياتي افزايش س��رمايه از محل 

تجديد ارزيابي دارايي ها به دولت ارايه كرده است.
به گزارش تسنيم، براس��اس ماده ۱4 قانون حداكثر 
اس��تفاده از توان توليدي و خدماتي كشور و حمايت 
از كالاي ايران��ي مصوب ۱5 ارديبهش��ت ۱398 به 
منظور توليد و ايجاد اشتغال از طريق اصلاح ساختار 
مالي شركت ها و كارآمدسازي افزايش بهاي ناشي از 
تجديد ارزيابي دارايي هاي اشخاص حقوقي موضوع 
حكم مقرر در تبصره )۱( ماده ۱49 قانون ماليات هاي 
مستقيم مصوب 3 اسفند ۱366 با اصلاحات و الحاقات 
بعدي، افزايش سرمايه از اين محل، مجاز و مشروط 
بر اين اس��ت كه ظرف مهلت يك سال پس از تجديد 
ارزيابي، به حساب افزايش سرمايه افزوده شده و اين 

امر فقط يك بار در هر پنج س��ال امكان پذير است.  از 
س��وي ديگر مطابق تبصره )۱( ماده ۱49 اصلاحي 
مص��وب 3۱تير ۱394 قانون ماليات هاي مس��تقيم 
»افزايش بهاي ناش��ي از تجديد ارزيابي دارايي هاي 
اشخاص حقوقي، با رعايت استانداردهاي حسابداري 
مش��مول پرداخت ماليات بردرآمد نيس��ت و هزينه 
استهلاك ناشي از افزايش تجديد ارزيابي نيز به عنوان 
هزينه قابل قبول مالياتي تلقي نمي شود«. با اين وجود 
به موجب ماده۱0 آيين نامه اجرايي تبصره )۱( ماده 
۱49 قانون مذكور »افزايش سرمايه از محل تجديد 
ارزيابي پوشش زيان از محل مازاد مذكور، انتقال اين 
مازاد به حساب سود و زيان يا اندوخته يا توزيع آن به 
هر شكل بين صاحبان سرمايه به منزله عدم رعايت 
استانداردهاي حسابداري همچنين تحقق درآمد در 

آن سال بوده و مشمول ماليات بر درآمد خواهد بود.
با عنايت ب��ه اينكه ماده ۱0 آيين نام��ه اجرايي اخير 

افزايش س��رمايه از محل تجديد ارزيابي را به منزله 
عدم رعايت اس��تاتداردهاي حسابداري و همچنين 
تحقق درآمد در آن سال تلقي و آن را مشمول ماليات 
بر درآمد دانسته است، ليكن ماده ۱4 قانون حداكثر 
استفاده از توان توليدي و خدماتي كشور و حمايت از 
كالاي ايراني، افزايش سرمايه از محل تجديد ارزيابي 
دارايي را به منظ��ور رونق توليد و ايجاد اش��تغال از 
طريق اصلاح ساختار مالي شركت ها و كارآمدسازي 
افزايش بهاي ناش��ي از تجديد ارزياب��ي دارايي هاي 
اشخاص حقوقي با رعايت شروط مذكور مجاز دانسته 
اس��ت. بنابراين وزارت امور اقتصادي و دارايي، متن 
پيشنهادي تصويب نامه براي اصلاح ماده ۱0 آيين نامه 
اجراي��ي تبصره )۱( م��اده ۱49 قان��ون ماليات هاي 
مستقيم را براي طي تشريفات قانوني به هيات وزيران 
ارسال كرده است. براساس اين متن پيشنهادي سه 
تبصره به ماده مورد اش��اره افزوده مي شود. براساس 

متن پيش نويس، اش��خاص حقوقي كه دارايي هاي 
خود را تجديد ارزياب��ي نمايند، در صورتي كه ظرف 
مدت يكس��ال پيش از تجديد ارزيابي )شناس��ايي و 
ثبت تجديد ارزيابي در دفاتر قانوني شركت( تشريفات 
قانوني جهت انتقال مازاد تجديد ارزيابي دارايي ها به 
حساب سرمايه و نيز ثبت افزايش سرمايه نزد مرجع 
ثبت ش��ركت ها را انجام دهند، مازاد تجديد ارزيابي 
كه به حساب سرمايه منتقل مي شود با رعايت ساير 

مقررات مشمول ماليات بر درآمد نخواهد بود.
همچنين اثر مدت مذكور در قسمت اخير حكم ماده ۱4 
قانون حداكثر استفاده از توان توليدي و خدماتي كشور 
و حمايت از كالاي ايراني مصوب ۱5 ارديبهشت ۱398 
)تجديد ارزيابي يك بار در هر پنج سال( نسبت به آينده 
است بنابراين اشخاص حقوقي كه با استفاده از مقررات 
ماده ۱4 قانون ياد شده نسبت به افزايش سرمايه خود 
از محل تجديد ارزيابي دارايي ها اقدام نموده اند تا مدت 

پنج سال مجاز به افزايش سرمايه از محل تجديد ارزيابي 
دارايي ها نيستند. عدم رعايت هريك از شروط موضوع 
ماده ۱4 قانون فوق الذكر )افزايش سرمايه و ثبت آن پس 
از مهلت يك ساله مقرر يا افزايش سرمايه از محل مازاد 
تجديد ارزيابي دارايي ها در فواصل كمتر ازپنج سال( 
توسط اشخاص حقوقي مزبور موجب شمول ماليات 
نسبت به مازاد تجديد ارزيابي دارايي ها مربوط مي شود. 
ضمنا در صورت كاهش سرمايه اشخاص مذكور كه از 
مشوق مالياتي ماده ۱4 قانون استفاده كرده اند ماليات 

متعلق در سال كاهش مطالبه و وصول مي شود.
گفتني است، اين آيين نامه اصلاحي در صورت تصويب 
در هيات وزيران از تاريخ اجراي ماده ۱4 قانون حداكثر 
استفاده از توان توليدي و خدماتي كشور و حمايت از 
كالاي ايراني مصوب ۱5 ارديبهشت ۱398 لازم الاجرا 
است. اين پيش نويس هم اكنون در حال رسيدگي در 

كميسيون اقتصاد هيات دولت است.
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    مجوز افزايش س�رمايه »كاوه و وسكاب« 
صادر ش�د:  س��ازمان بورس و اوراق بهادار، مجوز 
افزايش سرمايه شركت هاي فولاد كاوه جنوب كيش 
و س��رمايه گذاري صندوق بازنشستگي كاركنان 
بانك ها را صادر كرد. به گزارش سنا، »كاوه« اعلام 
كرد كه براساس رسيدگي انجام شده، مواردي حاكي 
از مغايرت با قوانين و مقررات مربوط در انتشار سهام 
ملاحظه نشده و افزايش سرمايه با رعايت قوانين و 
مقررات مربوطه، از نظر اين سازمان بلامانع است. 
سرمايه فعلي اين شركت ۱۱هزار ميليارد ريال است 
كه قرار است با افزايش 4هزار ميليارد ريالي به مبلغ 
۱5 هزار ميليارد ريال برسد. اين افزايش سرمايه از 
محل مطالبات حال شده سهامداران و آورده نقدي 
تامين مي ش��ود و هدف آن تكميل ف��از دوم پروژه 
فولادس��ازي، بازيافت بخشي از مخارج انجام شده 
در س��نوات قبل بابت فاز دوم فولادسازي، تكميل 
پروژه تاسيس��ات جانبي و زيرساخت ها و تكميل 
پروژه آب شيرين كن اس��ت. از سوي ديگر شركت 
سرمايه گذاري صندوق بازنشستگي كاركنان بانك ها 
مجوز افزايش سرمايه خود را از سازمان بورس و اوراق 

بهادار دريافت كرد.

    زيان هرس�هم »تكنو« به 5۶ريال رس�يد:  
»وسكاب« با سرمايه 5هزار ميليارد ريالي قصد دارد 
با افزايش يك هزار ميليارد ريالي، سرمايه خود را به 
6هزار ميليارد ريال برس��اند. اين اقدام از محل سود 
انباشته و با هدف جبران مخارج سرمايه گذاري هاي 
صورت گرفته عملياتي مي شود. شركت مهندسي 
تكنوتار در صورت هاي مالي 6ماهه زيان هرسهم را 
56ريال اعلام كرده است. شركت مهندسي تكنوتار 
در گزارش فعاليت 3ماهه سال جاري از شناسايي زيان 
9ريالي براي هرس��هم خبر داده بود. حالا با گذشت 
3ماه در گزارش 6ماهه منتهي به 3۱شهريور۱398 
اين زيان به 56ريال افزايش يافته است. اين شركت 
در آخرين گزارش خود زيان عملياتي را ۱5ميليارد 
و 578ميلي��ون ريال، زيان خال��ص را ۱3ميليارد و 
709ميلي��ون ريال و زيان انباش��ته را 94ميليارد و 
840ميليون ريال اعلام كرده است.»تكنو« در اين 
دوره مالي 77دس��تگاه از توليدات خ��ود را به مبلغ 
۱8ميليارد و ۱69ميليون ريال فروخته است كه از 
اين محل س��ود ناخالص را 55۱ميليون ريال اعلام 
كرده است. شايان ذكر است؛ اين شركت براي 6ماهه 
دوم س��ال مالي جاري پيش بين��ي از ميزان فروش 
و مبلغ فروش ارايه نكرده اس��ت. از س��وي ديگر در 
گزارش فعاليت يك ماهه منتهي به 30مهر۱398 
مبلغ فروش خود را 7ميلي��ارد و 962ميليون ريال 
اعلام كرده كه مربوط به فروش 30دستگاه تلمبه ها 

و ديسپنسرها و ۱۱8دستگاه قطعات اصلي است.

    س�ود ۱5۶۴ريالي براي هرس�هم »دارو«:  
شركت كارخانجات داروپخش در صورت هاي مالي 
ميان دوره اي 6ماهه اعلام كرد كه سود هرسهم براي 
دوره مالي مذكور به يك هزار و 564ريال رس��يده 
اس��ت. در صورت هاي مالي مي��ان دوره اي 6ماهه 
شركت كارخانجات داروپخش براي هرسهم سود 
يك هزار و 564ريالي محقق شده كه نسبت به دوره 
مشابه سال مالي گذشته با رش��د 2۱5درصدي و 
نسبت به دوره 3ماهه س��ال جاري با رشدي بيش 
از ۱40درصد روبه رو ش��ده اس��ت. اين شركت در 
دوره 3ماهه خود اعلام كرده بود براي هرسهم سود 
636ريال��ي را محقق و براي دوره 9ماهه منتهي به 
29اسفند۱398 پيش بيني كرده است . همچنين 
اعلام شده بود كه دارو پخش افزايش سرمايه خود 
را به مي��زان 375 ميليارد ري��ال معادل 50درصد 
افزايش سرمايه فعلي از محل مطالبات سهامداران و 
آورده نقدي در سال ۱398 به مرحله اجرا مي رساند 
كه تاكنون عملياتي نشده است. مبلغ كسري منابع 
مالي مورد نياز به ميزان 375ميليارد ريال از محل 
پيش بيني افزايش سرمايه س��ال ۱398 و مابقي 
منابع مالي مورد نياز از محل اخذ تسهيلات بانكي با 
اولويت منابع مالي ارزان قيمت تامين شد و تلاش بر 
اين است كه نسبت هزينه هاي مالي به فروش نسبت 
به پايان سال ۱397كاهش يابد. »دارو« در گزارش 
منتشر ش��ده 6ماهه منتهي به 3۱شهريور۱398 
سود عملياتي را يك هزار و 6۱5ميليارد ريال، سود 
خالص را 977ميليارد ريال و سود انباشته را يك هزار 

و ۱66ميليارد ريال اعلام كرد. 

    ۱۲۱5ريال؛ سود ۶ماهه »فاسمين«:  شركت 
كالسيمين در صورت هاي مالي ميان دوره اي 6ماهه، 
س��ود هرس��هم را يك هزار و 2۱5ريال اعلام كرد. 
شركت كالسيمين در گزارش منتشر شده منتهي 
به 3۱ش��هريور۱398 سود هرس��هم را يك هزار و 
2۱5ريال اعلام كرد. اين ش��ركت در صورت هاي 
مالي 3ماهه توانسته بود براي هرسهم 988ريال سود 
محقق كند. اين شركت در آخرين گزارش منتشر 
شده خود س��ود عملياتي را 2هزار و 232ميليارد 
ريال، س��ود خالص را 2هزار و 429ميليارد ريال و 
سود انباشته را 5هزار و 75۱ميليارد ريال اعلام كرده 
است. »فاسمين« در تش��ريح اهداف و برنامه هاي 
راهبردي خود در خصوص توليد و فروش محصولات 
اعلام كرد كه سطح توليد قبلي خودرا حفظ مي كند 
و تغيير با اهميتي در نوع و مقدار محصولات توليدي 
ايجاد نخواهد كرد. همچنين تسهيلات مالي شامل 
2فقره وام دريافتي از بانك هاي توس��عه صادرات و 
تجارت با نرخ هاي ١6 و ١٨ درصد بوده كه اقساط آن 
براساس ضوابط مربوطه و در مهلت مقرر بازپرداخت 
خواهد ش��د.در برنامه هاي با اهميت شركت اعلام 
شده است كه خاك مورد نياز خود را از محل خاك 
معدني سولفوره و يكي از خطوط توليد را براي اين 
منظور به كار مي گي��رد. همچنين با اهميت ترين 
ريسك هاي شركت در اين حوزه تغيير سياست هاي 
ارزي دول��ت ومقررات حاكم بر صادرات اس��ت كه 
شركت با آن مواجه بوده است. با اين وجود از آنجا كه 
نرخ هاي فروش محصول متاثر از دو عامل نرخ جهاني 
و نرخ تسعير ارز است درصورت اعمال محدوديت 
صادرات، تاثير با اهميتي بر درآمدهاي شركت ندارد. 

گروه بورس|
معاملات سهام در روز گذشته و پس از يك افت بيش 
از 3 هزار واحدي ش��اخص كل ب��ورس تهران در روز 
يكشنبه با رشد مواجه شد. در اين روز افزايش نسبي 
قيمت ها منجر به بهبود اغلب نماگرهاي ثبت شده در 
بازار سهام شد و توانست به ميزان هزار و ۱48 شاخص 
كل بورس تهران را بهبود ببخش��د. اين رش��د 0.38 
درصدي سطح شاخص كل را در اين بازار به 303 هزار 
و 943 واحد رساند. به موجب اين رشد كه بسياري از 
نمادهاي كوچك بازار را نيز ش��امل مي شد، شاخص 
كل هموزن به ميزان 774 واحد رشد كرد و در سطح 

86 هزار و ۱۱4 واحد متوقف شد.

بر اس��اس آمارهاي معاملاتي به ثبت رسيده در روز 
گذشته اكثر شاخص هاي بورس با رشد مواجه شدند 
به طوري كه ش��اخص »وزني- ارزشي« با 307 واحد 
افزايش معادل 0.38 درصد به 8۱ هزار و 429 واحد، 
ش��اخص قيمت »هم وزن« ب��ا 5۱7 واحد افزايش، 
معادل 0.9۱ درصد به 57 هزار و 580 واحد، شاخص 
آزاد شناور با ۱747 واحد رشد، معادل 0.50 درصد به 
353 هزار و 560 واحد، شاخص بازار اول با 87۱ واحد 
صعود معادل 0.40 درصد به 220 هزار و 76۱ واحد 
و شاخص بازار دوم با 2۱67 واحد رشد معادل 0.35 

درصد به 6۱8 هزار و 745 واحد رسيد.
از سويي ديگر در اين روز 6 نماد »خودرو با ۱45واحد، 

رمپنا با 90 واحد، شبندر با 84 واحد، تاپيكو با 73، 
جم با 7۱ واحد و مبين با 60 واحد« رشد بيشترين 
تاثير مثبت را بر شاخص كل بورس بر جاي گذاشتند.

ديروز همچنين شاخص هاي صنايع تالار شيشه اي 
نيز با رشد مواجه شدند به طوري كه شاخص صنايع 
»وس��ايل ارتباطي با 544 واحد صعود معادل 4.56 
درصد به ۱2 هزار و 482 واحد، كاش��ي و سراميك با 
404 واحد افزايش معادل 4.۱۱ درصد به ۱0 هزار و 
26۱ واحد، خودرو با ۱069 واحد رشد معادل 2.43 
درصد به 44 ه��زار و 983 واحد، غذايي به جز قند با 
354 واح��د افزايش معادل 2.38 درصد به ۱5هزار و 
266واحد، محصولات چوبي با 6253 واحد رش��د، 

شاخصبورستهران0.3افزايشيافت
مع��ادل 2.08 درصد ب��ه 307 ه��زار و 4۱5 واحد، مروريبرآمارمعاملاتبورسوفرابورس

محصولات چرمي با )۱75( واحد افت معادل )۱.90( 
درصد ب��ه 9 هزار و 88 واحد، منس��وجات با )۱۱0( 
واحد كاهش معادل )2.83( درصد به 3 هزار و 780 

واحد« رسيد.
در عين ح��ال نگاهي به آماره��اي معاملاتي ديروز 
بازار سهام مشخص مي كند: قيمت سهام نمادهاي 
»فروس، غنوش، خمحركه، تكنو، كحافظ، س��فار و 
قمرو« بيشترين افزايش قيمت و نمادهاي »حفاري، 
دروز، قشهد، آسيا، غسالم، قشكر و سدشت« بيشترين 
كاهش قيمت را در بازار سهام رقم زدند و در تابلوهاي 

بورس به ثبت رسيدند.
به اين ترتيب، در پايان داد و ستدهاي روز گذشته در 
بورس تهران، در 3۱3 هزار نوبت معاملاتي، 2 ميليارد 
و 644 ميليون برگه اوراق بهادار به ارزش ۱3 هزار و 

895 ميليارد تومان در بورس معامله شد.
در فرابورس ايران نيز شاخص كل عملكردي مشابه 

نماگر اصلي بورس داش��ت و در پايان معاملات روز 
يكشنبه به ميزان 22 واحد افزايش يافت. اين افزايش 
سبب ش��د تا سطح دماسنج فرابورس به رقم 389۱ 
واحد برس��د. ارزش روز بازار اول و دوم فرابورس نيز 
در اين روز به بيش از 223 هزار ميليارد تومان رسيد. 
گفتني است معامله گران فرابورس طي روز قبل بيش 
از 885 ميليون سهام در قالب ۱86 نوبت معامله و به 

ارزش 922 ميليارد تومان دادوستد كردند. 
روز گذشته نمادهاي پالايش نفت شيراز، ذوب آهن، 
فرابورس، پالايش نف��ت لاوان و ماديران اثر تقويتي 
در ش��اخص فرابورس داشتند و نمادهاي توليد برق 
دماوند و فولاد هرمزگان جنوب بيشترين اثر كاهشي 
در ش��اخص فرابورس را داش��ته اس��ت. در جريان 
معاملات اين روز برخي نمادهاي بورسي با پيام ناظر 
مشمول توقف و برخي نمادها بازگشايي شده، برخي 
دچار ح��راج و در برخي نماده��ا نيز وقفه معاملاتي 

صورت گرفته است.



تشكلها6اخبار

در يك مطالعه »تاثير فساد بر نرخ رشد اقتصادي و سرمايه گذاري خارجي« بررسي شد

الاكلنگ فساد و توليد ناخالص داخلي
تعادل|

بر اس��اس مطالعه اي كه مركز تحقيقات و بررس��ي هاي 
اقتصادي اتاق بازرگاني ايران بر »تاثير فس��اد بر نرخ رشد 
اقتصادي و س��رمايه گذاري خارجي« داش��ته است، اين 
موضوع ثابت شده كه فساد هزينه راه اندازي كسب وكارها 
را افزاي��ش مي ده��د و اين موض��وع مانعي ب��راي ورود 
سرمايه گذاران به كش��ورهايي است كه از فساد بيشتري 
رنج مي برند. بر اساس يافته هاي اين مطالعه افزايش يك 
واحدي شاخص ادراك فساد منجر به افزايش 1.7 درصدي 
سرانه توليد ناخالص داخلي سالانه شده است. ناگفته نماند 
كه شاخص ادراك فساد رتبه فساد در بخش عمومي يك 
كشور را در ميان ساير كشورهاي جهان نشان مي دهد كه 
هر چه افزايش پيدا كند نشان دهنده كاهش فساد است. بر 
اين اساس رابطه ميان فساد و توليد ناخالص داخلي مانند 
الاكلنگي است كه هر طرف بالا رود طرف ديگر به سمت 
پايين گرايش پيدا مي كند. در اين راس��تا، بانك جهاني 
تخمين مي زند كه سالانه بالغ  بر 1000 ميليارد دلار امريكا 
به دليل فساد از دست مي رود كه 5 درصد از توليد ناخالص 

داخلي جهان را تشكيل مي دهد.

   افزايش هزينه كسب و كار
نتايج يك مطالعه درباره تاثير فساد بر نرخ رشد اقتصادي 
و س��رمايه گذاري خارجي، نشان مي دهد كه فساد، بطور 
عمومي هزينه راه اندازي كسب وكارها را افزايش مي دهد 
و سرمايه گذاران چنانچه بخواهند براي ورود به بازار يك 
كش��ور تصميم بگيرند، ترجيح مي دهند كش��وري كه 
سطح فس��اد بالايي دارد را انتخاب نكنند زيرا فساد سود 
سرمايه گذاري آنها را كاهش مي دهد. بر اين اساس مركز 
تحقيقات و بررس��ي هاي اقتصادي اتاق ايران، با انتش��ار 
گزارشي درباره تاثير فساد بر نرخ رشد اقتصادي به اين سال 
پاسخ داده است كه آيا مقررات دولت در برابر فساد مي تواند 
بر رشد اقتصادي يك كشورتاثير بگذارد يا خير. براي پاسخ 
به اين پرسش، وابستگي تابعي بين توليد ناخالص داخلي 
)GDP( و سرانه نرخ رش��د و تغييرات در شاخص ادراك 
فساد )CPI( بررس��ي شده است. بر اساس يافته هاي اين 
مطالعه، ب��راي دوره زماني 2004-1999 بطور ميانگين 
براي همه كشورهاي جهان اين نتيجه مشاهده شده كه 
افزايش يك واحدي شاخص ادراك فساد، منجر به افزايش 
1.7درصدي سرانه توليد ناخالص داخلي سالانه شده است. 
با تخمين مدل در خصوص كشورهاي اروپايي در حال گذار، 
مشاهده شد كه افزايش يك واحدي شاخص ادراك فساد، 
رشد 2.4 درصدي سرانه توليد ناخالص داخلي را به همراه 
دارد.  بر مبناي اين گزارش، فس��اد سواس��تفاده از قدرت 
دولتي براي كسب منافع شخصي، يك پديده جهاني است 
كه تقريبا بر تمام جنبه هاي زندگي اجتماعي و اقتصادي 
جامعه تاثير مي گذارد. فروش دارايي دولتي توسط كاركنان 
دولت، رش��وه خواري، اختلاس از صندوق هاي عمومي، 
حمايتگري و خويشاوند سالاري در انتصاب هاي دولتي 
همگي مصاديقي از فساد هستند. بانك جهاني تخمين 

مي زند كه سالانه بالغ  بر 1000 ميليارد دلار امريكا به دليل 
فساد از دست مي رود كه 5 درصد از توليد ناخالص داخلي 
جهان را تشكيل مي دهد. اتحاديه آفريقا نيز تخمين زده 
است كه قاره آفريقا به دليل فساد 25 درصد توليد ناخالص 
داخلي خود را از دست مي دهد. به منظور پيدا كردن رابطه 
كمي بين سطح فساد و عوامل اقتصادي ازجمله نرخ رشد 
توليد ناخالص داخلي و سرمايه گذاري مستقيم خارجي از 
ش��اخص CPI كه يك شاخص مركب از صفر تا 10 است 
كه در آن صفر بالاترين سطح فاسد و 10 پايين ترين سطح 
فساد را نشان مي دهد، اس��تفاده  شده است و براي سرانه 
توليد ناخالص داخلي از سرانه توليد ناخالص داخلي اسمي 
س��الانه به قيمت هاي جاري دلار امريكا و س��رانه توليد 
ناخالص داخلي به قيمت دلار ثابت استفاده ش��ده است. 
CPI يك س��نجه مطلق براي محاسبه ميزان فساد است 
كه به ثروت كشورها وابس��ته نيست. با اين  وجود، بركنار 
سنجش مطلق فساد، مي توان كشورها را بطور نسبي نيز 
بر اساس سطح فساد نسبت به ثروت آنها كه با سرانه توليد 
ناخالص داخلي اندازه گيري مي شود، مقايسه كرد.  طبق 
اين گزارش، كشورهاي ثروتمندتر فساد كمتري دارند. از 
CPI مي توان در مورد سطحي از فساد كه انتظار مي رود 
يك كشور با سطح معيني از ثروت داشته باشد اطلاعاتي به 
دست آورد. بطور مثال، مي توان گفت چنانچه كشوري در 
بالا )يا پايين( مرز بهينه قرار گيرد، سطح فساد آن كمتر )يا 
بيشتر( از حدي است كه براي سطح ثروت آن كشور انتظار 

مي رود. در اين صورت مي توان گفت در كشوري كه بالاي 
مرز بهينگي قرار مي گيرد، سطح فساد كمتر از حد مورد 
انتظار براي ثروت كشور است. در واقع، به جاي آنكه كشورها 
را برابر با شاخص ادراك فساد در مقادير مطلق سطح فساد با 
يكديگر مقايسه كنيم، مي توان به صورت نسبي سطح فساد 
كش��ورها را به نسبت ميزان ثروت آنها با يكديگر مقايسه 
كرد. با افزودن اين متغير جديد، مي توان يك سنجه جديد 
و نسبي براي اندازه گيري فساد ارايه كرد كه گزارش مذكور 

آن را »درستكاري به ازاي هر دلار« مي نامد.

   رابطه فساد و كاهش سود سرمايه گذاري
در توضيح اينكه چ��را بعضي از كش��ورها در اين فرمول 
مي توانند سطح فساد كمتري را نسبت به سطح مورد انتظار 
)به نسبت درآمد سرانه شان( داشته باشند، به جذب سطح 
بالاتري از س��رمايه گذاري خارجي و به دنبال آن افزايش 
توليد ناخالص داخلي اشاره كرده است. دليل اين امر اين 
است كه فساد، بطور عمومي هزينه راه اندازي كسب وكارها 
را افزايش مي دهد و سرمايه گذاران چنانچه بخواهند براي 
ورود به بازار يك كشور تصميم بگيرند، ترجيح مي دهند 
كشوري كه سطح فساد بالايي دارد را انتخاب نكنند زيرا 
فساد سود سرمايه گذاري آنها را كاهش مي دهد. همچنين 
نتايج مطالعه اي ديگر نشان مي  دهد در هر قاره وابستگي 
تابعي بين سرانه سرمايه گذاري مستقيم ورودي از امريكا و 
سطح فساد كشورها وجود دارد، به اين صورت كه در هر قاره 

كشورهاي كمتر فاسد بطور ميانگين سرانه سرمايه گذاري 
بيشتري را از امريكا دريافت كرده اند. همچنين، رابطه بين 
تغيير در شاخص ادراك فساد و رشد اقتصادي بررسي شده 
است. در بازه زماني 1999 تا 2004، نتايج نشان مي دهد 
كه يك واحد افزايش در شاخص ادراك فساد، بطور ميانگين 
به رشد1.7 درصدي سرانه توليد ناخالص داخلي انجاميده 
است. تحليل فوق براي 39 كشور اروپايي رتبه بندي شده 
در گزارش سازمان شفافيت بين الملل براي دوره 1999 تا 
2004 انجام شده است. نتايج اين تحليل ها نشان مي دهد 
كه از نظر آماري وابس��تگي ناچيزي بين نرخ رشد سرانه 
توليد ناخالص داخلي و تفاوت شاخص ادراك فساد وجود 
دارد. همين تحليل براي 21 كشور اروپايي درحال توسعه 
)گذار( انجام شده است. براي دوره 2004-1999 وابستگي 
تابعي بين دو متغير سرانه توليد ناخالص داخلي و شاخص 
ادراك فساد مشاهده مي شود كه مي توان آن را با يك خط 

مستقيم نشان داد.

   احساس فساد در كشور مانع توسعه اقتصادي
در راستاي اين مطالعه عضو هيات رييسه اتاق بازرگاني ايران 
و رييس اتاق بازرگاني كرمانشاه معتقد است كه امروز بيشتر 
احساس فساد در كشور وجود دارد تا فساد واقعي كه بخشي 
از اين امر ناش��ي از عملكرد برخي رسانه ها و انتشار برخي 
اخبار است كه صحت آنها مشخص نيست. كيوان كاشفي در 
نشست فعالان اقتصادي با رييس كل دادگستري كرمانشاه 

با اشاره به نامناسب بودن فضاي كس��ب و كار در كشور، 
مي گويد: طي 10 س��ال اخير كه از خارج كشور به شدت 
تحت فشار بوديم، به جاي آنكه در داخل كشور تسهيل گري 
صورت گيرد، از داخل نيز فشار مضاعفي را شاهد بوده ايم. 
به گفته او يكي از مهم ترين عوامل اين فش��ارها قوانين و 
مقررات دست و پاگير است، اين عوامل شرايط را براي توليد 
و فعاليت اقتصادي در كشور سخت كرده است. عضو هيات 
رييسه اتاق ايران يادآور شد: مشكل ديگر، بدعتي است كه 
طي دو سه سال اخير در برخي دستگاه هاي اجرايي فراگير 
شده و آن عملكرد فراقانوني دس��تگاه ها است كه در اين 
مسير از برخي خلأهاي موجود استفاده مي كنند. به گفته 
كاشفي، حجم زيادي از پرونده هايي كه بخش خصوصي در 
ديوان عدالت اداري تشكيل داده مربوط به همين عملكرد 
فراقانوني دس��تگاه ها اس��ت. او از تاثير برخي فسادهاي 
اقتصادي بر فضاي كس��ب و كار هم ياد كرد و افزود: امروز 
بيشتر احساس فساد در كشور وجود دارد تا فساد واقعي كه 
بخشي از اين امر ناشي از عملكرد برخي رسانه ها و انتشار 
برخي اخبار است كه صحت آنها مشخص نيست. بر اساس 
نظرس��نجي كه يكي از دس��تگاه هاي امنيتي انجام داده 
93درصد مردم وجود فساد در كشور را قبول داشتند، اما 
فقط 12 درصد با اين فساد مواجه بودند. عضو هيات رييسه 
اتاق بازرگاني ايران، اين احساس فساد را يكي از موانع توسعه 
اقتصادي دانست و گفت: بررس��ي ها نشان مي دهد، اگر 
شاخص ادراك فساد در كشور يك نمره كاهش يابد، رشد 
اقتصادي 1.7 درصد افزايش مي يابد و اين امر بيانگر تاثير 
سالم سازي فضاي اداري بر بهبود فضاي كسب و كار كشور 
است. در اين راستا، رييس كل دادگستري استان كرمانشاه 
با اشاره به اهميت مسائل اقتصادي و فراهم كردن آرامش 
براي فعالان اين عرصه مي گوي��د: به هيچ عنوان براي ما 
خوشايند نيست فردي كه فعاليت اقتصادي و صنفي انجام 
مي دهد احساس ناامني كند و دغدغه امنيت و آرامش از بعد 
جاني، مالي و... داشته باشد. پرويز توسلي زاده ادامه مي دهد: 
يكي از مواردي كه كار فعالان اقتصادي را سخت، اقتصاد 
را نابود و منابع را تباه مي كند، وجود فساد اقتصادي است. 
برخورد جدي با اين امر در دس��تور كار است و در مبارزه با 
فس��اد اقتصادي هيچ اغماضي نخواهيم داشت. او يكي از 
منافذ بروز فس��اد را سخت گيري دستگاه ها اعلام كرده و 
معتقد است كه اين سخت گيري فرد را ناچار مي كند دنبال 
واس��طه برود و حتي گاهي پول پرداخت كند. رييس كل 
دادگستري استان كرمانشاه بر لزوم تسهيل  امور از سوي 
دستگاه ها خصوصا دستگاه هايي مانند بانك، ثبت اسناد 
و... تاكيد كرد و مي گويد: اگر دستگاه ها به وظيفه قانوني 
خود عمل كنند، بسياري از مشكلات كنوني وجود نخواهد 
داشت. توسلي زاده با بيان اينكه براي حل اين مشكل برنامه 
داريم و از همه دستگاه ها دعوت خواهيم كرد، مي افزايد: با 
هر مديري كه قصور داشته باشد بر اساس قانون برخورد 
خواهد شد. اين امر نيز پذيرفتني نيست كه كارشناسان 
يك دس��تگاه منافع ش��خصي خود را بر منافع عمومي و 

شرعي ترجيح دهند. 

 كاهش 30 درصدي قرارداد كشاورزان با كارخانه هاي شكر
دبير انجمن صنايع قند و شكر كشور با انتقاد از ارايه آمار غلط 
در حوزه توليد چغندر قند و شكر از سوي مسوولان وزارت 
جهاد كشاورزي گفت: اين آمار باعث نوسان شديد در بازار و 
نابساماني آن مي شود و با اين كار مسوولان ارشد كشور را در 

تصميم گيري براي تامين امنيت غذايي به بيراهه مي برند.
بهمن دانايي، در گفت وگو با مهر با اشاره به نابساماني هاي بازار 
شكر در اواخر سال گذشته و اوايل امسال عنوان كرد: امسال 
تابستان سياهي براي شكر به وجود آمد و به سختي توانستيم 
بازار را متعادل كنيم. ارايه آمار نادرست در زمينه توليد باعث 
مي ش��ود ميلياردها تومان از جيب مردم به جيب دلالان 
سرازير شود و دلالان پولدار شوند. او اضافه كرد: مهرماه سال 
گذشته ما به مسوولان اعلام كرديم كه ۸00 هزارتن شكر 
بايد وارد ش��ود چراكه بارندگي ها اجازه برداشت نيشكر را 
نمي دهد؛ آنها تصور كردند كه ما نسخه عجولانه مي پيچيم 
و همين مساله باعث شد شكر با تاخير وارد شود و بازار بهم 
بريزد.  دانايي ادامه داد: ابتداي امسال نيز بنده به وزيرجهاد 
كشاورزي گزارش دادم كه ميزان قرارداد كارخانجات قند 
با كشاورزان چغندركار به شدت كاهش يافته چرا كه سال 
گذشته به دليل قيمت پايين نرخ خريد تضميني چغندر قند، 
كشاورزان اين محصول را كشت نكردند و به جاي آن گوجه 

فرنگي، خربزه و هندوانه كشت شد. امسال به اندازه اي گوجه 
فرنگي كشت شد كه دولت مجبور شد حجم زيادي از آن را 
خريداري كند و اين مسائل ناشي از اطلاعات غلطي است كه 
برخي از مديران وزارت جهاد كشاورزي به وزير مي دهند. او 
تصريح كرد: وزير بايد يك جا با اين مساله برخورد و آن را حل 
كند به خصوص اينكه شكر يك كالاي استراتژيك است. دبير 
انجمن صنفي قند و شكر با بيان اينكه قرارداد كارخانجات 
قند با كشاورزان نسبت به مدت مشابه سال گذشته بيش از 
30 درصد كاهش يافته است، اظهار كرد: امسال توليد چغندر 
بهاره و پاييزه در حالت خوشبينانه به 4ميليون تا 4.2 ميليون 
تن خواهد رسيد. او با بيان اينكه امسال توليد نيشكر حدود 
5 ميليون تن پيش بيني مي شود، افزود: بنابراين با احتساب 
شكر نيشكري توليد شكر امسال بين يك تا يك ميليون 
و 100 هزارتن خواهد ب��ود و باقي آن بايد از طريق واردات 
تامين ش��ود. اين فعال بخش خصوصي با اشاره به اينكه 
وزارت جهاد كش��اورزي در اقدامي غيرمعمول آمار توليد 
را امسال طي يكماه چندين مرتبه تغيير داده است، ادامه 
داد: در تاريخ  9۸/4/19 مديران اين وزارتخانه در گزارشي 
مكتوب به وزير جهاد كشاورزي ميزان توليد چغندر قند را 
5 ميليون و 900 هزارتن و ميزان توليد شكر را يك ميليون 

و 650 هزارتن اعلام كردند. سپس در تاريخ  9۸/5/26 اين 
آمار را اصلاح و ميزان توليد چغندر را 5ميليون و 200 هزارتن 
و شكر را يك ميليون و 537 هزارتن اعلام كردند و بعد از آن 
مجددا در تاريخ 9۸/6/17اين آمار را اصلاح كرده و در نهايتا 
ميزان توليد شكر را يك ميليون و 420 هزارتن اعلام كردند 
به عبارت ديگر طي يك ماه آمار توليد شكر را 230 هزارتن 
كاهش دادند و در حوزه شكر 230هزارتن عددي بزرگ و 
مصرف چند وقت كشور است. اين درحالي است كه براساس 
برآورد ما ميزان توليد شكر امسال به سختي به يك ميليون 
و 100 هزارتن خواهد رس��يد. او با بيان اينكه ما به صورت 
لحظه اي از كارخانجات آمار تولي��د را دريافت مي كنيم، 
افزود: امس��ال حدود 5 ميليون تن نيشكر در كشور توليد 
مي شود كه از اين ميزان بين 450 تا 500 تن شكر حاصل 
خواهد ش��د. دانايي افزود: متاسفانه برخي مديران وزارت 
جهاد كشاورزي ياد گرفته اند در ابتداي فصل آمار سنگيني 
براي توليد بدهند در حالي كه خودش��ان هم مي دانند كه 
اين ميزان توليد نداريم. وقتي هم كه محصول برداشت شد 
و به ميزان مورد نظر نرسيد تقصير آن را گردن سيل، زلزله، 
خشكسالي و ... مي اندازد؛ با اين شرايط همه آمار شك برانگيز 
خواهد بود. او با بيان اينكه برخي از مغايرت هاي آماري در 

حوزه توليد بسيار چشمگير است، ادامه داد: اين مساله در 
بازار تاثير منفي دارد. دبير انجمن صنفي قند و شكر با اشاره 
به اينكه مسووليت تنظيم بازار شكر را 4 سال است كه دولت 
به ما واگذار كرده اس��ت، گفت: با اين حال ميزان واردات و 
برنامه ريزي براي آن دست ما نيست. او توضيح داد: در واقع 
دولت به دليل بدهي سنگيني كه به كارخانجات داشت و 
اين بدهي رقمي بيش از 1500 ميليارد تومان بود واردات 
را به آنها واگذار كرد. قيمت شكر وارداتي نيز ارزان تر از نرخ 
مصوب داخلي است و اين مابه التفاوت را كه كارخانجات 
بايد به دولت مي دادند به جاي بدهي خود محاسبه كردند. 
او توضيح داد: با وارداتي كه امس��ال انجام مي شود 400 تا 
500 ميليارد تومان از بدهي كارخانجات تسويه مي شود. 
دانايي در پاسخ به اين پرسش كه برخي مسوولان وزارت 
جهاد كشاورزي و كارشناسان معتقدند كه واردكنندگان 
به دليل منفعتي كه در واردات دارند مايل هستند كه آمار 
توليد را كم جلوه دهند تا به مقصود خود برسند، گفت: در 
زمينه شكر اين مساله صحت ندارد چون خود ما در درجه 
اول توليدكننده هستيم و شكرخام نيز به اندازه چغندرقند 
براي كارخانجات سودآور نيست. اينكه ما چغندر قند را كه 
توليد اصلي مان است از دست بدهيم صرفه اقتصادي ندارد. 

او عنوان كرد: يك كارخانه قند بيش از هزار ميليارد تومان 
سرمايه گذاري لازم دارد اما يك كارخانه تصفيه كننده شكر 
خام با 40 تا 50 ميليارد تومان نيز قابل احداث است چرا بايد 
كسي كه هزار ميليارد تومان سرمايه گذاري كرده از ظرفيت 

خود بهره نگيرد و شكر تصفيه كند؟
اين مقام مسوول با بيان اينكه تمام اين اتفاقات ناشي از عدم 
تدوين يك الگوي كشت مناسب و عدم شايسته سالاري در 
انتصابات و انتصاب برخي افراد غيرمتخصص در حوزه هاي 
بسيار تخصصي است، افزود: مشكل وزارت جهاد كشاورزي 
نداشتن كارشناسان كافي كاربلد و متخصص است. او با بيان 
اينكه براي تعادل بازار در ش��ش ماهه اول سال 99، نياز به 
واردات ۸00 هزارتن ش��كر داريم، افزود: بايد با اين واردات 
شرايط را تا آغاز برداشت محصول داخلي در سال 99 آرام 
و متعادل نگه داري��م. دانايي درباره آخرين وضعيت مزارع 
نيشكر نيز توضيح داد: اين مزارع توسط كشت و صنعت ها 
درحال بازسازي است و دولتي نيز كمكي به آنها نكرده است 
و اميدوار هستيم بخشي از اين مزارع احيا شود و به چرخه 
توليد برگردد. او ادامه داد: امسال با توجه به كاهش توليد از 
نظر بورسي نيز شركت هاي ما شرايط جذابي نخواهند داشت 

و سود و زيان ها زير و رو مي شود.

داخلي سازي حساس ترين قطعات خودرو در دوران تحريم
تحريم ها اگر چه صنعت خودروي ايران را تحت تاثير قرار 
داده اما قطعه س��ازان ازداخلي س��ازي قطعات حساسي 
همچون ECU بااستفاده ازتوان مهندسان ايراني خبرداده 

وصحبت ازصادرات قطعه ازايران به ميان مي آورند.
به گزارش مهر، محمدرضا دهقاني در همايش تخصصي 
ساخت و فناوري قطعات الكترونيكي كنترلرها و ايمني 
 )ECU( خودرو از داخلي سازي قطعه الكترونيكي اي سي يو
خبر داد و گفت: در اوج دوران تحريم ها و فش��ارهايي كه 
دشمنان خارجي بر اقتصاد ايران و نيز صنعت خودرو وارد 
مي كنند، قطعات مهم و استراتژيك مورد نياز خودروسازان 
توسط شركت هاي داخلي صاحب نام بومي سازي شده 
است و هم اكنون جديدترين تكنولوژي روز دنيا در حوزه 
الكترونيك قطعات خودرو در ايران وجود داشته است كه 
ما آن را پايه گذاري كرده و مسيري را طراحي كرده ايم كه 
بتوانيم منطبق با پيشرفت هاي روز دنيا در حوزه قطعات 

الكترونيكي خودرو كار را پيش ببريم. 
او اظهار: در عين حال مهندسان ايراني از تمام آنچه كه در 
دنيا در حوزه توليد قطعات الكترونيكي خودرو در حال انجام 
است، بازديد به عمل آورده و حتي از مشاوران خارجي و 
ناظران حوزه كيفيت و استاندارد نيز بهره گرفته است تا 
توليدات قطعات الكترونيكي ايران منطبق با استانداردهاي 

روز دنيا باشد.

مدير مركز تحقيق و توس��عه يك شركت قطعه سازي با 
دعوت از تمامي اساتيد، نخبگان و دانشجويان براي كمك به 
پيشرفت توليد قطعات كيفي خودرو در داخل كشور اظهار 
كرد: هم اكنون 4 مدل ECU طراحي شده كه به زودي خط 
توليد تجاري آن در يك شركت قطعه ساز ايراني افتتاح 
خواهد شد كه اميدواريم گره اي از مشكلات تحريم باز كند. 
او ادامه داد: فعاليت هاي ارزشمندي در حوزه داخلي سازي 
قطعات الكترونيك صنعت خودرو صورت گرفته كه بر اين 
اس��اس تمام تلاش ما اين است كه عمق ساخت داخل را 
بتوانيم در توليدات قطعات خودرو افزايش دهيم. ضمن 
اينكه اكنون 120 متخصص الكترونيك در مركز تحقيقات 
راهبردي ما مشغول به فعاليت هستند و توانسته ايم با كمك 
سه دانشگاه مطرح كشور و جذب 30 دانشجو تحقيقات 
خ��ود را با آخرين متدهاي روز دنيا به روزرس��اني كنيم.

دهقاني عنوان كرد: ۸ سال اس��ت كه مركز تحقيقات و 
نوآوري صنايع توليدي ما در حال فعاليت بوده و تلاش شده 
تا با برگرفتن توان حوزه هاي دانشگاهي تحقيقات بر روي 
پست هاي الكترونيكي را آغاز كرده و به جايگاهي برسيم كه 
در حال حاضر تمام بردهاي الكترونيكي خودروهاي كشور 
در داخل توليد ش��ود. او تاكيد كرد: ECU هاي توليدي، 
خودروهاي يورو 4 را نيز س��اپورت مي كند ضمن اينكه 
تلاش شده تا جايي كه مي توانيم از ارز بري آن هم در شرايط 

سخت تحريم جلوگيري نماييم. اما بايد توجه داشت كه در 
بومي سازي قطعات پيشرفت هايي همچون ECU برخي 
قطعات ريز مورد نياز براي توليد تنها در انحصار دو تا سه 
ش��ركت دنيا قرار دارد و بر اين اساس اگرچه شركت هاي 
چيني نيز به سمت توليد اين قطعات پيشرفت هاند اما به 
لحاظ اطمينان و امنيت هنوز اعتماد به چيني ها در دنيا در 
توليد اين قطعات به وجود نيامده است. مدير مركز تحقيق 
و توسعه يك شركت قطعه سازي اظهار كرد: در مرحله اول 
تحريم ها كه در سال 91 رخ داد، صنعت خودروي ايران در 
توليد بسياري از قطعات الكترونيكي دچار مشكل بوده و 
خط توليد برخي خودروها متوقف شده اند. اما ما به سرعت 
توانستيم در كمتر از 6 ماه اين محصولات را به خودروسازان 
ارايه داده و خط توليد را مجدداً فعال نماييم. اما اكنون در 
دور جديد تحريم ها در ح��وزه توليد هيچ يك از قطعات 
الكترونيكي وابستگي وجود ندارد. در حال حاضر توانايي 
توليد ECU 3500 از سوي مهندسان ايراني وجود دارد كه 
اميدوارم بتوانيم در مراحل بعد توسعه كار را شاهد باشيم.

همچنين در اين نشس��ت، يك عضو انجمن سازندگان 
قطعات خودرو عنوان كرد: تمام تلاش ما در مركز تحقيقات 
آن اس��ت كه بتوانيم عمق س��اخت داخل را در صنعت 
قطعه سازي بالا بريم كه بر اين اساس تيم مهندسي فرآيند 

توليد قطعات جديد و بومي سازي آن را آغاز كرده اند.

ضرورت تشكيل اتاق مشترك ايران و تاجيكستان 
در آستانه اجراي نمايشگاه اختصاصي جمهوري اسلامي 
ايران در تاجيكستان، كه از 30 آذر تا 5 دي ماه امسال جاري 
در شهر دوشنبه برپا مي شود، همايش توسعه روابط تجاري 
ايران و تاجيكستان در س��ازمان صنعت، معدن و تجارت 

خراسان رضوي برگزار شد.
به گزارش ش��اتا، معاون امور بازرگاني و توس��عه تجارت 
سازمان در اين همايش اظهار كرد: اين نمايشگاه كه توسط 
شركت نمايشگاه هاي بين المللي مشهد اجرايي شده است، 
پنجمين نمايشگاهي است كه توسط استان در اين كشور 
برگزار خواهد ش��د. علي غفوري مقدم با اشاره به اينكه با 
تلاش هاي وزارت امور خارج��ه و وزارت صنعت، معدن و 
تجارت، شرايط مراودات تجاري با تاجيكستان رو به بهبود 
نهاده است، گفت:  سياست دولت، توسعه صادرات غير نفتي 
به ويژه در كشورهاي آسياي ميانه، كشورهاي همسايه و 
كشورهايي كه قرابت هاي مختلفي با ما دارند است و با توجه 
به اينكه كشور تاجيكستان داراي همه اين ويژگي ها است 
بايد از شرايط به وجود آمده استفاده كنيم. او با بيان اينكه 
عضويت ما در اتحاديه اقتصادي اوراس��يا شامل 5 كشور 
بزرگ مي شود و بيش از ۸60 قلم كالا را دربر مي گيرد، اتفاق 
بزرگي اس��ت كه در حوزه صادرات كشورمان افتاده است، 
افزود: نحوه حضور ما در اين فرايند، بسيار مهم است و بايد 
بتوانيم با استفاده از ظرفيت هاي مان، وضعيت صادرات را 

بهبود بخشيم. غفوري مقدم تاكيد كرد: كشور تاجيكستان 
در حوزه هاي صنايع غذايي به ويژه ش��يريني و شكلات، 
محصولات پتروش��يمي، مصالح ساختماني، شوينده ها، 
كش��اورزي، دامداري و مرغداري، ب��ه واردات نياز دارد و با 
توجه به داش��تن توانايي، تكنولوژي و امكان صادرات اين 
محصولات بايد از فرصت اس��تفاده كنيم. او افزود: در كنار 
فعاليت هاي نمايشگاهي، بايد ايجاد مركز تجاري دايمي 
ايران در تاجيكستان و ايجاد نمايندگي هايي براي برندهاي 
قوي و معتبرمان در تاجيكستان را در اولويت قرار دهيم كه 
در هر سه بخش صنعت، معدن و تجارت با مشاركت بخش 
خصوصي اين آمادگي را داريم. در اين همايش، محمدعلي 
اميرفخريان، رييس اداره بازرگاني خارجي سازمان نيز اظهار 
كرد: صادرات كشور تاجيكستان به كشورهاي مختلف در 
س��ال 201۸ بيش از يك ميليارد دلار و واردات آن از ساير 
كشورها 3 ميليارد دلار بوده است و عمده ترين كشورهاي 
شريك صادراتي اش شامل تركيه، چين، روسيه، سوييس، 
ايران و الجزاير و عمده ترين ش��ركاي وارداتي اش ش��امل 
روسيه، قزاقستان، چين و ايران است. او افزود: عمده كالاهاي 
صادراتي اين كش��ور ش��امل دام زنده، ماهي، آلومينيوم، 
انرژي برق، پنبه، ميوه، روغن هاي گياهي و نساجي و عمده 
كالاهاي وارداتي آن نيز شامل مواد پتروشيمي، اكسيدآهن، 

ماشين آلات و تجهيزات مواد غذايي و غلات بوده است.
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 ابهامات واردات
 300 هزار حلقه تاير

ايسنا| س��خنگوي انجمن صنفي صنعت تاير 
گفت: ابهام��ات مربوط به ترخي��ص اخير 300 
هزار حلقه تاي��ر از گمرك ها مرب��وط به كيفيت 
آنها نيس��ت. در اين رابطه گلايه ما اين اس��ت كه 
اگر ارز ب��راي واردات اين تايرها وج��ود دارد، چرا 
به توليدكنندگان داخلي داده نمي شود تا همين 
نوع تاير را با بخش كوچكي از اين ارز توليد كنند. 
مصطفي تنها اظهار كرد: رسوب بيش از 300 هزار 
حلقه تاير سنگين در گمرك ها به اين دليل نبود 
كه فاقد كيفيت هس��تند بلكه دليلش اين است 
كه از مب��دا حركت كرده بودند، در حالي كه هنوز 
خريداري نشده بودند؛ بدون اينكه گشايش اعتبار 
شده و پولي براي آنها پرداخت شود، وارد شده و به 
گمرك رسيده بودند. اكنون مجوز و تخصيص ارز 
آنها صورت گرفته تا ترخيص شوند. او ادامه داد: اين 
تعداد حلقه لاستيك در حدود 25 درصد نياز يك 
سال كشور است. اكنون به اندازه كافي در انبارهاي 
كشور براي امسال تاير موجود است و نياز به واردات 
تاير سنگين نبوده است. گلايه ما اين است در حالي 
كه ادعا مي شود كه ارز براي طرح هاي توسعه اي اين 
صنعت كه بتوان همين نوع تاير را در داخل توليد 
ك��رد، وجود ندارد، ب��ه واردات آن اختصاص داده 
شده است. تنها با بيان اينكه واردات اين تايرها با ارز 
دولتي ثبت سفارش شده  است، گفت: در شرايطي 
كه كش��ور در ش��رايط اضطرار هم نيست، اگر ارز 
هست چرا به توليدكننده داده نمي شود كه همين 
نوع تاير را توليد كند؟! اگر حداقل بخش بس��يار 
كوچكي از اين ارز را به كارخانه ها تخصيص داده 
بودند، آنها فعال شده بودند؛ چراكه طرح ساخت 
اين كارخانه ها نيمه كاره مانده و معطل ارز هستند 
تا بتوانند در فاصله چند ماه، توليد داشته و به بازار 

عرضه كنند.

جزئيات پيشنهاد 
توليدكنندگان طلا به دولت

مه�ر| نايب ريي��س اتحاديه طلا گف��ت: دولت 
براي حمايت از توليدكنندگان، طلاي موجود در 
خزانه را به صورت امانت و ب��ا دريافت وثايق لازم 
به واحده��اي توليدي بس��پارد، چراكه صادرات 
مصنوع��ات طلا١٥درص��د ارزش اف��زوده دارد. 
ابراهي��م محمدولي با بيان اينك��ه صنعت طلا و 
جواهر چندسالي است درگير تبصره و ماده و آيين 
نامه شده است، افزود: حاصل اين بخشنامه ها آزار 
توليدكنن��دگان را دارد؛ در حالي كه اين صنعت 
ارزآور بوده و قابليت صادرات مناس��بي را در كنار 
اشتغالزايي بالا دارد. اين در حالي است كه ماليات 
ارزش افزوده كه از دوره قبل مجلس ايجاد ش��ده، 
همچنان معضلات بسياري را ايجاد كرده است. او 
عنوان كرد: هنوز دولت و مجلس اقدام موثري براي 
رفع ماليات بر ارزش افزوده انجام نداده اند؛ اين در 
حالي است كه اين عامل صنعت را به ركود فرو برده 
است؛ به خصوص اينكه صادركنندگان مصنوعات 
طلا كه قصد حضور در بازارهاي صادراتي دارند، به 
دليل كاغذبازي هاي ناشي از اين قانون، از صادرات 
ب��از مي مانند. محمدولي تصريح ك��رد: اين گونه 
رفتارها در صنعت طلا و جواهر مش��كل زا است و 
امروز در بازار داخلي، توليدكنندگان و خريداران را 
دچار مشكل كرده است؛ چرا كه اين صنعت نيازمند 
توليد و فروش لحظه اي است و نگه داشتن كالاها در 

انبار گمركات مانع از ارزآوري مي شود.

درآمد 320 هزار ميليارد دلاري 
در صورت تفاهم 

اتاق بازرگاني تهران| رييس كميسيون انرژي 
و محيط زيست اتاق تهران با اشاره به كشف جديد 
ميدان نفتي در خوزستان، برآوردها از درآمد حاصل 
از توليد و البته صادرات نفت خام استحصالي از اين 
ميدان نفتي را 320 هزار ميليارد دلار اعلام كرد با 
اين شرط كه تحريم هاي ناعادلانه سياسي كه از 
سوي ايالات متحده امريكا و مناقشات بين المللي 
ناشي از آن، مرتفع شود. رضا پديدار با بيان اينكه 
برآورد نهادهاي معتبر بين المللي نشان مي دهد كه 
وابستگي دنيا به منابع هيدروكربوري دست كم تا 
سال 2040 ميلادي قطعي است، افزود: اميدواريم 
با رفع موانع سياسي بين المللي كه پيش روي كشور 
قرار گرفته، بت��وان از ظرفيت حداقل 53 ميليارد 
بشكه اي ميدان جديد نفتي نام آوران براي توسعه 
كش��ور اس��تفاده كرد در غير اين صورت، با عدم 
صادرات اين حجم از منابع نفتي جديد تنها يك 
مخزن نفتي عظيم در جنوب كشور دست نخورده 

باقي خواهد ماند.

كاهش 75 درصدي صادرات 
به اروپا

فارس| رييس اتاق مشترك ايران و عراق با اشاره 
به كاهش 75 درصدي صادرات ايران به اروپا گفت: 
با وجود تمام مشكلات، صادرات ايران به عراق در 
6 ماه ابتداي امسال رشد خوبي داشته است. يحيي 
آل اسحاق درباره تجارت ايران و عراق گفت: حجم 
تجارت ايران و عراق در سال 97 حدود 13 ميليارد 
دلار و در 6 ماهه اول امس��ال ح��دود 4 ميليارد و 
600 ميليون دلار بوده است؛ بنابراين با اين روند 
پيش بيني مي شود تجارت امسال بين دو كشور 
به ميزان سال گذشته برس��د. او با بيان اينكه در 
6 ماهه ابتداي امسال تجارت بين دو كشور رشد 
داشته است، افزود: برنامه ريزي دو كشور رسيدن 
به تجارت 20 ميليارد دلاري در دراز مدت است. آل 
اسحاق عنوان كرد: با شرايطي كه اكنون در عراق 
ايجاد شده، فعلا لطمه اي به تجارت ما به اين كشور 
وارد نشده است و روابط تجاري ما مانند سابق در 
جريان است اما اگر شرايط به همين صورت ادامه 
يابد ممكن است تاثيري بر روند صادرات ما به اين 

كشور داشته باشد.



كوتاه از دنياي انرژي 7 انرژي

»نام آوران « و »ارم« منابع قابل استحصال هيدروكربوري ايران را 48‚4 ميليارد بشكه بالا بردند

اعلام جزييات ميدان نفتي نام آوران

در سال 2019 بيش از يك سوم كشفيات نفت و گاز دنيا در ايران انجام شد
گروه انرژي| فرداد احمدي|

با توجه به بيش از 100 س��ال اكتش��اف نف��ت در دنيا، 
جس��ت وجوي اين كالاي ارزشمند هر س��ال دشوارتر 
مي ش��ود و به گفته فعالان اين حوزه، پايان دوره كشف 
ميادين بزرگ تاقديسي در خشكي فرا رسيده است. اين امر 
شركت هاي اكتشاف را به تكاپو براي به كارگيري روش هاي 
جديدي انداخته كه با استفاده از آنها جست وجوي نفت را 
ادامه دهند. بخش اكتشاف شركت ملي نفت ايران نيز از 
سال 95 در همين راس��تا حركت كرد و اكنون با كشف 
يك ميدان نفتي 53 ميليارد بشكه اي در لايه هاي زيرين 
5 ميدان تاقديس��ي پيشتر كشف ش��ده در خوزستان، 
بذري كه سه سال پيش كاشته بود را درو كرد، كمااينكه 
به گفته س��يد صالح هندي، مدير اكتشاف شركت ملي 
نفت ايران، اميدواري به كشفيات نفتي بيشتر در لابلاي 
مخازن نفتي خوزستان بالا است. وزير نفت روز گذشته در 
مراسم اعلام خبر كشف ميدان نفتي جديد، نام اين ميدان 
 را »نام آوران« اعلام كرد. كش��ف جديد به معناي رش��د
2‚2 ميليارد بشكه اي نفت قابل استحصال ايران است و با 
توجه به اعلام يك ماه پيش وزارت نفت درباره كشف يك 
ميدان با ظرفيت معادل 28‚2 ميليارد بشكه اي، ايران در 
مجموع توانسته است در سال 2019 ميلادي معادل 48‚4 
ميليارد بشكه نفت به منابع هيدروكربوري خود اضافه كرده 
و سهم 7‚36 درصدي از كل كشفيات نفت و گاز اين سال 

جهان را به خود اختصاص دهد.

 زنگنه: ن�ام آوران دومين مخزن نفتي بزرگ 
كشف شده در تاريخ ايران 

بيژن زنگنه در مراس��م اعلام كشف ميدان جديد نفتي 
بيان كرد: اسم اين مخزن را به پاس خدمات همه افرادي 
كه در گوش��ه و كنار كشور به خدمت مي پردازند، به ويژه 
كاركنان مديريت اكتشاف كه نام آوران گمنام صنعت نفت 
هستند و در شرايط سخت كاري كار مي كنند، »نام آوران« 
گذاشته ايم.وي با بيان اينكه اين نام آوران، همان گمنامان 
نام آور افتخارآفرين كشورند، در توضيح جزييات اين مخزن 
گفت: مخزن كشف شده ٥٣ ميليارد بشكه ذخيره نفت 
درجا دارد و احتمال گسترش آن به سمت جنوب غربي و 
شرقي نيز وجود دارد.به گفته زنگنه فعاليت هاي اكتشافي 
مربوطه از سال 1395 آغاز شد و با توجه به اينكه حدود ٣١ 
ميليارد بشكه اكتشاف هاي پيشين بوده است، حدود ٢٢ 
ميليارد بشكه به ذخاير نفت درجاي كشور و ٢.٢ ميليارد 
بشكه به ذخاير نفت قابل استحصال كشور افزوده مي شود. 

همچنين بنا بر گفته هاي زنگنه، نام آوران دومين مخزن 
نفتي بزرگ كشف شده در تاريخ ايران است. نخستين لايه 
بزرگ نفتي ايران، لايه آسماري گچساران با ٥٤ ميليارد 
بش��كه ذخيره نفت درجا اس��ت.وزير نفت با بيان اينكه 
ميدان نام آوران در وس��عت 2400 كيلومتر مربع و عمق 
3100 متر و با ضخامت نفت 80 متر است، گفت: قبلا در 
اين منطقه ميادين منصوري، سوسنگرد، آب تيمور، سپهر، 
جفير و دارخوين را داشتيم كه زير اين ميادين لايه نفتي 
كشف شده است و با توجه به اينكه اين نفت فشرده است، 
با تكنولوژي فعلي، ذخيره بازيافت 2.2 ميليارد بشكه اي از 
بخش هاي تازه كشف شده اين ميدان محاسبه شده است.

وي با تأكيد بر اهميت فناوري در ضريب بازيافت يا ميزان 
برداشت اظهار كرد: با هر يك درصد ضريب بازيافت از 53 
ميليارد بشكه نفت، 530 ميليون بشكه با قيمت كنوني 32 
ميليارد دلار ثروت به كشور اضافه مي شود بنابراين بايد همه 
اهتمام خود را در بحث توسعه فناوري و تحقيقات و پژوهش 
و فناوري در بخش بالادست نفت متوجه افزايش ضريب 
بازيافت كنيم.زنگنه با اشاره به برنامه هاي توسعه اي وزارت 
نفت براي اين ميدان اظهار كرد كه برنامه توسعه اين ميدان 
در قالب آب تيمور، منصوري، سپهر و جفير است و برنامه 

جداگانه اي براي نام آوران در نظر نگرفته ايم.

 اميدواري�م تا پايان س�ال مي�دان ديگري  در 
نزديكي نام آوران كشف كنيم

در ادامه مراس��م روز گذشته، س��يد صالح هندي، مدير 
اكتشاف ش��ركت ملي نفت ايران نيز پشت تريبون قرار 
گرفت تا جزييات بيشتري در مورد ميدان نام آوران تشريح 
كند. وي ب��ا بيان اينكه لايه زمين شناس��ي ميدان »نام 
آوران«، صفحه »ايلام« است، بيان كرد: براي كشف لايه 
نفتي جديد از اطلاعات چاهي كه در آب تيمور 53 زده شد 
استفاده كرديم و داده هاي اين چاه و داده هاي لرزه نگاري 
را كنار هم قرار داديم و با كارهاي شبيه س��ازي مشخص 
شد اين لايه نفتي وجود دارد.هندي اضافه كرد: به دنبال 
روش هاي جديد براي تله هاي تركيبي هستيم. از سال 95 
مديريت اكتشاف تغيير رويكرد داده است و از شيوه هاي 
وظيفه محوري به پروژه محوري تغيير پيدا كرده است.وي 
افزود: ما با تاكيد بر ضرورت مطالعه يكپارچه به جاي نگاه به 
يك منطقه كوچك، پروژه هاي لرزه نگاري را شروع كرديم 
كه براي كارهاي اكتشافي حائز اهميت است. تمركز ما 
در حوزه اكتشاف به ميادين قديمي هم بوده و استراتژي 
كشف بين ميادين بزرگ مورد توجه قرار گرفت.هندي در 

پاسخ به اين پرسش »روزنامه تعادل« كه با توجه به اعلام 
كشف دو ميدان نفتي و گازي نام آوران و ارم طي يك ماه 
گذشته، آيا ايران در صدر كشفيات منابع نفت و گاز جهان 
در سال 2019 قرار خواهد گرفت؟ گفت: برآورد مي كنم 
كه اين اتفاق رخ دهد و بيشترين كشفيات نفت و گاز در 

سال 2019 در ايران ثبت شود. 
همچنين آنطور كه به نظر مي رسد، اختلاف كشفيات در 
ايران با ساير نقاط جهان زياد خواهد بود.بر اساس گزارش 
سايت تحليلي »ريس��تاد انرژي«، از ابتداي سال 2019 
تا نيمه مهرماه امس��ال، معادل 7 ميليارد و 700 ميليون 
بش��كه گاز طبيعي و نفت خام در جهان كشف شده بود. 
روسيه با كش��ف يك ميليارد و 534 ميليون بشكه نفت 
و گاز بيشترين اكتشافات را داشته است. منطقه گويان با 
يك ميليارد و 180 ميليون بشكه و قبرس با 700 ميليون 
بشكه كشف نفت و گاز در جايگاه ها ي بعدي قرار داشتند.

هندي با بيان اين مطلب كه هنوز اطلاع ندارد كه گزارش ها 

درباره حجم كشفيات جديد نفت و گاز در ساير نقاط جهان 
بر اساس حجم نفت درجا ارايه مي شوند يا حجم نفت قابل 
استحصال، به »تعادل« گفت كه چنانچه ارقام ارايه شده بر 
اساس حجم نفت درجا باشد، كشف 22 ميليارد بشكه نفت 
ميدان يادآوران به تنهايي نزديك به 3 برابر كل كشفيات 
ارايه شده در گزارش هاي جهاني است و اگر چنانچه ارقام 
ارايه شده بر اساس حجم نفت قابل استحصال باشد، كشف 
ميدان يادآوران نزديك به 22 درصد از كل كشفيات سال 
2019 جهان خواهد بود كه در گزارش »ريستاد انرژي« 
به آن اشاره شده است.به گزارش »تعادل«، صالح هندي 
حدود يك ماه پيش خبر كشف ميدان گازي ارم با ظرفيت 
368 ميليارد متر مكعب گاز قابل اس��تحصال در جنوب 
استان فارس را داده بود. محاسبات روزنامه تعادل نشان 
داد كه حجم اين مي��دان گازي، معادل 2 ميليارد و 280 
ميليون بشكه نفت قابل استحصال است. اگر اين رقم را به 
حجم نفت قابل استحصال ميدان يادآوران اضافه كنيم، 

رقم��ي در حدود 4 ميليارد و 480 ميليون بش��كه نفت، 
حجم كشفيات منابع هيدروكربني ايران در سال 2019 را 
تشكيل مي دهد كه 36.7 درصد از ذخاير نفت و گاز كشف 
شده در كل دنيا در سال 2019 است.مدير اكتشاف شركت 
ملي نفت ايران با بيان اينكه كه به جز 6 سال از سال هاي 
جنگ تحميلي، ايران در تمام س��ال هاي پس از انقلاب 
شاهد كش��ف نفت و گاز بوده است و حتي طي سال هاي 
2001 تا 2005 ركورددار كشفيات نفت و گاز جهان بود، 
گفت: انتظار داريم كه در سال جاري و حتي سال هاي آتي با 
كشفياتي كه امروز اعلام شد، ايران باز هم در جايگاه نخست 
كشفيات دنيا قرار گيرد. هندي همچنين احتمال كشفيات 
منابع هيدروكربوري جديد در لابلاي ميادين بزرگ نفتي 
خوزستان را بالا دانست و در اين زمينه ابراز اميدواري كرد 
با استفاده از روش نويني كه بخش اكتشاف شركت ملي 
نفت در پيش گرفته است، تا پايان سال يك ميدان ديگر 

نيز در نزديكي ميدان يادآوران كشف شود.

محمدرضا محبوب فر، كارشناس منابع آب و توسعه پايدار:

اردكانيان بايد هرچه سريع تر استيضاح شود
گروه بنگاه ها| فرشته بهروزي نيك|

»از قوه قضاييه تقاضا دارم هرچه س��ريع تر براي رضا 
اردكانيان وزير نيرو و عيسي كلانتري رييس سازمان 
حفاظت از محيط زيست كيفرخواست صادر و از آنها 
بازخواست كند كه به چه دليل قصد دارند طرحي را 
اجرا كنند كه محيط زيست ايران و زندگي 80 ميليون 
نفر را به خطر مي اندازد.« اين عباراتي است كه يكي از 
كارشناسان حوزه آب با استفاده از آنها تلاش مي كند 
تا وضعيت وزارت نيرو را بازتاب دهد.  سكاندار وزارت 
نيروي دولت حسن روحاني در يك قدمي استيضاح 
است. استيضاحي كه با امضاي 50 نفر از نمايندگان 
مجلس شوراي اسلامي و با برداشتن 20 محور مهم در 
خصوص آنچه از سوي كارشناسان حوزه آب و توسعه 
پايدار كشور »تاراج منابع آبي« كشور تلقي مي شود، 

كليد خورده است.
از ميان 20 دليلي كه رضا اردكانيان را براي استيضاح 
به خانه ملت در مقابل نمايندگان مردم خواهد كشاند، 
»انتقال آب درياي خزر به فلات مركزي ايران« از همه 
مهم تر است.  عمق فاجعه انتقال آب درياي خزر زماني 
بيشتر مشخص مي ش��ود كه محمدرضا محبوب فر، 
كارشناس منابع آب و توس��عه پايدار، در گفت وگو با 
اعتمادآنلاي��ن، از وجود مافي��اي آب در وزارت نيرو، 
مجلس و هيات علمي برخي دانشگاه ها خبر مي دهد 
كه براي رس��يدن به اه��داف خود وزرا و بس��ياري از 
نمايندگان مجلس را تهديد كرده اند. به همين دليل 
است كه محبوب فر تاكيد كرد: »از استيضاح كنندگان 
درخواست دارم به هيچ عنوان تحت تاثير مافياي آب 
قرار نگيرند.« اشاره او به فعاليت آن گروه از مافياست 
كه در دهه 70، بدون توجه به هشدار كارشناسان و با 
تهديد و رانت، سدهايي را در كشور ساختند كه نه تنها 
تشنگي ايران را رفع نكرد كه خود موجب خشكسالي 
شد.  اين كارشناس توسعه پايدار در ادامه صحبت هاي 
خود ب��ه دلايلي كه از س��وي كارشناس��ان داخلي و 
خارجي براي ممنوعيت انتقال آب درياي خزر مطرح 
شده اش��اره كرد و توضيح داد: سال هاست انتقال آب 
درياي خزر به كوير مركزي ايران توسط كارشناسان 
محيط زيس��ت و اساتيد دانش��گاه ممنوع اعلام شده 
است؛ به دليل اينكه خود درياي خرز در سال هاي اخير 
به اندازه 12 درياچه پرآب اروميه كاهش س��طح پيدا 
كرده اس��ت.به گزارش اعتمادآنلاين، اين كارشناس 

همچنين دلايلش را براي مخالفت با طرح انتقال آب 
در درياي خزر مصداقي تر بيان كرد: اگر اين انتقال آب 
انجام شود، مشكلات آبي شمال كشور مضاعف شده و 
شهرهاي شمالي به سرعت دچار كمبود آب مي شوند.  
به گفته اين كارشناس حوزه محيط زيست، به دليل 
سدسازي هاي غيرمجاز و انتقال آب، حجم آب درياي 
خزر كم شده و مهم تر آنكه به خاطر اين روند معيوب، 
آب تالاب انزلي در ش��مال كش��ور 20 ت��ا 30 درصد 
خشك شده است.  او صحبت هاي خود را با برشمردن 
خس��اراتي كه انتقال آب درياي خرز به دنبال داشته 
ادامه داد و تاكيد كرد: اس��تان هايي كه از آب درياي 
خزر تغذيه مي كنند هم به سرنوشت خشكسالي دچار 
شده اند هم به وضعيت هشدار رسيده اند.  محبوب فر 
با ابراز تاسف از بي توجهي وزارت نيرو به هشدارهاي 
كارشناس��ان، درباره تجربه كش��ورها در اين زمينه 
گفت: كشورهايي مثل روس��يه و جمهوري هايي كه 
از شوروي سابق جدا شدند نيز انتقال آب درياي خزر 
را ممن��وع كرده اند. آنها بحران را فهميده اند، اما ما در 
داخل كشور درگير مافيا هستيم؛ آنها فهميده اند كه 
وقتي آب از شمال به مركز يك كشور انتقال پيدا كند، 
فاجعه محيط زيستي در كمين خواهد بود. او در ادامه 
صحبت هاي خود به استيضاح وزير نيرو و مسووليتي 
كه بر دوش رضا اردكانيان است پرداخت و توضيح داد: 

در مورد وزير نيرو بايد بگويم راه حل پيش پاي ايشان 
و حتي نمايندگان مجلس اين است كه از اين تصميم 
غيرانساني صرف نظر كنند و به جاي منافع شخصي و 

سياسي، منافع ملي را در نظر بگيرند.

      وزير نيرو بايد مطيع نظر كارشناسان باشد
 اين كارشناس حوزه محيط زيست به صراحت گفت: 
اگر وزير نيرو تابع نظر كارشناسان محيط زيست نباشد 
به اين مفهوم اس��ت كه عامدانه دس��ت مافيا را براي 
تاراج منابع آبي كشور باز گذاشته است.  او با بيان اين 
مطلب كه تخلف هاي وزارت نيرو در حوزه آبي كشور 
محرز است تاكيد كرد: سازمان هاي مردم نهاد از اين 
استيضاح دفاع خواهند كرد.  محبوب فر ادامه داد: ما 
نگران نوشدارو پس از مرگ سهراب هستيم، چراكه 
از چندي پي��ش عمليات مربوط به انتقال آب درياي 
خزر آغاز شده اس��ت و هر روزي كه بگذرد به بحران 
نزديك تر مي ش��ويم.  او در پايان گفت: از قوه قضاييه 
تقاضا دارم هرچه س��ريع تر براي رضا اردكانيان وزير 
نيرو و عيس��ي كلانتري رييس س��ازمان حفاظت از 
محيط زيست كيفرخواست صادر و از آنها بازخواست 
كند كه به چ��ه دليل قصد دارند طرحي را اجرا كنند 
كه محيط زيست ايران و زندگي 80 ميليون نفر را به 

خطر مي اندازد.
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افزايش قيمت بنزين 
غيرقانوني نيست

ايرنا| عضو كميس��يون ان��رژي مجلس گفت: 
افزايش قيمت حامل هاي انرژي از جمله بنزين 
غيرقانوني نيست، اما با افزايش قيمت حامل هاي 

انرژي مخالف هستم. 
كوروش كرم پور حقيقي بيان كرد: چنانچه قرار 
باشد افزايش قيمتي در حامل هاي مختلف انرژي 
از جمله بنزين انجام شود، خلاف قانون نيست، 
زيرا دولت مي تواند پيشنهاد افزايش قيمت را در 
بودجه مطرح كند و در صورت تصويب مجلس و 
تاييد شوراي نگهبان اين موضوع تبديل به قانون 

خواهد شد.
به اعتقاد وي، اجراي افزايش قيمت حامل هاي 
انرژي بدون برنامه، همانند دولت هاي گذشته، 
اين موضوع مي تواند آس��يب رسان به كشور به 

ويژه قشر كم درآمد باشد.
اين نماينده مجلس با اشاره به افزايش تورمي رشد 
قيمت حامل هاي انرژي، افزود: چنانچه برنامه اي 
وجود داش��ته باش��د ك��ه در آن افزايش قيمت 
حامل ها و تورم را خنثي كند، مش��كلي نيست 
اما در گذشته هيچگاه اين برنامه وجود نداشت. 

به گفته كرم پور،  افزايش قيمت بنزين يا س��اير 
حامل هاي انرژي، باي��د مابه التفاوت قيمت در 
توليد و اشتغال سرمايه گذاري شود، زيرا برنامه 
عملي براي اشتغال و توليد موجب رفع مشكلات 

حل خواهد شد.

 احتمال سرمايه گذاري
10 ميليارد دلاري چين در آرامكو

ش��ركت هاي دولتي چين درحال بررسي براي 
سرمايه گذاري حدود 10 ميليارد دلاري در خريد 

سهام شركت آرامكو هستند. 
به گزارش خبرگزاري مه��ر به نقل از بلومبرگ، 
نهاده��اي دولتي چي��ن در حال مذاك��ره براي 
سرمايه گذاري از 5 ميليارد تا 10 ميليارد دلار در 

خريد سهام شركت آرامكو هستند.
طب��ق اعلام برخي منابع، صندوق س��يلك رود 
چين يكي از نهادهايي است كه براي خريد سهام 
آرامكو مذاكره داشته و ممكن است بعضي ديگر 
از ش��ركت هاي چيني نيز در اين خريد س��هام 
مشاركت داش��ته باشند.به گفته منابع يادشده، 
شركت دولتي ساينوپك و شركت سرمايه گذاري 
چين نيز در ماه هاي اخير درباره سرمايه گذاري در 
سهام آرامكو مذاكره داشته  اند.با اين همه، تعهد 
اين شركت ها به خريد سهام آرامكو هنوز نهايي 
نشده است و شمار شركت ها و رقم سرمايه گذاري  
آنها در ش��ركت آرامكو، به تصميم دولت چين 

بستگي خواهد داشت.

 سامانه پيامكي روزنامه تعادل 
به شماره  30005320 در دسترس شماست 

مخاطبان عزيز مي توانند نظرها، انتقادات و پيشنهادهاي 
خود درمورد مطالب مختلف روزنامه را با ذكر جزئيات به 

اين سامانه پيامك نمايند. 
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كاوشي در جايزه نوبل اقتصادي 2019

جايزه نوبل و توسعه پايدار مالياتي
ادامه از صفحه 3

در واق��ع همي��ن نابرابري ه��ا باع��ث ش��ده اخيرا 
كانديداهاي رياس��ت جمهوري دموك��رات از جمله 
خانم اليزابت وارن و اقاي برني س��اندرز و همچنين 
ميلياردر معروف جورج س��وروس را به انديشه اخذ 
مالي��ات از ثروت هاي بالاي 50ميلي��ارددلار با نرخ 
2 درصد ارايه دهند تا ش��ايد نابرابري اجتماعي را تا 

حدودي كاهش دهند. 
بر اس��اس اطلاعات مس��تخرجه ازتارنماي سازمان 
مالياتي امريكا ث��روت ميلياردرهاي »يك درصدي 
امريكا« در س��ه دهه گذش��ته حداقل 21 تريليون 
دلار افرايش داش��ته در حالي ك��ه طي همين مدت 
ثروت بيش از 50 درصد جمعيت فقير امريكا حدود 

900ميليارددلار كاهش يافته است؟! 
در همي��ن رابط��ه آقاي ج��ورج س��وروس يكي از 
ميلياردرهاي معروف طي ارس��ال نامه اي با امضاي 
ح��دود 16 نفر تقاض��اي تصويب مالي��ات بر ثروت 
بيش از يك حد معي��ن را از كانديداهاي دموكرات 
رياست جمهوري نموده است . اين طرح كه با استقبال 
بي��ش از نيمي از امريكايي ها مواجه ش��ده مي تواند 
حداقل 2800 ميليارددلارطي 10 س��ال به خزانه 
دولت بابت تخصيص به خدمات بهداش��ت و درمان 
و تامين معيش��ت خانوارهاي آسيب پذير تخصيص 
دهد كه صد البته جناح جمهوري خواه و شخص آقاي 
ترامپ از اين طرخ به شدت واهمه داشته و بانيان آن را 
به »سوسياليست و كمونيست« بودن متهم مي كنند 
غافل از آنكه مردم امري��كا و طرفداران جنبش وال 
استريت مدت هاست پي برده اند كه سوسياليسم » 
لولو« نيست بلكه» لولو خورخوره« است. البته همه 
اين اقدامات در جهت مهار سرمايه داري فاجعه است 
كه با اقدامات انباش��ت مزورانه سرمايه عملا ظهور 

فاجعه را به جلو مي اندازد. 
بدون شك مي توان مشابه اين طرح را در ايران به ويژه 
در مورد حضرات مفسدي كه دادگاه هاي شان برگزار 
شده پياده كرد و درصدي از ثروت و دارايي هاي آنها را 
مشمول ماليات خاص كرد .البته اگر شوراي نگهبان 

و مجمع تشخيص مصلحت اجازه دهند.
متاسفانه به دليل ساختار مالياتي كشورهاي خاص 
ازجهان پيش��رفته، بيشتر اش��خاص حقيقي سوپر 
ميلي��اردر و حتي ش��ركت هاي بزرگ با تاس��يس 
شركت هاي دالاني »تودرتو« در مناطق موسوم به » 
Offshore « از پرداخت ماليات فرار مي كنندودر 
نتيجه در پرداخت هزينه هاي عمومي كش��ورهاي 
متبوع خود مش��اركت نكرده در حال��ي كه از همه 

تسهيلات كشور استفاده مي كنند. 
به اين مثال توجه كنيد كه دفتر مركزي شركت اپل 
در ايرلند اس��ت در حالي كه يك موبيل هم در آنجا 
فروش نمي رود و اپل از مزاياي مالياتي ثبت شركت در 
ايرلند بهره مند شده و به هيچ كدام از دو كشور امريكا 
و ايرلند ماليات درست و حسابي پرداخت نمي كند 
. فرمول فرار مالياتي به صورت ساده عبارت از اينكه 
شما يك شركت امريكايي هستيد كه يك شركت در 
برمودا ثبت مي كنيد و آن را در مالكيت معنوي خود 
درمي آوريد. س��پس يك شركت تابعه اين شركت را 
در ايرلند تاسيس مي كنيد آنگاه شركت دومي را در 
ايرلند ثبت كرده و فعاليت خودرا در اروپا به نام اين 
ش��ركت دوم انجام مي دهيد. حال يك شركت ديگر 
در هلند تاسيس كرده و از دومين شركت ثبت شده 
در ايرلند به شركت هلندي پول ارسال مي كنيد و اين 
پول را مجددا از اين شركت هلندي به اولين شركت 
ثبت شده در ايرلند حواله و از آنجا به حساب شركت 

برمودايي انتقال مي دهند؟! 
آنقدر چرخش پول زياد اس��ت كه هيچ كس نخواهد 
فهميد چرا از ايرلند به هلند پول ارس��ال ش��د و چرا 
دوباره از هلند به ش��ركت اولين ايرلندي پول حواله 
شده اس��ت. در واقع رد وجوه ارس��الي اين عمليات 
چرخشي گم شده و سازمان مالياتي نيز قادر نخواهد 
شد به درآمد واقعي شما كه در بيرون امريكا نگهداري 
مي ش��ود  دسترس��ي پيدا كند. اي��ن كل ماجراي 
پولشويي و فرار مالياتي اس��ت كه سوپر ميلياردر ها 
وش��ركت هاي چن��د مليتي از طريق ش��ركت هاي 
مش��اوره حقوق��ي بدان دس��ت يازيده اند. افش��اي 
 ماجراي اس��ناد پاناما »پاناما گيت« و اسناد بهشت 
»Paradise Document « در همي��ن رابط��ه 
قابل تامل و مطالعه هستند.شبكه عدالت مالياتي كه 
سازماني بر عليه فرار مالياتي است مدعي است سالانه 
حدود 12 تريليون دلار دارايي هاي اشخاص حقيقي 
و حقوقي در مناط��ق » Offshore « قراردارند كه 
بالغ بر 860 ميليارددلار درآمد متعلق به اين دارايي ها 
از پرداخ��ت مالياتي مع��ادل 255 ميليارددلار فرار 
مي كنند. برآورد ش��بكه عدالت مالياتياتي آن است 
كه س��الانه 150 هزار ش��ركت در مناطق موس��وم 
به »بهش��ت مالياتي « تاسيس مي ش��وند و صندق 
بين المللي پول نيز اعتقاددارد ش��ركت هاي جهاني 
چند مليتي سالانه حدود 500 تا 600 ميليارددلار از 

پرداخت ماليات شانه خالي مي كنند. 
بنابرگ��زارش صندوق بين المل��ي پول حدود چهل 
درصد س��رمايه گذاري ب��رون م��رزي يعني حدود 
»18تريلي��ون دلار « در ده كش��ور با ن��رخ مالياتي 
حداكثر معادل 3 درصد يا كمتر سرمايه گذاري شده 
به طوري كه بيش از 52 درصد فرار مالياتي جهان در 
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مضافابرآورد مي شود 14 درصد سرمايه گذاري هاي 
مستقيم خارجي جهان »معادل 6 تريليون دلار «كه 
فقط مش��مول مالياتي با نرخ 1.73 درصد مي شوند 
در شبكه مناطق »بهشت مالياتي انگلستان« صورت 
مي گيرد.تحقيقات OECD نشان داده كه كشورهاي 
»امارات متحده عربي،  انگلستان،  فرانسه،  سويس،  
هلند،سوئد، ايرلند، اسپانيا،  قبرس و اطريش « داراي 
كمترين نرخ ماليات تكليفي براي سرمايه هاي جذب 

شده داشته لذا مراكز پولشوئي محسوب مي شوند. 
كه اين بدان معني اس��ت كه ب��ار و طرفيت مالياتي 
كش��ورها به دوش طبق��ات متوس��ط و حقوق بگير 

بوده و دانه درش��ت ها عملا به تناسب ثروت و درآمد 
درپرداخ��ت ماليات مش��اركت ندارن��د كه همين 
موضوع منجر به انباش��ت ث��روت و نابرابري عظيم 
در جهان ش��ده اس��ت. نكته حائز اهميت آنكه اين 
پناهگاه هاي مالياتي عمدتا در كش��ورهايي مستقر 
ش��ده اند كه مه��د س��رمايه داري و به اصطلاح جزو 
شفاف ترين كشورها معرفي مي شوند كه اين موضوع 
نشان دهنده در اختيار بودن حاكميت اين كشورها 
 در چنگ س��وپر ميلياردرها و ش��ركت هاي جهاني 
 » Multinational Large Corporation«
هستند. بدون شك امثال بانرجي و پيكتي هم به اين 
آمارو ارقام دسترسي دارند كه فريادشان بلند شده كه 
تنها راه مقابله با نابرابري و توسعه پايدار اخذ ماليات 
از دانه درش��ت ها به منظور بازتوزيع مجدد ثروت و 

برقراري عدالت اجتماعي است. 
درهمين رابطه به گواه آمارهاي اقتصادي كش��ور به 
ويژه امارهاي مربوط به درآمد- هزينه سالانه خانوارها 
و سطح حداقل مزد و همچنين اعترافات دادگاه هاي 
مفاسد اقتصادي و ساير مدارك انكارناپذير مي توان 
نتيجه گرفت كه دولت قبلي و فعلي بيشتر تحت تاثير 
گرايشات ليبرال و نئوليبرال در اقتصاد بوده لذا حتي 
با توجه به تاثر تحريم ها، ادعاي هردو دولت درادعا يا 
ارايه راهكارهاي مبارزه با ريش��ه كني فقر در تناقض 
جدي اس��ت كه مي توان در اين مورد به عمق ركود 

و بيكاري عميق حاكم بر اقتصاد ايران اشاره نمود.
براي نمونه نگارن��ده مي تواند ي��ادآوري كند كه بر 
اساس مندرجات مجله فوربس تعداد ميلياردرهاي 
ايراني در س��ال 1389=2000 كه معادل 10900 
نف��ر بوده در اوج ش��روع بحران اقتص��ادي ايران در 

سال 2014=به تعداد 30100 نفر افزايش يافته كه 
حكايت از غارت منابع اقتصادي كشور با تلفيق پول 
و سرمايه به دس��ت كارآفرينان تحريمي-  سرمايه 
داري كازينويي داشته اس��ت. اگر اين رقم را با آمار 
س��ازمان مالياتي كه اعلام داشته 80 درصد ماليات 
كش��ور را فقط 20 درصد موديان پرداخت مي كنند 
و اين واقعيت ك��ه 1 درصد جمعيت تهراني ها بيش 
از 75 درص��د ثروت ته��ران را در اختي��ار دارند؟! و 
17درصد جمعيت ته��ران »4ميلي��ون نفر« فقير 
هستند، مي توان دريافت كه ثروتمندان سهم مالياتي 
متناس��ب با ثروت ودرآمد خودرا به ط��رق قانوني و 

غيرقانوني پرداخ��ت نمي كنند؟!  يعن��ي در حالي 
كه همه تئوري هاي عملي اقتصادي ماليات س��تاني 
برمبناي »عدالت و انصاف مالياتي« را در راس��تاي 
توسعه پايدار براي فقرزدايي توصيه كرده  و مي كنند 
نگاهي به سامانه سازمان مالياتي ايران نشان مي دهد 
مجم��وع ماليات حق��وق بگيران كش��ور »دولتي و 
غيردولتي« كه در سال 1396 معادل 10700 هزار 
ميليارد تومان ب��وده، 2.81 برابر مالي��ات بر ثروت 
»شامل ماليات بسازبفروش��ي، نقل و انتقال املاك 
و مس��تغلات، س��رقفلي واحدهاي اداري- تجاري، 
نقل و انتقال س��هام و حق تمبر« ب��وده كه حكايت 
از بي انصاف��ي و بي عدالتي مالياتي در كش��وررا دارد 
و نش��ان مي دهد ثروتمندان چگونه نظام مالياتي را 

به سخره گرفته اند؟!
 ف��ارغ از اينك��ه مالي��ات مش��اغل در همان س��ال 
4500ميليارد تومان » كمتر از نصف ماليات حقوق 
بگيران« و ماليات نهادهاي انقلاب اسلامي نيز فقط 
مبلغ ناقابل 183 ميليارد تومان و يابه تعبيري قيمت 
يك واحد آپارتمان لوكس در ش��مال ش��هر تهران 
بوده اس��ت؟! بانرجي در يافته ه��اي خود همچون 
توماس پيكتي اقتصاددان معروف فرانسوي نابرابري 
اقتص��ادي را موجب فقر و فقررا مانع اصلي توس��عه 

اجتماعي -  اقتصادي مي داند. 
در واقع براي اثبات نظريه بانرجي و پيكتي مي توان 
اشاره كرد كه د رحال حاضر در حالي كه حجم ثروت 
جهان معادل 360 هزار ميليارد اس��ت، حجم ثروت 
26 نفر اول ثروتمندان جهان بيش از مجموع ثروت 

بيش از نيمي از مردم جهان است ؟! 
ب��ا فرض تس��هيم عادلانه اي��ن ثروت ب��ه هريك از 
ش��هروندان جهان رقمي حدود 45.062 دلار تعلق 
خواهد گرفت.  فراموش نكنيم كه ثروت آقايان جف 
بارنزو بيل گيتس از توليد ناخالص داخلي بس��ياري 

كشورهاي جهان بيشتر است. 
بيل گيتس در س��ال 1987 ب��ا 1.25 ميليارددلار و 
جف بارنز در س��ال1998 با رقم 1.6 ميليارددلار به 
ليست ميلياردرهاي فوربس پيوسته اند كه در حال 
حاضر مجموع ثروت اي��ن دونفر به ترتيب 105.2 و 
103.3 ميليارددلار است. به تعبيري ثروت اقاي بيل 
گيتس در عرض 32 س��ال83 برابرشده است. بايد 
يادآور ش��د يك درصد ثروت بيل گيتس معادل كل 
بودجه بهداشت و درمان كش��ور اتيوپي با جمعيت 
105 ميليون نفراست؟! يا ثروت هر يك از اين دونفر 
بيش ازتوليد ناخالص داخلي هريك از كش��ورهاي 
لوكزامبورگ، لبنان، اروگوئه، تانزانيا، تركمنستان، 
بلغارس��تان، اردن، بحرين، ليبي و آذربايجان است 
؟!  بدون شك هيچ كدام از سياستمداران فعلي ايران 
علاق��ه اي ندارند در برخورد با مش��كلات اقتصادي 
كش��ور به صورت ريشه اي مش��كلات را حل نمايند 
چرا كه حل ريشه اي مشكلات  به معني كنارگذاشتن 
بس��ياري از صاحب منصبان آلوده و افشاي مسائلي 
است كه عزمي براي آن وجودندارد. به طور مشخص 
در حال��ي كه گفته مي ش��ود بيش از ي��ك ميليون 
واحد مسكوني خالي در كشور وجوددارد 66درصد 
خانوارها در واحدهاي زير يكصد مترمربع زندگي كه 
22درصد از آنه��ا در واحدهاي كمتراز 50 مترمربع 
س��كونت دارند. اما 2 درص��د خانوارها در واحدهاي 

بيش از 500 مترمربع ساكن هستند؟
تش��ديد نابرابري اجتماعي-  اقتص��ادي در ايران به 
خصوص وقتي معني دار مي ش��ود ك��ه دريابيم كل 
درآمده��اي نفتي كش��ور از دوران دارس��ي تا آخر 
س��ال 1397 بالغ ب��ر 1470 ميلي��ارددلار بوده كه 
915ميليارددلارآن » 52درصد« در محدوده سنوات 
1384-1397 يعني دوره اي كه نابرابري اقتصادي با 
سرعت فوق العاده اي متضمن رشد بي سابقه نرخ ارز 

در ايران تشديد شده است . 
 تدقي��ق در آمارهاي گ��زارش اخير ث��روت جهاني 
نشان دهنده آن است كه با كمال تاسف متوسط ثروت 
هر ايراني در سال 2019 كه »5.260 دلار« بوده حتي 
كمتر از ع��راق » 7.331«، گابن » 6.035«، ناميبيا 
»5.502« و تونس »5.395« بوده در حالي كه توليد 
ناخالص داخلي ايران در س��ال 1977 شصت درصد 
بيش��تر از تركيه، س��ه برابر مصر و 5 برابر اندونزي و 

پاكستان و 7 برابر بنگلادش بوده است.
» منب��ع كتاب انقلاب تصورناپذير در ايران نوش��ته 
چارلزكرزمن- ترجمه محمد ملاعباسي- انتشارات 

ترجمان« . 
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 مسير مبارزه با فساد 
چگونه هموار مي شود

تقويت عنصر شفافيت، نگاه فراجناحي و استفاده از 
ظرفيت هاي اجتماعي، مسيري هموارتر را پيش روي 
مبارزه با مفاسد اقتصادي قرار داده و بر امكان موفقيت 

اين مبارزه مي افزايد.
به گزارش   ايرنا، از جمله موضوعاتي كه طي سال هاي 
اخير افكارعمومي را تحت تاثير قرار داده و دغدغه اي 
اساسي نزد مسوولان ارشد نظام بوده مفاسد اقتصادي 

و پرونده هاي مربوط به آن است.
فساد اقتصادي در حالي به عنوان مساله دامنگير كشور 
مطرح مي شود كه تاكنون به شيوه هاي گوناگون با آن 
مقابله شده است اما اينكه تا چه ميزان در اين امر توفيق 

حاصل شده، نيازمند بررسي و واكاوي دقيق است.
آنچه مشخص است اينكه نمي توان منكر وجود فساد 
اقتص��ادي و مالي در فرايندهاي اداري و س��ازماني 
در بخش هاي دولتي و خصوصي كش��ور شد اما اگر 
با نگاهي واقع بينانه به اين موضوع نگريس��ته شود، 
مي توانيم كش��ور را از چنگال فساد افسارگسيخته 
رها س��ازيم. البت��ه اين مهم مس��تلزم ش��ناخت 
صورت مساله و زمينه هاي شكل گيري فساد است. بر 
اين اساس به نظر مي رسد مسير مبارزه با فساد از خود 
مبارزه با فساد هم مهم تر است. رييس جمهوري نيز به 
تازگي بخشي از سخنان خود در اجتماع مردم استان 
يزد به موضوع مفاسد اقتصادي و مسير مبارزه با آن 
اختصاص داد.  مبارزه با فساد اگرچه مي تواند زمينه 
را براي توسعه و پيشرفت سريع تر كشور فراهم سازد 
اما اين ماموريت فرايندي س��خت و پرمانع را پيش 
روي خود دارد و تا هنگامي كه بسياري از پيش نيازها 
جهت نابودي ريشه هاي فساد فراهم نشود، نمي توان 
انتظار داش��ت كه تنها با اتكا به س��خنراني، تهديد، 
برنامه ريزي هاي جزيره اي و حتي تلاش يك سويه 
فعاليت اي��ن پديده ش��وم را محو كرد و به رش��د و 

پيشرفت رسيد.
چشم بيناي عدالت بايد همگان را از يك منظر بنگرد 
و نزديكي به دستگاه و مسوولان قوا و ساير نهادهاي 
حاكميتي نبايد مانعي در مسير رسيدگي به تخلفات 
ايجاد كند. گفتني است كه داشتن جديت و پيگيري 
در مبارزه با رانت و فس��اد اقتص��ادي در كنار ثبات 
در سياس��ت ها از جمله ضرورياتند و رفع نگراني  و 
دغدغه هاي مردم و مس��وولان كشور نيازمند اتخاذ 
خط مشي هاي هماهنگ، مستمر و قاعده مند است.

در واق��ع برخورد با علل اصلي و ريش��ه اي مفاس��د 
اقتصادي است كه مي تواند بسترهاي بروز و تشديد 
اين پديده را نابود يا دس��ت كم محدود سازد و حتي 
در زمينه پيشگيري از وقوع مفاسد اقتصادي بعدي 
هم كارساز باشد. رييس جمهوري در بخش ديگري 
از س��خنان خود در يزد به صورت تلويحي به همين 
موضوع اشاره داشت كه ابتدا بايد دلايل بروز مفاسد 
را محو كرد. بر اين اساس، اهميت علت كاوي و دلايل 
شگل گيري و رشد فساد، پايه اصلي مقابله با اين آفت 

خانمان سوزِ كشور است.
در اين ميان، شفافيت عنصر جدايي ناپذير و مهم ترين 
مولفه و شاخصه در مبارزه موفق با مفاسد است. از اين 
رو تدوين و اجراي مناسب قوانين كارآمد اگرچه سهم 
مهمي در موفقيت دارد اما شفافيت و نظارت دقيق 
بر اقدامات است كه هر امكاني را براي سوء استفاده از 
فرصت هاي اقتصادي و سياسي از بين مي برد. بنابر اين 
در صورت وجود شفافيت هر شهروند مي تواند خود به 

عنوان چشم بينا و شنواي نظام عمل كند.
موضوع مهم ديگري كه رييس جمهوري به آن اشاره 
داشت ضرورت وجود نگاه فراجناحي و غيرسياسي 
به اقدامات ضد فس��اد بود. وي تاكيد كرد: قضات و 
دادستان ها نترس��ند و از جناح ها نهراسند، بايد به 

مردم توضيح دهند.
تاكيد روحاني درباره مسير فسادستيزي و ضرورت 
نگاه و رويكرد فراجناحي نشانگر آن است كه حتي 
اگ��ر اقدامات قاطع��ي در برخورد با فس��اد همراه با 
سوگيري هاي سياسي و ملاحظات گروهي، محفلي، 
خانوادگي و ... صورت پذيرد، چندان كارساز نخواهد 

بود و قادر به كاستن از موانع كشور نيست.
صاحبنظران ني��ز معتقدند اگر برخورد با مفاس��د 
اقتصادي، نه با انگيزه اصلاح شرايط موجود جامعه 
بلكه در مسير رقابت هاي سياسي و جناحي انجام شود، 
نه تنها تأثيري در مبارزه ساختاري با مفاسد ندارد، 
بلكه اعتماد به كارايي اين اقدامات و اراده مسوولان 

در نابودي ريشه هاي فساد را هم متزلزل مي سازد.
به عبارت ديگر، چش��م بيناي عدالت بايد همگان را 
از يك منظر بنگرد و نزديكي به دستگاه و مسوولان 
قوا و ساير نهادهاي حاكميتي نبايد مانعي در مسير 

رسيدگي به تخلفات ايجاد كند.
به نظر مي رس��د تعيين يك راهبرد كلان و جامع به 
مثابه نقشه راه در مس��ير مبارزه با مفاسد اقتصادي 
و مش��خص كردن حيطه عمل هر ي��ك از نهادها و 
سازمان هايي كه وظيفه نظارت بر كاركرد موسسات 
دولتي و غيردولتي را بايد برعهده دارند و سازمان هايي 
كه كاركرد آنها دقيقا مقابله با جرايم اقتصادي است، 
مي تواند از تداخل وظاي��ف و جزيره اي عمل كردن 
جلوگيري كرده و با پوشاندن نقاط ضعف، تعارضات 
و كاستي ها، بر كارآمدي بهتر تلاش ها در چارچوب 

راهبرد مقابله با فساد بيفزايد.
در واقع، آماده س��اختن مس��ير موفقي��ت در كنار 
مولفه هاي فوق به اميدآفريني و ترسيم آينده اي روشن 
نيز نياز دارد كه بخشي از آنها برعهده رسانه ها است. بر 
اين اساس، روشنگري دقيق و دلسوزانه رسانه ها نقش 

بي بديلي در كاهش فساد دارد.
از طرف ديگر شفاف ساختن روند قضايي رسيدگي 
به مفاسد اقتصادي در همه مراحل مي تواند پشتوانه 
اقدمات فسادس��تيزانه را محكم تر كرده و اميد را در 
جامعه تزريق كند. اين امر مي تواند موجب افزايش 
ضريب اعتماد عمومي و دلگرمي مردم به كل ساختار 

شود و سرمايه اجتماعي را تقويت كند.
بنابر اين تعيين خط مشي و ريل گذاري مسير مبارزه 
با فساد اهميتي بس افزون تر از مبارزه با فساد دارد، 
زيرا در بلندمدت و با اصلاح فرايندها نتايج ارزنده اي را 
برجاي مي گذارد كه مي تواند ريشه فساد را بخشكاند.

تارنماي »بيزنس اينسايدر« ده كشوري كه داراي بيشترين تعداد سوپر ميلياردرها با بالاترين ثروت در جهان هستندرا به شرح زير معرفي كرده است: 

مجموع ثروت »ميليارد دلار«تعداد سوپر ميلياردرها »نفر«كشوررديف

81.3409.840امريكا1

24.9653.760چين2

17.8551.670ژاپن3

15.6751.850آلمان4

10.1351.050كانادا5

10.1451.050فرانسه6

9.5751.010انگلستان7

8.9501.180هنگ كنگ8

6.270708ايتاليا9

6.145808سوييس10

191.06522.926جمع

نمايه برآورد ماليات از دست رفته دولت ها

حجم دارايي در پناهگاه هاي مالياتي 
6.20021.00032.00036.000+8700=15.530)ميلياردلار( -2018

3333نرخ ماليات- درصد

5136.3009601.080ماليات ازدست رفته

نمايه زير توزيع ثروت جهان را بر اساس منطقه جغرافيايي به ميليارددلار نمايش مي دهد

متوسط ثروت هر فرد بالغ-دلارمجموع ثروت-ميلياردلاركشور )منطقه( رديف

4.1196488افريقا1

64.77854.211آسياي پاسيفيك2

63.82758.544چين3

90.752153.973اروپا4

12.61414.569هندوستان5

9.90622.502امريكاي لاتين6

114.504417.694امريكاي شمالي7

360.50070.849جهان8

  به دليل ساختار مالياتي كشورهاي خاص 
ازجهان پيشرفته، بيشتر اشخاص حقيقي 
س�وپر ميلياردر و حتي شركت هاي بزرگ 
با تاس�يس ش�ركت هاي دالاني »تودرتو« 
در مناط�ق موس�وم ب�ه » Offshore « از 
پرداخت ماليات ف�رار مي كنندودر نتيجه 
در پرداخت هزينه هاي عمومي كشورهاي 
متبوع خود مش�اركت نكرده در حالي كه 
از همه تسهيلات كشور استفاده مي كنند. 
دفتر مركزي ش�ركت اپل در ايرلند اس�ت 
در حالي كه ي�ك موبيل هم در آنجا فروش 
نمي رود و اپل از مزاياي مالياتي ثبت شركت 
در ايرلند بهره مند ش�ده و به هيچ كدام از 
دو كش�ور امريكا و ايرلند ماليات درست و 

حسابي پرداخت نمي كند

برش
  در حال�ي ك�ه هم�ه تئوري ه�اي عملي 
اقتصادي ماليات ستاني برمبناي »عدالت و 
انصاف مالياتي« را در راستاي توسعه پايدار 
ب�راي فقرزداي�ي توصيه ك�رده  و مي كنند 
نگاهي به س�امانه س�ازمان ماليات�ي ايران 
نشان مي دهد مجموع ماليات حقوق بگيران 
كش�ور »دولت�ي و غيردولتي« كه در س�ال 
1396 مع�ادل 10700 ه�زار ميلي�ارد تومان 
ب�وده، 2.81 برابر ماليات بر ثروت »ش�امل 
ماليات بسازبفروش�ي، نقل و انتقال املاك 
و مس�تغلات، س�رقفلي واحدهاي اداري- 
تجاري، نقل و انتقال سهام و حق تمبر« بوده 
كه حكايت از بي انصافي و بي عدالتي مالياتي 
در كشوررا دارد و نشان مي دهد ثروتمندان 

چگونه نظام مالياتي را به سخره گرفته اند

برش



يادداشت 9 مسكن

»تعادل«تحولاتبازاررهنواجازهمسكنطيماههايگذشتهرابررسيميكند

راز رشد تعداد اجاره نامه ها در مهر 
گروه راه و شهرسازي| شهلا روشني|

بر اس�اس آمارهاي موجود از ابتداي سال جاري 
همگام با افزايش قيمت مس�كن بازار اجاره نيز 
دچار ركود تورمي شده و هزينه اجاره يك واحد 
مسكوني از ابتداي امسال نسبت به سال گذشته 
15 تا 30 درصد افزايش يافته است؛ البته نكته قابل 

توجه، تغيير وزنه وديعه نسبت به اجاره است.
بر اس�اس آمارهاي مركز آمار اي�ران موجود در 
سال 9۷ ميزان رشد ميانگين اجاره بهاي سالانه 
ه�ر مترمربع آپارتمان مس�كوني در تهران ۲۷ 
درصد بوده اس�ت كه اين مورد از ابتداي س�ال 
جاري به بالاي 30 درصد رسيده است. بر اساس 
اي�ن آمارها ميانگين اجاره به�اي يك مترمربع 
آپارتمان مسكوني در پايتخت طي يك ساله 9۷ 
به 3۲ هزار و 500 تومان رسيد. اين رقم يعني براي 
اجاره هر مترمربع آپارتمان بدون پرداخت وديعه 
و تبديل بخشي از اجاره به مبلغ رهن، بايد بطور 
ميانگين 3۲ هزار و 500 تومان پرداخت شود. اين 
رقم ميانگين در مقايس�ه با متوسط اجاره بهاي 
هر مترمربع آپارتمان مسكوني در سال 9۶ رشد 
قابل توجه ۲۷ درصدي داشته است. اين ميزان 
بالاترين رشد يك ساله اجاره بها در تهران از سال 
۸۸ به بعد است و به  اين  ترتيب ركورد 9 ساله رشد 
اجاره بها در س�ال 9۷ شكسته شد. ميزان رشد 
سالانه ميانگين اجاره بها در پايتخت در سال ۸۸ 

معادل 3۴ درصد بوده است.
اما در اين ميان، به گفته بسياري از واسطه گران 
بازار اجاره، اگرچه هزينه اجاره بازار مس�كن در 
تمامي شقوق مسكوني، تجاري و اداري نسبت 
به سال گذش�ته در برخي از مناطق تا 30 درصد 
افزايش داش�ته اس�ت اما واقعيت ب�ازار بالاي 
30درصد است اين مورد در مناطق شمال شهر 
تهران تا 35 درصد و در مناطق متوس�ط ش�هر 

بالاي 30 درصد است.
به گفته اين واسطه گران زماني كه قيمت مسكن 
به ص�ورت فزاين�ده افزايش پيدا مي كن�د بازار 
اجاره آرام مي گيرد اما قراردادها نشان مي دهد 
از ابتداي س�ال ج�اري بطور متوس�ط اجاره هر 
مترمربع از واحد مسكوني حدود 35 هزار تومان 
بوده كه در ماه هاي پررونق تابستان يعني فصل 
اسباب كشي اين رقم تا ۴0 هزار تومان نيز پيش 
رفته است. البته اين مورد در بين سال هاي 9۲ تا 
95 بطور متوسط 1۶ تا ۲۲ هزار تومان بوده است.

آمارهاچهميگويند؟
براساس آمارهاي موجود، نرخ اجاره بها سالانه از 1372 
تا 75 حدود 27 درصد، 76 تا 79 حدود 20 درصد، 80 
تا 83 حدود 24 درصد، 84 تا 87 حدود 27 درصد، 88 
تا 91 حدود 22 درصد و در س��ال 92 تا 95 حدود 10 
درصد رشد داشته است كه اين مورد براساس آمارهاي 
قرارداد ش��ده در طي سال هاي 96 و 97 و 6 ماهه سال 

جاري بالاي 20 درصد بوده است.
براس��اس آماره��اي جمع آوري ش��ده از كد رهگيري 
مش��اوران املاك در مهرماه امس��ال حدود 12 هزار و 
913 فقره اجاره منعقدشده كه نسبت به شهريور 98 
حدود 2.9 درصد رش��د داشته است. مشاوران املاك 
دليل افزايش بازار اجاره در مهرماه را به سه مورد كاهش 
نرخ اجاره بها، ارايه تخفيف هاي متعدد توسط مالكان و 

نااميدي از افزايش نرخ اجاره بها بسط مي دهند.

تعويقزمانجابهجايي
در همي��ن رابط��ه، محمدعل��ي مهري، كارش��ناس 
شهرس��ازي بابيان اينكه ب��ه تعوي��ق انداختن زمان 
جابه جايي باهدف رس��يدن قيمت ها به كف مي تواند 
مهم ترين دليل بالا رفتن تع��داد قراردادهاي اجاره در 
مهرماه باشد، گفت: بعد از كاهش هاي نسبي در قيمت 
ارز و كاهش نسبي قيمت مسكن بسياري از مستأجران 
با دريافت سيگنال هاي كاهشي در مهرماه وارد بازار اجاره 

شدند. اگرچه بسياري از مستأجران قيمت هاي كنوني را 
هم دور از انصاف قلمداد مي كنند اما به صورت محسوس 

مي توان كاهش قيمت اجاره را در بازار لمس كرد.
وي گفت: ميان قيمت مس��كن و نرخ اجاره بها همواره 
يك رابطه معنادار وجود داشته و دارد و درواقع اجاره بها 
تابعي از قيمت مسكن است. نسبت قيمت به اجاره بها 
از ابتداي دهه 70 شمسي تا ابتداي سال 98 همواره در 
يك بازه مشخص بين 14 تا حدود 3 واحد متغير بوده 
است. اين نسبت زماني در بالاترين سطح قرار دارد كه 
معاملات مسكن رونق گرفته و به دنبال آن قيمت مسكن 

جهش پيداكرده است.
اين كارشناس شهرس��ازي گفت: P/R درواقع نسبتي 
است كه از حاصل تقسيم »ارزش متوسط هر متر مربع 
آپارتمان« )P( بر »متوسط اجاره سالانه يك مترمربع 
آپارتمان« )R( حاصل مي شود. بررسي نمودار P/R به 
ما كمك مي كند به شكلي تاريخي بتوانيم زمان حداكثر 
و حداقل قيمت مس��كن را كشف كنيم. چنانچه ذكر 
شد براس��اس آمارها از ابتداي دهه 70 تاكنون نسبت 
قيمت به اجاره هرگز بالاي 25 واحد نبوده كه اين مورد 
هم زمان با رشد قيمت ارز و قيمت مسكن در بهارسال 98 
به بالاي 26 درصد رسيد. اين الگو در ماه هاي تابستان 

نيز تكرار شد.
 وي گفت: بالاترين نسبت P/R در بازار مسكن تهران در 
سال هاي 75، 81 و 86 رخ داده است. اين نسبت در اين 
سال ها به ترتيب 21، 20 و 21 واحد بوده است؛ اما اين 
مورد در س��ال هاي 73، 78، 84 و 90 حدود 15 تا 17 
واحد بوده است. مرور بازار در اين سال ها نشان مي دهد، 
بازار اجاره رابطه مستقيمي با رشد معاملات بازار مسكن 

و رشد قيمتي مسكن دارد.

اجارههرمترواحدمسكوني
وي با بيان اينكه براس��اس آمارهاي موجود از سال 91 
تاكنون اين ش��اخص بين 20 تا 25 واحد بوده اس��ت، 
گفت: اين موضوع به خوبي نشان مي دهد رشد قيمت 
مسكن طي اين سال ها در وضعيت مطلوبي قرار داشته 
است. براساس آمارهاي ارايه شده از بانك مركزي بطور 
متوسط قيمت هر واحد مسكوني در سال 91 حدود 2 
ميليون و 926 هزار، در سال 92 حدود 3 ميليون و 772 
هزار، در سال 94 حدود 4 ميليون و 189 هزار، در سال 
95 حدود 2 ميليون و 244 هزار، در سال 96 حدود 5 
ميليون و 91 هزار و در سال 97 حدود 6 ميليون و 838 

هزار تومان بوده است.
اين كارشناس گفت: زماني كه با دقت ميزان تأثيرپذيري 
قيمت مسكن به اجاره را بررسي مي كنيم به اين مورد 
مي رس��يم كه در برهه زماني كه قيمت مسكن دچار 
رشد سينوسي ش��ده، اجاره نيز به شدت افزايش يافته 
است. آمارها نشان مي دهد قيمت اجاره هر مترمربع از 
واحد مسكوني در تهران به صورت متوسط در نيمه دوم 
سال 91 حدود 14 هزار و 800، در نيمه اول 92 حدود 
16 هزار و 600، در نيمه دوم سال 92 حدود 16 هزار و 
400، در نيمه اول س��ال 93 حدود 17 هزار و 700، در 
نيمه دوم سال 93 حدود 18 هزار و 500، در نيمه اول 
س��ال 94 حدود 20 هزار، در نيمه دوم سال 94 حدود 
20 هزار و 200، در نيمه اول سال 95 حدود 22 هزار، در 
نيمه دوم 95 حدود 22 هزار و 300، در نيمه اول سال 
96 حدود 24 هزار و 300، در نيمه دوم سال 96 حدود 
27 هزار و در نيمه اول س��ال 97 31 هزار، در نيمه دوم 
سال 97 نزديك به 34 هزار و به صورت متوسط در بهار 
امسال ميانگين اجاره بهاي سالانه يك مترمربع آپارتمان 
مسكوني 40 هزار تومان بوده است كه نسبت به فصل 
مشابه س��ال 97 رشد 29 درصدي داشته است. يادآور 
مي شود اين مورد در سال هاي قبل از سال 97 در املاك 

مسكوني متوسط فراتر از 27 هزار تومان نبوده است.
وي بابيان اينكه حلاجي آمارها نشان مي دهد در طي 
سال هاي قبل از 97 نرخ رشد اجاره بها 10 تا 12 درصد 
بوده است گفت: اما اين مورد، تحت تأثير رشد سينوسي 

قيمت مسكن به بالاي 29 درصد نيز رسيد.
مهري درنهايت افزود: يكي از دلايل افزايش قيمت نرخ 

اجاره مربوط به افزايش رو به رش��د متقاضيان مسكن 
استيجاري و كاهش نرخ مالكيت در كشور است و اگر 
به طور مقطعي ش��اهد كاهش نرخ اجاره نامحسوس 
اجاره در مهرماه هس��تيم اما مطمئن در ماه هاي آتي 
به خصوص در س��ال 99 با توجه به نرخ تورم عمومي و 
كاهش ارزش پول ملي نرخ اجاره افزايش بيشتر خواهد 
داشت. البته به ادعاي واسطه گران املاك اين نرخ در 
آبان ماه جاري نيز نس��بت به مهر ماه به سه علت نبود 
تقاضاي واقعي، تخفيف هاي مالكان و افزايش فايل هاي 
اجاره در بنگاه هاي املاك با رشد اندكي روبرو شده است. 
در ثاني عدم حمايت دولت براي اجراي توليد مسكن 
باعث شده بازار مسكن به يك چند مجهولي تبديل شود.

راهكارهاييبرايحلمعضلاجارهبها
 در همين رابطه، عطا آيت اللهي، كارشناس بازار مسكن با 
بيان اينكه دولت براي حل معضل افزايش تورمي هرساله 
بازار اجاره باي��د چند راهكار جدي را دنبال كند گفت: 
اينكه بگوييم آيا در ماه هاي آتي بازار اجاره آرام مي گيرد 
وابستگي زيادي به ش��رايط اقتصادي كشور و سمت 
وسوي نقدينگي دارد؛ اما بطوركلي اجراي برنامه دريافت 
ماليات از خانه هاي خالي، سرازير شدن نقدينگي ها به 
سمت بازار توليد، حمايت از بخش تقاضاي مصرفي و 

توليدي دارد.
وي گفت: البته دست هاي پنهاني براي اخذ ماليات از 
خانه هاي خالي وجود دارد همچني��ن قرار بود دولت 
برنامه منسجمي براي قانون پيش فروش و اجاره داري 
اجرا كند كه متأس��فانه اين لايحه ها با وجود تأكيدات 

كارشناسان همچنان مغفول مانده است.
 اين كارشناس مسكن در خصوص طرح هاي مسكني 
دول��ت در خصوص افزايش عرضه ني��ز گفت: همواره 
يكي از معيارهاي س��نجش تواناي��ي دولت ها افزايش 
نرخ ساخت وسازمسكن بوده است و اثبات توانمندي 

خود هراز گاه از يك طرح توسعه اي و عرضه اي رونمايي 
مي كنن��د در حال حاض��ر دولت در طرح��ي با عنوان 
طرح اقدام ملي به دنبال واگ��ذاري زمين هاي دولتي 
به سازندگان س��عي در جبران كمبود مسكن و تعادل 
بخش��يدن به عرضه و تقاضا كرده و با ارايه تسهيلات 
ارزان به سازندگاني كه در زمين هاي ارزان قيمت اقدام 
به ساخت وساز مي كنند به دنبال حمايت از مستأجران 
اس��ت اما به نظر مي رسد اين موضوع نيز به واسطه سه 
گره كور هرگز نتواند در كاهش ميزان مستاجران و نرخ 

اجاره بها موثر باشد.
وي گفت: اولين گره كورعدم حمايت انبوه سازان و بخش 
خصوصي از اين طرح اس��ت. متاسفانه به نظر مي رسد 
دولت نتوانسته درخواس��ت هاي انبوه سازان را در اين 
مورد بشنود و براي حل اين مسائل چاره انديشي كند 
به هرروي حذف انبوه سازان از اين طرح مي تواند به نوعي 
نقطه پاياني اين طرح قلمداد شود و مي توانيم با اطمينان 
بگوييم اين طرح نيز بدون حمايت بخش خصوصي در 

نطفه خفه خواهد شد.
اين كارشناس مسكن گفت: اما مورد بعدي مربوط به 
ارايه تسهيلات توس��ط بانك ها است. به نظر مي رسد 
دولت هنوز قبول نكرده بانك ها چيزي براي ارايه ندارند 

و دست آنها خالي تر از خالي است.
وي در خصوص گره كور سوم طرح اقدام ملي نيز گفت: 
براساس صحبت هاي معاون مسكن و شهرسازي قيمت 
نهايي يك واحد مسكوني طرح ملي مسكن حدود 300 
ميليون خواهد بود كه به نظر مي رسد در اين مورد نيز 
دولت نتوانسته يا نمي خواهد با شناخت درد به درمان 

بپردازد.
اين كارشناس مس��كن گفت: به هرروي در كشورهاي 
توس��عه يافته حداقل براي حل مشكل اجاره بها از ابزار 
ماليات بر عايدي سرمايه استفاده مي كنند. اين ماليات 
به صورت درصدي از افزايش قيمت معاملات املاك، 

در هنگام نقل وانتقال از فروش��نده دريافت مي شود و 
تنها تقاضاهاي سوداگرانه را هدف قرار مي دهد. درواقع 
س��ازوكارهاي اخذ آن به گونه اي است كه تقاضاهاي 
مصرفي )خانه اصلي هر فرد( و خانه هاي نوس��از معاف 
از ماليات مذكور مي شوند. براس��اس اين طرح دولت 
مي تواند تقاضاي سوداگرانه در بازار را با استفاده از اين 
ابزار، كنترل و سرمايه ها را به بخش توليد هدايت كند 

و زمينه لازم براي كاهش قيمت مسكن را فراهم آورد.
وي گفت: به نظر مي رسد براي حفظ تعادل منطقي بازار 
اجاره بايد دولت دخالت عمليات��ي در اين حوزه انجام 
دهد و مهم تر آنكه با برنامه ريزي اقتصادي زمينه رشد 
اقتصادي جامعه را افزايش داده تا اين گردش سرمايه 
در جامعه جاري شده و مردم بطور مستقيم و در سايه 
مشاركت هاي اقتصادي و اشتغال به كار وكسب درآمد 
از محل تلاش خود بتوانند نيازهاي مهم اقتصادي شان از 
جمله تهيه مسكن را با توسل به حمايت هاي تسهيلاتي 
بانكي و حتي ليزينگ هاي دولتي و نيز بخش خصوصي 
تهيه كنند تا در ادامه و با جلوگيري از انباشت متقاضي 
اجاره نشيني راه خانه دار شدن خانوارهاي مستأجر نيز 

فراهم شود.
اين كارشناس مسكن با بيان اينكه تهيه سرپناه يكي 
از مطالبات به حق ش��هروندان است گفت: عدم توجه 
ب��ه مطالبات ابتداي��ي ش��هروندان مي تواند صدمات 
جبران ناپذيري در بعد اجتماعي، سياسي و اقتصادي 
به كشور وارد كند، اين در حالي است كه حل مشكلات 
مس��كن و اجاره بها مس��اله پيچيده اي نيست و دولت 
مي تواند با برقراري تالارهاي گفت وگو با يك گفتمان 
مسالمت آميز با نهادها، بخش هاي خصوصي و خصولتي 
مشكل را حل كند حال بايد ديد چرا اهتمامي براي اين 
مورد در بدنه دولت وجود ندارد؟ چه كس��اني در پشت 
پرده مانع حل اين مشكل شده اند؟ و بايد ديد چه كساني 

از ركود تورمي مسكن و اجاره بها بهره مي برند؟
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دولتمشكلاتاجاره
راجديبگيرد

تغيي��رات قيمت��ي در 
بازارهاي مختلف با توجه 
به شرايط عمومي اقتصاد 
و همچنين ميزان عرضه 
و تقاضا تعيين مي شود. 
مسكن به دليل اهميت 
فوق العاده و خاصي كه در 
سبد هزينه خانوار دارد، 
همواره يكي از اصلي ترين 
دغدغه ها براي دولت ها و افراد بوده است. تهيه مسكن 
مناسب ارتباط مستقيمي با شرايط اقتصادي افراد 
داشته و از طرف ديگر تاثير بسيار زيادي بر آرامش 
اجتماعي افراد جامعه دارد. از آنجايي كه مسكن در 
زمره كالاهاي غيرقابل حذف از سبد خانوار است، از 
يك طرف به عنوان يك زمينه عالي و منحصر به فرد 
براي سرمايه گذاران در اين بخش محسوب شده - كه 
به نوعي تضمين كننده بازگشت اصل سرمايه و سود 
آنها است- و از طرف ديگر محملي براي سودجويي 
افرادي است كه به دنبال كسب سود به هر قيمت و 
از هر طريقي هستند. به دليل اهميت غير قابل انكار 
مسكن و همچنين نياز همه گير آن، نوسانات مختلف 
اقتصادي داخلي و بين المللي اثر خود را روي اين بازار 
به وضوح نشان مي دهد. همچنين به دليل ويژگي هاي 
ياد شده، هرگونه تغيير در ميزان عرضه اين كالاي 
حياتي، موجب تغييرات عمي��ق و دامنه دار در اين 
بازار مي گردد. اهميت دو سويه اي كه بحث مسكن 
براي دولت و افراد جامعه دارد موجب شده تا با وجود 
خصوصي بودن اين بازار، دولت ها سعي در دخالت و 
اعمال قدرت در بخش هاي مختلف آن براي حفظ 
ثبات و همچني��ن رعايت حقوق مصرف كنندگان 
داشته باشند. اهميت اين موضوع تا بدان جاست كه 
تامين مسكن براي افراد جامعه به ويژه قشر متوسط و 
ضعيف در قانون اساسي كشور جزو وظايف حاكميت 
تعريف شده و دولت مكلف به تامين مسكن مناسب 
شده است. از همين رو، دولت هاي مختلف سعي در 
تامين حداقل ها در اين بازار كرده و طرح هاي مختلفي 
را نيز اجرا كرده اند. با وجود تمام اقدامات و طرح هاي 
اجرا شده توسط دولت هاي مختلف، شاهد پيشي 
گرفتن رشد قيمت مسكن از تورم و همچنين كم اثر 
شدن طرح ها و اقدامات اجرايي و حمايتي مختلف كه 
توسط بخش هاي مختلف دولتي و غيردولتي انجام 
شد هستيم. افزايش شديد تورم موجب كاهش قابل 
توجه توان اقتصادي متقاضيان و ناكام ماندن بسياري 
از متقاضيان واقعي مسكن براي دستيابي به آن شد. 
اين ناتواني موجب برهم خوردن صف تقاضا و به دنبال 
آن ايجاد تنش در بازار عرضه مسكن شد. از طرف ديگر 
افزايش قيمت ها موجب رشد شديد بهاي تمام شده 
مسكن و خروج بخشي از سازندگان و سرمايه گذاران 
از اين بازار ش��د. اين فش��ار دو سويه اي كه از سمت 
متقاضيان و عرضه كنندگان بر اين بازار وارد ش��د، 
موجب بر هم خوردن تعادل در اين بازار و ايجاد حباب 
قيمتي شده بطوري كه موجب سردرگمي متقاضيان 
خريد كه اندك سرمايه خود را در تندباد تورم از دست 
رفته مي ديدند و همچنين عرضه كنندگاني كه از 
ترس از دست دادن س��رمايه خود به بهاي كمتر از 
تأمين نيازهاي آتي اقدام به تغيير لحظه اي قيمت ها 
مي كردند، ش��د. خروج بخش زيادي از متقاضيان 
خريد مسكن و همچنين عدم عرضه متناسب با نياز 
و بودجه متقاضيان، موجب ش��د بازار رهن و اجاره 
مسكن بيش از ظرفيت موجود مورد تقاضا قرار گيرد. 
اين حج��م از تقاضا كه همزمان با افزايش قيمت ها 
اتفاق افتاد، علاوه بر رشد بيش از تورم قيمت ها در اين 
بازار، موجب تغييرات در بافت جمعيتي اجاره نشين ها 
در كلانشهرها ش��د بطوري كه مناطق حاشيه اين 
شهرها كه تا دو سال گذشته متقاضيان مهاجر و قشر 
ضعيف را پذيرا بود، اكنون شاهد هجوم قشر متوسط 
است. علاوه بر مناطق حاشيه اي كلانشهرها، بخشي 
از جمعيت كه توان تامين هزينه سنگين اجاره بها 
در اين مناطق را نداش��تند، به شهرهاي اطراف اين 
كلانش��هرها مهاجرت كردند. با توجه به آمارهاي 
ارايه شده در خصوص افزايش نرخ مسكن در مناطق 
مختلف كشور شاهد رش��د بيش از 100 درصدي 
قيمت ها در اين بازار هستيم. در بازار ساخت مسكن 
نيز با توجه به افزايش ش��ديد قيمت ها و همچنين 
بهاي زمين، رش��د قابل توجه هزينه هاي ساخت 
را مي توان به خوبي لمس ك��رد. با توجه به افزايش 
بهاي پايه املاك، رشد قيمت اجاره بها در مقايسه با 
پاييز سال گذشته حدود 35 درصد اعلام شده است 
كه اين مبلغ با توجه به شرايط امروز اقتصادي افراد 
جامعه بيش از توان اقتصادي مس��تاجران است. با 
توجه به روند رو به رشد متقاضيان اجاره املاك 
به نظر نمي رسد بتوان نقطه پاياني براي ادامه رشد 
قيمت ها در اين بازار متصور شد، مگر اينكه دولت 
با استفاده از ابزارهاي حمايتي و قانوني بتواند به 
بخشي از نيازهاي اين بازار پاسخ دهد. طرح هايي 
مانند تشويق و ترغيب مالكان به عرضه واحدهاي 
خالي از سكنه كه سال ها است مورد توجه و تاكيد 
كارشناسان مختلف بازار مسكن قرار دارد، مي تواند 
موجب ورود بيش از 2 ميليون واحد مسكوني به 
چرخه عرضه مسكن شده و تا حد زيادي تعادل را 
در اين بازار برقرار نمايد. بايد توجه داشت كه توليد 
و عرضه مسكن به دليل نياز به سرمايه قابل توجه 
و زمان نسبتا طولاني، نيازمند برنامه ريزي قبلي و 
داشتن طرح بلندمدت براي متوليان اين امر است، 
از اين رو، در شرايط اضطراري مانند شرايط فعلي 
بازار مسكن نمي توان با ارايه طرح هاي نمايشي و 
بلندمدت اقدام به بازگرداندن آرامش به اين بازار 
ك��رد. اقدامات فوري و عملي كه با توجه به منابع 
و امكانات موجود و در دس��ترس براي برداشتن 
بخش��ي از فش��ار اين بازار از دوش متقاضيان و 
مستاجران بايد انجام شود، همان پيشنهادات و 
طرح هايي است كه س��ال ها توسط كارشناسان 
مختلف اقتصادي در قالب پيشنهادات و نامه هاي 
مختلف به متوليان بخش مسكن ارايه شده است. 

ايمان رفيعي
كارشناس بازار ساخت 

و ساز

بزرگمتراژهايارزانقيمتدرانتظارمشتري
گروه راه و شهرسازي|بهار طاهري| 

اوضاع آش��فته اقتص��اد ب��راي ح��دود 37 درصد از 
خانوارهاي شهري به يك تراژدي واقعي تبديل شده 

است؛ اجاره نشين ها...
خانواده هايي كه صاحب مسكن نيستند بخش زيادي 
از درآمدشان را بابت اجاره  واحد استيجاري پرداخت 
مي كنند. بازار رهن و اجاره مسكن يكي از چالش هاي 
اقتصادي براي موجر و به خصوص مس��تاجران است. 
چيزي كه هميشه به عنوان يك دغدغه جدي در زندگي 
مستاجران مطرح است. متاسفانه قيمت گذاري ها در 
حوزه اجاره مسكن به شدت سليقه اي است و آنچه به 
عنوان ميزان رهن و نرخ اجاره بها مطرح مي شود يك 

نظم، ثبات و قاعده مشخص در اين بخش را ندارد.
 از حيث قانوني نيز دستگاه هاي ذي ربط اجرايي قادر 
نيس��تند مالك را براي تعيين نرخ ره��ن و اجاره قانع 
كنند، با توجه به قوانين بالادستي مثل قانون تجارت 
و قانون رابطه موجر و مستأجر، اين امر ممكن نيست 
و هيچ معياري براي قيمت گ��ذاري وجود ندارد، مگر 
اينك��ه در مجلس براي آن قانون گذاري ش��ود. دولت 
مي تواند براي كالاهاي منقول قيمت تعيين كند، اما 
براي اموال غيرمنقول مانند مسكن به دليل احترام به 
حقوق مالكيت كه اشاره شد؛ نمي تواند نقشي داشته 
باشد، بلكه به وسيله عرضه و تقاضا آن را تعيين مي كند.

 اما با هم��ه اين اوصاف مي توان با اتخاذ برخي تدابير و 
دستوركار ها براي ايجاد نظم در قيمت گذاري رهن و 

اجاره املاك تلاش كرد.

تلاش براي ايجاد توازن ميان عرضه و تقاضاي مسكن، 
گرفتن مالي��ات از خانه هاي خالي با ه��دف بالا بردن 
ميزان عرضه و ايجاد روند و رويه اي است كه با اتكاي به 
آن قراداد هاي اجاره بها و رهن منزل به صورت دو ساله 
)و نه يك ساله كه روند مرسوم به شمار مي رود( از نمونه 
تمهيداتي است كه مي تواند نقش بسزايي در ايجاد نظم 

و ثبات هر چه بيشتر در اين بازار ايفا كند.
در ابتداي تابستان امس��ال روند صعودي نرخ رهن و 
اجاره بهاي مس��كن با اوج خيره كننده اي همراه شد و 
استرس بسياري را بر متقاضيان اين نوع از واحدهاي 

مس��كوني تحميل كرد، اما از مردادماه به بعد، از اوج و 
هيجان مذكور كاسته شد، امري كه البته پيش از آن از 
سوي برخي كارشناسان حوزه مسكن پيش بيني شده 
بود. از ديگر سو، با فرا رسيدن ماه محرم و نزديك تر شدن 
به هفته هاي پاياني تابستان، برخلاف روز ها و هفته هاي 
ابتدايي تابستان، سايه س��نگين نوعي از ركود بر بازار 

اجاره احساس شد.
 با زياد شدن چند مرحله اي قيمت مسكن در سال98 به 
دليل تحولات نرخ ارز، بسياري از مردم، علاوه بر از دست 
دادن توان خريد مسكن مناسب، ازاجاره يك خانه خوب 

نيز كم كم ناتوان شدند.  بررسي آخرين تحولات بازار 
پاييزي اجاره ملك در شهر تهران نشان مي دهد؛ با وجود 
ارايه تعداد زياد آگهي واحد هاي مسكوني زير قيمت در 
بنگاه هاي املاك، به دليل ركود معاملات در بخش اجاره 
طي دوماه اخير، همچنان واحد هاي مسكوني آگهي 

شده بدون متقاضي باقي مانده اند.
اگرچ��ه بازار ره��ن و اجاره مس��كن در پاييز، معمولا 
بدون آگهي رهن كامل در ميان آپارتمان هاي عرضه 
شده در بازار اس��ت، اما اين موضوع به معناي ناهموار 
بودن بازار اجاره براي مس��تاجران نيست؛ زيرا اگرچه 
گزينه هاي رهن كامل بطور معمول تا پايان تابستان 
واگذار مي ش��وند و احتمال عرضه چنين واحد هايي 
در پايي��ز نزديك به صفر اس��ت اما در ع��وض، عمده 
آگهي  هاي موجود با قيمت هاي به مراتب مناسب تر از 
سطح اجاره بهاي مورد انتظار آن منطقه در پاييز عرضه 
مي شوند. از دلايل ديگر عرضه آپارتمان هاي زير قيمت 
مي توان به نداش��تن امكانات ضروري كه باعث شده 

بازاريابي براي آنها تا پاييز ادامه يابد، هم اشاره كرد.
مشاوران املاك مي گويند، با پايان فصل نقل و انتقالات 
در پاييز، نرخ اجاره به��ا 10 تا 20 درصد كاهش يافته 
و تعداد آپارتمان هاي عرضه ش��ده ني��ز در بازار كمتر 

شده است.
با اين حال مهرماه امس��ال 12 هزار و 913 اجاره نامه 
در تهران به امضا رس��يد كه نسبت به شهريورماه 2.9 
درصد افزايش نشان مي دهد. به تعويق انداختن زمان 
جابه جايي با هدف رس��يدن قيمت ها به كف مي تواند 

مهم ترين دليل بالا رفت��ن تعداد قراردادهاي اجاره در 
دوماه اخير باشد؛ اتفاقي كه س��ال گذشته نيز افتاد و 
برخلاف سال هاي قبل كه قراردادهاي اجاره در مهرماه 
20 تا 50 درصد نسبت به شهريور كاهش مي يافت، به 
عنوان مثال، اجاره نامه ها در مهرماه 1397 بالغ بر 11 
درصد نسبت به شهريورماه همان سال افزايش يافت. با 
اينكه قيمت اجاره تا حدودي نسبت به تابستان پايين 
آمد اما هيچ تناسبي بين توان مستاجران با نرخ ها ديده 
نمي شود؛ به خصوص اينكه ارقام نجومي در سايت هاي 
عرضه ملك به چشم مي خورد. از سوي ديگر فايل هاي 
زير قيمت در بازار كم نيس��تند ك��ه عمده فايل هايي 
اس��ت كه در فصل جابه جايي، اج��اره نرفته و بزرگ 

متراژ هستند.
زياد بودن عرضه آپارتمان هاي ميان سال و قديمي ساز، 
يك ويژگي ديگر بازار اجاره پاييزي اس��ت. مشاوران 
املاك مي گويند در پاييز امسال از هر 10 آگهي اجاره 
بنگاه ها، دس��ت كم 6 يا 7 مورد عمربناي بيش از 10 و 
بعضا حدود 20 ساله دارند. البته بسياري از اين املاك 
بازسازي شده و قابل س��كونت هستند، اما واحدهاي 
قديمي س��از در م��ورد امكاناتي از قبيل آسانس��ور و 
پاركينگ دچار مشكل هستند، زيرا زمان صدور پروانه 
آنها، اجباري به تامين پاركينگ و حتي آسانسور براي 
ساختمان هاي با تراكم عرف چهار يا پنج طبقه در زمان 
شروع ساخت وجود نداشته است. مجموع موارد فوق 
باع��ث كاهش اجاره بها هرچند كم در پاييز ش��ده كه 

طبيعي است.

    محمدعلي مهري، كارشناس شهرسازي: تعويق انداختن زمان جابه جايي باهدف رسيدن قيمت ها به كف مي تواند مهم ترين دليل بالا رفتن تعداد 
قراردادهاي اجاره در مهرماه باشد. بعد از كاهش هاي نسبي در قيمت ارز و كاهش نسبي قيمت مسكن بسياري از مستأجران با دريافت سيگنال هاي 
كاهشي در مهرماه وارد بازار اجاره شدند. اگرچه بسياري از مستأجران قيمت هاي كنوني را هم دور از انصاف قلمداد مي كنند اما به صورت محسوس 

مي توان كاهش قيمت اجاره را در بازار لمس كرد

    عطا آيت اللهي، كارشناس بازار مسكن: دولت براي حل معضل افزايش تورمي هر ساله بازار اجاره بايد چند راهكار جدي را دنبال كند  اينكه بگوييم 
آيا در ماه هاي آتي بازار اجاره آرام مي گيرد وابستگي زيادي به شرايط اقتصادي كشور و سمت وسوي نقدينگي دارد؛ اما بطوركلي اجراي برنامه دريافت 

ماليات از خانه هاي خالي، سرازير شدن نقدينگي ها به سمت بازار توليد، حمايت از بخش تقاضاي مصرفي و توليدي دارد

برش
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دريافت وي پ��ي ان قانوني داس��تان امروز نيس��ت. 
ه��دف از اجراي اين ط��رح به گفته مس��وولان، آن 
اس��ت كه برنامه ريزي صورت بگيرد تا اقشار مختلف 
مردم كه با توجه به ش��رايط شغلي و اجتماعي شان، 
نيازمندي هايي براي دسترس��ي ب��ه اينترنت بدون 
فيلتر دارند، بتوانند از اين دسترس��ي استفاده كنند. 
ب��راي مثال طب��ق اين طرح، اس��اتيد دانش��گاهي، 
پزشكان، خبرنگاران و اقشار مختلف جامعه مي توانند 
دسترسي هاي خاص خودشان را به اينترنت داشته 
باشند، دسترسي هايي كه با آنچه در اختيار يك كودك 
قرار مي گيرد، متفاوت است. هرچند هنوز مشخص 
نيست ارايه وي پي ان هاي قانوني اگر به مرحله اجرايي 
برسد، چه سرنوشتي براي فيلترشكن هايي كه همين 

حالا هم عرضه مي شوند، رقم بزند.
اگرچه اينترنت بدون هيچ گون��ه پالايش و فيلتر، از 
مواردي است كه تقريبا هيچ يك از مسوولان داخلي 
آن را نپذيرفت��ه و هر كدام خواه��ان نوعي نظارت بر 
محتواهاي اينترنتي بوده اند، ام��ا ميزان اين نظارت 
و درخواس��ت براي مسدود كردن فضا براي كاربران، 
بسته به نظر هر يك از آنها متفاوت بوده است. از طرفي 
در حال حاضر بسياري از سايت هاي علمي و آموزشي 
از يوتيوب تا پيام رس��ان ها و شبكه هاي اجتماعي به 
دس��تور قضايي يا تصميم كارگروه تعيين مصاديق 
محتواي مجرمانه مسدود شده اند؛ اين موضوع اگرچه 
ممكن است براي والديني كه نگران حضور فرزندان 
خود در فضاي مجازي باش��ند، تا حدودي ايده آل به 
نظر برسد، اما صرف نظر از اينكه اكنون كمتر كسي 
است كه راه و روش استفاده از فيلترينگ را نداند و از 
وي پي ان هاي رايگان موجود در فروشگاه هاي آنلاين 
تا حساب هاي خريداري شده چندماه استفاده نكند، 
اينكه س��طح دسترس��ي تمامي كاربران اينترنت از 
كودك هشت ساله تا استاد دانشگاه برابر باشد، چندان 
منطقي به نظر نمي رس��د، موضوعي كه محمدجواد 
آذري جهرمي وزير ارتباطات و فناوري اطلاعات در 
پاسخ به انتقاداتي از فعاليت فيلترشكن ها در كشور 
به آن اشاره كرده و گفته بود: »اينكه سوال مي كنند 
چرا وزارت ارتباطات فيلترشكن ها را نمي بندند اين 
كار وظيفه ما نيس��ت. فرض كنيد ف��ردا صبح بيدار 
شويد و ببينيد همه فيلترشكن ها از دسترس خارج 
ش��ده اند و در اين صورت اس��تاد دانش��گاهي كه به 
دنبال مطالب علمي مي گردد، تاجري كه مي خواهد 

تحريم ها را دور بزند و حساب بانكي اش را متصل كند 
و توس��عه دهندگان نرم افزار به مشكل برمي خورند. 
نمي شود سطح دسترسي دانشجو و خبرنگار و استاد 
و تاجر با سطح دسترسي يك كودك ۸ و ۹ ساله برابر 
باش��د.« به همين دليل موضوع وي پي ان قانوني به 
تازگي باز هم مطرح ش��ده است، تا ش��ايد اين بار به 

نتيجه برسد. 
طرح وي پي ان قانوني پيش از اين در س��ال ۱۳۹۱ از 
سوي شركت ارتباطات زيرساخت مطرح شده بود كه 
البته اجرايي نشد. در آن زمان مهدي اخوان بهابادي، 
دبير ش��وراي عالي فضاي مجازي در دولت محمود 
احمدي نژاد، درباره واگذاري خدمات وي پي ان قانوني 
گفته بود: »شركت ارتباطات زيرساخت با همكاري 
برخي دستگاه هاي حاكميتي مشغول تدوين طرح 
واگذاري خدمات وي پي ان قانوني به كاربران حقيقي 
است و ش��ركت ارتباطات زيرساخت بايد به ما اعلام 
كند كه به چ��ه نحو امكان ارايه اي��ن خدمات وجود 
خواهد داشت.« او همچنين درباره تفكيك كاربراني 
كه مشمول دريافت خدمات وي پي ان قانوني هستند 
و معيار و كيفي��ت خدمات به چه نح��و خواهد بود، 
گفته ب��ود: » افراد متقاضي خدمات قانوني وي پي ان 
داراي گس��تردگي زيادي هس��تند. كاربراني كه در 
حوزه تجارت الكترونيك مشغول به فعاليت هستند 
و نمي توان مانع فعاليت آنها ش��د يكي از مشمولان 
دريافت اين س��رويس محسوب مي شوند؛ همچنين 
بخشي از جامعه علمي كشور براي دسترسي به منابع 
علمي نيازمند دريافت خدمات وي پي ان هستند. در 
عين حال بخشي از متخصصان كه نيازمند نرم افزار و 
به روزرساني نرم افزارها و سايت ها هستند نيز از جمله 
مش��مولان دريافت وي پي ان خواهند بود و در حوزه 
خدمات مالي و بانكي، افرادي كه از پروتكل هاي رمز 
استفاده مي كنند مشمول واگذاري وي پي ان قانوني 

هستند.«

  شرايط دريافت وي پي ان هاي قانوني
اما به نظر مي رس��د در حال حاض��ر كارگروه تعيين 
مصاديق محتواي مجرمانه طبق تقس��يم كاري كه 
مركز ملي فضاي مجازي انجام داده، متولي و مسوول 
اين موضوع اس��ت. از طرفي اگرچه اي��ن طرح از آن 
زمان تاكنون اجرايي نشده، با وجود اين، سازوكار آن 
تا حدودي حفظ ش��ده است. در اين راستا ابوالحسن 
فيروزآب��ادي دبير ش��وراي عالي فض��اي مجازي، با 

اشاره به طرح موضوع وي پي ان قانوني و كاربردهاي 
آن بيان كرد: »اين موضوع از قديم در ش��وراي عالي 
فضاي مجازي مطرح بود، شكس��ت نخورده اما اجرا 
هم نشده اس��ت. با توجه به اينكه اقتصاد وي  پي  ان، 
اقتصاد بزرگي شده و س��ازمان ها و افراد زيادي از آن 
بهره برداري مي كنند، اميدواريم با مسووليت پذيري 
دادس��تاني و وزارت ارتباط��ات، ش��اهد اپراتورهاي 
وي پي ان رسمي در كشور باش��يم و وي پي ان طبق 
يك مقررات و با نظم مش��خصي از طريق اپراتورهاي 
رس��مي واگذار و با توج��ه به مواردي كه در كش��ور 
نياز است، از آن استفاده ش��ود.« فيروزآبادي درباره 
ش��رايط دريافت وي پي ان هاي قانون��ي توضيح داد: 
»سازمان هاي خاصي با توجه به فعاليتشان و نياز به 
امنيت و انتها به انتها بودن، نياز دارند كه از وي پي ان 
استفاده كنند، از جمله سازمان هاي دولتي، بانك ها و 
سفارتخانه ها؛ از طرفي در بعضي حوزه ها شاهد تحريم 
وسيع سايت ها و اپليكيشن هاي امريكايي هستيم و 

لازم است براي كسب وكارهايي كه از اين اپليكيشن ها 
اس��تفاده مي كنند، وي پي ان صادر كنيم. به  همين 
دلي��ل آيين نام��ه اي در كارگروه تعيي��ن مصاديق 
محت��واي مجرمانه كه ما ه��م در آن عضويت داريم، 
در حال تدوين اس��ت و اميدواريم موضوع استفاده از 
وي پي ان در كش��ور ساماندهي شود.« او همچنين با 
اشاره به پيش��نهاد وزير ارتباطات براي ايجاد سطوح 
مختلف دسترسي براي كاربران اينترنتي گفت: »ما 
موافقيم كه سطوح مختلف دسترسي تعريف شود و 
در اين رابطه پيشنهادي به كارگروه تعيين مصاديق 
محتواي مجرمانه داديم كه اكنون در كارگروه در حال 
تهيه آيين نامه و دستورالعملي براي اين كار هستند. 
ما مي خواستيم اين آيين نامه حدود سه ماه گذشته 
آماده شود اما متأسفانه جلسات اين كارگروه دير به دير 
تشكيل مي شود و مقداري كندي در تصميم گيري ها 
وج��ود دارد. در نهايت اميدواريم در اس��رع وقت اين 

اقدام صورت بگيرد.« 

تلاش براي راه اندازي وي پي ان قانوني در حالي است 
كه همين حالا هم برخوردي ب��ا عاملان فروش انواع 
فيلترشكن نمي شود و البته انتقادها از بابت اين موضوع 
هم متوجه وزارت ارتباطات است. هرچند وزير ارتباطات 
معتقد است طبق قانون فروش فيلترشكن جرم نيست، 
زيرا در موارد بسياري مشاهده مي شود كه فروشندگان 
وي پي ان، با اس��تفاده از امكانات داخل كشور و اعلام 
شماره حس��اب و تلفن از درگاه بانكي اقدام به فروش 
فيلترشكن مي كنند، اما راهكار برخورد قانوني با آنها 
وجود ندارد. از طرفي اينكه با ارايه وي پي ان هاي قانوني 
قرار است چه سازوكاري براي برخورد با فيلترشكن هاي 
رايگان فروشگاه هاي آنلاين اپليكيشن ها يا حساب هاي 
فروش وي پي ان در نظر گرفته ش��ود، هنوز مشخص 
نيست و از طرف ديگر، هنوز اعلام نشده چه كساني قادر 
خواهند بود از امكانات وي پي ان قانوني بهره مند شوند 
و اينكه آيا براي دريافت اين امكانات، لازم است احراز 

هويتي از طرف ارايه دهندگان صورت بگيرد يا خير.
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دبير ش��وراي عالي فضاي مجازي زيربناي توس��عه 
فيشينگ است را ابهام در نظام هويت در فضاي مجازي 
كشور دانس��ت. به گزارش مركز ملي فضاي مجازي، 
ابوالحس��ن فيروزآبادي روز گذشته در جلسه اي در 
س��ازمان نظام صنفي رايانه اي كش��ور درباره بحث 
كلاهبرداري هاي اينترنتي تاكيد كرد: »متاس��فانه 
ش��اهد فيش��ينگ به صورت انبوه در فضاي مجازي 
هس��تيم كه بايد براي آن تدبير شود كه البته تدابير 
فوري مانند استفاده از رمز دوم )dynamic( براي 
بانك ها در نظر گرفته شده، اما در واقع آن چيزي كه 
زيربناي توس��عه فيشينگ است، بحث ابهام در نظام 
هويت در فضاي مجازي كشور است. ما در سال هاي 
اخير در مركز ملي فضاي مجازي كشور به بحث احراز 
هويت توجه ويژه داش��ته و س��عي كرديم نظام ثبت 

احوال كشور را به مراكز بزرگ خدمت حداقل در دولت 
متصل كنيم و همچنين سندي در رابطه با نظام هويت 
تهيه ش��ده كه به تثبيت و تقويت نظام احراز اصالت 
هويت در فضاي مجازي كش��ور كمك خواهد كرد و 
تاكيد بر برقراري و تقويت پايگاه هايي مانند شاهكار 
هم در احراز هويت كس��اني ك��ه وارد فضاي مجازي 
مي شود، داشتيم.« فيروزآبادي اظهار كرد: »برقراري 
نظام اعتماد يكي از مس��ائل مهم ديگر اس��ت كه به 
حوزه صيانت از داده و كاه��ش كلاهبرداري در اين 
حوزه كمك مي كند. در واقع اگر به حوزه هاي امنيت، 
پايداري شبكه و خدمت، يكپارچگي خدمت در سكوها 
و محيط هاي مختلف بپردازيم كاربر مي تواند به اين 
فضا اعتماد داش��ته باشد. مس��ووليت پذيري در اين 
فضا به اين دليل پايين است كه هنوز به نظام هويت 

به عنوان زير س��اخت آن به خوبي پرداخته نش��ده 
است كه البته در اس��ناد شوراي عالي فضاي مجازي 
و تاكيدات قبلي در صحبت ها به اين نظام پرداختيم 
اما معتقديم سازمان نظام صنفي هم بايد كمك كند 
كه بتوانيم نظام هويت در فضاي مجازي را در سطح 
قابل قبولي در كشور پياده سازي كنيم تا كسب وكارها 
توس��عه يافته و همه ذي نفعان كس��ب  وكارها اعم از 
ارايه دهنده ها و بهره برداران خدمت از رضايت بيشتري 

برخوردار باشند.«
وي با اش��اره به نفوذ خدمات ديجيت��ال در زندگي 
روزانه كاربران و تحولاتي ك��ه خدمات ديجيتال در 
جامعه ايجاد كرده از لزوم تدوين سندي براي توسعه 
خدمات ديجيتال در كشور خبر داد و گفت: »خدمات 
ديجيتال از تنوع بسيار برخوردار بوده و امروزه تمام 

شؤون زندگي اجتماعي مردم را در بر گرفته است كه 
در كشور حوزه هاي حمل و نقل، توريسم، تبليغات، 
VOD، بازي ها، فروشگاهي، نشر، بانك، بيمه و هزارها 
خدمت به صورت ديجيت��ال در فضاي مجازي ارايه 
مي شود.« وي با اشاره به اعداد و ارقام رشد اين حوزه 
افزود: »براساس آمار وزارت صمت در سال ۹۷ بيش 
از ۱.۱ ميليارد تراكنش اينترنتي در كش��ور داشتيم 
و نزدي��ك ۱۵ ه��زار نماد در كش��ور داريم كه حجم 
تراكنش ه��اي اينترنتي نزدي��ك ۱۵۰ هزار ميليارد 
تومان در س��ال ۹۷ بوده كه اين رشد و تحول نشانگر 
اهميت ورود به مرحله ساماندهي خدمات ديجيتال 
در كش��ور است.«  رييس مركز ملي فضاي مجازي با 
بيان اينكه در تنظيم سند شبكه ملي اطلاعات، اصل 
فراگيري در نظر گرفته شده است، افزود: »مركز ملي 

فضاي مجازي چند نوع خدمت در اسناد خود تعريف 
كرده كه يكي خدمت پايه كاربردي است كه به شبكه 
ملي اطلاعات مربوط  مي شود؛ بنابراين اگر شبكه ملي 
اطلاعات اين خدمات پايه را نداشته باشد، نمي توان 
به آن شبكه ملي اطلاعات گفت و در واقع صرفا شبكه 
ارتباطي است. وزارت ارتباطات هم بر همين اساس 
۸۰ درصد شبكه ارتباطي را پياده سازي كرده است، نه 
شبكه ملي اطلاعات و بخش ملي بودن هنوز طبق سند 
الزامات ش��بكه ملي اطلاعات كه به شفافي خدمات 
كاربردي پايه همچون موتور جست وجو، پيام رسان، 
خدمات ابري و ايميل را اعلام كرده، پياده سازي نشده 
است. وقتي تقريبا بيش از ۸۰ درصد از پيام رسان هاي 
مورد استفاده كشور خارجي است، اين يعني ما هنوز 

شبكه ملي اطلاعات نداريم.«

زيربنايكلاهبرداريدرفضايمجازي،ابهامدرنظامهويتاست

راه هاي بهبود طول عمر 
باتري لپ تاپ هاي ويندوزي

كارشناس��ان فعال در حوزه فناوري به كاربران 
لپ تاپ ه��اي وين��دوزي توصي��ه كرده اند كه 
با رعاي��ت برخي نكات مي توانن��د مدت زمان 
شارژدهي باتري دس��تگاه خود را بالا ببرند. به 
گزارش ايسنا، يكي از مشكلاتي كه بسياري از 
كاربران در لپ تاپ هاي ويندوزي با آن دس��ت 
و پنجه نرم مي كنن��د، اتمام زودهنگام و مدت 
زمان كم شارژدهي باتري دستگاه است. اكنون 
كارشناسان فعال در حوزه فناوري با اشاره به اين 
مشكلات، به كاربران توصيه كرده اند كه با توجه 
و رعايت برخي موارد، قادر خواهند بود به ميزان 
قابل توجهي طول عمر مفيد باتري لپ تاپ خود 

را افزايش دهند.
۱. حال��ت صرفه جويي در باتري: بدون ش��ك 
س��اده ترين راه��كار ب��راي بهبود ط��ول عمر 
باتري لپ ت��اپ و ه��ر محص��ول الكترونيكي 
ديگري، اس��تفاده از قابلي��ت صرفه جويي در 
باتري )power saving mode( است كه 
بهره گيري از منابع انرژي را به پايين ترين سطح 
ممكن آورده و بدين ترتيب موجب بهبود طول 
عمر باتري دستگاه مي شود. به طور معمول بعد 
از فعال س��ازي اين قابليت، هنگامي كه سطح 
باتري لپ تاپ به كمتر از ۲۰ درصد مي رسد، اين 
حالت فعال شده كه البته عدد آن قابل تنظيم 
و شخصي سازي اس��ت. اين بدان معناست كه 
شما قادر خواهيد بود فعال سازي خودكار حالت 
مذك��ور را به عنوان مثال روي ۳۰ يا ۱۵ درصد 
تنظيم كنيد. به منظور بررس��ي حالت باتري 
لپ تاپ، كافي اس��ت تا روي آيك��ون باتري در 
قسمت اعلانات نوار پايين صفحه اصلي كليك 
كرده و در پنجره مربوطه، علاوه بر درصد شارژ 
كنوني باتري، از حالات ديگر انرژي اس��تفاده 
كنيد. در صورت تمايل به فعال س��ازي قابليت 
مذكور، تنها كافي س��ت تا انتهاي پنجره آمده 
و در بخش منو اس��تارت، راست كليك كرده و 
با گزينش تنظيمات، گزينه سيس��تم و سپس 

باتري را انتخاب كنيد.
۲. كاهش نور صفحه: يكي ديگر از راهكارهاي 
بهبود طول عم��ر باتري لپ ت��اپ، كاهش نور 
صفحه است كه به طور قطع مي تواند مدت زمان 
شارژدهي دستگاه را افزايش دهد. چندين روش 
براي كاهش نور صفحه نمايش وجود دارد كه 
يكي از ساده ترين آنها اس��تفاده از دكمه هاي 
فيزيك��ي روي كيبورد با علام��ت كاهش نور 
صفحه است. يكي ديگر از آنها نيز ورود به بخش 

تنظيمات، سيستم و صفحه نمايش است.
۳. اس��تفاده از حال��ت Hybernate به جاي 
sleep: زمان��ي ك��ه كاربران به م��دت زيادي 
بدون خاموش كردن،  سراغ لپ تاپ خود نرفته 
و كاري با آن نداش��ته باشند، سيستم لپ تاپ 
به صورت خودكار وارد حالت خواب مي ش��ود. 
اين حالت موجب خواهد ش��د كه كاربر بتواند 
به محض بازگش��ت، باري ديگر بتواند س��ريعا 
لپ تاپ خود را به كار بيندازد، البته لپ تاپ در 
اين حالت همچنان به اس��تفاده از باتري ادامه  
مي دهد و در صورت ادامه داشتن، باتري خالي 
ش��ده و طول عمر مفيد آن نيز كاهش مي يابد. 
در اينجا بسياري از كارشناسان فعال در حوزه 
فن��اوري توصيه كرده ان��د كه كارب��ران بهتر 
 Hybernate اس��ت به جاي اين حال��ت، از
استفاده كنند چراكه اين حالت يك اسنپشات 
از حال��ت فعل��ي وين��دوز را روي ه��ارد درايو 
ذخيره مي كند. اين قابليت نيز به اس��تفاده از 
باتري ادام��ه مي دهد، با اين تفاوت كه ش��ارژ 
 باتري دس��تگاه شما را براي مدت طولاني تري

 ذخيره مي كند.
4. كش��ف و غيرفع��ال ك��ردن برنامه ه��اي 
پرمصرف از لحاظ باتري: بس��ياري از برنامه ها 
و نرم افزارهاي نصب ش��ده روي سيستم، بيش 
از حد معمول و مجاز ش��ارژ باتري لپ تاپ شما 
را مصرف مي كنند. برخي از آنها ممكن است با 
درگير كردن بيش از حد منابع سيستم و فعال 
بودن طولاني در پ��س زمينه، موجب افزايش 
مصرف باتري شوند. ويندوز ۱۰ ميزان مصرف 
 CPU باتري تمام نرم افزارهاي نصب شده را از
ثبت و ضبط مي كند و شما قادر خواهيد بود از 
اين طريق ميزان مصرف باتري و اپليكيشن هاي 
پرمصرف را رديابي و كشف كنيد تا در صورت 
عدم نياز ب��ه آن، آنها را غيرفع��ال يا لغو نصب 

كنيد.
۵. غيرفعال كردن اتص��الات لپ تاپ: برخي از 
اتصالات همچون واي فاي و بلوتوث در صورت 
فعال و روش��ن بودن، انرژي زيادي از باتري را 
مصرف مي كنند و كاربران بايد توجه داش��ته 
باشند كه در صورت عدم نياز، به منظور افزايش 
طول عمر مفيد باتري لپ تاپ، آنها را غيرفعال 
كنند. بلوتوث يكي از قابليت هايي است كه شما 
مي توانيد تا استفاده بعدي آن را غيرفعال كنيد. 
همچنين در صورتي كه ش��ارژ باتري دستگاه 
ش��ما در حال اتمام اس��ت، مي توانيد س��ريعا 
بلوتوث را از طريق action center ويندوز 

غيرفعال كنيد.
6. استفاده از قابليت »يافتن مشكل« در ويندوز: 
در صورتي كه همواره با مشكل كمبود و اتمام 
س��ريع ش��ارژ باتري در لپ تاپ خ��ود مواجه 
هس��تيد و در عين حال نمي دانيد مش��كل از 
كجاس��ت، ويندوز ۱۰ به ش��ما اي��ن امكان را 
مي دهد تا با اس��تفاده از »يافتن مش��كل« يا 
)troubleshooter(، اين مساله را برطرف 
كنيد. نحوه انجام كار آن بدين صورت است كه 
ويندوز تنظيمات و نرم افزارهاي فعلي لپ تاپ 
و همچنين تمامي مواردي كه احتمالا بر عمر 
باتري تاثيرگذار است را جست وجو و به كاربران 

در حل اين مشكل كمك مي كند.

رييس س��ازمان تنظيم مقررات صوت و تصوير فراگير در 
فضاي مجازي گفت: »اينكه يك سايت خدمات دانلود فيلم 
را ارايه دهد، مساله  و مشكلي ندارد بلكه بايد از نظر محتوايي 
و كپي رايت داخلي، مشكل نداشته باشد و همين مساله 
باعث شده بود تا دادستاني كل كشور دستور مسدود شدن 
آنها را بدهد. به گزارش ديجياتو، صادق اماميان در نشست 
خبري روز گذش��ته درباره موضوع مس��دود سايت هاي 
دانلود فيلم و سريال شفاف سازي كرد. او با بيان اينكه اين 
سازمان به هيچ وجه از سايت هاي دانلودي شكايتي به عمل 
نياورده، زيرا اساساً دانلود محتواي فيلم به هيچ وجه يك 
مساله غيرقانوني نيست، گفت: »اتفاقي كه براي سايت هاي 
دانلود افتاد، به حوزه ما ارتباطي ندارد و ما نه ش��كايتي از 
آنها كرديم و نه كاري با آنها داش��تيم. ما از دادستاني هم 
دليلش را پرسيديم و به ما گفتند كه سايت هاي دانلود فيلم 
به خاطر مشكلات محتوايي و كپي رايت داخلي مسدود 
شده اند و پيش تر از اينها بايد  هاست ها و ديتاسنترهايشان 
از دسترس خارج مي شد. اين موضوع بر اساس مصوبات و 
مقررات كارگروه تعيين مصاديق مجرمانه صورت گرفته و 

كاملا قانوني است.«
به گفته اماميان، آنها با دادستاني كشور جلساتي داشتند 
و به اين نهاد اعلام كردند كه اگر مشكل سايت ها فقط 
بحث محتوايي يا كپي رايت است، اين موضوع قابل حل 
است: »نتيجه اين ش��د كه ما از دادستاني خواستيم با 
مسووليت ما، اجازه مجوز به سايت هاي دانلودي كه مجوز 
مي گيرند و بر اساس قانون فعاليت مي كنند، داده شود. 
جلساتي كه سازمان تنظيم مقررات صوت و تصوير فراگير 
با سايت هاي دانلودي داشته نيز موفقيت آميز بوده است. 
تا به امروز بيش از ۵۳ رسانه دانلود فيلم براي درخواست 
مجوز ثبت نام كرده اند. ما از اين سايت ها خواستيم كه 
حرفه اي رفتار كنند و مانند يك رس��انه واقعي باشند. 
از آنها خواستيم بر اساس الزامات به فعاليت خود ادامه 
دهند و مس��ووليت محتواي خود را بپذيرند و شخصي 
را نيز ب��ه عنوان مدير محتوا و نماينده معرفي نمايند تا 
دغدغه محتوا حل شود. در حال حاضر نيز با چهار رسانه 

دانلود فيلم به توافق رس��يده ايم.« اماميان تاكيد دارد 
كه سايت هاي دانلودي بايد با حداقل الزامات محتوايي 
همراه باشند و اين موضوع را براي اين نهاد شفاف سازي 
كنند تا با ارسال نامه اي به دادستاني، مشكل شان حل 
و فصل ش��ود. اماميان باور دارد كه سايت هاي دانلودي 
در ابتداي امر چندان حرفه اي عمل نمي كردند و بدون 
هيچ س��اختاري به كار خود ادامه مي دادند ولي امروزه 
توانسته اند با يك توان فني بالا، به چارچوب هاي خوبي 
دست پيدا كنند. رييس سازمان تنظيم مقررات صوت و 
تصوير فراگير در فضاي مجازي، در پاسخ به سوالي درباره 
كپي رايت در اين سايت ها اعلام كرد: »اين سازمان در 
مقوله كپي رايت تابع قوانين فعلي كشور است. بر اساس 
قانون كنوني كش��ور، كپي رايت محصولات تصويري 
خارجي وجود ندارد ولي محتواي داخلي شامل قوانين 
سفت و سختي مي شود كه سايت هاي دانلودي نيز بايد 
حق و حقوق محتواهاي داخلي را رعايت كنند و هرگونه 
تخطي اگر اتفاق بيفتد، ما به عنوان رگولاتوري و مجري 
وارد عمل مي ش��ويم.« او در همي��ن رابطه توضيح داد 
كه بارگذاري فايل هاي خارجي در س��ايت هاي دانلود 
يا VOD ه��ا را موضوعي خلاف قان��ون نمي داند چرا 
كه قوانين فعلي كش��ور در حال حاضر براي كپي رايت 
محصولات خارجي قانون خاصي را در نظر گرفته است. 
اماميان همچنين تاكيد دارد كه اين سازمان به هيچ وجه 
در مواردي مانند نمايش خانگي دخل و تصرف ندارد چرا 
كه محتواي پخش شده در اين بازار يك پخش موردي 

بوده و جزو كارهاي اين نهاد قرار نمي گيرد.

وزير ارتباطات و فناوري اطلاعات با انتقاد از عملكرد 
صداوسيما براي درخواست فيلتر سايت هاي دانلود 
فيلم، تأكيد ك��رد: »از نظر ما اين حك��م فاقد اعتبار 
قانوني است و صدمه بس��ياري به توليد محتوا و اين 
بازار در كش��ور مي زن��د اما ما اختي��ار قانوني در اين 
زمينه نداريم.« به گزارش وزارت ارتباطات و فناوري 
اطلاعات، محمدجواد آذري جهرمي در جريان سفر 
استاني به يزد، درباره فيلترينگ سايت هاي دانلود فيلم 
و تلگرام در كش��ور با اشاره به قانون جرايم رايانه اي و 
تاكيد بر اينكه فيلترينگ در كارگروه تعيين مصاديق 
تصميم گيري مي شود، گفت: »اين كارگروه شش عضو 
دولتي و شش عضو غيردولتي دارد و وزير ارتباطات 
نيز يك عضو اين كارگروه است. وزير ارتباطات، وزير 
ارتباطات است نه قطع ارتباط و تنها در اين كارگروه 
يك رأي دارد.« وي به س��پردن مس��ووليت صوت و 
تصوير فراگير به صداوسيما در سال ۹4 اشاره كرد و 
افزود: »از همان زمان اين موضوع مطرح شد كه هم 
صوت و تصوير فراگير معني شود و هم منظور از نظارت 
و صدور مجوز مشخص شود كه مجلس يا شوراي عالي 
فضاي مجازي بايد به اين موضوع وارد شوند.« آذري 
جهرمي با اعلام اينكه فيلتر سايت هاي دانلود فيلم به 
درخواست صداوسيما بوده است، تأكيد كرد: »از نظر 
ما اين حكم فاقد اعتبار قانوني است و صدمه بسياري 
به توليد محتوا و اين بازار در كشور مي زند اما ما اختيار 
قانوني در اين زمينه نداريم.« وزير ارتباطات همچنين 

از پيگيري براي اصلاح اين قانون خبر داد.
وزي��ر ارتباط��ات درب��اره خدمات ارزش اف��زوده و 
مباحثي كه در اين مدت مطرح بوده اس��ت، گفت: 
»ش��ركت هاي ارزش افزوده بيش از ۲6۰۰ ميليارد 
تومان و بر اس��اس اعلام خود آنه��ا بيش از ۱۳ هزار 
ميليارد تومان درآمد داشته اند كه بايد مشخص شود 
چه شركت هايي هستند و اين پول ها كجا مي رود.« 
وي با اش��اره به روش هاي مختلف سوءاس��تفاده و 
كلاهبرداري ش��ركت هاي خدم��ات ارزش افزوده 

اف��زود: »وزارت ارتباطات اقدامات��ي را براي مقابله 
با اين تقلب ها انجام داده و ابزارهايي فراهم ش��ده و 
تلاش مي ش��ود كه اين تقلب ها متوقف شود.« وزير 
ارتباطات تصريح ك��رد: »از زماني كه بحث تعطيل 
ك��ردن اين خدمات مطرح ش��د، ان��واع تهمت ها و 
اتهامات به وزارت ارتباطات و ش��خص وزير نسبت 
داده ش��د اما قصدي ب��راي پاس��خگويي نبود ولي 
زماني كه ب��ه حريم خانواده وارد ش��دند مجبور به 
پاسخگويي و پيگيري شدم.« وي باور شايعات توسط 
افكار عمومي را يكي از مش��كلات در فضاي جامعه 
عنوان كرد و افزود: »با مطرح شدن يك شايعه افكار 
عمومي آن را زودباور مي كنند و مسوول هم بخواهد 
توضيحي بدهد كسي باور نمي كند و اتهام  زنندگان 
نيز از اين فضا براي طرح اتهامات خود سوءاستفاده 
مي كنند.« آذري جهرمي دليل پاسخگويي از طريق 
اينستاگرام را شفافيت و پاسخگويي در مقابل مردم 
بيان ك��رد و گفت: »من از اتهام زنندگان خواس��تم 
به صورت مستقيم در اين برنامه زنده شركت كنند و 
من نيز در مقابل مردم پاسخ دهم.« وزير ارتباطات با 
بيان اينكه از هيچ رسانه اي تاكنون شكايت نكرده ام، 
تصريح كرد: »به دليل اينكه مي خواهم دروغ بودن 
اين موضوعات اثبات شود و مرجع ديگري هم به آن 
گواهي دهد از تهمت زنندگان ش��كايت كرده ام كه 
پيگيري خواهد شد.« وي با اعلام اينكه تاكنون بيش 
از چهار و نيم ميليون نفر از طريق كد معرفي ش��ده 
استعلام گرفته اند، افزود: »از اين تعداد يك ميليون 

و ۳۰۰ هزار نفر ش��كايت كرده اند كه با بررسي هاي 
انجام شده 6۵ هزار ش��كايت مربوط به يك شركت 

است.«
آذري جهرمي با اشاره به رشد منفي اقتصاد كشور در 
سال گذش��ته به دليل تحريم هاي بي سابقه تصريح 
كرد: »اين رش��د منفي در حالي اس��ت كه در بخش 
ارتباطات شاهد رشد ۱.۷ درصدي و در بخش فناوري 
اطلاعات رشد 6.4 درصدي را شاهد بوديم كه نشان از 
رونق اين حوزه در كشور است.« وي با بيان اينكه ۷۰ 
درصد هزينه هاي اپراتورها ارزي و درآمد آنها به صورت 
ريالي است، افزود: »با توجه به سه برابر شدن قيمت 
ارز، تعرفه هاي ارتباطي بايد بيش از دو برابر مي شد اما 
با برنامه ه��اي رياضتي كه با همكاري اپراتورها انجام 
شد، تعرفه تنها هفت درصد افزايش پيدا كرد.« آذري 
جهرمي با اشاره به ۱۰ برنامه رياضتي براي اپراتورها، 
تأكيد كرد: »يكي از اين اقدامات عدم پرداخت ۸۰۰ 
ميليارد تومان هزينه تبليغات س��الانه به صداوسيما 
ب��راي كاهش هزينه ه��ا و پايين نگه داش��تن تعرفه 

خدمات بود.«
وزير ارتباطات يكي ديگر از اقدامات وزارت ارتباطات 
در دو سال گذش��ته را پوشش ۱۰۰ درصدي 4G در 
تمام شهرهاي كش��ور اعلام كرد. او با اعلام اينكه در 
دو سال گذشته ۸۰ درصد روستاهاي كشور به شبكه 
مل��ي اطلاعات و پهن باند متصل ش��دند، گفت: »بر 
اساس آمار رسمي، ۷۰ ميليون نفر در كشور به پهن 
باند موبايل دسترسي دارند كه به اين ترتيب به لحاظ 
رشد ديتا و داده از تركيه عبور كرديم.« وي به افزايش 
۲۰ رتبه اي كشور در حوزه دولت الكترونيك در دنيا 
اش��اره كرد و افزود: »اگر مي خواهي��م هر روز با خبر 
فساد و برگزاري دادگاه هاي فساد مواجه نشويم بايد 
دولت الكترونيك را توسعه دهيم. آنچه وظيفه وزارت 
ارتباطات بوده، انجام ش��ده اما برخي از دستگاه ها به 
دولت الكترونيك متصل نشده اند و از اين باب هنوز به 

نقطه مطلوب نرسيده ايم.«

چراسايتهايدانلودفيلممسدودشد وزارتارتباطاتدرزمينهفيلترسايتهايدانلودفيلم،اختيارقانونيندارد
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سخنگوي دولت خبر داد

تداومپروژهمقاومسازيدراستانها
گروهبنگاهها|

در شرايطي كه افكار عمومي ايرانيان اين روزها متوجه  
مردم زلزله زده شهرهاي مختلف در استان آذربايجان 
ش��رقي  اس��ت؛ س��خنگوي دولت دوازدهم راهي اين 
منطقه شد تا ضمن پاسخگويي به پرسش ها و مطالبات 
مردم از نزديك در جريان مش��كلات و مسائل آنان قرار 
بگيرد؛ به اظهارنظرهايشان گوش دهد؛ درد دل هايشان 
را بشنود و راهكارهاي موثر اجرايي براي بهبود وضعيت 
اين مناط��ق ارائه كند. علي ربيعي، س��خنگوي دولت 
گفت: خوش��بختانه در همين مدتي كه دولت در مورد 
اعتبارات تصميم مي گرفت، دستگاه هاي ديگر نيز هر 
كدام اعتبارات��ي براي زلزل��ه زدگان اختصاص دادند و 
بانك ها نيز تسهيلات لازم را ارايه خواهند داد؛ ورنكش 
جديد با مزايايي بهتر و جديدتر را ان شاءالله تحويل مردم 
مي دهيم. علي ربيعي در روستاي زلزله زده »ورنكش« 
ميانه، در جمع خبرنگاران آذربايجان شرقي اظهار كرد: 
نشست خبري سخنگوي دولت هر هفته برگزار مي شود 
كه امروز به خاطر اينكه گفت وگويي دو س��ويه باشد و 
به س��والات مردم زلزله زده پاسخ دهيم اين نشست را 
در روس��تاي زلزله زده ورنكش شهرستان ميانه برگزار 

مي كنيم.
وي ادامه داد: زلزله در كنار تمام سختي ها و مصيبت ها، 
مفهوم همبستگي ملي و ضرورت آمادگي در برابر زلزله 
را نشان مي دهد. وي با بيان اينكه ۵ تن از هموطنانمان 
از جمله دو كودك را در اين زلزله از دست داديم كه براي 
همه آنها طلب آمرزش مي كنيم، گفت: ش��اهد جلوه 
همبس��تگي ملي و محلي هستيم و يك تركيب بندي 
بين فعالان محلي با س��طح ملي و استاني برقرار شده 
است، ابتدا از مردم شريف روستايي كه به عنوان امدادگر 
درد خود را فراموش كرده و به كمك مصيبت ديدگان 
شتافتند، قدرداني مي كنم. ادب، متانت و صبوري منجر 

شده تا كارها به خوبي پيش رود.

سخنگوي دولت گفت: ما درد دل مادر ريحانه و مادر زهرا، 
دو دانش آموزي كه در زلزله جان باختند را شنيديم، زهرا 
با ش��يرين زباني اش، سال قبل با صدا و سيما مصاحبه 
كرده و گف��ت كه »من بايد عصباني باش��م كه ايران را 
بسازم« و در واقع »خشم براي ساختن ايران« پيام زهراي 
ورنكش��ي بود، نبايد بگذاريم روياي ريحانه و زهرا براي 
ساختن مملكت زير آوار بماند، درخواست پدر زهرا نيز 

همين است، در كنار هم قرار بگيريم تا از مصيبت و فشار 
و تحريم عبور كنيم و ايراني بازسازي شده داشته باشيم.

ربيعي ادامه داد: طي چند روز آينده پس از آواربرداري، 
پي��رو مصوباتي كه دولت انجام داده اس��ت، برنامه ها را 
براي منطق��ه اعلام خواهيم ك��رد. وي خطاب به تمام 
روستاييان كشور گفت: خانه هايي كه مقاوم سازي شده 
بودند در جريان زلزله اخير كمترين آس��يب را ديدند، 

بنابراين تمام روستاييان بايد تلاش كنند در كنار اعتبار 
و كمك هاي فني كه از س��وي دولت ارايه مي ش��ود، با 
همكاري متقابل مقاوم سازي خانه ها را انجام دهند. وي 
اظهار كرد: خوش��بختانه در روستاي ورنكش از قبل از 
زلزله، گازرساني انجام شده و مشكل برق و آب و مخابرات 
و زيرساخت ها وجود ندارد. فقط مشكل اصلي، نبود خانه 
بهداشت و استقرار پزشك دايمي در درمانگاه است كه 

اين مطالبات را دنبال خواهيم كرد. ربيعي گفت: علاوه 
بر مصوبات دولت، كمك هزينه اسكان و كمك هزينه 
س��اخت براي زلزله زدگان ارايه مي شود، ۲۰۰۰ واحد 
جايگاه دامي را وزارت كش��اورزي ايجاد خواهد كرد تا 
جايگاه موقت براي دام ها ايجاد شود. خسارت دام ها نيز 
با مصوباتي كه انجام شده با منابع ارزان و قرض الحسنه 

جبران خواهد شد.
وي تاكيد كرد: اگر كارگري در نتيجه زلزله بيكار شده، 

بيمه بيكاري وي به سرعت داده خواهد شد.
وي گفت: همان گون��ه كه رييس جمه��ور محترم در 
نشس��ت مطبوعاتي به صورت مقدماتي اعلام كردند، 
دولت برنامه اي خواهد داش��ت كه بيش از ۱۷ ميليون 
خانوار ايراني به طور هدفمند از حمايت هاي اجتماعي 
و معيش��تي برخوردار شوند، زيرساخت هاي لازم براي 
اين طرح نيز برنامه ريزي و آماده شده كه اعلام مي شود.

     دورنماي طرح حمايتي دولت
سخنگوي دولت با بيان اينكه اين طرح حمايتي طوري 
پيش بيني ش��ده كه آثار تورمي نداش��ته يا به صورت 
حداقل خواهد داش��ت، اف��زود: اين ط��رح از چند ماه 
پيش برنامه ريزي و اجرا و تصميمات لازم اتخاذ ش��ده 
و اميدواريم به طور هدفمند اين طرح را اجرا كنيم، اگر 
اين طرح اجرا نشود آثار تورمي ناشي از افزايش نقدينگي 

بيشتر خواهد بود.
وي در پاسخ به سوال ديگري با تاكيد بر اينكه مهم ترين 
برنامه ما براي روستاها، مقاوم سازي است، گفت: دولت 
در اين رابطه هم خدمات فني مي دهد و هم ۳۰ ميليون 
تومان اعتبار براي تسهيلات قرض الحسنه گذاشته است 
كه معتقدم براي مقام سازي خانه هاي روستايي كفايت 
مي كند. بنياد مس��كن تلاش هاي بسيار خوبي در اين 
رابطه داشته و مقام سازي خانه هاي روستايي از مهم ترين 

برنامه هاي ما براي مقابله با بلايايي چون زلزله است.

ثبت سفارش كالا در كشور بدون هيچ مشكلي در حال اجراست
در شرايطي كه برخي رسانه ها خبر از بروز برخي مشكلات 
در مسير ثبت سفارش كالاها مي دهند؛ معاون بازرگاني 
داخلي وزير صنعت، معدن و تجارت و دبير ستاد تنظيم بازار 
كشور مي گويد: مشكلات مربوط به تخصيص ارز برطرف 
شده و روند ثبت سفارش كالا حالت عادي پيدا كرده است.
عباس قبادي ديروز در جلسه ستاد تنظيم بازار كردستان با 
اعلام اينكه شرايط كشور در تامين كالاهاي اساسي خوب 
و ايده آل اس��ت، اظهار داشت: سال گذشته در همين ايام 
نگراني هاي زيادي در نبود برخي از كالاهاي اساس��ي به 
وجود آمد كه امروز اين دغدغه ها برطرف شده است. وي با 

بيان اينكه بيش از نياز، ذخاير استراتژيك در كشور وجود 
دارد، افزود: هيچ كمبودي در خصوص تامين كالاي اساسي 
نداريم و در انبارهاي شركت پشتيباني امور دام نهاده هايي 
مانند ذرت، كنجاله سويا و جو به اندازه كافي موجود است. 
دبير ستاد تنظيم بازار كش��ور اضافه كرد: مهر امسال در 
تخصيص ارز مش��كلاتي به وجود آمد كه هم اكنون اين 
مسائل رفع شده و روند ثبت سفارش كالاها حالت عادي 
پيدا كرده است. قبادي با اشاره به اينكه كشور سال گذشته 
در همين روزها با مش��كل اعتصاب كاميونداران و بحران 
تامين لاستيك خودروهاي س��نگين مواجه شد، افزود: 

هم اكنون مشكلي در خصوص تامين لاستيك خودروهاي 
سنگين در كشور وجود نداشته و لاستيك در انبارها انباشت 
شده است. قبادي يادآور شد: مشكلاتي در خصوص تامين 
لاس��تيك خودروهاي خاور و نيسان در كشور وجود دارد 
كه كارخانجات داخلي تعهد دادند اين نياز را تامين كنند. 
وي با اشاره به وجود ۲۰ هزار حلقه لاستيك در انبارهاي 
استان كردستان، اضافه كرد: اين ميزان لاستيك در استان 
بين عاملين توزيع و هيچ نگران��ي در ارتباط با تامين آن 
وجود ندارد. دبير ستاد تنظيم بازار كشور گفت: ۲۰ هزار 
تن گوش��ت قرمز تنظيم بازار در كشور ذخيره شده است 

كه تاريخ مصرف آن تاپايان سال جاري است ولي به دلايلي 
هم چون ضرر به توليدكنندگان اين بخش امكان عرضه 
آن در بازار وجود ن��دارد. قبادي افزود: هر يك از نهادهاي 
نظام��ي و انتظامي، كميته امداد و بهزيس��تي در صورت 
تماي��ل مي توانند با اعلام ميزان گوش��ت قرمز مورد نياز 
خود به ستاد تنظيم بازار اين كالا را با نرخ پايين تر از قيمت 
مصرف دريافت كنند. وي بر فعال س��ازي تمام واحدهاي 
جوجه ريزي در كردس��تان تاكيد كرد و يادآور شد: توليد 
مرغ با قيمت ۱۳۰ هزار ريال توجيه اقتصادي دارد بنابراين، 
اين استان با توجه به ظرفيتي كه در اين حوزه دارد مي تواند 

نهايت استفاده را از شرايط به وجود آمده كند. دبير ستاد 
تنظيم بازار كشور با اشاره به اينكه مرغ مازاد توسط شركت 
پشتيباني امور دام خريداري مي شود، اعلام كرد: تاكنون 
۲۰ هزار تن مرغ توسط اين شركت خريداري شده است. 
قبادي با بيان اينكه رصد و پايش ۱۰۰ كالا در كشور به روز 
انجام مي شود، گفت: قيمت بيش از ۶۰ درصد كالاها يا سير 
نزولي داشته يا ثابت بوده است. وي اضافه كرد: قيمت ۲۰ 
تا ۲۵ درصد اين كالاها هم صفر تا ۲ درصد در نوسان بوده 
و تنها پنج درصد كالاها كه ش��امل ميوه هاي نوبرانه بوده 

افزايش قيمت داشته است.

ركورد جابه جايي روزانه مسافر در متروي تهران و حومه شكست

رشد ۷ درصدي سفر با مترو نسبت به سال گذشته
نايب رييس هيات مديره و مديرعامل شركت بهره برداري 
مت��روي تهران و حومه گف��ت: آبان ماه س��ال جاري آمار 
مسافران روزانه متروي تهران و حومه ركورد سال هاي اخير 
بهره برداري مترو را شكست و در روز دوشنبه سيزدهم آبان 
ماه ۹۸ اين ميزان به رقم ۱ ميليون و۸۱۲هزار و ۲۱نفر در 
روز رسيد. به گزارش »تعادل« از مديريت ارتباطات و امور 
بين الملل شركت بهره برداري متروي تهران و حومه، فرنوش 
نوبخت افزود: افزايش آمار س��فر با مترو به خاطر زحمات 
كاركنان شركت و پيمانكاران نگهداري تجهيزات ثابت و 
متحرك اس��ت و تمامي تلاش خود را مي كنيم كه شاهد 

بهبود مستمر خدمات رساني در متروي تهران باشيد. وي با 
اشاره به اينكه سرويس دهي در خطوط متروي تهران و حومه 
با كمترين نقص انجام مي ش��ود تصريح كرد: يكي از نقاط 
قوت متروي تهران ايمني و سرويس دهي به موقع آن است 
اما در بعضي مواقع نقص فني موقت در قطارهاي مترو اتفاق 
مي افتد كه آن خرابي ها ناخواسته و حداقل است، اما تمامي 
تلاش خود را براي كاهش  اي��ن اختلالات به كار خواهيم 
گرفت. وي گفت: كاهش فاصله حركت قطارها در خطوط 
مترو شهروندان تهراني را به استفاده بيشتر از اين ناوگان ريلي 
درون شهري ترغيب كرده است امسال نيز توانستيم به مدد 

كارشناس��ان فني، پرسنل زحمتكش شركت و همكاري 
متخصصين داخلي شاهد كاهش فاصله حركت قطار ها در 
خطوط ۷ گانه مترو باشيم و با افزايش مسافر شاهد شكسته 
شدن ركورد جابه جايي روزانه مسافر در روز سيزدهم آبان ماه 
بوديم. نوبخت افزود: سيزدهم آبان ماه ۱۳۹۷، يك ميليون و 
۶۷۹ هزار و ۶۸۷نفر با خطوط متروي تهران و حومه جابه جا 
شده بودند كه اين رقم امسال به يك ميليون و ۸۱۲ هزار و 
۲۱نفر رس��يد كه بيش از ۷ درصد افزايش مسافر را نشان 
مي دهد. وي خاطرنش��ان كرد: آمار جابه جايي مسافر در 

آبان ماه ۹۸ نيز نسبت به ماه گذشته افزايش داشته است.

۲۰۰ خانوار سيل زده مازندران 
كمك بلاعوض دريافت كردند
مازندران|سيل ۱۲آبان 
م��اه ب��ه برخ��ي مناطق 
روس��تايي و ش��هري در 
ن��كا،  شهرس��تان هاي 
گلوگاه و بهشهر در شرق 
مازندران خس��ارت وارد 
ك��رد.در همين خصوص 
معاون عمراني استاندار مازندران گفت: ۲۰۰ خانوار 
س��يل زده ش��رق مازندران با معرفي به بانك عامل، 
كمك بلاعوض درياف��ت كردند و ۳۰۰ خانوار ديگر 
در دستور كار براي دريافت تسهيلات هستند.مهدي 
رازجويان، ديروز در جلسه بررسي خسارت سيل شرق 
مازندران افزود: براس��اس مصوبه دولت به هر خانوار 
خسارت ديده ناشي از سيل ۱۲ آبان ماه همانند ساير 
سيل زدگان اوايل فروردين ماه سال جاري استان تا 
سقف ۵۰ ميليون ريال پرداخت شد. وي با اعلام اينكه 
سيل اخير هم همچون بسياري از سيل ها در جهت 
عدم استفاده درست از جنگل ها و از بين بردن منابع 
طبيعي بوده است؛ خاطرنشان كرد: در كنار تخريب 
جنگل و منابع طبيعي، ساخت ابنيه هاي غير اصولي 
در آبراهه ها و رودخانه ها موجب شد تا شاهد اين نوع 
خسارت ها باشيم.معاون استاندار مازندران با اشاره به 
آورده هاي سيل در بستر رودخانه ها و آبراهه ها گفت: از 
آورده هاي سيل براي ديواره سازي رودخانه ها استفاده 
و در ساخت و سازها مس��ائل ايمني رعايت و كارها 
اصولي انجام ش��ود.رازجويان افزود: بايد رودخانه ها 
ساماندهي شود و تا زماني كه اين ساماندهي اصولي 
انجام نش��ود؛ نمي توان مشكلات س��يلاب را حل و 
فصل كرد، س��اخت پل ها، ديواره سازي ها و مرمت 

زيرساخت ها بايد با اولويت در دستور كار قرار گيرد.

 
افزايش خروجي سد 

زاينده رود براي كشاورزان
اصفهان|معاون حفاظت 
و بهره برداري شركت آب 
منطقه اي اصفهان از تحويل 
حقابه كش��اورزان شرق و 
غرب اصفه��ان از ۲۱ آبان 
ماه به مدت ۲۰ روز خبر داد 
و گفت: حجم آب توزيعي 
زاينده رود براي كشاورزان در اين مدت ۱۲۰ ميليون 
مترمكعب است.حسن ساساني در گفت وگو با ايسنا 
با اشاره به آخرين وضعيت سد زاينده رود، اظهار كرد: 
امروز دوشنبه ۲۰ آبان ماه ذخيره مخزن سد زاينده رود 
۴۲۵ ميليون مترمكعب و ورودي آن ۱۳ و خروجي سد 
۲۴ مترمكعب بر ثانيه است.وي تأكيد كرد: خروجي 
سد زاينده از سه ش��نبه ۲۱ آبان ماه جهت توزيع آب 
كشت پاييزه كشاورزان غرب و شرق اصفهان به مدت 
۲۰ روز افزاي��ش پيدا خواه��د كرد.معاون حفاظت و 
بهره برداري شركت آب منطقه اي اصفهان با بيان اينكه 
حجم آب توزيعي براي كشاورزان شرق و غرب اصفهان 
۱۲۰ ميليون مترمكعب است، افزود: بعدازاين مدت 
با توجه به نياز آبي كش��اورزان و همچنين بارش هاي 
زمستانه و دماي هوا، به احتمال زياد آب اواخر اسفندماه 
براي نوبت دوم آبياري تحويل كشاورزان داده خواهد 
ش��د. وي در خصوص تحويل حقابه زيست محيطي 
زاينده رود ني��ز، توضيح داد: تحويل حقابه زيس��ت 
محيطي زاينده رود و جري��ان آب در اصفهان ارتباط 
مستقيمي با بارش هاي پاييزه و زمستانه دارد.ساساني  
اظهار كرد: در حال حاضر ميزان بارش ها در ايستگاه 
شاخص زاينده رود )چلگرد( ۵۹ ميليمتر است كه در 
مدت مشابه سال گذش��ته ۷۷ميليمتر و در متوسط 

بلندمدت ۱۱۹ ميليمتر بوده است.

اعلام شرايط خريد حمايتي 
زعفران در خراسان رضوي

خراسانرضوي|رييس 
س��ازمان تعاون روستايي 
خراس��ان رضوي در مورد 
ش��رايط خري��د حمايتي 
زعف��ران در اي��ن اس��تان 
توضيحاتي داد. به گزارش 
تسنيم، ايرج ناصري مقدم 
ديروز در نشست خبري خود با اصحاب رسانه، اظهار 
داشت: طرح حمايتي خريد زعفران از توليدكنندگان 
اين محصول از هشتم آبان ماه ۹۸ آغاز و تا سي ام آذر ماه 
امسال ادامه مي يابد و زعفران كاران با اخذ معرفي نامه 
از مراك��ز جهاد كش��اورزي و پ��س از تاييد مديريت 
جهادكشاورزي شهرستان ها از طريق سازمان تعاون 
روستايي خراسان رضوي و براساس قيمت هاي مصوب 
انجام مي شود.ناصري مقدم گفت: در سال گذشته ۷۰ 
تن زعفران از كشاورزان استان خريداري شد و ميزان 
خريداري  شده اين محصول در سال ۹۸ تاكنون ۸ تن 
ب��وده و هيچگونه محدوديتي هم نخواهيم داش��ت و 
متناس��ب با نياز استان خريد اين محصول را خواهيم 
داشت.وي افزود: در سطح استان ۱۰ آزمايشگاه داراي 
ويژگي هاي خ��اص در نمونه گيري هاي زعفران فعال 
اس��ت و تمامي زعفران هاي جمع آوري شده از مزارع 
استان در اين آزمايشگاه ها نمونه گيري مي شود و در 
قالب ۴ رده تعيين درجه و قيمت مي شود و زعفران فاقد 
كيفيت هم به كشاورز بازگردانده مي شود.قيمت هاي 
زعف��ران به ازاي ه��ر كيلوگرم از ۸ ت��ا ۱۰.۵ ميليون 
تومان است كه از نمونه معمولي تا نگيني بوده است و 
خوشبختانه كميسيون تنظيم بازار كشور هم در بحث 
قيمت ها به مسوولان اس��تاني اطمينان كامل دارد و 
هيچگونه نگراني اي در نحوه نرخ گذاري ها وجود ندارد.

رفع مشكلات قضايي ۳۵ واحد 
توليدي كردستان

ن  و ن|معا دس�تا كر
اجتماعي و پيش��گيري از 
وقوع جرم دادگستري كل 
استان كردس��تان گفت: 
امسال ۵۲ پرونده براي رفع 
مشكلات قضايي واحدهاي 
تولي��دي و جلوگي��ري 
از تعطيلي آنها تش��كيل ش��ده كه درخواست هاي 
۳۵مورد به نتيجه رسيده است.رضا اعظمي ديروز در 
جمع خبرنگاران اظهار داشت: واحدهاي توليدي كه 
مشكلات قضايي موجب توقف فعاليت آنها مي شود 
بايد در سامانه حامي ثبت نام كنند تا دستگاه قضايي 
مشكلات آنها را بررسي كند.وي با بيان اينكه امسال 
۱۰ جلسه براي رفع اين مشكلات تشكيل شده اضافه 
كرد: اكنون ۱۵ پرونده در حال بررس��ي اس��ت و به 
تناسب موضوع ارگان هاي مرتبط براي رفع مشكلات 
واحدهاي توليدي دعوت مي شوند.اعظمي به ديگر 
اقدامات معاونت پيشگيري از وقوع جرم دادگستري 
كل كردستان اشاره كرد و گفت: اصلاح و ايمن سازي 
جاده ها برحسب توان و ظرفيت دستگاه هاي مرتبط 
يكي از مواردي است كه توسط معاونت پيشگيري از 
وقوع جرم پيگيري مي شود.اعظمي با اشاره به اينكه 
گردنه صلوات آباد سنندج، جاده سنندج- كامياران و 
ورودي ناحيه منصل شهري ننله برخي از مسيرهايي 
بوده كه اصلاح و ايمن س��ازي شده است يادآور شد: 
كمربندي بهش��ت محمدي س��نندج نيز از جمله 
مسيرهايي است كه مسووليت آن محل اختلاف بين 
۲ دستگاه شهرداري و راهداري و حمل و نقل جاده اي 
بود كه ب��ا ملاك قراردادن مصوبه ش��وراي ترافيك 

راهداري ملزم به انجام ايمن سازي اين مسير شد.

افزايش ظرفيت توليد 
آجر نسوز  به ۲۸هزار تن

چهارمحالوبختياري|
رييس س��ازمان صنعت، 
رت  تج��ا و  مع��دن 
چهارمح��ال و بختياري، 
ظرفيت توليد آجر نسوز 
اين استان در سال جاري 
را ۲۸هزار تن عنوان كرد 
و گفت: ايران در توليد اين محصول ويژه صنعتي به 
خودكفايي رسيده است.به گزارش سازمان صنعت، 
معدن و تجارت استان، سجاد رستمي اظهار داشت: 
كارخانه آجرنسوز سفيد دش��ت با ظرفيت اسمي 
۳۰هزار تن فعال شد كه اكنون توليد سالانه ۲۸ هزار 
تن آجر نسوز در حال محقق شدن است.به گفته وي، 
با توليد اين محصول و تامين نياز كشور، سالانه ۳۰ 
ميليون يورو صرفه جويي ارزي براي كشور به همراه 
دارد و ب��ا برنامه ريزي انجام ش��ده اين محصول به 
كشورهاي عراق، تركيه و جمهوري آذربايجان صادر 
مي شود.رستمي تصريح كرد: پيش از اين، آجر نسوز 
مورد نياز از كشورهاي اتريش و آلمان وارد مي شد، 
كه با تدبير دولت هم اينك تمام نياز به اين محصول 
در داخل كش��ور تأمين و حتي صادرات مي ش��ود.

رييس سازمان صنعت، معدن و تجارت چهارمحال 
و بختياري، آتش خوردگي ش��يميايي و مقاومت 
در برابر حرارت را مهم ترين ويژگي آجر نس��وز اين 
استان عنوان كرد، كه سبب شده صنايع فولاد كشور 
از محصولات داخلي اس��تفاده كند.وي تاكيد كرد: 
كارخانه آجر نسوز سفيد دشت، با توليد انواع اجرام 
و فرآورده هاي نسوز امسال موفق به توليد آجرهاي 
منيزيت -كربني مصرفي پاتيل ها، كوره هاي قوس 

الكتريك و كنورتورهاي ذوب آهن شده است.
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كودك كرمانشاهي جايزه 
بين المللي صلح را دريافت كرد

كرمانشاه| اميرعلي رشيديان در مسابقه بين المللي 
»نقاشي و پوستر بنياد صلح و همكاري« كشور اسپانيا، 
ديپلم افتخار اين دوره از مسابقات را كسب كرد. در 
اين مسابقه بين المللي كه در سال ۲۰۱۸ به ميزباني 
كشور اسپانيا برگزار شده است، اين كودك هشت ساله 
كرمانشاهي از مجتمع فرهنگي هنري كانون پرورش 
فكري كرمانشاه، از بين صاحبان ۴ هزار و ۱۴۱ اثر از 
۳۵ كشور جهان، موفق به كسب اين جايزه و ديپلم 
افتخار شد. مسابقه بين المللي نقاشي و پوستر بنياد 
صلح و همكاري كشور اسپانيا در سال ۲۰۱۸ با موضوع 

»فضا، ميراث مشترك بشريت« برگزار شد.

تشريح اتهام جعل مدرك
دو عضو شوراي شهر مشهد

مشهد|رييس شوراي شهر مشهد توضيحاتي را 
در مورد اته��ام مربوط به مدرك تحصيلي دو تن از 
اعضا شوراي شهر مش��هد را ارايه كرد. محمدرضا 
حيدري در اين باره اظهار داشت: هنوز ۶ ماه از شروع 
به كار شوراي پنجم نگذشته بود كه موضوع پرونده 
اتهام يكي از اعضاي ش��ورا مطرح شد و ما در همان 
زمان اعلام كرديم به پيگيري هاي حقوقي و نتايج 
آن پايبند هستيم. وي افزود: هم اكنون دادگاه بدوي 
تشكيل شده و راي صادر شده و ما منتظر اعلام راي 
هس��تيم. حيدري گفت: در موض��وع اتهام مربوط 
به مدرك تحصيلي دو تن از اعضاي ش��وراي شهر، 
جريان اقليتي از مفاهيم جعل استفاده كردند و اين 
در حالي اس��ت كه نه جعلي رخ داده و نه دادگاهي 

تشكيل شده كه مفهوم جعل را بيان دارد.

شهردار اروميه رييس هيات 
واليبال آذربايجان غربي شد

اروميه|محمد حضرت پور شهردار اروميه به عنوان 
رييس جديد هيات واليبال آذربايجان غربي انتخاب 
شد.  مجمع انتخاباتي هيات واليبال آذربايجان غربي 
با نامزدي ۱۱ نفر براي تصدي پس��ت رياست هيات 
واليبال به مدت چهار س��ال در محل فرهنگسراي 
خانه جوان اروميه برگزار شد. از نامزدهاي برجسته 
اين هيات، محمد حضرت پور شهردار اروميه و كريم 
فروزان رييس پيش��ين هيات واليبال استان بود. در 
نهايت از ۱۷ راي ماخوذه، محمد حضرت پور با ۱۴ راي 

به عنوان رييس هيات واليبال استان شد.

توسعه گردشگري شهر اردبيل 
وارد فاز عملياتي شده است

اردبيل|مديركل ميراث فرهنگي اس��تان اردبيل 
گفت: ش��هر اردبيل ويژگي هاي طبيعي و تاريخي 
بسياري براي جذب توريست دارد و با اقدامات انجام 
ش��ده در دو سال گذشته توس��عه گردشگري شهر 
اردبيل وارد فاز عملياتي ش��ده اس��ت. نادر فلاحي 
ديروز در جلس��ه مش��ترك با اعضاي شوراي شهر 
اردبيل، تصريح كرد: اقدامات بسياري براي توسعه 
گردش��گري در ش��هر اردبيل طي دو سال گذشته 
انجام گرفته است. ساماندهي مجموعه تاريخي شيخ 
كلخوران، كاوش هاي جمعه مسجد، ثبت ملي عمارت 
ش��هرداري، تعيين حريم پل هاي تاريخي و ايجاد 
موزه هاي جديد از جمله اين اقدامات است. فلاحي با 
اشاره به احياي سردر عالي قاپو در مدت زمان كمتر 
از يك سال، افزود: با احياي اين مجموعه و ساماندهي 
مجموعه جهاني ش��يخ صفي الدين اردبيلي مدت 
ماندگاري گردشگران در اين مجموعه از ۲۵ دقيقه 

به ۲ و نيم ساعت رسيده است.

مبارزه با مواد مخدر
 به نمايندگي از دنيا 

زاهدان|سردار مومني گفت: سيستان و بلوچستان 
به نمايندگي از جهان خط مقدم مبارزه جهاني با مواد 
مخدر اس��ت. به گزارش باشگاه خبرنگاران، سردار 
اس��كند مومني دبيركل ستاد مبارزه با مواد مخدر 
اظهار ك��رد: طرح »ياري گ��ران زندگي« از جمله 
طرح هاي مهم در حوزه پيش��گيري از مصرف مواد 
مخدر است كه به زودي انجام خوهد شد. او با اشاره 
به اينكه كش��فيات مواد مخدر در كشور نسبت به 
مدت مشابه سال گذشته ۱۶ درصد و در سيستان 
و بلوچستان ۲۵ درصد افزايش داشته است، گفت: 
در سال جاري بيش از ۵۵۰ تن انواع مواد مخدر در 
كشور كشف شده كه در سيستان و بلوچستان اين 

رقم ۱۵۴ تن بوده است.

راه اندازي ۳ اقامتگاه 
بوم گردي در شهرستان سرايان

بجنورد| مسوول ميراث فرهنگي، گردشگري 
و صنايع دستي شهرس��تان سرايان از راه اندازي 
۳اقامت��گاه بوم گ��ردي از آغ��از امس��ال در اين 
شهرستان خبر داد. عرب گفت: اقامتگاه كاروانسرا، 
ولي آباد مصعبي و زرين گل كوير سه قلعه از جمله 
اقامتگاه هايي هستند كه امسال پروانه بهره برداري 
دريافت كردند. وي اس��تفاده از خانه هاي بومي، 
استفاده از معماري داخلي ساده محلي، پذيرايي 
با غ��ذا و خوراك هاي بومي، مش��اركت جوامع 
محلي در فعاليت ها، زنده نگه داشتن فرهنگ و 
آيين هاي سنتي منطقه، معرفي هنر ها و صنايع 
خاص منطقه و معرفي موسيقي محلي ايراني را از 
اهداف ايجاد اقامتگاه هاي بوم گردي دانست. اين 
اقامتگاه ها با هزينه بخش خصوصي و كمك هاي 
ميراث فرهنگي، صنايع دس��تي و گردش��گري 
آماده شده است. هم اكنون ۹ اقامتگاه بوم گردي 
در شهرستان سرايان با ظرفيت ۴۰۰ نفر فعاليت 

مي كنند.

چهرههاياستاني
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۳00هزارآموزگارتاسال1400بازنشستهميشوند

چالش  كمبود معلم

شاخص پايين اشتغال بيانگر اتلاف سرمايه انساني است
رييسموسسهمطالعاتجمعيتيايران:

نگاه��ي به آم��ار و ارقام معلماني كه تا چند س��ال آينده 
بازنشسته شده و از بدنه آموزش و پرورش جدا مي شوند 
حكايت از آن دارد كه كمبود معلم در سال هاي پيش رو 
چقدر جدي بوده و چگونه بحران نيروي انساني به يكي از 
اصلي ترين چالش هاي آموزش كشور تبديل شده است تا 
جايي كه مسوولان وزارت آموزش و پرورش به اين سمت 
رفته اند كه براي جبران اين كمبود نيرو به سياست هايي 
مراجعه كنند كه خود تا چن��دي پيش منتقد آن بودند. 
استفاده از معلمان خريد خدمت و حق التدريسي ها كه در 
دولت احمدي نژاد رسميت پيدا كرد و باب شد حالا باز هم 
قرار است حلال مشكلات وزارتخانه آموزش و پرورش براي 
جبران كمبود نيرو باشد. بر اساس آمارهايي كه تابستان 
امسال از سوي مسوولان وزارت آموزش و پرورش منتشر 
شد، قرار بود مهر امسال 60 هزار معلم بازنشسته شده و از 
بدنه آموزش و پرورش جدا شوند و حالا آخرين آماري كه 
روز گذشته از سوي نمايندگان مجلس شوراي اسلامي در 
تذكري شفاهي خطاب به وزيرآموزش و پرورش مطرح 
شده نش��ان مي دهد، تا س��ال 1400، بيش از ۳00 هزار 
فرهنگي بازنشسته مي ش��وند، نتيجه چنين وضعيتي 
سبب شده تا زنگ خطر نبود معلم از مدت ها قبل به صدا 
درآم��ده و وضعيت نيروي انس��اني در آموزش و پرورش 
قرمز باشد. سونامي بازنشستگي فرهنگيان در حالي كه در 
تمام اين سال ها ورودي هاي دانشگاه فرهنگيان و تربيت 
معلم به اندازه اي نبوده است كه اين حجم از بازنشستگي را 
جبران كند از طرف ديگر علاوه بر اين موضوع كارشناسان 
آموزش معتقدند بخشي از كمبود نيروي معلم سياست  
خودخواس��ته آموزش و پرورش اس��ت كه در دوره هاي 
قبلي با هدف صرفه جويي در هزينه هاي اين وزارتخانه رخ 
داد. مازاد اعلام كردن 250 هزار نيروي معلم و همچنين 
جلوگيري از اس��تخدام معلمان جديد بر وخامت اوضاع 
افزود و سبب شده در شرايط فعلي، آموزش و پرورش راهي 
جز استفاده از حق التدريسي ها و خريد خدمتي ها نداشته 
باشد كه آن هم در واقع بيشتر از آنكه مشكل را حل كند، 

مانند يك مسكن مقطعي عمل مي كند.

    كمبود معلم موضوع تذكر شفاهي به وزير
اگرچه كمبود نيروي معلم معضلي نيس��ت كه به تازگي 
آموزش و پرورش را درگير كرده باشد اما تيرماه امسال جواد 

حسيني، سرپرست وزارت آموزش و پرورش از بازنشسته 
شدن 60 هزار نيروي معلم در مهر امسال خبر داد و درباره 
راه حل هاي اين وزارتخانه براي جبران كمبود نيرو گفت: 
»20 هزار معلم پذيرفته شده از طريق آزمون استخدامي 
سال هاي گذشته كه بر اساس ماده 2۸ اساسنامه دانشگاه 
فرهنگيان جذب شده اند، پس از گذراندن دوره يكساله 
صلاحيت حرفه اي معلمي از مهرماه وارد مدارس مي شوند، 
همچنين بيش از 5هزار نيروي خدماتي خواهيم داشت و 
از طريق استمرار خدمت نيروهاي در آستانه بازنشستگي 
نيز بخش��ي از كمبود نيروها را تامين مي كنيم . 25 هزار 
نفر نيز امس��ال از طريق كنكور سراسري پذيرفته و وارد 
دانشگاه فرهنگيان مي شوند. تمام توان خود را در اين راستا 
به كار گرفتيم.« حالا با گذش��ت پنج ماه از اين اظهارنظر 
كمبود معلم موضوع تذكر شفاهي نماينده مردم لنجان در 
مجلس شوراي اسلامي خطاب به وزير آموزش و پرورش 
شد. محسن كوهكن در جلسه علني روز گذشته مجلس 
با بيان اينكه تا س��ال 1400 بيش از ۳00 هزار فرهنگي 
بازنشسته مي شوند گفت: تعداد قابل توجهي از فرهنگيان 
طي يكي دو سال آينده بازنشسته مي شوند بخش قابل 
توجهي از كسري معلم امسال را با فراخوان بازنشستگان 
تامين كرديد. ضمن احترام به بازنشس��تگان اين روند را 
نمي توان ادامه داد. بايد ب��راي نيروهاي خريد خدمت و 
نيروهاي كه تحت عناوين ديگري ب��ا آموزش و پرورش 

همكاري مي كنند سازوكاري تنظيم شود.

    اس�تفاده از خريدخدمتي ه�ا و بازنشس�تگان 
راه حل مقطعي

تذكرها در حالي است كه كارشناسان آموزش و پرورش 
معتقدند بخش��ي از كمبود نيروي فرهنگي سياس��ت 
خودخواس��ته وزارتخانه ب��ا هدف صرفه جوي��ي بوده و 
اس��تفاده از نيروهاي خريد خدم��ت هم درمان مقطعي 
است. مهدي بهلولي، كارشناس آموزش و پرورش درباره 
اين موضوع به »تعادل« گفت: درد كمبود نيرو در آموزش 
و پرورش آنقدر مزمن شده كه در شرايط فعلي نمي توان 
براي درمان جدي آن اقدام كرد، بنابراين مس��وولان اين 
وزارتخانه ناچار هس��تند به سمت مسكن هاي مقطعي 
مانند استفاده از خريد خدمتي ها و حق التدريسي ها بروند. 
اما اگر به ريشه يابي موضوع بپردازيم، متوجه مي شويم در 

واقع كمبود نيروي فعلي يك سياست خودخواسته از سوي 
مسوولان اس��ت. در زمان وزارت آقاي فاني، از سوي وزير 
اعلام شد كه 250 هزار نيروي مازاد در اين وزارتخانه وجود 
دارد بنابراين اين موضوع و جلوگيري از استخدام جديد با 
هدف صرفه جويي، آموزش و پرورش را در اين زمينه دچار 
عقب افتادگي كرد كه آقاي فاني امروز بايد پاسخگو باشد.

او افزود: به نظر مي رسد سياست آموزش و پرورش اين است 
كه نيروي رسمي كم باشد. در نتيجه براي جبران كمبود 
چه راهي باقي مي ماند جز استفاده از حق التدريسي ها و 
خريدخدمتي ها؟ كه آنها هم درواقع استخدام نمي شوند 
بلكه استثمار مي ش��وند اما چون بيكاري معضل اصلي 
كشور است با هر ش��رايطي حاضر به همكاري مي شوند. 
اين وضعيت در حالي اس��ت كه ظرفيت دانش��گاه هاي 

تربيت معلم ما 40 هزار تا 50 هزار نفر است اما ورودي اين 
دانشگاه ها هر سال به 5 تا 10 هزار نفر مي رسد حال آنكه 
در مقابل نزديك به 60 هزار نفر هم هر س��ال بازنشسته 
مي شوند. نتيجه اين نبود تعادل در جذب و خروج نيروها 
تبديل به كمبود نيرو مي شود اما اين موضوعي است كه از 
سال ها قبل قابل پيش بيني بود حتي اكنون هم مي توان 
با توجه به آمار و ارقام وضعيت معلمان در سال هاي بعد را 
پيش بيني و بر اساس آن برنامه ريزي كرد اما چون سياست 
دولت نداشتن استخدام رسمي است به اين موضوع توجه 

نمي شود.
اين كارشناس آموزش بيان كرد: چيزي كه اين ميان قرباني 
شده و از بين مي رود كيفيت آموزش است. معلمي علاوه بر 
آموزش و تجربه، انگيزه و علاقه هم مي خواهد حالا چگونه 

از معلمي كه صرفا براي بيكار نبودن و نه از روي علاقه تن 
به تدريس داده است  مي شود توقع داشت به كار خود علاقه 
داشته باشد؟ آيا نتيجه اين وضع نااميدي معلم و به تبع آن 
افت كيفيت آموزش نيست؟ ضمن آنكه آموزش و پرورش 
هم نمي تواند به اين نيروها با چش��م انداز بلندمدت نگاه 
كند، چرا كه به محض پيدا كردن شغلي با مزاياي بيشتر 
معلمي را رها مي كنند. از طرف ديگر استفاده از معلم هاي 
بازنشسته هم به صلاح نظام آموزشي نيست .در حالي كه 
گفته مي شود معلم هاي قديمي با تجربه هستند اما آيا به 
اندازه تجربه خود حوصله و انگيزه هم براي آموزش دارند؟ 
حال آنكه در برخي مدارس معلمي را داريم كه نزديك به 
50 سال سابقه تدريس دارد، اين معلم با چه توان و انرژي 

سر كلاس درس حاضر مي شود؟

44هزارتختبيمارستانيدرحالساختدركشور
معاون توسعه مديريت و منابع انساني وزارت بهداشت با اشاره 
به اينكه در حال حاضر 44 هزار تخت بيمارستاني در كشور 
در حال احداث است، گفت: در صورت ادامه روند تخصيص 
بودجه عمراني با همين آهنگ، شايد حدود 15 سال طول 
بكشد تا پروژه هاي پيش رو به بهره برداري برسد؛ آن هم به 

شرطي كه پروژه جديدي به دست نگيريم.
كامل تقوي نژاد، در مراس��م افتت��اح درمانگاه هاي جديد 
تخصصي و فوق تخصصي بيمارستان اميراعلم درباره اين 
موضوع گفت: ۸.5 درصد از GDP كشور مربوط به بخش 
سلامت است. علاوه بر دولت نياز است كه با توجه به تنوع 
خدمات نظام سلامت، خيرين نيز به ما كمك كنند. با مقايسه 
اين عدد با بودجه اي كه دولت براي حوزه سلامت اختصاص 
مي دهد در مي يابيم كه حدود نيم��ي از اين ۸.5 درصد را 
دولت و نيم ديگر آن را مردم مي دهند. اما ممكن است بخشي 
باقي بماند كه نه دولت و نه بخش خصوصي و حتي خيرين 
توانايي كافي براي پرداخت در آن زمينه را نداشته باشند كه 

در آن صورت مجبور مي شويم ميزان پرداخت از جيب مردم 
را افزايش دهيم كه اين موضوع نيز از خط قرمزهاي ما در 
سياست گذاري هاي وزارت بهداشت است و همواره به دنبال 

تعديل ميزان پرداخت از جيب مردم هستيم.
تقوي نژاد ادامه داد: در حال حاضر 44 هزار تخت بيمارستاني 
در كشور در حال احداث است كه اگر دولت بخواهد اعتباراتي 
را كه اختصاص مي دهد با همين آهنگ عمراني پيش برد، با 
توجه به هزينه هاي موجود كه 15 هزار ميليارد تومان براي 
ساختن ساختمان مراكز ارايه خدمات است و حدود 15 هزار 
ميليارد تومان نيز به تجهيزات اختصاص پيدا كند، حدودا 
15 سال طول مي كشد تا پروژه هاي فعلي به سرانجام برسد؛ 
البته به شرط آنكه پروژه جديدي براي احداث دست نگيريم. 
وي افزود: وزارت بهداش��ت به دنبال جذب كمك ديگران 
و بخش خصوصي با استفاده از ظرفيت هاي موجود است. 
بحثي در ارتباط با مولدسازي دارايي هاي اكنون ما وجود 
دارد كه وزارت بهداش��ت به دنبال شروع آن است. تاكنون 

برآورد كرده ايم غريب به 200 هزار ميليارد تومان مجموع 
دارايي هايي است كه در اختيار دانشگاه هاي علوم پزشكي 
قرار دارد. مش��اهده مي كنيم برخي جاها از ظرفيت ها يا 
ساختمان ها به درستي استفاده نمي شود. وزارت بهداشت 
در تلاش است تا بخش مديريتي در اين زمينه تعريف كند تا 

به استفاده حداكثري از منابع موجود برسيم.
وي در ادامه با اشاره به اينكه استفاده از ظرفيت هاي بانكي، 
سرمايه گذاري بخش خصوصي، سرمايه گذاري در حوزه 
گردشگري سلامت و جذب كمك خيرين از اولويت هاي 
وزارت بهداشت است، گفت: تاكنون در اين زمينه اقدامات 
مناس��بي صورت گرفته اس��ت اما نياز اس��ت تا بيشتر از 
توانمندي هاي خيرين بهره مند شويم. شايد تاكنون مشكل 
از طرف ما بوده كه بطور دقيق نيازها و كمبودهاي خود را 
براي اين اقشار تشريح نكرده ايم. پس اكنون ما دست نياز 
خود را براي توسعه بخش هاي نظام سلامت به سوي خيرين 

دراز مي كنيم.

رييس موسسه مطالعات جمعيتي ايران با تاكيد بر اينكه 
شاخص هاي متفاوت و پايين اشتغال به ويژه اشتغال زنان 
تحصيلكرده در ايران، بيانگر اتلاف سرمايه انساني است، 
گفت: از اين رو سياست هاي ملي توسعه بايد بر توسعه انساني 
امكان بهره گيري از اين تحولات و روندهاي نوظهور جمعيت 
در راس��تاي توسعه پايدار در همه س��طوح را فراهم كند. 
محمدجلال عباسي شوازي در نهمين كنفرانس ملي انجمن 
جمعيت شناسي ايران افزود: كشورهايي با باروري بالا مانند 

يمن و افغانستان بيشترين نسبت كودكان را در جمعيت 
دارند در حالي كه كش��ورهايي مانند اندونزي و بنگلادش 
كه به باروري س��طح جايگزيني نزديك مي شوند، درصد 
بالايي از جمعيت آنها در سنين جواني ١٥ تا ٢٩ سالگي قرار 
دارند. عباسي شوازي درباره وضعيت ايران توضيح داد: ايران 
طي دو دهه اخير ميزان باروري زير سطح جايگزيني را تجربه 
كرده است و با ورود به پنجره جمعيتي، مسير ميانسالي را 
طي مي كند. تحصيلات به عنوان شاخص سرمايه انساني، 

در تمامي كشورهاي مس��لمان با وجود تنوع قابل توجه 
ويژگي هاي اجتماعي و اقتصادي در حال پيشرفت است.  
رييس موسسه مطالعات جمعيتي ايران با اشاره به اينكه 
دستيابي به تحصيلات و به ويژه كاهش شكاف تحصيلات 
زنان و مردان در ايران قابل توجه است، تصريح كرد: تحولات 
فوق، فرصت ها و چالش هايي را در زمينه هاي اقتصاد، توزيع 
ثروت، سلامت، حاكميت سياست و ساختارهاي اجتماعي 
اقتصادي به دنبال دارد. وي خاطرنش��ان كرد: با بررس��ي 

و مقايسه تحولات جمعيتي و س��رمايه انساني در ايران و 
كشورهاي منتخب مس��لمان مي توان دريافت با توجه به 
تنوع فرهنگي، اجتماعي و اقتصادي در بين كش��ورهاي 
مسلمان، تجزيه و تحليل بس��ترهاي ويژه آنها لازم است 
تا درك عميق تري از اين موضوعات مربوط به جمعيت و 
همچنين مسيرهاي دستيابي به اهداف سياست گذاري 
جمعيت فراهم شود. به گفته عباس��ي شوازي، نتايج اين 
مطالعه بيانگر اين اس��ت كه با وجود پتانسيل هايي كه در 

ساختار سني جمعيتي اين كشورها نهفته است، استفاده 
از اين س��رمايه هاي ارزشمند به درس��تي و كامل صورت 
نمي گيرد. وي تاكيد كرد: شاخص هاي متفاوت و پايين 
اشتغال به ويژه اشتغال زنان تحصيلكرده در ايران، بيانگر 
اتلاف س��رمايه انس��اني در اين كشورها اس��ت. از اين رو 
سياس��ت هاي ملي توسعه بايد بر توس��عه انساني امكان 
بهره گيري از اين تحولات و روندهاي نوظهور جمعيت در 

راستاي توسعه پايدار در همه سطوح را فراهم كند.

رتبهبنديمعلماندرچهمرحلهاياست؟
معاون توسعه منابع وزارت آموزش و پرورش گفت: زمان 
اجراي رتبه بندي فرهنگيان پس از تصويب ازابتداي مهرماه 
 سال جاري خواهد بود و معوقات آن متناسب هر رتبه از اول 

مهرماه ۹۸ محاسبه و پرداخت مي شود.
علي الهيار تركمن در خصوص اجرايي شدن طرح رتبه بندي 
معلمان و اينكه وزير آموزش و پرورش گفته است هر زمان 
اين طرح تصويب شود از ابتداي مهرماه در حقوق معلمان 
اعمال مي شود و همچنين سخناني كه گاه به صورت ضد و 
نقيض در خصوص اجرايي شدن اين طرح و روند آن بيان 
مي شود، گفت: به استناد جزو الف ماده 6۳ قانون برنامه ششم 
توسعه مقرر شده است »نظام رتبه بندي معلمان و استقرار 
 نظام پرداخت بر اساس تخصص با شايستگي ها و عملكرد 

رقابتي مبتني بر نظام رتبه بندي معلمان و  مهندسي نيروي 
انساني بر اساس سند تحول و نقشه جامع علمي كشور، با 
تصويب مجلس شوراي  اسلامي در قالب بودجه سنواتي 
تهيه شود«. او افزود: با توجه به آنكه در متن قانون برنامه به 
»تصويب مجلس  در قالب بودجه سنواتي« اشاره شده است، 
در زمان بررسي و تصويب قانون بودجه سال ۹۸ مبلغ 2000 
ميليارد تومان براي رتبه بندي معلمان به تصويب رسيده 
است. به عبارت ديگر در  اين قالب وظيفه تقنيني مجلس 
شوراي اسلامي به انجام رسيده است. معاون برنامه ريزي و 
توسعه منابع وزارت آموزش و پرورش بيان كرد: از سوي ديگر 
ساز و كارهاي مورد نياز براي شكل گيري نظام رتبه بندي و 
مرتبط كردن نظام پرداخت  ها با شايستگي و عملكرد رقابتي 

معلمان و نيز مهندس��ي نيروي انساني كه بر اساس ماده 
فوق الذكر بر  عهده دولت گذاشته شده است پس از بررسي 
و اخذ نظر كارشناسان مختلف در جلسات متعدد تدوين و 
 براي سير مراحل تصويب به هيات وزيران ارسال شده است.

الهيار تركمن به مهر گفت: آيين نامه اين موضوع در جلسات 
متعدد كميته تخصصي و كميسيون امور اجتماعي و دولت 
الكترونيك  هيات دولت در شرف نهايي شدن بوده و به زودي 
به صحن دولت ارسال مي شود.  وي در پايان گفت: با توجه به 
پيگيري هاي وزير آموزش و پرورش زمان اجراي رتبه بندي 
فرهنگي��ان پس از تصويب از ابتداي مهرماه  س��ال جاري 
خواهد بود و معوقات آن متناسب هر رتبه مكتسبه توسط 

فرهنگيان محاسبه و پرداخت  خواهد شد.

اجرايطرحاستحقاقسنجيدر۶0۵بيمارستانكشور
مديركل نظارت بر خدمات سازمان بيمه سلامت، از اجراي 

طرح استحقاق سنجي در 605 بيمارستان كشور خبر داد.
مهدي قنادي گفت: از 40 ميليون فرد تحت پوشش سازمان 
بيمه س��لامت ۳۳ ميليون نفر دفترچه رايگان دارند. عدم 
توازن منابع و مصارف و تامين منابع پايدار همواره يك چالش 
بزرگ بوده تا اينكه با شكل گيري طرح تحول نظام سلامت 
اقداماتي در راستاي بهبود عملكرد و ارايه خدمات انجام شد. 
طرح استحقاق سنجي در 605 بيمارستان اجرايي شده و 

به دنبال اين هستيم در ساير بيمارستان ها نيز اجرا شود در 
2۳۳ شهر طرح نسخه نويسي الكترونيك اجرايي شده است.

وي با بيان اينكه بيمه سلامت در بخش بستري ۹0 درصد 
و در بخش سرپايي ۷0 درصد تعرفه هاي دولتي را پرداخت 
مي كند، گفت: 2 هزار و 400 قلم دارو و 5100 خدمت و 50 
هزار قلم تجهيزات پزشكي در تحت پوشش بيمه سلامت 
است.  مديركل نظارت بر خدمات سازمان بيمه سلامت با 
اشاره به اينكه اجراي پوشش بيمه اجباري در راستاي ارايه 

خدمات به اقشار آسيب پذير مورد توجه قرار گرفته است 
گفت: براي دهكهاي يك، دو و سه پوشش بيمه اي رايگان 
ارايه مي شود و دهك چهار 50 درصد سرانه مصوب و دهك 
پنج و به بعد، كل سرانه مصوب را براي ارايه پوشش بيمه اي 
پرداخت خواهند ك��رد وتعيين دهك متقاضيان برعهده 
وزارت رفاه است. بعد از انجام آزمون وسع و براساس دهك 
اعلامي، متقاضيان بيمه همگاني، مي توانند از خدمات بيمه 

سلامت بهره مند شوند.
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تحريم هاي امريكا و چالش 
پانسمان كودكان »اي بي«

نايب رييس كميسيون بهداش��ت و درمان مجلس 
گفت: تهيه مواد اولي��ه داروي��ي و واردات داروهاي 
بيماران خاص به ويژه پانسمان »كودكان اي بي« به 
دليل تحريم هاي امريكا با مشكلات بسياري همراه 
است. محمد حسين قرباني درباره فوت 15 كودك 
اي بي به دليل عفونت ناشي از نبود پانسمان ميپلكسي 
كه به خاطر تحريم ها به ايران ارسال نمي شود، گفت: با 
وجود شعارها و وجود قوانين و پروتكل هاي بين المللي 
كه هيچ كشوري حتي در زمان جنگ نبايد از حوزه 
دارو و تجهيزات پزشكي تحريم باشد، امروز در تهيه 
مواد اوليه بسياري از كارخانه هاي داروسازي و وارد 
كردن داروهاي بيماران خاص، با مشكلات بسياري 
رو برو هس��تيم. نماينده مردم آس��تانه اشرفيه در 
مجلس شوراي اس��لامي با تاكيد بر اينكه در حوزه 
داروهاي تخصصي بيماران خ��اص ازجمله اي بي، 
نتوانستيم همه نيازها را در داخل كشور توليد كنيم، 
افزود: درحال حاضر به دليل كارشكني هاي مختلف 
با مشكلات بس��ياري در خصوص واردات داور هاي 
بيماران خ��اص و پانس��مان ميپلكس مخصوص 
بيماران اي بي مواجه هستيم و آسيب و زيان آن متوجه 
كودكان و بيماراني مي شود كه به آن نياز مبرم دارند. با 
وجود مستثني بودن دارو از تحريم ها، مشكلات بسيار 
زيادي براي واردات دارو تجهيزات پزشكي داريم.  اين 
نماينده مردم در مجلس دهم در پاسخ به اين سوال 
كه آيا امكان توليد پانسمان  ويژه بيماران اي بي  وجود 
ندارد؟به خانه ملت گفت: هر زم��ان كه به جوانان و 
نخبگانمان اعتماد كرديم و ميدان را در اختيارشان 
قرار داديم موفق بوديم، اما اين موضوع نيازمند فضاي 
همدلي و همنوايي است كه به سختي فراهم مي شود 
چرا كه امروز بسياري از حوزه هاي كشور با مشكلات 
و آسيب هاي مختلفي مواجه است. متاسفانه با وجود 
اينكه اي بي در ليس��ت بيماري هاي خاص است اما 

بودجه اي به آن اختصاص پيدا نكرده است.

جلوگيري از موازي كاري 
پزشكي با نسخه پيچي الكترونيك 

عضو كميسيون بهداش��ت و درمان مجلس شوراي 
اسلامي با اش��اره به الزام نسخه پيچي الكترونيكي 
گف��ت: يكي از الزامات اين كار اين اس��ت كه جلوي 
بسياري از خدمات موازي گرفته مي شود و با اين اقدام، 
از مراجعات متعدد با نس��خه هاي متفاوت بر اساس 
تشخيص هاي مختلف، ممانعت مي شود. محمدنعيم 
اميني فرد درباره نسخه پيچي الكترونيكي در تمامي 
داروخانه ها به خانه ملت گفت: ارايه خدمات به شكل 
آنلاين و الكترونيك يك پيشرفتي است كه در اكثر 
كشورهاي مترقي ديده مي شود كه به دلايل مختلف 
مفيد است.از دلايل مفيد بودن اين كار اين است كه هم 
از اتلاف وقت بيماران جلوگيري مي شود و هم اينكه 
قطعا از برخي سوءاستفاده هاي احتمالي نيز پيشگيري 
مي شود كه اين كار نياز به يكسري زيرساخت دارد. 
او گف��ت: در حال حاضر اطلاعات ۸0حدود ميليون 
ايراني در سامانه وزارت بهداشت وجود دارد كه تعدادي 
فعال و برخي غيرفعال هس��تند چرا كه به خدمات 
درماني نياز نداشته اند، ما بايد نسخه اي ديگر از پرونده 
الكترونيك داشته باشيم كه به كليه مراكز ارايه خدمت 
مثل داروخانه ها، آزمايش��گاه ها و مراكز فيزيوتراپي 

وصل شود اما اين كار عملا تا الان انجام نشده است.
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»تعادل«9تفاوتاصليطرحمليمسكنبامسكنمهررابررسيميكند

هوايتهرانبرايهمهدرشرايطناسالمقرارگرفت

استارت ثبت نام مسكن دولتي از امروز 

تداوم جدال بر سر تعيين عامل آلودگي هوا

گروه راه و شهرسازي|
سامانه طرح ملي مسكن در شرايطي از امروز براي ثبت نام 
متقاضيان 10 استان كشور باز مي شود كه پروژه مسكن مهر 
پس از گذشت 12 سال، همچنان در پيچ و خم وعده هاي 
مسوولان وزارت راه و شهرسازي مانده و تكميل آن به سال 
99 موكول شده است. متقاضيان تهراني مسكن دولتي نيز 

از هفته آينده مي توانند در سامانه يادشده ثبت نام كنند.
طرح ملي مسكن با هدف خانه دار كردن ۶ دهك نخست 
درآمدي و س��اخت 400 هزار واحد مسكوني در كشور از 
زمستان سال گذشته مطرح شد و طي يكي، دو ماه اخير به 
صورت رسمي وارد فاز اجرايي شده و قرار است تا پايان دولت 
دوازدهم اين واحدهاي مسكوني به متقاضيان واگذار شود.

اين طرح از همان ابتدا با واكنش هاي متفاوتي مواجه شد، در 
اين ميان اگرچه تعدادي از كارشناسان موافق اجراي طرح 
ملي مسكن بودند اما در مقابل اغلب فعالان و كارشناسان 
اين حوزه مخالف دخالت دولت در بخش مسكن و اجراي 
يك طرح ناقص و ناتمام ديگر در اين بخش بودند.موافقان، 
عملياتي شدن طرح ملي مسكن را كمك به خانه دارشدن 
۶ دهك ابتدايي كش��ور مي دانند ضمن اينكه با ساخت و 
ساز مسكن، 300 صنعت مرتبط با صنعت ساختمان هم 
جان تازه اي مي گيرد و مي تواند به كاهش قيمت مسكن 

هم كمك كند.
از سوي ديگر، مخالفان طرح ملي مس��كن كه تمام قد از 
استدلال هاي خود براي بي نتيجه ماندن اين طرح حمايت 
مي كنند، معتقدند كه اجراي طرح ملي مسكن اگرچه به 
صاحبخانه شدن بخش كوچكي از متقاضيان خريد مسكن 
كمك مي كند اما تأمين كننده نياز 4 ميليون خانوار نيست، 
آنها حضور دولت در طرح هاي مسكن را مساوي با شكست 
خوردن آن طرح دانسته و پاياني شبيه پروژه مسكن مهر را 
براي طرح ملي مسكن متصورمي شوند؛ به گفته مخالفان، 
مسوولان وزارت راه و شهرسازي با وجود اعلام چندين باره 
جزييات اين طرح هنوز پاسخ درستي به منتقدان درباره 
شيوه هاي تأمين مالي آن نداده اند، موضوعي كه تكميل 2 

ساله اين طرح را در هاله اي از ابهام فرو برده است.

 شباهت ها و تفاوت هاي طرح هاي دولتي
مسكن مهر و طرح ملي مسكن دو طرح با متولي دولتي براي 
خانه دار كردن متقاضيان مسكن هستند كه يكي از سوي 
دولت نهم و ديگري توس��ط دولت دوازدهم مطرح شدند، 
اين دو طرح با وجود هدف تقريبا مشابه يعني تأمين مسكن 
متقاضيان خريد و همچنين برچسب كپي كاري از مسكن 
مهر به مسكن ملي، تفاوت هاي بسياري در زمان آغاز طرح، 
تعداد واحدهاي ساخته شده، جانمايي، زمان تحويل،  تعداد 

طبقات ساختمان ها و ... دارند.
»مسكن مهر« توسط محمد سعيدي كيا، وزير مسكن و 
شهرس��ازي به عنوان طرح اصلي دولت نهم در تأمين نياز 
مسكن مردم عنوان شد و قرار بر اين بود كه سالانه تعداد يك 
ميليون و 500 هزار واحد مسكوني يا زمين در سطح كشور 
واگذار شود؛ اما در طرح »اقدام ملي براي مسكن« علاوه بر 
تكميل 500 هزار واحد ناتمام مسكن مهر و ساخت 200 
هزار واحد مسكن روستايي، 400 هزار واحد شهري )100 
هزار واحد مسكن در بافت هاي فرسوده شهري، 200 هزار 
واحد در شهرهاي جديد و 100 هزار واحد نيز در شهرهاي 
كوچك و با جمعيت كمتر از 100 هزار نفر( ساخته خواهد 
شد.براس��اس برنامه دولت نهم، پروژه مسكن مهر بايد 5 

ساله و در سال 90 تكميل مي شد اما پايان طرح ملي مسكن 
براس��اس اظهارات وزيرراه و شهرسازي دولت دوازدهم در 

سال 99 خواهد بود.
تفاوت ديگري كه اين دو طرح دارند در زمان آغاز عملياتي 
ش��دن آنها است، طرح مس��كن مهر در ابتداي دولت نهم 
ش��روع شدن اما طرح ملي مسكن در دوسال پاياني دولت 

دوازدهم كليد خورد.
در پروژه مس��كن مهر براي ساخت و ساز از اراضي خارج از 
شهرها استفاده ش��د كه امكانات و تأسيسات زيرساختي 
نداشت اما در طرح ملي مسكن ساخت و سازهاي شهري 
در بافت فرسوده، شهرهاي جديد و شهرهاي كوچك انجام 
مي شود.تفاوت ديگري كه دو طرح مسكن مهر و طرح ملي 
مسكن دارند در بلندي ساختمان ها است، درحالي كه در 
طرح مسكن مهر شاهد ساخت ساختمان هاي بلندمرتبه 
10 يا 15 طبقه بوديم، تعداد طبقات طرح مسكن ملي در 

نهايت ۷ طبقه است.
همچنين در طرح مسكن مهر دولت تسهيلات يارانه اي را به 
سازندگان پرداخت مي كرد كه پس از دوران مشاركت به نام 
متقاضيان )خريداران مسكن مهر( منتقل مي شد كه در حال 

حاضر بيشترين وام پرداخت شده مسكن مهر مربوط به شهر 
پرديس )50ميليون تومان( است كه ميزان اقساط آن حدود 
450 هزار تومان اس��ت،  اما در طرح ملي مسكن قرار است 
۷5 تا 100 ميليون تومان وام به متقاضي پرداخت شود كه 
سود اين تسهيلات 18 درصد است كه متقاضي بايد ماهانه 
در روش ساده و پلكاني به ترتيب 1.2 ميليون و 1.۷ميليون 

تومان را طي 12 سال پرداخت كند.
در طرح ملي مس��كن متقاضي بايد 3 ش��رط تأهل، عدم 
استفاده از تس��هيلات دولتي حوزه زمين و مسكن از اول 
انقلاب تاكنون و سابقه 5 سال سكونت را داشته باشد در طرح 
مسكن مهر تأهل، عدم استفاده از تسهيلات دولتي، سابقه 
سكونت 5ساله و عدم مالكيت 4 شرط ثبت نام متقاضيان 
دهك هاي پايين جامعه بود كه البته بعد از چند سال و به دليل 

وجود واحدهاي فاقد متقاضي شرط تأهل حذف شد.
تفاوت ديگري كه طرح ملي مسكن با مسكن مهر دارد در 
جامعه هدف اين دو طرح است درحالي كه در مسكن مهر، 
اقشار كم درآمد جامعه مورد نظر بودند در طرح ملي مسكن 
۶ دهك نخس��ت درآمدي يعني هم اقشاركم درآمد و هم 
قشر متوسط مي توانند در اين طرح مشاركت داشته باشند.

طرح ملي مسكن سه نوع س��اخت و ساز دولتي، تعاوني و 
شخصي پيش روي متقاضي قرار داشت اما براساس اظهارات 
وزيرراه و شهرسازي، ساخت و ساز در طرح ملي مسكن به 
انبوه س��ازان و خود متقاضيان واگذار مي ش��ودو خبري از 

تعاوني ها نيست.
اما شباهتي كه دو طرح مسكن مهر و طرح ملي مسكن دارند 
در نامشخص بودن منابع مالي تأمين كننده آنها در ابتداي هر 
دو طرح است، درطرح مسكن مهر دولت مجبور به استقراض 
از بانك مركزي ش��د اگرچه پس از پرداخت تسهيلات به 
متقاضيان قرارشد كه از بازگشت اقساط وام هاي دريافتي 
به عنوان منبع درآمدي براي ساخت و ساز استفاده شود اما 
همچنان ابهاماتي درباره اين منبع درآمدي وجود دارد. در 
طرح ملي مسكن هم اگرچه قرار است 30 درصد از هزينه 
ساختمان را متقاضي پرداخت كند اما با توجه به بالابودن 
هزينه ساخت و س��از در كشور، نياز به يك منبع درآمدي 
مشخص براي اتمام اين پروژه وجود دارد كه مسوولان وزارت 
راه وشهرسازي پاسخي به آن نمي دهند البته معاون مسكن و 
ساختمان وزارت راه و شهرسازي مي گويد قرار نيست در اين 
طرح مانند طرح مسكن مهر از منابع بانك مركزي برداشت 

ش��ود و بر اساس دس��تور رييس جمهور، قرار است سطح 
تسهيلات مسكن در كليه بانك ها به استثناي بانك مسكن 
كه به عنوان بانك تخصصي اين حوزه فعاليت مي كند، به 
20 درصد كل تسهيلات بانكي ارتقا يابد اما همچنان اين 
موضوع بدون پاسخ باقي مانده كه بانك عامل بخش مسكن 
كه اقساط بازگشتي مس��كن مهر را به صندوق پس انداز 
مسكن يكم اختصاص داده، چگونه مي خواهد منابع مالي 

براي طرح ملي مسكن را از منابع داخلي خود تأمين كند.
ضمن اينكه با توجه به آم��ار اعلامي بانك مركزي، ميزان 
تسهيلات مسكني كه بانك ها در ۶ ماهه نخست امسال به 
بخش مسكن داده اند، نسبت به مدت مشابه سال قبل 24 

درصد كاهش داشته است.
از سوي ديگر كارشناسان بانكي معتقدند بانك هاي تجاري 
به دليل بالا بودن تورم، قيمت بالاي تمام شده توليد پول و 
همچنين بالا بودن نرخ سود تسهيلات بين بانكي حاضر به 
اعطاي تسهيلات طولاني مدت براي مسكن نيستند.بنابراين 
پيش بيني مي شود كه كل بار تامين مالي اين طرح بر دوش 
بانك عامل بخش مسكن قرار داده شود و ساير بانك هاي 
توسعه اي يا تخصصي يا تجاري حاضر به سرمايه گذاري در 
بخش مسكن و منفي شدن بيش از پيش ترازهاي تجاري 

خود نخواهند بود.

 قرارداد با انبوه سازان براي اجراي طرح ملي
در شرايطي كه اما و اگرهاي بسياري درباره جزييات و روند 
پيش روي دولت در طرح ملي مسكن وجود دارد اما به نظر 
مي رسد، وزارت راه و شهرسازي تلاش دارد كه در دوسال 
باقيمانده از عمر دولت دوازدهم اين طرح را به نام خود زده 
و اجرايي كند برهمين اساس مشوق هايي هم در نظرگرفته 
است كه يكي از آنها صدور رايگان پروانه ساخت واحدهاي 
فرسوده براي متقاضيان طرح ملي مسكن است موضوعي كه 
وزيرراه و شهرسازي به آن اشاره مي كند و مي افزايد: سامانه 
اين طرح طي روزهاي گذش��ته براي ثبت نام متقاضيان 
در استان كرمان به صورت آزمايشي آغاز به كار كرد تا هم 
ضعف هاي سامانه را شناسايي كنيم و هم اينكه مطالبات 

مردم را دريابيم.
به گزارش مهر، محمد اس��لامي درباره ثبت نام طرح ملي 
مسكن مي گويد: با بررسي هايي كه انجام شد قرار شد سامانه 
براي 10 استان از روز شنبه 18 آبان در دسترس مردم قرار 
گيرد تا شرايط ثبت نام را دريابند و مدارك موردنياز را اسكن 

كنند. اين سامانه از فردا براي ثبت نام باز خواهد شد.
وزير راه و شهرس��ازي ادامه مي دهد: در يك سال گذشته 
توانسته ايم در بس��ياري از استان ها زمين هاي مورد نياز را 
آماده سازي و قراردادها را با انبوه سازان منعقد كنيم و كار ما 
در ادامه اين طرح، شناسايي متقاضيان واقعي و روش هاي 
واگذاري زمين متفاوت اس��ت، در برخي شهرها زمين به 
سازنده براي ساخت و ساز داده مي شود و در برخي شهرها به 

مردم زمين داده مي شود تا خانه هاي خود را بسازند.
اسلامي درباره بافت فرسوده در اين طرح مي گويد: پروانه 
ساخت در بافت فرسوده رايگان داده مي شود و تاكنون 
20 هزار نفر در بخش دريافت تسهيلات نوسازي بافت 
فرس��وده ثبت نام كرده اند و به بانك ها معرفي شده اند.

او درباره هزينه س��اخت مس��كن در طرح ملي مسكن 
مي گويد: در شهرهاي كوچك متري 2.5 تا 3.5 ميليون 
تومان و در كلان ش��هرها بر اس��اس هزينه تمام شده 

ساخت و ساز اين هزينه ها دريافت خواهد شد.

گروه راه و شهرسازي|
 روز گذش��ته هواي تهران براي شش��مين روز متوالي در 
وضعيت ناسالم براي گروه هاي حساس جامعه قرار گرفت. 
هواي ديروز تهران با شاخص 121 در شرايطي در وضعيت 
ناس��الم قرار گرفت كه ميانگين ش��اخص كيفيت هوا در 
48 ساعته قبل از آن نيز 108 بود و نشان دهنده وضعيت 
ناسالم بوده است. پيش بيني مي شود،  از امروز آلودگي هوا 
در پايتخت بيشتر ش��ده و براي همه افراد وضعيت ناسالم 
 شود، همچنين پيش بيني ها حاكي از اين است كه آلودگي 
هوا تا آخر هفته ادامه دارد.به گ��زارش »تعادل«، آلودگي 
هواي ته��ران در روزهاي اخير دوب��اره بحث تاثيرگذاري 
طرح ترافيكي »كاهش آلودگي هوا« را كه از س��ال 9۶ در 
دستور كار ش��هرداري قرار گرفته، داغ كرده است و برخي 
با اشاره به آلودگي هاي اين روزها بر اين باورند كه اين طرح 
بايد اصلاح شود، اما مسوولان شهرداري معتقدند اين طرح 
باعث كاهش آلودگي هوا و ترافيك شده است و اصلاح آن 
ضرورتي ندارد. محمد عليخاني، رييس كميسيون حمل و 
نقل شوراي شهر تهران كه از مخالفان جدي طرح كاهش 
به شمار مي رود، عنوان كرده است: »آمارها درباره كاهش 
آلودگي هوا س��اختگي است«. عليخاني ش��رايط امروز را 
نتيجه تسامح برخي اعضاي شورا در برابر شهرداري مي داند 
و عنوان مي كند كه نظرات كميسيون تخصصي حمل و نقل 
هيچگاه توسط معاونت حمل و نقل مورد توجه قرار نگرفته 
است. از سوي ديگر، محسن پورسيدآقايي، معاون حمل و 
نقل شهرداري تهران همچنان بر مواضع خود اصرار مي ورزد 
و معتقد است طرح ترافيك جديد مانع از تشديد آلودگي 
هوا شده است. سردار رحيمي، رييس پليس پايتخت نيز 
بدون اينكه به مرجع خاصي اشاره كند يا از نهاد خاصي نام 
ببرد، عنوان كرد كه »دستگاه هاي مسوول بايد براي كاهش 
ترافيك و آلودگي هوا اقدام كنند، حرف هاي انتزاعي بايد به 
بحث هاي كارشناسي تبديل شود، دستگاه هاي مسوول 
بايد پاسخ دهند كه چه حركتي براي كاهش آلودگي هوا 
كرده ان��د.« چندي پيش نيز رييس پليس پايتخت موارد 

اصلاحي را در 8 بند به شوراي شهر ارايه كرده بود.

 انتقاد از كوتاهي و تسامح شوراي شهر 
محمد عليخاني، رييس كميسيون عمران وحمل و نقل 
شوراي شهر تهران معتقد است، شوراي شهر نمي تواند در 

بازنگري طرح دخالتي داشته باشد. هرگونه بازنگري اعم از 
تغيير محدوده، ساعت طرح، روزهاي محدوده و محدوديت 
با شوراي ترافيك تهران است. شوراي ترافيك اين طرح را 

تصويب كرده است و خودش مي تواند، آن را بازنگري كند.
عليخاني با اشاره به اينكه شوراي شهر از ابتدا به اين طرح 
ايراداتي را وارد مي دانس��ت، تصريح كرد: اگر شهرداري 
قبل از اينكه آن را در شوراي ترافيك به تصويب برساند 
در ش��ورا مطرح مي كرد، ما نيز نظر كارشناسي خود را 
مي داديم و با همفكري  شايد برخي از اشكالاتي كه اكنون 
به طرح كاهش آلودگي هوا وارد اس��ت، وجود نداشت. 
علاوه بر اين پليس راهنمايي و رانندگي نيز ايراداتي به 
طرح كاهش آلودگي هوا وارد دانسته است، ما نيز برخي 
از آنها را قبول داريم، اما بايد در ش��وراي ترافيك تهران 

تصويب شود.
او ادامه داد: ش��وراي شهر در مقابل ش��هرداري و معاونت 
حمل و نقل و ترافيك كوتاهي و تس��امح كرده است و نظر 
كميسيون تخصصي در ش��ورا از حمايت كافي برخوردار 
نشد.به همين دليل دست معاونت حمل و نقل در بسياري 
از كارها بازتر شد، به طوري كه اين يك مساله آسيب زا شده 
است، متاسفانه در شوراي پنجم كمتر پيش آمد كه نظرات 
كميسيون تخصصي ملاك عمل قرار گيرد يا همراهي آنها در 
تصميمات شهري بيشتر باشد.بايد بگويم نگاه برخي در شهر 
رفيق بازي بود، چند عضو شورا با برخي مديران شهرداري 
رفاقتي داشتند و اين مسائل به وظيفه هاي نظارتي و ذاتي 
ش��ورا كه بايد انجام دهد، آ س��يب وارد كرد .اين جريانات 
 معاونت حمل  ونقل را با كميس��يون عمران و حمل ونقل 
به لج بازي انداخ��ت و آنها خيال كردند هركاري بخواهند 

مي توانند انجام دهند و امروز ثمرات آن را مي بينيم.

 آمارها ساختگي است
رييس كميسيون عمران و حمل و نقل شوراي شهر تهران 
با اش��اره به ساختگي بودن آمارهاي معاونت حمل و نقل و 
ترافيك درخصوص طرح كاهش آلودگي هوا كه در صحن 
شوراي شهر ارايه شد، اظهار كرد: اين آمارها اكنون نمود پيدا 
كرده و شاهد آن هستيم كه از آلودگي هوا كم نشده است. ما 
معتقد بوديم اين كاهش آلودگي هوا به دليل شرايط جوي 
آن مقطع سال بود و نبايد آن را به طرح كاهش آلودگي هوا 
نس��بت داد.او ادامه داد: بعضي ها به دليل داشتن روابط با 

معاونت حمل و نقل نمي خواستند اين مساله را بپذيرند و اگر 
آمارها درست بود، امروز نبايد شاهد آلودگي هوا مي بوديم. 
از ابتدا تاكيد كردم كه درستي اين طرح در پاييز و زمستان 
خودش را نش��ان مي دهد و شاهديم همان اتفاقاتي كه در 

گذشته  افتاد، مجددا در حال تكرار است.
عليخاني با تاكيد بر اينكه اولويت ها و سياست هاي كميسيون 
عم��ران و حمل و نقل اصلا م��ورد توجه ش��هرداري قرار 
نگرفت، ادامه داد: ش��هرداري به جاي آن نمايش��ي كه از 
سه شنبه هاي بدون خودرو در ش��هر تدارك ديد كه جزو 
اولويت ها و سياست هاي ما نبود، بايد درباره مساله آلودگي 
هوا و ترافيك كار جدي انجام مي شد، اگر شهرداري تمركز 
خود را بر س��اماندهي موتورس��يكلت ها قرار مي داد و به 
سمت موتورسيكلت هاي برقي پيش مي رفت، شايد امروز 
مشكلات كمتري داش��تيم. اينكه اولويت و سياست هاي 
شوراي شهر چيز ديگري بوده است و شهرداي چيز ديگري 
اجرا كرده است، اين سوال مطرح است كه كاركرد مصوبات 
شوراي شهر چيست، وقتي آنها كار خود را مي كنند، نتيجه 
اين مي شود كه پس از دو سال نه تنها اوضاع بهتر نشده، بلكه 

در بسياري جاها بدتر نيز شده است.

 افزايش موتورسيكلت ها در حلقه دوم طرح 
او با تاكيد بر اينكه با اجراي اين طرح در حلقه دوم ترافيك 
شاهد افزايش آمار موتورسيكلت ها هستيم، افزود: طرحي 
كه به اسم محدوده كاهش آلودگي هوا كار خود را آغاز كرد با 
افزايش موتورسيكلت ها نقض شده است. از طرفي آمارهاي 
ما نشان مي دهد مسافرت با مترو كاهش يافته و مردم نه تنها 
به سمت استفاده از حمل و نقل عمومي نرفتند، بلكه گرايش 
به موتورس��يكلت و تاكس��ي هاي اينترنتي و خودروهاي 

شخصي بيشتر شد.
عليخاني ادامه داد: معاونت حمل و نقل در اين دو سال حتي 
نتوانست يك اتوبوس به سيستم حمل و نقل شهري اضافه 
كند و آن تعداد محدود هم مربوط به دوره قبل بوده است. 
اين معاونت كارهاي اصلي خود را رها كرده است و به جاي 
آن دوچرخه سواري و حلقه دوم را مركز توجه قرار داده است.

عليخاني در ادامه انتقادهاي تند و تيزي را عليه ش��هردار 
مطرح كرد و تا جايي پيش رفت كه حتي از انتخاب حناچي 
به عنوان ش��هردار اظهار ندامت ك��رد. او درباره اينكه چرا 
با وجود حضور ش��هردار در جلسات هفتگي هيات دولت 
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 افزايش ۶.۹ درصدي
اجاره مسكن در تابستان ۹8

آن گونه كه مركز آمار ايران گزارش كرده اس��ت، در 
فصل تابستان ١٣٩٨، ش��اخص قيمت اجاره بهاي 
واحدهاي مسكوني در مناطق شهري، به عدد ١٥١.٩ 
رسيد كه نسبت به فصل قبل )١٤٢.٠(، ٦.٩ درصد 

افزايش داشته است.
ب��ه گزارش ايلنا،  يكي از بخش هاي مه��م در برآورد 
شاخص قيمت مصرف كننده، بخش مسكن است. 
اين بخش شامل زير بخش هاي »اجاره بهاي واحدهاي 
مس��كوني« و »خدم��ات نگه��داري و تعمير واحد 
مس��كوني« )تعميرات جزئي واحد مسكوني: لوله 
كشي، گچ كاري، برق كاري، نصب ايزوگام و...( است.

به گزارش مركز آمار ايران، در فصل تابستان بيشترين 
نرخ تورم فصلي مربوط به استان لرستان با ٢٣.٦ درصد 
افزايش و كمترين آن مربوط به اس��تان آذربايجان 
ش��رقي با ٢.٧ درصد افزايش است. درصد تغييرات 
ش��اخص قيمت اجاره بها در فصل تابستان ١٣٩٨ 
نس��بت به فصل مش��ابه س��ال قبل )تورم نقطه به 
نقطه(، ٢٣.١ درصد اس��ت كه نسبت به فصل بهار 
١٣٩٨ )٢٥.٦ درصد(، ٢.٥ واحد درصد كاهش نشان 
مي دهد. بيشترين نرخ تورم نقطه به نقطه مربوط به 
استان لرستان با ٣٧.٢ درصد افزايش و كمترين آن 
مربوط به استان آذربايجان غربي با ١١ درصد افزايش 
اس��ت. به عبارتي خانوارهاي استان لرستان به طور 
متوس��ط ١٤.١ واحد درصد بيشتر از ميانگين كل 
كشور و خانوارهاي استان آذربايجان غربي ١٢.١ واحد 
درصد كمتر از ميانگين كل كشور در بخش اجاره بها 
هزينه كرده اند.نرخ تورم چهار فصل منتهي به فصل 
تابستان ١٣٩٨ نس��بت به دوره مشابه سال قبل در 
بخش اجاره بها، برابر ٢٤ درصد است. شاخص مذكور 
در اس��تان تهران )٣٣.٧ درصد( بيشترين عدد و در 
استان آذربايجان غربي )٩.٤ درصد( كمترين عدد را 
نشان مي دهد.متوسط افزايش هزينه اجاره بها براي 
كل خانوارهايي كه تمديد قرارداد داشته اند، در فصل 

تابستان ١٣٩٨ برابر با ٢٧.١ درصد است.

 رديابي كشتي هاي آلاينده
با كمك ابرها 

يك مطالعه جديد نشان مي دهد، كشتي هايي كه 
سوخت كم سولفور مي س��وزانند، تاثير كمتري بر 
تشكيل ابر دارند. از اين مساله مي توان براي كنترل 
استفاده سوخت كم سولفور توسط كشتي ها در ميانه 

دريا استفاده كرد.
به گزارش پاي��گاه خبري وزارت راه و شهرس��ازي، 
آلاينده هايي كه از كشتي ها پخش مي شوند، شامل 
مواد شيميايي مختلف، از جمله ذرات معلق گوگرد 
هس��تند. اين ذرات در واكنش با قطرات آب، باعث 
ايجاد »رد كشتي ها« شده كه با استفاده از ماهواره قابل 
رديابي است.سايت »ماريتايم اگزكيوتيو« در اين رابطه 
نوشت: رديابي هاي ماهواره اي كه از سوي محققان 
انجام شده، نشان مي دهد كه تاثير كشتي ها بر ابرها 
در مناطق محافظت شده به شكل قابل ملاحظه اي 
كاهش يافته است. بنا بر قوانين محدودكننده آلودگي 
گوگرد، در اين مناطق اس��تفاده از سوخت هاي كم 
سولفور الزامي شده است.محققان در اين پژوهش، 
بيش از 1۷ هزار كشتي را مورد مطالعه قرار داده اند. در 
اين مطالعه رد كشتي ها كه با ماهواره رديابي شده، با 
داده هاي »جي پي اس« هر كشتي كه مسير حركت 
آن را مشخص مي كند، انطباق داده شده است. بازه 
اين مطالعه معرفي مناطق كنترل انتشار در سواحل 
امريكاي ش��مالي، درياي ش��مال، درياي بالتيك و 
كانال مانش را پوشش مي دهد.تيريستيان اسميث، 
محقق موسسه انرژي UCL در اين رابطه مي گويد: 
» در حال حاضر دانس��تن اينكه كشتي ها در ميانه 
اقيانوس چه مي كنند، براي نهادهاي تنظيم كننده 
دشوار است. احتمال وجود موارد كشف نشده عدم 
انطباق با قوانين 2020 مرتبط با آلودگي گوگرد، يك 
 تهديد براي بنگاه هاي كشتي راني به شمار مي رود،

چراكه اين مساله مي تواند براي شركت هايي كه از اين 
قوانين تبعيت نمي كنند، سود تجاري ايجاد كند. اين 
تحقيق نشان مي دهد كه علم و فناوري در حال ايجاد 
پيشرفت هاي مهمي هستند كه مي تواند به افزايش 
شفافيت كشتيراني و كاهش ريسك و بي عدالتي براي 

شركت هاي كشتيراني متعهد شود.«

آغاز مطالعات ساخت فرودگاه 
مشهد با ظرفيت ۵۰ ميليون مسافر

مديرعامل شركت فرودگاه ها و ناوبري هوايي ايران 
با اش��اره به تاكيد وزير راه و شهرس��ازي بر ساخت 
فرودگاه جديد بين المللي مشهد، از آغاز مطالعات 
تعيين موقعيت و اجراي طرح با ظرفيت 50 ميليون 

مسافر خبر داد.
به گزارش تسنيم، سياوش اميرمكري ديروز در مشهد 
گفت: فرودگاه مشهد يكي از مهم ترين و مناسب ترين 
فرودگاه هاي كشور از نظر زيرساخت هاي هوانوردي 

و فرودگاهي براي ارايه خدمت به مسافران است.
مديرعامل ش��ركت فرودگاه ه��ا و ناوبري هوايي 
ايران با اشاره به اينكه فرودگاه مشهد در رنكينگ 
بين المللي سنجش سطح خدمات، رتبه 12 را در 
ميان 88 فرودگاه داراس��ت، اف��زود: اين فرودگاه 
الگويي براي س��اير فرودگاه هاي كش��ور است و 
با توج��ه به موقعيت خاص منطقه اي مش��هد در 
داش��تن مرز گسترده با دو كش��ور همسايه و نيز 
تامين زيرساخت هاي مطلوب براي آن در سال هاي 
گذش��ته و نيز قرارگيري حرم مطهر امام رضا )ع( 
در آن، داراي ش��رايط ويژه و مورد تقاضاي بالاي 
سفرهاي هوايي اس��ت.وي با اشاره به اينكه سهم 
س��الانه حمل و نقل هوايي در ميان ساير شقوق 
حمل و نقل در كش��ور، س��ه تا پنج درصد است، 
عنوان كرد: اين آمار در مش��هد 20 درصد اس��ت 
كه اقبال بالاي س��فر هوايي به خراسان رضوي را 
نشان مي دهد، بنابراين لازم است براي برنامه هاي 

توسعه اي در فرودگاه مشهد اقدام شود.

 در اي�ن طرح قرار اس�ت تس�هيلات ۷۵ تا 1۰۰ 
ميليوني به متقاضيان داده شود كه در شهرهاي 
بزرگ و كوچ�ك رقم اين تس�هيلات متفاوت 
خواهد بود. رقم اقس�اط وام ۷۵ ميليون توماني 
با س�ود 1۸ درصد و بازپرداخت 1۲ ساله، ماهانه 
يك ميليون و ۲۷۴ هزار تومان و تسهيلات 1۰۰ 
ميليون توماني نيز با شرايط مذكور، يك ميليون 

و ۷۰۰ هزار تومان است.همچنين بر اساس آنچه 
نرم افزار محاس�به اقس�اط بان�ك عامل بخش 
مسكن نشان مي دهد، افرادي كه وام 1۰۰ ميليون 
توماني دريافت مي كنند، در پايان سال دوازدهم 
با سود 1۸ درصد، ۲۴۴ ميليون و ۶۷۰ هزار تومان 
باز پس مي دهند كه به عبارت ديگر، فردي كه 1۰۰ 
ميليون تومان تسهيلات دريافت مي كند، پس 

از 1۲ س�ال 1.۵ برابر آن را به عنوان سود به بانك 
مسكن بازپس خواهد داد.آن دسته از متقاضياني 
هم كه وام ۷۵ ميليون توماني با س�ود 1۸ درصد 
براي ثبت نام در اين طرح دريافت مي كنند، در 
پايان سال دوازدهم 1۸3 ميليون تومان به بانك 
مسكن بازپس خواهند داد كه 1۰۸ ميليون تومان 

آن، صرفا سود اين تسهيلات خواهد بود.

رقم دقيق اقساط وام طرح ملي مسكن
برش

نتوانسته در اين دو سال حقوق شهر را از دولت بگيرد، گفت: 
صرف حضور ش��هردار در دولت، ب��دون اقناع كردن آنها و 
گرفتن حق ش��هرداري فايده اي ندارد. بايد كسي شهردار 
مي شد كه مي توانست از بسياري از ظرفيت ها استفاده كند 
و اولويت هاي كه امروز داريم و مردم به آنها اشاره كردند را 
برآورده كند.وقتي مردم اولين خواس��ته خود را ترافيك و 
آلودگي هوا اعلام مي كنند، بايد كسي روي كار باشد كه بتواند 
اولين خواسته ها را برآورده كند. در آن زمان كه اين مساله را 
مطرح كرديم به دليل برخي نگاه هاي سياسي با آن مخالفت 
شد، اما امروز و با گذشت دو سال كه هيچ اتفاقي در اين حوزه 

نيفتاده، بايد نتيجه انتخاب خود را ببينيم.
عليخاني افزود: به جز كاره��اي روتين مانند افتتاح چند 
ايستگاه مترو و تس��ت معاينه فني و مورادي از اين دست، 
اقدامي صورت نگرفته است كه نشان مي دهد؛ بود و نبود 
ما فرقي نداش��ت، زماني حضور ما مهم است كه بتوانيم از 
ظرفيت هايي كه كسي توان آن را ندارد استفاده كنيم و با 

روابط خود كار را پيش ببريم.

  وضعيت بحراني در ناوگان اتوبوسراني و مترو
عليخاني با اشاره به اينكه دولت نيز بايد مصوبات مجلس را 
اجرا كند، اظهاركرد: آقاي روحاني وعده دادند كه 19 هزار 
اتوبوس به ناوگان كشور وارد مي شود و 5 هزار دستگاه آن 
نيز حق تهران است، حال سوال اين است، چرا هنوز حتي 
يكي از آنها را نتوانستيم دريافت كنيم، اگر وظيفه شوراي 
شهر است كه وارد امور اجرايي شود، اين مساله را به ما اعلام 
كنند و خودمان آن را پيگيري مي كنيم، آنهايي كه در اجرا 
هستند، بايد اين مسائل را پيگيري كنند كه تاكنون موفق 
نبوده اند.اگرچه بحران اقتصادي و تحريم نيز مطرح است و 
ما آن را درك مي كنيم، اما دولت نبايد مساله ترافيك تهران 
را صرفا به گردن ش��هرداري بيندازد. آنها نيز در اين مورد 

سهيم هستند و مسبب مشكلاتي نيز از گذشته تا امروزند.
عليخاني اف��زود: به طور كلي مي توانم بگوي��م كه ناوگان 
اتوبوسراني فرسوده است و به وضعيت بحران رسيده، مترو 
نيز در حال رسيدن به اين وضعيت است. مردم اگر كيفيت 
لازم و دسترسي آسان نداشته باشند از سيستم حمل و نقل 

عمومي استفاده نمي كنند.
او تاكيد كرد: بعد از دو سال صبوري، امروز زمان آن است كه 
مديران شهري براي كوتاهي هاي صورت گرفته پاسخگو 
باشند. روساي كميسيون ها طي دو هفته اخير جلساتي را 
با رييس شوراي شهر تشكيل داده اند تا اولويت ها را مجددا 
بروزرساني كنيم و حتما از معاونت هاي شهرداري جواب 
مي خواهيم كه در اين دو سال چه كردند و برنامه آنها براي 

دو سال آينده چيست.

 طرح ترافيك جديد مانع تشديد آلودگي 
همان طور كه عنوان شد محسن پورسيدآقايي معاون حمل 
و نقل ترافيك شهرداري تهران همچنان معتقد است اجراي 
طرح هايي مانند طرح كاهش و طرح ايجاد محدوده كنترل 
آلودگي، زمينه ساز كاهش توليد آلاينده ها بوده و باعث شد 
كه شرايط آلودگي هوا به وضعيت هشدار و ناسالم براي همه 

گروه ها نرسد.
به گفته پورسيدآقايي، براس��اس اطلاعات كسب شده از 
شركت كنترل كيفيت هوا، از هفته قبل شاهد سكون كامل 
هوا در شهر تهران بوديم و انتظار مي رفت با سرد شدن هوا 
در اين هفته ارتفاع لايه مرزي پايين بيايد و از امروز يا فردا 
وارد هواي ناسالم براي تمام گروه ها شود. او در اين خصوص 
ادامه داد: وضعيت آلودگي هوا در سال جاري را بايد با سال 
9۶ مقايسه كنيم چرا كه در سال 9۷ در پي اجراي طرح هاي 
مختلف مانند طرح ترافيك و طرح كاهش و وضعيت جوي 
بهتر، شاهد بهبود كيفيت هوا بوديم، كيفيت هوا در پاييز 
امسال در مقايسه با سال 9۶، شرايط بسيار بهتري دارد و بايد 
دقت داشته باشيم كه در فرآيند آلودگي هوا دو عامل توليد 
آلودگي و شرايط جوي به طور توأمان تاثيرگذار هستند و به 
طبع هرقدر بتوانيم از توليد آلودگي بكاهيم، با تغيير شرايط 

جوي هوا سريع تر بهبود مي يابد.

كاهش شاخص آلودگي در شرايط سكون 
او با بيان اينكه از سه شنبه هفته گذشته تا ديروز وضعيت هوا 
در حالت سكون قرار دارد،  تصريح كرد: با اين وجود شاخص 
آلايندگ��ي از 125 )در روز جمع��ه( فراتر نرفت و حتي به 
شاخص 101 در روز يكشنبه كاهش پيدا كرد. در حالي كه 
اگر در سال هاي قبل همچون سال 9۶، اين تعداد روز هوا 
در حالت سكون باقي مي ماند، آلودگي هوا به مرحله هشدار 
براي همه مي رسيد و همين نشان دهنده موفقيت اجراي 
طرح هاي مختلف كاهش ترافيك و آلودگي است. اينكه 
در شرايط س��كون و كاهش دما شاخص آلودگي كاهش 
يابد پديده منحصر به فردي است كه تنها امسال شاهد آن 
هستيم. »در سال هاي گذشته براي خارج كردن آلودگي 
هوا سرعت باد بايد حداقل 5 متر بر ثانيه مي بود تا بخشي 
از آلودگي هوا را با خود ببرد و اگر سرعت باد كمتر بود توان 
جابه جايي آلودگي را نداشت« معاون شهردار تهران با بيان 
اين مطلب افزود: اما امسال به دليل سبك بودن آلودگي، با 
وزش باد با سرعت بيش از 3 متر بر ثانيه بخشي از آلودگي 
از ش��هر به بيرون رانده مي شود وگرنه با تداوم آلودگي هوا 
انتظار مي رفت كه از روز يك شنبه وارد وضع هشدار و ناسالم 
براي تمام گروه ها شويم اما روز يكشنبه شاخص ها در برخي 

ساعات حتي به شرايط سالم نيز بازگشت.
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پافشاري بر مسكوت ماندن تفكيك
ادامه از صفحه اول

در ادام��ه كار و در راي گيري نخس��ت، نمايندگان با 
۱۰۵راي مواف��ق، ۸۹ راي مخال��ف و ۳ راي ممتنع از 
مجموع ۲۲۲ نماينده حاض��ر در مجلس با اصلاحيه 
كميس��يون مخالفت كردند. لاريجاني پيشنهاد داد 
عبارت »از تاريخ ابلاغ اين قانون« حذف شود و مجددا 
اصلاحيه به راي نمايندگان گذاش��ته شود كه باز هم 
مورد موافقت قرار نگرف��ت. مجددا لاريجاني با حذف 
عبارت »مصوب ۱۳۹۰« اين اصلاحيه را به راي مجلس 
گذاش��ت. اما وكلاي ملت باز هم س��از مخالف زدند و 
براي سومين بار با اين اصلاحيه مخالفت كردند. رييس 
مجلس، بار ديگر حذف كل تبصره را به راي نمايندگان 
گذاشت، كه يك بار ديگر با مخالفت بهارستاني ها روبرو 
شد. در ادامه لاريجاني پيشنهاد داد كه كلمه »قانون« 
در سطر دوم اين اصلاحيه اضافه شود و اين اصلاحيه را 
براي پنجمين بار به راي نمايندگان گذاشت. نمايندگان 
كه گوي��ا قصد كرده بودند، تا اين اص��لاح راي نياورد، 
بيشترشان راي خود را منفي ثبت كرده و آب پاكي را 
روي دست آقاي رييس ريختند. در نهايت، ارجاع طرح 
تشكيل وزارت بازرگاني به كميسيون اجتماعي براي 

اصلاح بيشتر راي آورد. 
در اين ميان، اما تعدادي از نمايندگان از جمله نصرالله 
پژمانفر مقابل تريبون رياست مجلس رفته و خواستار 
ارجاع اي��ن مصوبه به مجمع تش��خيص ش��دند؛ اما 
لاريجاني همچنان تلاش داشت كه ايراد شوراي نگهبان 
را در صح��ن مجلس رفع كند. طبق آيين نامه داخلي 
مجلس و طبق روال قبل��ي در صورتي كه نمايندگان 
بر مصوبه خود اصرار كنند و ايراد شوراي نگهبان رفع 
نشود، طرح يا لايحه به مجمع تشخيص ارسال مي شود. 
لاريجاني در پايان خطاب به نمايندگاني كه خواستار 
ارجاع اين طرح به مجمع تشخيص بودند، گفت: اجازه 
دهيد يك بار ديگر اين طرح به كميس��يون اجتماعي 
ارجاع شود تا ايراد شوراي نگهبان رفع گردد. در پايان 
نمايندگان ب��ا ۱۳۳ رأي مواف��ق، ۵۵ رأي مخالف، ۳ 
رأي ممتنع از مجموع ۲۲۳ نماينده حاضر در مجلس 
اين طرح را مجدداً جهت رفع ايراد شوراي نگهبان به 

كميسيون اجتماعي ارجاع دادند.

   لجبازي با دولت
در همن حال، »تعادل« براي روشن شدن ابعاد مخالفت 
خانه ملت و دريافت جزييات بيشتر درباره سرنوشت 
طرح شكل گيري وزارت بازرگاني، به گفت وگو با دو تن 
از اعضاي كميسيون اجتماعي مجلس شوراي اسلامي 

پرداخت. سلمان خدادادي عضو كميسيون اجتماعي 
مجلس در پاسخ به پرسش نخس��ت »تعادل« درباره 
اينكه اساسا چرا طرح تفكيك به اين كميسيون ارجاع 
شده، در توضيحاتي عنوان كرد كه براساس آيين نامه 
داخلي مجلس ش��وراي اس��لامي، بررس��ي تشكيل 
وزارتخانه جديد يا تفكيك وزارتخانه ها، تغيير ساختار 
ادراي يا نظام برعهده كميسيون اجتماعي مجلس است. 
بطوريكه رييس كميسيون اجتماعي مجلس شوراي 

اسلامي، عضو شوراي عالي ادراي كشور نيز است. 
او همچنين در مورد روند بررسي طرح تفكيك وزارتخانه 
صمت، بيان كرد كه تشكيل وزارت بازرگاني در زمان 
رياست بنده در كمس��يون اجتماعي مجلس مصوب 
شد كه در آن زمان بيش از ۲۰ جلسه با حضور بازاريان، 
صاحب نظران، اقتصاددانان، بازوي پژوهش هاي مجلس 
و كارشناسان صنعت و بازرگاني برگزار شد كه حاصل اين 
جلسات در نهايت منجر به تشكيل وزارت بازرگاني شد. 
به گفته خدادادي، اما زماني كه اين طرح به كميسيون 
اجتماعي ارجاع داده شد، مصوب شد كه تفكيك صورت 
بگيرد و وزارت جديد بازرگاني تشكيل شود، اما با سد 
شوراي نگهبان روبه رو شد و ايراداتي گرفته شد، كه البته 
قانوني هم بود. يكي از ايرادهايي كه شوراي نگهبان به 
اين طرح وارد دانس��ت، اين بود ك��ه اين طرح بار مالي 
دارد، اما چون دولت هزينه اين طرح را تقبل كرد، اين 
مشكل مرتفع شد. اما اين نماينده مجلس در پاسخ به اين 
پرسش كه چرا نمايندگان حتي پس از ۵ بار راي گيري 
حاضر نشدند به اصلاح اين طرح بدهند، به »تعادل«، 
گفت: دليل اين امر مخالفت نمايندگان با كليت طرح 
ش��كل گيري وزارت بازرگاني و لجبازي با دولت است. 
اعتقاد ما بر اين است كه نمايندگان به دنبال رفع ايراد 
شوراي نگهبان نيس��تند و هدف آنها مسكوت ماندن 
طرح احياي وزارت بازرگاني است.  خدادادي همچنين 
در پاس��خ به پرس��ش ديگري مبني بر اينكه چنانچه 
نمايندگان مجلس بار ديگر، با اصلاحات كميس��يون 
اجتماعي مخالفت كنند، احتمال اينكه اين طرح راهي 
مجمع تشخيص شود، وجود دارد، توضيح داد: همينطور 
است؛ برخي از نمايندگان در جلسه علني روز يك شنبه 
سعي داشتند با اعلام مخالفت خود، اين طرح به مجمع 
تش��خيص برود، اما اين اتفاق رخ نداد. اما چنانچه بعد 
از اصلاح كميس��يون اجتماعي بازهم شاهد مخالفت 
نمايندگان مجلس باشيم، احتمال اينكه اين طرح به 
مجمع برود و براي هميشه مسكوت باقي بماند وجود 
دارد. البته بنابه اظهارات اين نماينده مجلس، با توجه به 
اينكه اصلاح اين طرح در صحن علني با اختلاف چند 

راي، موفق نشد، نظر خانه ملت را جلب كند، ممكن است 
رايزني هايي صورت بگيرد و كار به آنجا نرسد. نماينده 
مردم ملكان همچنين در پاسخ به اين پرسش كه اگر 
خانه ملت با رفع ايراد و اصلاح دوباره اين طرح موافقت 
كند، اين طرح عملا قابليت اجرا پيدا خواهد كرد، عنوان 
كرد: در صورت موافقت نمايندگان، دولت موظف است، 
ظرف مدت سه ماه، وزير جديد »وزارت تجارت و خدمات 
بازرگاني« را به مجلس معرفي كند. اما نكته اي كه در 
اينجا قابل طرح است اينكه آيا رييس جمهور بايد يك 
وزير را ب��ه مجلس معرفي كند يا دو وزير؟ اين نماينده 
مجلس در پاسخ به اين پرسش مي گويد: اين موضوع 
ديگر بس��ته به نظر رييس جمهور دارد، اگر او قايل به 
تفكيك باشد، الزاما بايد دو وزير معرفي شود. اما چون 
ديدگاه مجلس بر شكل گيري است و نه تفكيك، تنها 
معرفي وزير براي »وزارت تجارت و خدمات بازرگاني« 
كفايت مي كند. از سوي ديگر، عبدالرضا عزيزي، ديگر 
عضو كميسيون اجتماعي مجلس شوراي اسلامي نيز در 
گفت وگو با »تعادل«، علت مخالفت نمايندگان را نوعي 

مخالفت ولجبازي با دولت عنوان كرد و گفت: كميسيون 
اجتماعي به هر حال در تلاش است با اقدامات اصلاحي 
اين طرح، نظر مثبت اكثريت نمايندگان مجلس را جلب 
كند تا پرونده ش��ل گيري وزارت بازرگاني در مجلس 
براي هميش��ه بسته شود و ديگر نيازي به اين نباشد تا 
اين طرح راهي مجمع تشخيص شود. همچنين سهيلا 
جلودار زاده نماينده ديگر مجلس نيز از تخلف آشكار در 
فرايند بررسي اين طرح خبرداد و گفت: آقايان با چند 
امضا و بدون اينكه جلس��ه اي در كميسيون اجتماعي 

تشيل شود طرح را به صحن آوردند.
در همين حال، يك عضو كميس��يون صنايع مجلس 
از پافشاري اين كميس��يون بر مصوبه تشكيل وزارت 
بازرگاني با وجود ايراد شوراي نگهبان خبر داد و گفت: در 
صورت موافقت صحن، اين مصوبه به مجمع تشخيص 
مصلحت نظام ارجاع مي ش��ود. عبدالله رضيان افزود: 
اعضاي كميسيون صنايع معتقدند با توجه به شرايط 
تحريم بايد وزارتخانه مس��تقلي براي ساماندهي امر 
واردات و صادرات كشور تشكيل شود؛ به همين دليل 

با وجود ايراد شوراي نگهبان بر لزوم تصويب اين طرح، 
تاكيد داشتند در صورت موافقت صحن علني مجلس 
شوراي اس��لامي اين طرح براي تصميم گيري نهايي 
به مجمع تشخيص مصلحت نظام ارسال خواهد شد. 
عضو كميسيون صنايع و معادن مجلس با بيان اينكه 
وزارت صمت بايد بر حل مشكلات صنايع كشور از جمله 
صنعت خودروسازي تمركز كند، گفت: وزارت صمت 
بايد براي صنعت خودرو فكر اساسي كند كه البته برخي 
مشكلات اين صنعت از حوزه اختيارات اين وزارتخانه 
بيرون است. رضيان گفت: شوراي هماهنگي سران قوا 
بايد فكر اساسي براي صنعت خودرو كند و واردات برخي 
خودرو ها آزاد شود تا رقابت بين خودروسازان داخلي 
و خارجي براي افزايش كيفي��ت خودرو هاي داخلي 
افزايش يابد. با اين حال بايد منتظر ماند و ديد كه نظر 
خانه ملت به اصلاح صورت گرفته از سوي كميسيون 
اجتماعي چه خواهد بود. آيا شاهد شكل گيري وزارت 
بازرگاني خواهيم بود يا اينكه طرح تفكيك براي هميشه 
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تشكيل شوراي خبرگان صنعت
شاتا| سرپرست معاونت امور صنايع وزارت صنعت، 
معدن و تجارت گفت: ش��وراي خب��رگان صنعت 
تشكيل و نخستين نشست خود را با حضور تعدادي از 
خبرگان عرصه صنعت صاحب نظران و پيشكسوتان 
عرصه توليد ب��ه ميزباني معاونت امور صنايع برگزار 
ش��د. مهدي صادقي نياركي افزود: شوراي خبرگان 
صنعت رويكرد جديدي است كه با بهره مندي از نظر 
صاحبنظران عرصه صنعت به تبيين سياست هاي 
راهبردي اقتصاد صنعتي با هدف بهبود فضاي كسب و 
كار ورفع چالش هاي پيش روي صنعت مي پردازد. او با 
اشاره به اينكه در اين شورا با مشاركت خبرگان صنعت 
به توليد محتواهاي كاربردي خواهيم پرداخت، تصريح 
كرد: در س��ال هاي گذشته محتواهاي زيادي ارايه و 
منتشر شده است اما آنچه كشور را در مسير توسعه 
قرار مي دهد، س��اماندهي محتواها در مسير توسعه 
اقتصادي است. اين مقام مسوول با تبيين مهم ترين 
موضوعات حوزه صنعتي كشور، به ضرورت تامين 
س��رمايه مورد نياز بخش صنعت اشاره كرد و گفت: 
براساس نيازسنجي هاي انجام شده، بخش صنعت 
به ۳۶۰ هزار ميليارد تومان سرمايه در گردش براي 

حفظ وضع موجود نياز دارد.

 تعيين تكليف پرونده واردات
از محل ارز صادراتي 

مهر| دولت به منظور تامين ارز مورد نياز واردات 
كالاه��اي اولويت دار، رس��يدگي خ��ارج از نوبت 
پرونده هايي كه از محل صادرات تامين ارز مي شوند 
را در دس��تور كار قرار داده و طي ۴۸ س��اعت آن را 
بررسي مي كند. با كاهش درآمدهاي ارزي و تكيه 
اصلي تامين ارز مورد نياز واردات كالاهاي اولويت دار 
بر صادرات غيرنفتي، وزارت صنعت، معدن و تجارت 
اعلام كرده كه پرونده متقاضيان واردات كالاهاي 
اولويت دار را ك��ه ارز مصرفي آنها از محل صادرات 
تامين شود، خارج از نوبت رسيدگي كرده و حداكثر 
ظرف ۴۸ س��اعت بررسي آن را صورت خواهد داد. 
اين اقدام مشترك وزارت صنعت، معدن و تجارت 
و بانك مركزي شرايطي را به گونه اي پيش خواهد 
برد كه مدت زمان انتظ��ار واردكنندگان كالاهاي 
اولويت دار براي بررس��ي پرونده و تامين ارز خود، 
حداكثر ۴۸ ساعت به طول انجامد. محمد لاهوتي، 
عضو كميته ارزي ات��اق بازرگاني، صنايع، معادن 
و كش��اورزي تهران در اين رابطه گفت: بر اس��اس 
سياس��ت تس��هيل گري و افزايش س��رعت ثبت 
سفارش از سوي وزارت صمت، از ۱۹ آبان ماه امسال، 
پرونده كالاهاي اولويت دار كه از محل صادرات تامين 
ارز مي شوند، به صورت خارج از نوبت و تنها ظرف 
۴۸ ساعت رسيدگي خواهند شد. او افزود: اين خبر 
خوبي براي صادركنندگان و نويدبخش سرعت در 

تامين ارز مورد نياز واردات است. 

گفتوگويخبرنگارمابابازيكنسابقفولادخوزستان

استقلال اهواز ناپديد شد
شكوفايي استعداد هاي ورزشي خوزستان در گرو حمايت

 طيبه قاسمي|
 اين بار س�راغ يكي از بازيكنان اسبق فوتبال 
رفتيم كه سابقه بازي در استقلال اهواز و فولاد 
خوزستان و حضور در تيم ملي را دارد، عماد 
طرفي متول�د ۲۲ بهمن ۶۸ در اهواز اس�ت، 
فوتبال خود را در س�ال ۷۹ با مدرسه فوتبال 
لشكر در اهواز شروع كرده؛ آنچه مي خوانيد 
ماحصل گفت وگو با اوست كه چند سالي است 

در اوج جواني به جرگه مربيان پيوسته.

  از دوران بازي خود بگوييد در چه تيم هايي 
بازي كرده ايد؟

در سال ۸۰ به لوله سازي اهواز رفته و ۶ سال در آنجا 
بازي مي كردم، سال ۸۶ به مدت دو سال به عضويت 
اس��تقلال اهواز درآمدم و بعد به فولاد خوزس��تان 
پيوستم، علاوه بر آن در تيم هاي ليگ كشور و استان 
چون ولايت و پرسپوليس ويس نيز سابقه بازي دارم.

طرفي كه در ۹ س��الگي فوتبال خود را شروع كرده 
اضافه مي كند: خدمت مقدس سربازي سد پيشرفتم 
در فوتبال شد و مجبور شدم در اوج فوتبال خود به 
س��ربازي بروم وقتي بازگش��تم مربيگري را شروع 

كردم.
۴ سال در مدرس��ه فوتبال عادل و مدرسه فوتبال 
پارسوماش مربيگري كردم و در حال حاضر همراه 
تيم نوجوانان اكسين كارون در ليگ كشور حضور 

دارم.
  در چه سالي به تيم ملي دعوت شديد؟

سال ۸۵ در اردوي نوجوانان زير نظر يحيوي مربي 
دروازه بانان تيم ملي كار كردم.

  چه عناويني در زمان بازي كسب كرده ايد؟ 
قهرماني با لوله سازي استان و ليگ مناطق، صعود 

به جمع چهار تيم قهرماني كش��ور، حضور در ليگ 
كش��ور با اميدهاي ف��ولاد، مقام س��ومي منطقه با 
پرس��پوليس ويس و مقام دوم لي��گ مناطق با تيم 
ولايت را در كارنامه ورزشي خود دارم. در مسابقات 
چهار جانبه دارالخوين كه با حضور آبادان، خرمشهر، 
دارالخوين و اكسين برگزار شد، قهرمان مسابقات 
ش��ديم. ضم��ن اينك��ه در س��ال ۸۸ و ۸۹ عنوان 

دروازه  بان برتر در استان را نيز كسب كرده ام.
گلر خوب خيال راحت يك تيم است

  چه حسي در اولين قرارداد رسمي داشتيد؟
اولين قرارداد لحظه شيريني است كه نمي توان آن 
را توصيف كرد حس اينكه فوتباليست كامل و مورد 
اعتمادي هستي و از طرفي بار سنگيني به دوش تو 
خواه��د افتاد، نگاه يك تيم به توس��ت، چراكه گلر 

خوب خيال راحت يك تيم است.
طرفي بيان مي كند: اگر به گذشته برگردم يك مدير 
برنامه قوي مي گيرم، به نوجوانان نيز توصيه مي كنم 
يك مش��اوره قوي داشته باش��ند. زمان ما امكانات 
مالي ضعيف ب��ود، به فكر مدير برنامه نبوديم و فكر 
مي كرديم، مي توانيم بدون آن هم پيشرفت داشته 
باش��يم اما تجربه نشان داد موفقيت در گرو داشتن 
مشاور مناسب و متخصص اس��ت، خود من گاهي 
انتخاب هاي بدي داشتم كه مسير فوتبال را به كلي 

برايم تغيير داد.
  از او مي خواه�م درب�اره ش�رايط فوتب�ال 

خوزستان توضيح دهد؟
خوزس��تان پر از اس��تعدادهاي زيادي اس��ت كه 
شكوفا نمي شوند چون پشتيبان ندارند، پيدا شدن 

استعداد ها نادر است.
او اضاف��ه مي كند: با وجود اين اگ��ر دقت كنيد و به 
مدارس سر بزنيد، فولاد بازيكنان خود را از آكادمي 

فوتب��ال وارد مي كند حتي تيم ه��اي بزرگي چون 
اس��تقلال و پرس��پوليس چنين كاري نمي كنند، 
نابغه ه��اي ليگ يك، دو، س��ه و م��دارس فوتبال 
مي توانن��د جاي ب��زرگان را در ليگ برت��ر بگيرند. 
سركشي در تيم هاي مدارس كشف بازيكناني است 

كه پايه حرفه اي دارند.
  چهره ه�اي موفق مربيگ�ري فوتبال ايران

و جهان به نظر شما؟
داي��ي و قلعه نويي در ايران، اس��كوچيچ و برانكو از 
مي��ان مربيان خارجي را قب��ول دارم، از نظر فني و 
تيمي كار آقاي برانكو فوق العاده بود، او س��ال هاي 
بي نظيري را براي پرس��پوليس س��اخت و همراه با 
پيشرفت هاي كشور در آسيا نيز حرف براي گفتن 
داشت. امير قلعه نوعي سبك خوبي دارد و در ميان 
مربي دروازه بان ها، نادر باقري ك��ه پيش از اين در 
شاهين بوشهر، اس��تيل آذين بوده و هم اكنون در 

پارس جنوبي جم است خوب كار مي كند. 
به نظر من اگ��ر به مربيان داخل��ي فرصت دهيم و 
به آنها اعتماد كنيم، توانايي ه��اي خود را به اثبات 

مي رسانند.
در خوزس��تان نيز نياز اس��ت فضاي بيش��تري در 
اختيار مربياني چ��ون داريوش هرمزي كه مدرس 
كنفدراسيون آسيا در خوزس��تان است قرار گيرد، 
هرمزي با وجود كارنامه خوبي كه در س��طح پايه و 
ليگ ۱و۲ دارد هيچ وقت به ليگ برتر نرفته، تجربه 
نشان داد وقتي به سيد سيروس موسوي موقعيت 
داده ش��د به راحتي توانست موفقيت لازم را كسب 
كند، هيچ كس به يك باره مربي نش��ده و همه بايد 

فرصت برابر داشته باشند. 
اين دروازه بان ملي به نكته جالبي اش��اره مي كند و 
خبر مي دهد: ۸۰ درصد فوتبال حاشيه است بعضي 

با آن پيشرفت كرده و بعضي ها با آن نابود مي شوند.
وي در تشريح يك خاطره ادامه مي دهد: سال ۸۵ در 
بازي با برق شيراز سه گل زديم، در برگشت مصدوم 
بودم و شش گل خورديم، وقتي به تيم ملي دعوت 
شدم، پرس��يدند چطور ۶ گل خورده اي؟ هرگز آن 
روز را از ياد نمي برم، بازيكن نداشتيم و من به اجبار 

به زمين رفتم.
در ايران گلر يك پس��ت حساس است، ۱۱ بازيكن 
ي��ك مربي دارن��د و دروازه بان يك مربي. ش��رايط 

فيزيكي و شجاعت در دروازه باني بسيار مهم است.
  در مي�ان گلره�ا ك�دام ي�ك را بيش�تر 

مي پسنديد؟ 
رشيد مظاهري به دليل اينكه كامل و با اقتدار است 
و در گلرهاي خارجي ترش��تگن بارسلونا را به دليل 
كار با پ��ا، تكنيك بدني و رفلك��س خوبي كه دارد، 
مي پسندم. طرفي با اش��اره به اينكه فوتبال ورزش 
فرصت هاست، عنوان مي كند: بايد اين فرصت ها را 
غنيمت شمرد، نياز است يك فوتباليست از كمترين 
زماني كه به او داده مي ش��ود، اس��تفاده كند گاهي 
ش��انس با بازيكن يار است گاهي نيست، فوتبال در 

پيشرفت و نتيجه يك لحظه است. 
  آق�اي طرفي با توجه به اينكه در اس�تقلال 
اهواز بوديد عدم موفقيت ها و سقوط اين تيم 

به رده اي پايين تر را در چه مي دانيد؟ 
اي��ن تيم در رده هاي مديريتي به چند نفر بس��نده 
ك��رده كه ضعف مديريتي آنها باعث ش��د نظاره گر 

استقلال اهواز در ليگ يك باشيم.
امروز با بالا رفتن تكنولوژي و افزايش بازيكنان بايد 
فضايي ايجاد شود كه از ظرفيت هاي جديد استفاده 
كنيم، مديريت هاي ضعيف آفت اس��ت و اميدوارم 

تيم هاي ريشه دار احيا شوند.

استقلال در سال هاي رشد خود كادر و مديريت قوي 
داشت كه از نظر مالي و مديريتي قابل قياس با امروز 
نيست، با فيروز كريمي مقام هاي زيادي كسب كرد 
و با باخت ۲ به ۱ مقابل پرس��پوليس نايب قهرمان 

ليگ برتر شد.
او درب��اره دلايل عمده ضعف اين تي��م بعد از دوره 
درخشانش تصريح مي كند: ضعف مديريتي بلايي بر 
سر استقلال آورد كه نتوانست روي پاي خود بايستد 

و از طرفي مسائل مالي تيم از هم پاشيد.
دروازه بان س��ابق اس��تقلال اهواز يادآور مي شود: 
متاس��فانه مش��كل فقط اين تيم نيست، استقلال 
خوزس��تان نيز كه ۳ س��ال پيش قهرمان ليگ شد 
در ليگ يك بازي مي كند و اين سرنوشت خيلي از 

تيم هاي خصوصي در خوزستان است.
طرفي ادامه مي دهد: استقلال اهواز برندي بود كه 
حالا ناپديد شده، حتي اثري از تيم هاي پايه آن كه 

هميشه حرف اول را مي زدند، نيست و به سطح هاي 
پايين تر رضايت داده اند. دعا مي كنم فوتبال ايران 
و خوزس��تان به جايگاه واقعي خود رسيده و شاهد 
تزلزل هيچ تيم خوزس��تاني نباش��يم و اس��تقلال 
اه��واز نيز به جاي��گاه خود برگردد.ب��راي فوتبال و 
فوتبال دوس��تان آرزوي موفقي��ت دارم به جوانان 
توصيه مي كنم به دنبال حاشيه نباشند، هدف خود 
را دنبال كنند و در كنار آن يك مشاور  ورزشي داشته 
باشند تا بتوانند راه و مسير درست را انتخاب كنند.

   فوتبال را با چه مربياني آغاز كرديد؟ 
اولين مربي ام »حسين عنبرزا« پنج سال براي من 
تلاش كرد، علي بهادرزاده، ابراهيم وكيلي مربيان 
دروازه بان ها، هادي ثامني، حميد اعلايي و داريوش 
هرم��زي مربي و مدرس نيز ح��ق بزرگي بر گردنم 
دارند. گفتني است، حس��ين طرفي از سال ۹۴ به 

مربيگري روي آورده است.
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آغاز موج گسترده دستگيري حاميان »مورالس« در بوليوي

تلاش منتقدان براي تغيير رويه تصميم گيري در بانك مركزي اروپا

خلاء قدرت در »لاپاز«

زمزمه هاي شورش عليه لاگارد 

گروه جهان|
 همزمان با شادي معترضان از استعفاي اوو مورالس 
رييس جمهوري بوليوي در خيابان هاي ش��هر لاپاز 
پايتخت اين كشور، موج دستگيري سياستمداران، 
نظامي��ان و قضات نزديك به دس��تگاه قدرت او آغاز 
شده است. مورالس كه نخستين رييس جمهوري از 
بوميان بوليوي ا ست از سال ۲۰۰۶ تاكنون قدرت را 

در دست داشت.
اس��تعفاي مورالس س��رانجام پس از آن عملي شد 
كه ارتش و پليس بوليوي از او س��لب حمايت كرده و 
خواستار آن ش��دند كه به خاطر بوليوي استعفا دهد. 
در پي اس��تعفاي اوو مورالس، ش��مار قابل توجهي از 
چهره هاي مشهور سياس��ي بوليوي نيز از مقام خود 
استعفا دادند از جمله معاون اول او، روساي مجالس 
نمايندگان و س��ناي اين كش��ور، وزرا و بس��ياري از 
نمايندگان پارلمان بوليوي. در اين ميان شمار رو به 
افزايش اس��تعفاكنندگان باعث شده خلأ بزرگي در 

دستگاه قدرت بوليوي به وجود ايد. 
به گزارش دويچه وله، بسياري از مخالفان اصلي او از 
اين فرصت استفاده و اعلام كرده اند كه مطابق قوانين 
بوليوي حق خ��ود مي دانند پس��ت هاي خالي را پر 
كنند. به عنوان مث��ال، ژانين آنز معاون دوم مورالس 
در زمان رياست جمهوري و از منتقدان اصلي او گفته 
مطابق قانون اساسي تا زمان برگزاري انتخابات جديد، 

رييس جمهور خواهد بود.
اوو مورالس ۶۰ ساله كه پس از اوج گيري درگيري هاي 
۱۰روز اخي��ر در بولي��وي ميان معترض��ان با پليس 
و همچني��ن اس��تعفاي گس��ترده وزرا و معاونانش 
تصميم ب��ه كناره گيري گرف��ت، در زمان اعلام خبر 
استعفاي خود گفته: »گناه من اين بود كه يك بومي 

و پرورش دهنده گياه كوكا بودم.« 
مورالس همچنين گفته براي او يك حكم بازداش��ت 
»غيرقانوني« صادر ش��ده اس��ت. اين خبر از س��وي 
ولاديمير يوري كالدورون فرمان��ده پليس بوليوي، 
تكذيب و اعلام شده چنين حكمي تنها عليه قضات 
دادگاه عالي انتخاباتي )TSE( صادر ش��ده است. در 
مقابل لوئيس فرناندو كاماچو، يكي از مخالفان اصلي 
مورالس كه نقش��ي كليدي در جنبش اعتراضي اين 

كشور داشت، صدور چنين حكمي را تاييد كرده است.
مورالس پيش��تر در يك نطق تلويزيون��ي گفته بود 
قصد دارد يك »انتخابات مل��ي جديد« برگزار كند 
و افزون بر اي��ن تمام قض��ات دادگاه عالي انتخابات 
بوليوي نيز تغيير خواهند ك��رد. نظاميان اما نه تنها 
از برگ��زاري انتخابات مجدد حماي��ت نكردند، بلكه 
فرمانده نيروهاي مسلح بوليوي و رييس پليس بطور 
جداگانه در تلويزيون ظاهر شده و از مورالس خواستند 
از مقام��ش كناره گيري كند. دادس��تان كل بوليوي 
نيز اعلام كرد تحقيقاتي درباره اعضاي كميس��يون 
انتخاب��ات را به دليل بي نظمي در انتخابات ۲۰ اكتبر 

آغاز خواهد كرد.
دور جديد اعتراض ها و درگيري ها در بوليوي پس از 

آن آغاز شد كه در پي برگزاري انتخابات در ۲۰ اكتبر، 
دادگاه عالي انتخاباتي اعلام كرد مورالس بار ديگر براي 
رياست جمهوري برگزيده شده و به اين ترتيب تا سال 
۲۰۲۵ ميلادي همچنان در قدرت باقي خواهد ماند. 
نتاي��ج اوليه انتخابات نش��ان مي داد ك��ه مورالس با 
كس��ب ۴۵ درص��د آرا از رقيب خود كارلوس مس��ا 
رييس جمهوري پيش��ين، با ۳۸ درصد آرا، پيش��ي 
گرفته اس��ت. در اين صورت هيچ يك از اين دو برنده 
دور نخس��ت انتخابات نبودند. اما با تكميل شمارش 
آرا و نتايجي كه ديوان انتخابات بوليوي منتشر كرد، 
اوو مورالس با كس��ب نزديك ب��ه ۴۷درصد آرا برنده 
انتخابات در دور اول اعلام شد. بر پايه قوانين بوليوي، 
اگ��ر نامزدي بي��ش از ۴۰درصد آرا را كس��ب كند و 

همزمان اختلاف آراي او با رقيبش بيش از ۱۰درصد 
باش��د، هم او برنده دور اول انتخابات اس��ت. افزايش 
آراي نهايي معترضان را به خيابان ها كشاند. در جريان 
سركوب جنبش اعتراضي به نتايج اعلام شده انتخابات 
رياست جمهوري دست كم سه نفر كشته و حدود ۲۰۰ 

نفر مجروح شده اند.

  حمايت چپ گراها  از مورالس
در اولين واكنش ها ميگل دياز كانل و نيكلاس مادورو 
روساي جمهور كوبا و ونزوئلا، تحولات بوليوي را كودتا 
خوانده و حمايت خود را از مورالس اعلام كردند. آنها 
در بيانيه ه��اي خود، اوو مورال��س را »رييس جمهور 
برادر« توصيف كردند. آلبرتو فرناندز رييس جمهوري 

آرژانتين، هم وقوع كودتا در بوليوي را محكوم كرده و 
گفته: »شكست سازماني و نهادها در بوليوي غيرقابل 

قبول است.«
 دولت مكزيك هم اعلام كرده، آماده است به مورالس 
پناهندگ��ي اعطا كند. س��فارت اين كش��ور در لاپاز 
نيز بس��ياري از مقامات دولت مورالس و نمايندگان 
طرفدار او در پارلمان را پذيرفته است. وزارت خارجه 
كلمبيا نيز از نهادهاي دولتي و احزاب سياسي بوليوي 
خواسته تا در كنار يكديگر به دنبال تضمين اين باشند 
كه مردم اين كش��ور مي توانند آزادانه نظر خود را در 
انتخابات بيان كنند و خواس��تار برگزاري نشس��ت 
ش��وراي دايمي سازمان كش��ورهاي امريكايي براي 

بررسي اوضاع در بوليوي شده است.
دول��ت پرو نيز خواس��تار احياي صل��ح در بوليوي و 
برگزاري انتخابات شفاف با كمك سازمان كشورهاي 
امريكايي شده است. دولت شيلي نيز كه خود درگير 
اعتراض هاي گسترده خياباني است نگراني اش را بابت 
اختلال در برگزاري انتخابات رياست جمهوري بوليوي 
ابراز داشته و خواستار راه حلي صلح آميز و مناسب شده 
اس��ت. نيكاراگوئه نيز در بيانيه اي كودتا در بوليوي 
را محكوم كرده اس��ت. دولت دانيل اورتگا با انتش��ار 
بيانيه اي اعلام كرده: »دولت نيكاراگوئه به شدت اين 
كودتا را محكوم مي كند. ما تاسف خود را بابت اقدامات 
فاشيس��تي كه قوانين و قانون اساسي را نقض كرده، 

اعلام مي كنيم. “
در اروپ��ا نيز ژان لوك ملانش��ون رهب��ر چپ گراي 
حزب »فرانس��ه تس��ليم ناپذير« با انتش��ار پيامي 
توييتري، تح��ولات روي داده در بولي��وي را كودتا 
خوانده و محكوم كرده اس��ت. ملانش��ون نوش��ته: 
»آنچه در بوليوي روي داده كودتايي عليه مورالس 
است. دوستان ايالات متحده امريكا و اتحاديه اروپا 
دموكراسي خود را ايجاد كردند؛ يعني برنامه اي ضد 
بوميان، براي ضرب و شتم روزنامه نگاران و مقامات 
منتخب و انج��ام يك كودتاي نظام��ي. اين دنياي 

ايده آل آنهاست.« 
خلاف واكنش دولت هاي چپ امريكاي لاتين، ژايير 
بولسونارو رييس جمهوري راست افراطي برزيل، اعلام 

كرده كه تقلب باعث استعفاي مورالس شده است. 

گروه جهان|
كريس��تين لاگارد همزمان با آغاز رياس��تش بر بانك 
مركزي اروپا با درخواس��ت روساي بانك هاي مركزي 
اروپايي براي تغييرات اساسي در رويه هاي تصميم گيري 
اين نهاد مالي از جمله راي گيري رسمي براي تعيين 

نرخ بهره روبرو شده است.
فايننشيال تايمز نوشته، كريستين لاگارد كه در ابتداي 
ماه جاري ميلادي جانشين ماريو دراگي شده و رياست 
بانك مركزي اروپا را برعهده گرفته است، اعضاي شوراي 
سياس��ت گذاري بانك مركزي اروپا را دعوت كرده تا 
ايده هاي خود را براي بهبود عملكرد اين نهاد مالي ارايه 
كند. گفته شده، اين بخشي از مهم ترين اولويت هاي 

لاگارد در نشست روز چهارشنبه خواهد بود. 
در همين حال نمايندگان چهار كش��وري كه روساي 
بانك هاي مرك��زي آنان ج��زو نمايندگان ش��وراي 
سياس��ت گذاري بان��ك مرك��زي اروپا هس��تند به 
فايننشيال تايمز گفته اند كه قرار است در اين نشست 
پيشنهادهايي را درباره تغيير نحوه تصميم گيري درباره 
سياست هاي پولي و مالي از جمله در حوزه تعيين نرخ 
بهره ارايه كنند. در حال حاضر تصميم گيري درباره نرخ 
بهره كه يكي مهم ترين تصميماتي است كه بر عهده اين 

سازمان است، برعهده رياست بانك مركزي اروپا است و 
به نظر مي رسد كه برخي از اعضاي اين نهاد مالي تلاش 
دارند تا اختيارات لاگارد را در اين بخش محدود كند. 

گرچه نشريه فايننشيال تايمز به اعضايي كه پيشنهاد 
تغييرات را خواهند داد، اش��اره نكرده است اما روساي 
بانك هاي مركزي آلمان، فرانس��ه و هلند از منتقدان 
سرسخت سياست هاي ماريو دراگي به ويژه در زمينه 

كاهش نرخ بهره بودند.  
بانك مركزي اروپا ماه گذشته تصميم گرفت نرخ بهره 
را به منفي ۰.۵ درصد كاهش دهد كه اين نرخ، كمترين 
سطح نرخ بهره در منطقه يورو از ابتداي زمان تشكيل 

اين منطقه پولي تاكنون بوده است. 
تحليل گران با اش��اره به اين تصميم جنجالي دراگي 
درس��ت پيش از رياست لاگارد، نسبت به چالش هاي 
رييس بعدي اين نهاد مال��ي براي مقابله با انتقادهاي 
روزافزون اعضا هش��دار داده بودند. بلومبرگ نوش��ته 
بود: رييس جديد بانك مرك��زي اروپا مجبور خواهد 
بود تا با ش��ورش ها عليه تصميم ماري��و دراگي براي 
احياي سياست هاي انبساطي پولي روبرو شود. جاي 
كريستين لاگارد بودن اصلا كار راحتي نيست. رييس 
بعدي بانك مركزي اروپا كه هنوز تاييد شوراي اروپا را 

ندارد مجبور خواهد ب��ود كه با مخالفان تصميم اخير 
بانك مركزي براي احياي سياست هاي انبساط پولي 
روبرو شود. لاگارد شايد بخواهد كه از دراگي به خاطر 
اتخاذ چنين تصميم مهمي با وجود مخالفت هاي شديد 
تشكر كند. اما واقعيت اين است كه رييس سابق صندوق 
بين المللي پول اكنون به تمام مهارت هاي سياسي خود 
نياز دارد تا اين اطمينان را ايجاد كند كه بانك مركزي 
اروپا قرار نيس��ت با آغاز زمام��داري او از كنترل خارج 
شود. استدلال ها براي از سرگيري چنين سياستي )كه 
كاهش نرخ بهره و شرايط وام دهي آسان تر به بانك ها 

مي شود( قانع كننده بود.
رش��د اقتصادي منطقه يورو كند ش��ده و تورم بطور 
گس��ترده اي كمتر از هدف ۲درص��دي بانك مركزي 
است. آن طور كه دراگي گفته، خيلي بهتر بود كه اگر 
دولت هاي با كسري بودجه كمتر، مانند آلمان يا هلند، 
با افزايش هزينه هاي سرمايه گذاري يا كاهش ماليات 
رهبري بهبود شرايط را برعهده مي گرفتند. اما در غياب 
يك محرك پايدار مالي، بانك مركزي اروپا چاره اي جز 
دست كشيدن از سياست هاي پولي فعلي خود نداشت. 
گرچه اين اس��تدلال قانع كننده به نظر مي رس��د اما 
همچنان مخالفان سرسختي دارد. بررسي آمار و ارقام 

رس��مي اتحاديه اروپا تصميمِ ماريو دراگي، سكان دار 
پيشين بانك مركزي اروپا، براي كاهش بيشتر نرخ بهره 
و از سرگيري برنامه تسهيل كمّي )خريد دارايي ها در 
مقياس بزرگ( را توجي��ه مي كند. او هنگام اعلام اين 
تصميم، اذعان كرد كه احتمال ركود اقتصادي همچنان 

كم است، امّا اين احتمال افزايش يافته است. 
بانك مركزي آلمان، فرانس��ه و هند و برخي از اعضاي 
ارش��د بانك مركزي اروپا از جمل��ه »بنو كوئور« بارها 
آش��كارا با از سرگيري سياس��ت هاي انبساطي پولي 
مخالفت كرده ان��د. كلاوس نوت رييس بانك مركزي 
هلند حتي در اقدامي غيرمعمول با انتش��ار بيانيه اي 

رسمي از تصميم بانك مركزي اروپا انتقاد كرد. به اعتقاد 
ناظران، اتحاديه اروپا به سبب نقص هاي ساختاري، در 
اس��تفاده از هر دو ابزار فوق )سياست مالي و سياست 
پولي( دچار محدوديت هاي مهم اس��ت. كشورهايي 
كه از واحد پولي يورو استفاده مي كنند بخش هايي از 
اس��تقلالِ تصميم گيري را از نهادهاي ملي ستانده، و 
تسليم نهادهاي قاره اي كرده اند. از اين رو در شرايط بد 
اقتصادي توانايي دولت ها براي استقراض بسيار محدود 
اس��ت و توانايي افزايش نقدينگي تقريباً وجود ندارد. 
اتحاديه اروپا متشكل از ۲۸ كشور است، و منطقه يورو 

متشكل از ۱۹كشور، كه واحد پولي مشترك دارند. 

دريچه

كوتاه از منطقه

خشكسالي 45ميليون نفر را 
در جنوب آفريقا تهديد مي كند
گ�روه جه�ان| جان بي��ش از ۴۵ ميلي��ون نفر 
از ش��هروندان جنوب ق��اره آفريقا به س��بب ادامه 
خشكس��الي ها در معرض خطر ش��ديد قرار دارد. 
موسسه امدادرساني بين المللي )آكسفام( اعلام كرده 
ادامه خشكسالي هاي چند سال اخير و قحطي هاي 
متعاقب آن در كش��ورهاي جن��وب آفريقا موجب 
شده كه علاوه بر جان بيش از ۴۵ميليون نفر، محيط 
زيس��ت جانوري و گياهي اين كش��ورهاي جنوب 
آفريق��ا نيز در خطر جدي قرار گي��رد. نيل نيانگوا، 
مدير جنوب آفريقاي آكسفام گفته قحطي ناشي از 
خشكسالي شديد در جنوب آفريقا به ويژه در زامبيا، 
زيمباب��وه و آفريقاي جنوبي موجب ش��ده تا جان 
بيش از ۴۵ميليون نفر از شهروندان فقط در اين سه 
كشور در معرض خطر قرار گيرد. او از اقدامات جديد 
آكسفام براي امدادرساني فوري اين نهاد بين المللي 
براي ارس��ال آذوقه به بخش هاي از اين سه كشور 
خبر داده و گفته: »كاهش باران  هاي فصلي و افزايش 
دما در اين كشورها موجب شد تا ذخاير آبي در اين 
منطقه از جهان به پايان برسد و مردم و حيوانات اهلي 
و حتي وحشي هم نتوانند غذاي خود را از اين محيط 
زيست تامين كنند.« بخش هاي از زيمبابوه از ۱۹۸۱ 
كمترين بارش هاي فصلي را تجربه مي كند؛ به همين 
دليل بيش از ۵.۵ ميليون نفر فقط در معرض خطر 
جاني قرار دارند. در زامبيا هم كه بيش��ترين توليد 
ذرت را در منطقه دارد به دليل از بين رفتن توليدات 
كشاورزي ناش��ي از خشكسالي، تامين نياز داخلي 
شهروندان و حتي كشورهاي منطقه با مشكل جدي 

روبرو شده است. 

پايان نمايشگاه شانگهاي 
با ۷۱ميليارد دلار قرارداد

گروه جهان| نمايشگاه بين المللي واردات شانگهاي 
پس از يك هفته برگزاري، با امضاي قراردادهايي به 
ارزش ۷۱ميليارد و ۱۳۰ميليون دلار به كار خود پايان 
داد. به گزارش ايرنا، ارزش قراردادهاي امضا شده در 
دومين نمايشگاه بين المللي شانگهاي در مقايسه با 
دوره قبلي نمايشگاه ۲۳ درصد بيشتر شده است در 
دور نخست اين نمايشگاه كه سال گذشته برگزار شد 
۵۷ ميليارد دلار قرارداد بسته شد. در اين نمايشگاه 
كه از آن به عنوان اكسپو واردات بين المللي شانگهاي 
ياد مي شود ۱۸۱ كشور، منطقه و سازمان بين المللي 
از جمله ۷۰ شركت فرانسوي حضور داشتند. امانوئل 
ماكرون رييس جمهوري فرانسه با هدف شركت در 
اين نمايشگاه به همراه هياتي بلندپايه به چين سفر 
كرده بود. ۱۵شركت و يك هيات تجاري از جمهوري 
اسلامي ايران نيز به سرپرستي وزير صنعت، معدن 
و تجارت شركت داشتند. اين نمايشگاه براي مدت 
۶ روز و با موضوع عصر نوين و آينده مشترك برگزار 
شد و س��ه هزار و ۸۰۰ موسس��ه در مجموع در آن 
شركت كردند. »سون چينگ هاي« معاون سازمان 
برگزاركننده نمايشگاه ش��انگهاي گفته ۵۰۰هزار 
خري��دار داخلي و خارجي از اين دوره از نمايش��گاه 
حضور داش��ته اند. او گفته تاكنون ۲۳۰ ش��ركت از 
سراسر دنيا توافقنامه ها و اسناد مربوط به شركت براي 
دور سوم نمايشگاه را نيز امضا كرده اند. نزديك به ۵۰ 
هزار متر مربع از اين مساحت ويژه امور نمايشگاهي 
خواهد بود و ۸۰ درصد از ۵۰۰ شركت و موسسه برتر 
صنعتي و تجاري جهان ب��راي حضور در دور بعدي 

اعلام آمادگي كرده اند. 

 بريتانيا از ركود اقتصادي 
جان سالم به در برد

گ�روه جهان| بريتانيا در آس��تانه دو تحول مهم 
سياسي انتخابات سراسري و خروج از اتحاديه اروپا، 
با تجربه كمترين رشد اقتصادي در سه ماهه سوم 
س��ال جاري ميلادي، از ركود اقتصادي جان سالم 
به در برد. اداره آمار ملي بريتانيا اعلام كرده اقتصاد 
اين كشور در سه ماهه منتهي به سپتامبر ۰.۳درصد 
رشد داشته كه اين كمترين ميزان رشد اقتصادي در 
۷ سال گذشته به شمار مي رود. اداره آمار ملي بريتانيا 
پيش از اين رشد اقتصادي سه ماهه سوم سال جاري 
را ۰.۴درصد پيش بيني كرده بود. كارشناسان با اشاره 
به عملكرد ضعيف اقتصاد بريتانيا در ماه هاي اخير 
پيش بيني مي كنند كه رشد اقتصادي در سه ماهه 
آخر سال جاري، كاهش بيشتري را تجربه كند، آنها 
همچنين اين مساله را نش��انه  آغاز ركود اقتصادي 

در آستانه خروج از اتحاديه اروپا ارزيابي مي كنند.
جان مك دانلد وزير دارايي كابينه در سايه بريتانيا، 
با انتقاد از عملكرد اقتصادي دولت بوريس جانسون 
گفته اين مساله نش��ان دهنده حد پايين انتظارات 
دولت از اوضاع اقتصادي است. نخست وزير بريتانيا 
اميدوار است تا در انتخابات ۱۲دسامبر آينده اكثريت 
مطلق كرس��ي هاي پارلمان را كسب كند و توافق 
جديد برگزيت را از سد پارلمان عبور دهد. او مدعي 
است كه توافق او باعث شكوفايي و رونق اقتصادي و 
همچنين تزريق ميلياردها پوند به اقتصاد اين كشور 
خواهد ش��د. اگر او پيروز ش��ود، بريتانيا بر اساس 
آخرين مهلت تعيين شده ۳۱ژانويه از اتحاديه اروپا 
خارج مي ش��ود؛ در غير اين صورت احتمالا اجراي 

برگزيت باز هم به تاخير مي افتد.

پليس هنگ كنگ بار ديگر 
به معترضان شليك كرد

گروه جهان| وضعيت يكي از معترضان تظاهرات 
هنگ كنگ پس از شليك پليس به او بحراني گزارش 
شده است. پليس هنگ كنگ استفاده ماموران خود 
از سلاح را تأييد كرده است. پس از مرگ يك دانشجو، 
موج جديدي از خشونت ها در هنگ كنگ به راه افتاد. 
در جريان تظاهرات ضد دولتي در هنگ كنگ بار ديگر 
يكي از معترضان به ضرب گلوله پليس مجروح شد. 
ساوت چاينامورنينگ پست نوشته، اين جوان ۲۱ساله 
از ناحيه كمر به بالا مورد اصاب��ت گلوله قرار گرفته 
است. پليس هنگ كنگ ضمن تأييد اين حادثه گفته 
ماموران در دو مكان ديگر نيز اس��لحه كشيده اند. از 
زمان آغاز دور جديد اعتراضات ضد دولتي در ماه ژوئن 
گذشته، اين سومين باري است كه پليس هنگ كنگ 
با گلوله واقعي به يك تظاهركننده شليك مي كند. 
حادثه اخير در متن موج جديدي از درگيري ها ميان 
تظاهركنندگان و پليس رخ داده است. معترضان در 
چندين منطقه شهر اقدام به مسدود كردن خيابان ها و 
سنگ پراني كردند. پليس نيز در مقابل از گاز اشك آور 
و ش��ليك گلوله هاي پلاستيكي براي متفرق كردن 
تظاهركنندگان استفاده كرد. در اين ميان بسياري 
از دانش��گاه ها كلاس هاي درس را تعطيل كرده اند و 
حمل و نقل شهري نيز محدود شده است. اعتراض ها 
در هنگ  كنگ پس از آن آغاز شد كه دولت اين منطقه 
خودمختار لايحه اي براي استرداد مجرمان به چين 
را به مجلس قانونگذاري محلي ارايه كرد. گرچه كري 
لام، رييس دولت هنگ كنگ، اندك زماني پس از طرح 
اين موضوع عقب نشيني كرد و لايحه را به حالت تعليق 

در آورد، اما تظاهرات معترضان ادامه يافت.

كاهش تقاضاي چين، 
اقتصاد آلمان را كُند كرد 

گروه جهان| چين در سه دهه گذشته بازار پررونقي 
ب��راي واردات خودروه��ا، ماش��ين آلات و ابزارآلات 
مهندسي آلمان بوده اما اكنون كندي رشد اقتصادي 
چي��ن، اقتصاد آلم��ان را تحت تاثير قرار داده اس��ت. 
به گزارش رويترز، تقاضاي خودروها و ماش��ين آلات 
آلماني از سوي چين همواره موتور رشد اقتصاد آلمان به 
عنوان بزرگ ترين اقتصاد اروپا بوده و دولت هاي متوالي 
در برلي��ن از آن حمايت كرده اند. اما به نظر مي رس��د 
نفس هاي اين موتور چيني اقتصاد آلمان به شمارش 
افتاده و اقتصاد چين، روند كندي را در پيش گرفته و 
دونالد ترامپ با سياست هاي »اول امريكا« به تجارت 
جهاني آسيب وارد كرده و اكنون كارخانه هاي چيني 
به رقباي شركت هاي بزرگ آلماني كه روزگاري نقش 
تامين كننده آنها را برعهده داش��تند، تبديل شده اند. 
اقتصاد آلمان در س��ه ماهه دوم سال جاري ميلادي 
كاهش��ي ۰.۱درصدي داش��ته و برخي تحليل گران 
انتظار دارند توليد ناخالص داخلي اين كش��ور در سه 
ماهه سوم منتهي به ۱۴ نوامبر كاهش مشابهي داشته 
باشد كه مي تواند اقتصاد اين كشور را براي اولين بار در 
س��ال ۲۰۱۳ در وضعيت ركود قرار دهد. در حالي كه 
تجارت آلمان با چي��ن فقط بخش كوچكي از اقتصاد 
اين كشور را تشكيل مي دهد، روابط اقتصادي با چين 
يكي از فاكتورهاي توليد ناخالص داخلي آلمان است. 
آلمان سال گذشته مقررات سرمايه  گذاري خارجي خود 
را تشديد كرد تا بتواند درباره خريد سهم شركت هاي 
آلماني توسط غيراروپايي ها تحقيق و از آن ممانعت كند. 
به نظر مي رسد اين اقدام عمدتا سرمايه گذاران تحت 

حمايت دولتي چين را هدف قرار مي دهد. 
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موفقيت راست افراطي 
در انتخابات اسپانيا 

گروه جهان| پدرو سانچز نخست وزير اسپانيا، كه 
اميدوار بود با برگزاري چهارمين انتخاباتِ چهار سال 
اخير اين كش��ور، به بن بست سياسي به وجود آمده 
پايان دهد و س��رانجام بتواند با تشكيل دولتي قوي، 
بودجه مدنظر خود را به تصويب برساند، بار ديگر ناكام 
ماند. به گزارش يورونيوز، نتايج ش��مارش آرا از افول 
قدرت چپ ها و موفقيت چشمگير راست هاي افراطي 
حكايت دارد. اگرچه حزب سوسياليس��ت توانست 
همچنان پيشتازي خود را در انتخابات يكشنبه حفظ 
كند اما اقبال شهروندان به اين حزب كمتر از گذشته 
بود و تنها ۲۸درصد راي دهندگان از سياس��ت هاي 
ح��زب حمايت كردن��د. اين در حالي اس��ت كه در 
انتخابات آوريل، سوسياليست ها ۲۸.۷درصد آراء را 
از آن خود كرده بودند. به اين ترتيب سوسياليست ها 
ن��ه تنها ب��ه آرزوي تحكيم قدرت خ��ود در دو نهاد 
قانونگذاري و اجرايي اسپانيا نرسيدند بلكه سه كرسي 
خود را نيز در پارلمان اس��پانيا از دس��ت دادند و در 
پارلمان جديد درمجموع صاحب ۱۲۰كرسي شدند. 
بدون شك پيروز واقعي اين انتخابات، حزب راست 
افراطي »وُكس« ب��ود. اين حزب كه ب��ا وعده هاي 
راديكالي همچون لغو اعطاي خودمختاري به همه 
مناط��ق از جمله كاتالونيا، لغو قانوني كه اس��تفاده 
از نمادهاي دوران ژن��رال فرانكو را ممنوع مي كند، 
لغو قانون خش��ونت جنس��ي، تصويب قانوني براي 
محافظت از س��نت گاوبازي، ايجاد ديوار در مناطق 
مرزي ب��راي ممانعت از ورود مهاج��ران غيرقانوني 
همچنين اخراج مهاجران غيرقانوني از اين كش��ور 
توانس��ت راي دهندگان را به پاي صندوق هاي راي 
بكشاند، درنهايت با كسب ۱۵.۱درصد آرا )در مقايسه 
با ۱۰.۳درصد در انتخابات پيش��ين( سومين حزب 
پيروز اين انتخابات شد و ۵۲كرس��ي را در پارلمان 
۳۵۰ نفره اس��پانيا از آن خود كرد. سهم پيشين اين 
حزب در پارلمان تنها ۲۴ كرسي بود. اين انتخابات 
موقعيت حزب محافظه كار »مردم« را نيز در پارلمان 
بهبود بخش��يد. اين حزب همچنان دومين حزب 
پارلمان است و با كسب ۲۰.۸درصد آراء )در مقايسه 
با ۱۶.۷درصد در انتخابات پيشين( توانسته ۱۲كرسي 
بيش از گذش��ته به دس��ت آورد. قدرت حزب چپ 
پودم��وس در پارلمان كاهش يافت. اين نتايج بيش 
از پيش شطرنج سياس��ي را در اسپانيا پيچيده كرد 
به ويژه آنكه با توجه به نتايج منتشر شده، حتي با وجود 
ائت��لاف دو حزب اصلي چپگراي اين كش��ور يعني 
سوسياليست ها و پودموس نيز امكان رسيدن به پيش 
شرط اوليه وضروري براي تشكيل دولت يعني داشتن 
دست كم ۱۷۶ كرسي در پارلمان محقق نخواهد شد. 

پيش نويس قانون جديد 
انتخابات عراق آماده شد

دفتر رياست جمهوري عراق اعلام كرده پيش نويس 
قانون جديد انتخابات را تنظيم كرده است. به گزارش 
سومريه نيوز، رياس��ت جمهوري عراق با همكاري 
گروهي از كارشناسان عراقي و نمايندگان سازمان 
ملل قانون جديد انتخابات را تدوين كرده است. بر 
اساس اين قانون، كميسارياي انتخابات مجددا و به 
دور از هرگونه سهميه بندي حزبي از كادر قضايي و 
كارشناسان تشكيل مي شود. پيش نويس تنظيم 
ش��ده از جهت اجراي تعهدات مالي به دولت ارايه 
شده و رايزني هايي با هدف يكپارچه سازي رويكرد 
دو طرف درباره اين قانون و آماده س��ازي آن جهت 

ارايه به پارلمان انجام شدند.

 همكاري اقتصادي 
امارات و افغانستان

با س��فر مقام هاي ارشد دولت افغانستان به امارات، 
انتظار مي رود همكاري هاي اقتصادي دو كش��ور 
شاهد تقويت باشد. به گزارش ايبِنا، سرپرست وزارت 
صنعت و تجارت افغانستان در سفر رسمي به امارات 
با بازرگانان افغان مقيم اين كشور ديدار كرده است. 
در اين ديدار حمل و نقل كالا بين افغانستان و امارات 
و موانع و مشكلات پيش روي سرمايه گذاران افغان 
مقيم امارات متحده عربي به ويژه در دبي مورد بحث 

و تبادل نظر قرار گرفته است.

تركيه استرداد زنداني هاي 
داعشي را آغاز كرد

تركيه روند اس��ترداد داعشي هاي زنداني در خاك 
خود را آغاز كرده است. به گزارش رويترز، اين خبر 
پس از آن اعلام  ش��د كه وزير كشور تركيه هشدار 
داد، آنكارا روند استرداد زندانيان داعشي را حتي اگر 
كه شهروندي آنها توسط كشورهاي متبوع آنها لغو 
شده باش��د، انجام خواهد داد. وزارت كشور تركيه 
دوشنبه از اقدامات براي استرداد هفت تروريست با 
تابعيت آلماني و نيز اخراج يك تروريست امريكايي 
عضو داعش خبر داده و گفته هفت تروريست آلماني 
پنج شنبه مسترد خواهند شد و روال قانوني استرداد 
تروريست امريكايي نيز در حال تكميل شدن است. 
تركيه همچنين از تصميم خود براي استرداد ۱۱ 
افراطي فرانسوي در آينده نزديك خبر داده است. 

داعش در ننگرهار شكست 
خورده است

سرپرست وزارت كشور افغانستان از شكست كامل 
داعش در ولايت ننگرهار در ش��رق اين كشور خبر 
داده است. به  گزارش آناتولي، اين مقام افغانستاني 
گفته داعش بطور كامل شكست خورده و ننگرهار 
ديگر پناه��گاه  اين گروه تروريس��تي نخواهد بود. 
سرپرست وزارت كشور افغانستان تاكيد كرده بزودي 
امنيت ننگرهار برقرار خواهد شد. عطاءالله سخنگوي 
والي ننگرهار، نيز از تسليم شدن ۳۲ عضو داعش در 

برابر نيروهاي امنيتي دولتي خبر داده است. 



W W W. T A A D O L N E W S P A P E R . I R  Tue. Nov 12. 2019  1520   سه شنبه    21 آبان 1398   14 ربيع الاول 1441  سال ششم    شماره 

i n f o @ t a a d o l n e w s p a p e r . i r

صاحبامتیاز:موسسهرسانهنگارانخوبانديش
مديرمسوول:الیاسحضرتي
سردبیر:منصوربیطرف

نشانی:خیابانستارخان-خیابانكوثردوم-بنبستمینو
تلفن:66420769-نمابر:66420417

چاپ:همشهري3)روزتاب(-توزيع:نشرگسترامروز-تلفن:61933000
سازمانشهرستانها:66126088

اذانظهر:11:48اذانمغرب:17:19اذانصبحفردا:5:11

مرامنامهاخلاقيروزنامهتعادلدروبس�ايترسميروزنامهدردسترساست

عكس: ايلنا مسابقاتکشوریپدلبرد-كیش

عكسروز

چهرهروز

كيوانساكت:موسيقيجامعهرامهربانترميكند
كيوان ساكت نوازنده و آهنگساز معتقد است: هر چقدر كه يك فرد بيشتر به موسيقي بپردازد، اين خصلت در او قوي تر خواهد شد.؛ به عنوان 
نمونه در ۱۰۰ سال اخير كه آمار جرم و بزه در ايران افزايش يافته است، نام يك هنرمند واقعي و بزرگ موسيقي را در بين آن افراد نمي بينيد؛ 
به همين دليل جوامعي كه اين امر را فهميده اند به آموزش و اشاعه موسيقي و هنر در سطح وسيع اهميت مي دهند. ساكت به ايسنا مي گويد: 
اگر شما هر بليت اپرا را يك ميليون تومان بفروشيد و تالار وحدت پر شود، هزينه يك شب آن تأمين نخواهد شد؛ چراكه عوامل زيادي از 
جمله اركستر، خوانندگان، كارگردان و... براي ساخت برنامه يك شب از اپرا همكاري مي كنند. ولي در تمام كشورهاي دنيا مجاني اجرا 
مي كنند و دولت ها هزينه اش را مي پردازند زيرا مي خواهند مردم تربيت شنيداري پيدا كنند، جامعه مهربان تر شود و موسيقي را بشنوند. 

بازارهنر

۳ جايزه جشنواره فيلم هاي آسيايي بارسلون براي ايران
در هفتمين دوره جش��نواره فيلم هاي 
آسيايي كه در بارسلون اسپانيا برگزار 
ش��د، س��ينماي ايران س��ه جايزه از 
جمله عنوان بهترين فيلم اين رويداد 
س��ينمايي را به خود اختص��اص داد. 
در هفتمين دوره جش��نواره فيلم هاي 
آس��يايي بارس��لون با ه��دف نزديك 
كردن مخاطبان محصولات فرهنگي 

با روايت ه��ا و داس��تان هاي قاره آس��يا و نمايش 
گزيده توليدات س��ينمايي ۲۵ كش��ور اين قاره از 
تاري��خ ۳۰ اكتبر تا ۱۰ نوامبر )۸ تا ۱۷ آبان( برگزار 
ش��د در نهايت فيلم »رضا« به كارگرداني عليرضا 
معتمدي جايزه بهترين فيلم بخش اصلي جشنواره 
را از آن خود كرد و ش��هرام مكري نيز براي ساخت 
فيل��م »هجوم« جايزه بهتري��ن كارگرداني بخش 
ديسكاوري را دريافت كرد. روح الله حجازي نيز براي 
فيلم »اتاق تاريك« موفق به كسب جايزه بهترين 
فيلمنامه بخ��ش پانوراماي جش��نواره فيلم هاي 
آسيايي بارسلون شد. فيلم سينمايي »رضا« پيش 
از اين جايزه س��ينه پلاس جشنواره بلفور فرانسه و 
تقديرنامه هيات داوران جشنواره بمبئي را دريافت 

كرده بود. در اين فيلم سحر دولتشاهي، 
ستاره پس��ياني، رضا داوودنژاد، افسر 
اسدي، سولماز غني، پانته آ مرزبانيان، 
نسيم ميرزاده و عليرضا معتمدي بازي 
مي كنند و عرضه و پخش جهاني آن را 
محمد اطبايي )مستقل هاي ايراني( بر 
عهده دارد. »رضا« هم اكنون در داخل 
كشور در سينما هاي »هنر و تجربه« در 
حال اكران اس��ت. »مغزهاي كوچك زنگ زده« به 
كارگرداني هومن سيدي، »رقص پا« ساخته مزدك 
ميرعابديني، »روزهاي نارنجي« )آرش لاهوتي(، 
»اردك لي« )بهروز غريب پور(، »يه وا« )آناهيد آباد(، 
»اولين امضا براي رعنا« )علي ژكان(، »نسترن هاي 
وحش��ي« )رهبر قنبري(، »پاستاريوني« )سهيل 
موفق( و »آس��تيگمات« )مجيدرضا مصطفوي( 
ديگر فيلم هاي س��ينماگران ايراني حاضر در اين 
رويداد س��ينمايي بودند. اين جش��نواره با هدف 
معرفي داس��تان ها و روايت هاي ن��و از قاره كهن با 
نمايش فيلم هاي برگزيده از ۲۵ كشور آسيايي از ۹ 
تا ۱۹ آبان مصادف با ۳۱ اكتبر تا ۱۰ نوامبر در شهر 

بارسلون اسپانيا برگزار شد.

تاريخنگاري

ميلسپودوبارهدرراهايران
بيست و يكم آبان ۱۳۲۱، لايحه استخدام ميلسپو و رايزنان مالي امريكا به مدت پنج سال 
به تصويب مجلس شوراي ملي رسيد، ميلسپو پس از اين به عنوان رييس كل دارايي ايران 
استخدام شد.  بعد از شهريور ۱۳۲۰ كه متفقين وارد ايران شدند در كنار قحطي و بيماري، 
آزادي نسبي در دوران بعد از ديكتاتوري رضاخاني پديد آمده بود. رضاشاه در تبعيد بود 
و پسرش محمدرضا به جاي پدر بر تخت پادشاهي نشسته بود، اما شاه جوان هنوز نقش 
خاصي در اداره كش��ور نداشت. در اين هنگام دولت ها پي در پي جاي خود را به يكديگر 
مي دادند. فروغي با حدود شش ماه زمامداري سقوط كرد، سهيلي بعد از پنج ماه استعفا 
داد و احمد قوام با كمتر از شش ماه سابقه مديريت عالي، ساقط شد و چون وضعيت ماليه 
ايران بسيار وخيم و مغشوش بود عده اي از رجال ايران اين واهمه را داشتند كه انگليس و 
روسيه در پايان جنگ با توافق هاي محرمانه درصدد تقسيم ايران برآيند؛ بنابراين به اين فكر 
افتادند كه بار ديگر با جلب مستشاران امريكايي، امريكا را هر چه بيشتر به حفظ استقلال 
ايران علاقه مند كنند. در نتيجه قوام در كابينه دوم خود درصدد برآمد نسبت به استخدام 
مستشاران امريكايي اقدام كند و لايحه استخدام دكتر ميلسپو را به عنوان رياست كل دارايي 
تقديم مجلس كرد. بر اساس متن لايحه اختيارات، ميلسپو اختيارات اقتصادي فراوان 
كسب كرد و امور مربوط به تحصيل اجناس غيرخوارباري و كليه موادخام و مصنوعات و 
وارد و صادركردن اجناس مذكور و شيوه حمل و نقل و انبار نمودن و توزيع آنها تحت اداره او 
درآمد و همچنين حق وضع قوانين و مقررات كه مخالف با قانون اساسي و مصالح كشور بود، 
به او واگذار شد، موضوعي كه به سرعت در معرض اعتراض برخي نمايندگان و مطبوعات 
قرار گرفت. اين ماده از قانون عملا به مقام غيرمسوول خارجي وظيفه قانونگذاري مي داد 
بدون اينكه در مقابل اين اختيارات وظيفه پاسخگويي داشته باشد. اين لايحه در اوايل 
سال ۱۳۲۲ موجب ناآرامي در تهران شد. اللهيار صالح نماينده مجلس به نشان اعتراض 

استعفا داد. به ناچار مجلس سيزدهم اخذ اين اختيارات را متوقف كرد و اين باعث خشم 
ميلسپو و دولت متبوعش امريكا و كمك خواستن آنها از انگليس شد. مجلس اين بار در 
مقابل فشار بيش از حد امريكايي ها و با توجه به ناآرامي ها دوباره، لايحه مزبور و اختيارات 
ميلسپو را تصويب كرد و به تبع آن براي محكم كاري قرارداد بازرگاني ايران و امريكا را كه 
در واشنگتن به امضا رسيده بود، تصويب كرد كه اين قرارداد ايران را از درآمدهاي گمركي 
محروم مي كرد و بازار ايران را بر روي كالاهاي امريكايي مي گشود. اين قرارداد به قدري 

خجالت آور بود كه دولت ايران تا مدت ها آن را از محافل اجتماعي كشور پنهان مي كرد.

چاپ »رسوايي قرن و ديگر نوشته هاي مطبوعاتي« ماركز
كتاب »رسوايي قرن و ديگر نوشته هاي 
مطبوعاتي« نوش��ته گابريل گارس��يا 
مارك��ز با ترجمه علي ش��اكر به  تازگي 
توس��ط نشر خزه منتش��ر و راهي بازار 
نشر شد. كتاب »رس��وايي قرن و ديگر 
نوشته هاي مطبوعاتي« نوشته گابريل 
گارس��يا ماركز به تازگي با ترجمه علي 
شاكر به تازگي توسط نشر خزه منتشر 

و راهي بازار نش��ر شده اس��ت. اين كتاب شامل ۴۲ 
نوشته  مطبوعاتي ماركز است كه بين سال هاي دهه 
۵۰ تا ۸۰ ميلادي در نشريات مختلف به چاپ رسانده 
اس��ت. از دل اين يادداشت ها و گاهي تك نگاري ها 
مي توان پشت صحنه  رمان هاي مشهور او را تماشا 
كرد. اينكه كدام اتفاق و دغدغه  روزمره زمينه س��از 
خلق »صد سال تنهايي«، »پاييز پدرسالار« و... شده 
است. يادداشت هاي مطبوعاتي ماركز دست و دل او 
را براي خلق شاهكارهايش گرم مي كرده اند. با اين 

حال، خود آنها هيچ كم از داستان هاي 
درخش��انش ندارند و به خوبي گواهي 
مي دهند كه چرا ماركز يكي از غول هاي 
جاودان ادبيات دنياس��ت و چرا هماي 
نوبل ادبيات بر شانه هايش نشسته است.  
ماركز درباره كتاب »رسوايي قرن« گفته 
است: »نه دلم مي خواهد مرا با صدسال 
تنهايي به ياد بياورند، نه با جايزه نوبل. 
دوست دارم با نوش��ته هاي مطبوعاتي ام از من ياد 
كنند.« او همچنين در جاي ديگري گفته اس��ت: 
»من اساساً يك روزنامه نگارم. سراسر زندگي ام هم 
روزنامه نگار بوده ام. آثارم، كتاب هاي يك روزنامه نگار 
اس��ت. حتي اگر در آنها به وضوح اين موضوع ديده 
نشود.« براي ترجمه فارسي علي شاكر بر »رسوايي 
قرن« محمدمهدي فرقاني اس��تاد روزنامه نگاري 
مقدمه نوشته است. اين كتاب با ۲۸۰ صفحه و قيمت 

۴۵ هزار تومان منتشر شده است.

راز  فاش شده كيارستمي در گنجينه گلستان
اين روزها فرصت ناب ديدار از مجموعه 
نقاش��ي هاي كيارس��تمي در گال��ري 
گلستان را از دست ندهيد. نمايشگاهي 
كه راز فاش شده كيارستمي در گنجينه 
گلستان، نيكي كريمي، ماني حقيقي و 
خانواده را به نماي��ش مي گذارد. حس 
تماشاي نقاشي هاي عباس كيارستمي 
مانند تماشاي فيلم هاي اوست، درست 

مثل عكس ها؛ نگاه خاص او به زندگي و هنر چنان 
نخ تسبيح قدرتمندي است كه با تغيير مديوم هنري 
اتفاق بنياديني در اثر رخ نمي دهد، اين روزها فرصت 
ناب ديدار از مجموعه نقاش��ي هاي كيارستمي در 
گالري گلستان سنگ محك خوبي براي اين گزاره 
اس��ت. كيارس��تمي طبيعت گرا، كه اوج زيبايي و 
آرامش را در يك تك درخت در دل دشت يا وسعت 
گندم زار جست وجو مي كند تصوير آشنايي از اوست 
كه حالا با رونمايي از مجموعه نقاشي هايش در دو 
دهه، مثلث مديوم هنري اش را تكميل مي كند. چه 
جالب كه فرشيد مثقالي )هنرمند پيشكسوت( در 
يادداشتي در كتاب » مداد عباس« كه به مناسبت 
همين نمايشگاه توسط نشر نظر منتشر شده است، 
مي نويس��د: ...كيارستمي با س��رعت كم مي راند و 
اي��ن كندي اجازه مي داد از طبيعت در آن س��اعت 
روز ل��ذت برد. عباس س��كوت را شكس��ت و گفت 
مي دوني اگه يه روزي بميرم دلم براي چي اين دنيا 

تنگ مي ش��ه؟ گفتم چي؟ گفت براي 
طبيعت... كيارستمي حتي توي برف 
هم به رانندگي ه��اي بي پايانش ادامه 
مي داد، كه تا كجا مي رفت كه عكسي از 
يك درخت در فاصله دور ميان طبيعت 
پوشيده در برف بگيرد. دنبال بهانه بود 
كه از ش��هر بيرون باش��د، روي جاده و 
در طبيعت. اين روزها گالري گلستان 
پاتوقي جذاب براي كيارستمي بازان است تا او را در 
قابي غير از سينما و عكس دوباره بيابند؛ تلاش هاي 
ليلي گلس��تان و بهمن و احمد كيارس��تمي كه به 
جس��ت وجوي خانه به خانه براي يافتن نقاشي ها 
رسيده بود به بار نشسته است؛ چنانكه لي لي گلستان 
در يادداشت كوتاهش در كتاب ياد شده نوشته است: 
... مي دانيم كه روحش از خوش��حالي ما خوشحال 
است و از آن بالا به ما لبخند مي زند و به من مي گويد 
بالاخ��ره كار خ��ودت را كردي. در اين نمايش��گاه 
نقاش��ي هاي عباس كيارس��تمي از مجموعه هاي 
خصوصي گردهم آمده است كه خواندن نام مجموعه 
دارانش هم جالب توجه است: نيكي كريمي، ليلي 
گلستان، ماني حقيقي، پري يوش گنجي، خانواده 
طاهباز، نيلوف��ر لاري پوري، كتاي��ون ده چمني، 
هوشيار خيام و البته خانواده كه صاحب ۱۲ نقاشي 
است. نقاشي هاي كيارستمي تا بيست و نهم آبان در 

گالري گلستان به تماشا است.

میراثنامه

پلقاجاريمنقلكبابپزيشده
پل قاجاري كه روي كه يكي از سرش��اخه هاي رودخانه هراز به دستور ناصرالدين 
شاه قاجار ساخته شده اينك به منقل كباب پزي تبديل شده است. اين پل تاريخي 
در جاده بلده- يوش روي يكي از سرش��اخه هاي رودخانه هراز با نام محلي »هردو 
رود« ساخته شده كه در سال ۱۳۸۶ به شماره ۲۲۰۲۷ در فهرست آثار ملي ثبت 
شده اس��ت. پل در زبان محلي مازندراني »ريكا« نام دارد كه معني آن »پل پسر« 
مي شود. محلي ها داستان هاي متفاوتي را در ارتباط با انگيزه ساخت اين پل تعريف 
مي كنند؛ از عشق دختر و پسري كه مسبب ساخت دو پل »ريكا« )پسر( و »كيجا« 
)دختر( در اين منطقه ش��ده تا وصلت ناصرالدين شاه قاجار در اين منطقه كه يك 
پسر نتيجه آن بوده و براي همين نام پل، »ريكا« يا پسر نام گرفته است.  دسترسي 
به اين پل قاجاري از سمت جاده هراز به سمت »بلده« ممكن است. پس از روستاي 
»تاكر« نرسيده به روستاي بعدي، يعني »ولاش��يد« در مسير بلده و يوش، روي 
تابلوي كوچكي مشخصات آن نوشته شده: »پل تاريخي قاجاري- ۴.۵ كيلومتر«. 
پل اكنون قابل استفاده نيست و ترددها از پل فلزي و آسفالت شده در موازات آن، 
انجام مي شود. زباله هاي رها شده در محدوده آن گوياي اين است كه اين منطقه 
درحال حاضر ماهيت يك تفرجگاه را پيدا كرده است. با آنكه جاده بلده چند سالي 
است محل گذر گردشگران به ويژه مشتاقان ديدار از خانه »نيما يوشيج« در روستاي 
يوش ش��ده اما در اطراف و نزديكي اين اثر ملي، تابلويي درباره قدمت و ارزش اين 
پل تاريخي وجود ندارد و شناسنامه آن دقيق مشخص نيست. ظاهر پل قاجاري از 
دور دست سالم است اما علاوه بر انبوه زباله هايي كه بدون مسووليت در اطراف آن 
رها شده، روي پل راه بندهاي آهني نصب شده كه با معماري پل ناهمخوان است. 
در ابتدا و انتهاي سطح سنگ فرش ش��ده پل نيز دو حفره ايجاد شده كه علت آن 
نامشخص است اما آثار آتش و زغال در آنها ديده مي شود. ظاهرا وقتي كه آتشي در 

داخل اين منقل تاريخي برپا نمي شود، اين حفره ها نقش سطل زباله را بازي مي كنند. 
روي ديواره سنگي پل نيز علف هاي هرز سبز شده كه چند سال پيش دوستداران 
ميراث فرهنگي درباره اثر مخرب رويش اين گياهان در اين سازه تاريخي و ضرورت 
محافظت بيشتر از آن، به مسوولان ميراث فرهنگي استان مازندران هشدار و تذكر 
داده بودند. با آنكه بندكشي ها و وصله هاي سنگي روي ديواره و پايه ها نشان مي دهد 
اين پل قاجاري در يك دوره مرمت شده است اما وضعيت ظاهري اين روزهاي آن، 
از ميزان توجهي كه به يك اثر تاريخي در مسير گردشگري بلده- يوش )زادگاه نيما 

يوشيج( شده، حكايت دارد.

ايستگاه

معرفيبهترينمستند۲۰۱۹
بهانتخابمنتقدان

واكنشرييسكمپاني
»مارول«بهانتقادات

جوايز مس��تند منتخب 
منتقدان برندگان خود را 
برگزيد و ب��ه »آپولو ۱۱« 
۵ جايزه داد. ب��ه گزارش 
هاليوود ريپورتر، مستند 
»آپول��و ۱۱« با دريافت ۵ 
جايزه از مراس��م انتخاب 
بهترين مستندهاي سال 

كه ش��ب پيش در بروكلين برگزار شد، موفق ترين 
مستند سال شد. چهارمين دوره جوايز مستند منتخب 
منتقدان شب پيش »آپولو ۱۱« را به عنوان بهترين 
مستند سال ۲۰۱۹ انتخاب كرد. با اين حال اين تنها 
جايزه اين فيلم مس��تند نبود و اي��ن فيلم با دريافت 
۴جايزه ديگر شامل بهترين مستند آرشيوي، بهترين 
مس��تند علمي/طبيعي، بهتري��ن تدوين و بهترين 
موسيقي مراسم را ترك كرد. جايزه بهترين كارگردان 
مستند به صورت مشترك به پيتر جكسون براي »آنها 
پير نمي شوند« و استيون بوگنار و جوليا ريچرت براي 
»كارخانه امريكايي« رس��يد. »آنها پير نمي شوند« 
همچنين موفق به كس��ب جايزه بهترين مس��تند 
نوآورانه شد، در حالي كه »كارخانه امريكايي« جايزه 
بهترين مستند سياسي را هم از آن خودش كرد. »ليندا 
رونشتات: طنين صداي من« نيز با دريافت جايزه پنبكر 
تجليل شد كه براي يك عمر دستاورد اهدا مي شود و 
به نام دي.اي.پنبيكر مستندساز افسانه اي كه در ماه 
آگوست درگذش��ت، اهدا مي شود. اين فيلم در عين 
حال جايزه بهترين مستند موس��يقي را هم برد. در 
همين حال مايكل آپتد كارگردان سرشناس نيز جايزه 
لندارك را براي ساخت سريال »آپ« دريافت كرد. وي 
به تازگي »۶۳ آپ« را به مجموعه آثارش افزوده است. 

كوين فايگي كه در راس 
كمپاني »م��ارول« جاي 
دارد، سرانجام وارد بحثي 
كه مارتين اسكورسيزي به 
راه انداخت شد و به او پاسخ 
داد. به گ��زارش هاليوود 
ريپورتر، كوين فايگي در 
اولين پاسخ عمومي نسبت 

به اظهارنظر مارتين اسكورسيزي درباره فيلم هاي 
اين كمپاني گفت: هر كسي ديدگاهي متفاوت از هنر 
دارد. در حالي كه اوايل ماه پيش مارتين اسكورسيزي 
كارگردان با اظهارنظرش علي��ه فيلم هاي مارول و 
مقايسه آنها با تم پارك هاي موضوعي توفاني به راه 
انداخت، اكنون با گذشت حدود يك ماه كوين فايگي 
پاسخ وي را داده است. اسكورسيزي كارگردان برنده 
اس��كار در مصاحبه اي با امپاير گفته بود فيلم هاي 
مارول سينما نيستند و اين سينمايي نيست كه تلاش 
داشته باشد تا تبادلات احساسي از انسان بودن وانتقال 
آن به ديگران را خلق كند. به دنبال اسكورس��يزي، 
فرانسيس فورد كاپولا و جان فاورو نيز نظراتشان را در 
اين باره در حمايت از وي مطرح كردند. هفته پيش 
نيز اسكورسيزي با نوشته اي در نيويورك تايمز سعي 
كرد تا نظر خود را به صورت مبسوط توضيح دهد. در 
حالي كه در اين مدت كمپاني مارول هيچ واكنشي 
نشان نداده بود اكنون كوين فايگي، رييس كمپاني 
مارول و آرش��يتكت جهان سينمايي اين كمپاني، 
براي اولين ب��ار نظراتش را به صورت عمومي مطرح 
كرده اس��ت. او در پاسخ به اين پرسش آيا فيلم هاي 
ابرقهرماني اثري منفي براي سينما دارند، گفت: فكر 
مي كنم كه اين درست نيست و معتقدم چنين نگاهي 
مايه تاسف است.  او افزود: من و همه آنهايي كه روي 
اين فيلم ها كار مي كند، عاشق سينما، عاشق فيلم ها 
و عاشق سينما رفتن هستم و عاشق اين هستيم كه 
بنشينيم و در س��ينمايي پر از افراد ديگر، تجربه اي 

مشترك داشته باشيم.

سوءتفاهمويلموتسوايرانبايكقهوهدرتركيهحلشد!

كالدرون: تا دسامبر با پرسپوليس راه مي آيم

سايت بلژيكي از پايان اختلافات در تيم ملي 
فوتبال ايران نوشت و عنوان كرد تمامي اين 
ماجرا يك س��وءتفاهم بود كه حل شد. به 
گزارش س��ايت voetbalprimeur، بعد از پرداخت 
نش��دن مطالبات مارك ويلموتس و اخبار رس��انه هاي 
بلژيكي مبني بر كناره گي��ري اين مربي از هدايت ايران، 
به نظر مي رسد تمام اين مشكلات حل شده است. مارك 
ويلموتس تصميم به ادامه حضور در تيم ملي فوتبال ايران 
دارد. ويلموتس گفته بود چند ماه در تيم ملي ايران پول 
نگرفته و در اين صورت از هدايت ايران كناره گيري مي كند. 
با اين حال مشخص شد تمام اين مسائل سوءتفاهم بوده 
است. نماينده فدراسيون فوتبال ايران و مارك ويلموتس 
ضمن خ��وردن قهوه در تركيه درباره مس��ائل مختلف 
صحبت كردند و در نهايت حقوق اين مربي به او پرداخت 
شد و ويلموتس فهميد كه دليل پرداخت نشدن حقوق او 
تحريم هاي بانكي عليه ايران بوده است. به نظر مي رسد 

فدراسيون نيز راه دور زدن اين مشكل را پيدا كرده است.

سرمربي تيم فوتبال پرسپوليس گفت: چهار بازيكن از 
جوانان و تيم اميد به تيم ما آمده اند. دوست دارم از جوانان 
استفاده كنم زيرا كيفيت لازم را دارند و مي توانند در آينده 
براي پرسپوليس بدرخشند. گابريل كالدرون، سرمربي 
آرژانتيني تيم فوتبال پرسپوليس در حاشيه تمرين روز 
دوشنبه اين تيم اظهار كرد: همه چيز خوب است و بعد از 
چند روز استراحت تمرينات را شروع كرديم و كاميابي نيا 
نيز بعد از شروع تمريناتش با تيم، ۷۰ درصد آماده است. 
چهار بازيكن از جوانان و تيم اميد به تيم ما آمده اند. دوست 
دارم از جوانان اس��تفاده كنم زيرا كيفيت لازم را دارند و 
مي توانند در آينده براي پرس��پوليس بدرخشند. او در 
پاسخ به سوال ايسنا مبني بر محروميت يك جلسه اي اش 
گفت: باشگاه بيانيه اي منتشر كرد كه من صحبت هايم 
را در آن گفت��م و صحبت ديگري ندارم. وي درباره اينكه 
صحبت هاي��ي را مبني بر پرت كردن صندلي توس��ط 
مربي هاي ديگر انجام داده يا نه توضيح داد: هنوز در اين 
خصوص با كسي صحبت نكرده ام و تنها چيزي كه بيان 
شده، بيانيه امروز باشگاه اس��ت. كالدرون در مورد نحوه 
جذب بازيكن خارجي تصريح كرد: اين كار مشترك بين 
كادر فني و باشگاه است. بازيكني كه بتواند با شرايط باشگاه 
هم خواني داشته باشد، با او مذاكره خواهيم كرد اما حالا 
براي اين موضوع زود است. سرمربي آرژانتيني درباره تيم 
ملي و بازيكناني كه به اين تيم دعوت شده اند هم گفت: 
مربي تيم ملي تصميم مي گيرد كه چه بازيكناني به تيم 
ملي دعوت شوند اما بازيكنان من بهترين هستند و اگر 

دس��ت من بود همه را به تيم ملي دعوت مي كردم. من 
مربي پرسپوليس هستم و درباره تيم ملي تصميم گيرنده 
نيستم. مربي تيم ملي گزينه هاي زيادي دارد و بازيكنان 
ايراني هم بازيكنان خوبي هستند. او همچنين در خصوص 
تعطيلات ليگ برتر عنوان كرد: منطقي است كه تيم ملي 
هم نياز به زمان و كار دارد. آنها نياز به ۱۰ تا ۱۲ روز زمان 
دارند و اين زمان بايد به آنها اختصاص داده شود. تعطيلات 
ليگ براي بعضي تيم ها خوب است و براي بعضي ها مضر. 
تعطيلات قبلي براي ما خوب نبود زيرا در بازي بعد از وقفه 
ليگ خوب نبوديم. سعي مي كنيم كيفيت خود را بعد از 
تعطيلات هم حفظ كنيم. انتقادها از جونيور براندائو هنوز 
فروكش نكرده است. كالدرون درباره اين بازيكن گفت: او 
هنوز عضوي از تيم است و بايد ببينم در تمرينات چگونه 
عمل مي كند تا از او دوباره استفاده كنم. اگر ديديد جونيور 
دوباره به ميدان برگشته، حتما در طول هفته در تمرينات 
خيلي خوب كار كرده است. من هيچ بازيكني را هيچ وقت 

رد نمي كنم و هميشه آنها را مدنظر دارم. كالدرون درباره 
اينكه پول وسايلي كه براي تمرينات پرسپوليس خريده به 
او داده شده است يا نه گفت: من هنوز منتظر جواب باشگاه 
هستم. بعد از چهار روز برگشتيم و زمين هنوز مشكلات 
خود را دارد. وقتي زمين خوب نيس��ت، شن مي ريزند تا 
منافذ را پر كنند و س��طح زمين صاف شود اما پول براي 
خريد شن هم وجود ندارد در حالي كه فكر مي كنم خيلي 
گران هم نباش��د. او ادامه داد: ما يك زمين تمرين داريم 
كه بايد آن را خوب حفظ كنيم و اين پروسه اي كه به شما 
گفتم، بخشي از نگه داري زمين است. اميدوارم خيلي زودتر 
مسائل مالي حل شود. بعضي از بازيكنان بايد مطالبات سال 
گذشته خود را بگيرند. مي دانم مديرعامل باشگاه در تلاش 
است و اميدوارم زودتر اين مسائل حل شود. ما ۲۰ درصد 
از پرداخت اول را دريافت كرديم و ماه بعد قسط دوم بايد 
پرداخت شود. من با شرايط باشگاه راه آمده ام و تلاشم را 
مي كنم كه بهترين نتايج را بگيريم. مديريت باشگاه نيز به 
اين شرايط آگاه است و تلاشش را در اين راستا مي كند. ما 
بدون بازيكن خارجي در حال رقابت هستيم و در رده هاي 
ب��الاي جدول قرار داريم. كار ما قابل تقدير اس��ت زيرا با 
تيم هايي رقابت مي كنيم كه بازيكنان خارجي خوب دارند. 
او در پايان گفت: من تا دسامبر با باشگاه راه مي آيم. وظيفه 
من اين است كه با باشگاه راه بيايم و كاري انجام دهم كه تا 
دسامبر به باشگاه صدمه نرسد و جانم و زندگي ام را در اين 
راه مي گذارم. در آن زمان فرصت هست تا درباره شرايط 

باشگاه و خودم تصميم بگيرم.

ورزشي
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